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Bain Capital, Cerberus Capital και η Pimco
είναι τα τρία επενδυτικά ταμεία, τα οποία,
σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ», διεκ-
δικούν το δεύτερο μεγάλο πακέτο μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων της Τράπεζας
Κύπρου με την επωνυμία «Helix 2». Το
χαρτοφυλάκιο του «Helix 2» αφορά δάνεια
συμβατικών υπολοίπων 2,8 δισ. ευρώ.

Για τα πραγματικά οφειλόμενα έχουν ει-
κόνα μόνο οι τρεις μνηστήρες για τα ΜΕΔ
της Τρ. Κύπρου. Το χαρτοφυλάκιο περι-
λαμβάνει οικιστικά, επιχειρηματικά και
καταναλωτικά δάνεια. Οι τρεις μνηστήρες
προβαίνουν σε ελέγχους και θα τεκμη-
ριώσουν τη μη δεσμευτική προσφορά
που έχουν ήδη δώσει. Οικονομική, σελ. 4

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΜΟΥΣΙΚΗ

Το σύγχρονο πρόσωπο της παράδοσης
Μια νέα γενιά μουσικών και ερμηνευτών άρχισε να αντιμετωπίζει την πα-
ραδοσιακή μουσική υπό διαφορετικό πρίσμα. Ως ένα είδος που δεν πρέ-
πει να συντηρείται στη ναφθαλίνη αλλά να πάλλεται από ζωντάνια, να
εξελίσσεται και να ταξιδεύει. Ζωή, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

Ο Π. Λάρκου σκηνοθετεί το έργο «Μισά-μισά»
Ο Παναγιώτης Λάρκου μιλάει στην «Κ» για το έργο «μισά-μισά» που σκηνο-
θετεί, με πρωταγωνιστές τους Χάρη Αττώνη και Στέλιο Καλλιστράτη. «Δεν
υπάρχουν εύκολα έργα», λέει ο Παναγιώτης, αναζητώντας τα θέλω των
ηρώων του για να αποκτήσει το έργο έναν ενδιαφέροντα ρυθμό. Ζωή, σελ. 3

ΧΟΡΟΣ

Η γυναίκα στο επίκεντρο της τέχνης
Η χορογράφος και περφόρμερ Εύη Δημητρίου παρουσιάζει το έργο της
«Fountain of Mojitos» και μιλάει στην «Κ». Η παράσταση, όπως λέει, της
έδωσε τη δυνατότητα να κοιτάξει μέσα της και να συνειδητοποιήσει πώς
εξελίσσεται μια γυναίκα. Ζωή, σελ. 4

Στην τελική ευθεία
οι βρετανικές εκλογές 
Τζόνσον και Κόρμπιν μονομαχούν 

Υπολείπονται λιγότερο από τρεις εβδομάδες
μέχρι τις εκλογές της 12ης Δεκεμβρίου
στη Βρετανία και οι τελευταίες δημοσκο-
πήσεις ευνοούν τους Συντηρητικούς, οι
οποίοι κυμαίνονται μεταξύ 42% και 45%
έναντι 27-32% των Εργατικών και 13-
16% των Φιλελευθέρων. Σελ. 20

Mία παραίτηση
με προεκτάσεις
Στο Ραδιοφωνικό Ιδρυμα Κύπρου

Η παραίτηση του Μιχάλη Μαραθεύτη δεν
αποτέλεσε κεραυνό εν αιθρία στο ΡΙΚ,
καθώς είναι ένα ζήτημα που συζητήθηκε
εντόνως στο παρασκήνιο, με την ονομα-
τολογία διαδοχής του να δίνει και να παίρ-
νει ήδη και να φανερώνει πως αναμένονται
ανακατατάξεις και αλλαγές. Σελ. 10

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Ένας αιώνας 
Καθημερινής

Το πρώτο φύλλο της Καθημερινής κυ-
κλοφόρησε στις 15 Σεπτεμβρίου 1919.
Ήταν ο Γεώργιος Α. Βλάχος, γιος του
διπλωμάτη και συγγραφέα Άγγελου Βλά-
χου, αυτός που εξέδωσε τη νέα εφημε-
ρίδα στην Ελλάδα, μετά από διαβούλευση
με συνεξόριστούς του στη Σκόπελο. Το
πρώτο φύλλο κυκλοφόρησε σε 6.700
αντίτυπα. Στον αιώνα αυτό της ζωής
της η «Κ», άφησε ανεξίτηλο στίγμα προ-
σήλωσης στη Δημοκρατία και έμπρακτα
έδωσε μέτρο πολιτικού και δημοσιο-
γραφικού ήθους, με την αναστολή της
έκδοσης της το 1967. Ήταν με την επι-
βολή της Δικτατορίας στις 21 Απριλίου,
όταν η Ελένη Γ. Βλάχου διέκοψε την έκ-
δοση. Η Καθημερινή επανακυκλοφόρησε
μετά την αποκατάσταση της Δημοκρα-
τίας, στις 15 Σεπτεμβρίου 1974. Σήμερα
στην Αθήνα εορτάζεται ο χρυσός αυτός
αιώνας και συνακόλουθα ο ενόψει νέος! 

ΤΖΕΪΜΙ ΝΤΑΪΜΟΝ 

Απρόσμενα καλό 
επενδυτικό κλίμα 
στην Ελλάδα

Για την παγκόσμια οι-
κονομία, την ευρωπαϊ-
κή και κυρίως την ελλη-
νική, μιλάει στην «Κ» ο
σημαντικότερος Αμερι-

κανός τραπεζίτης, Τζεϊμι Ντάιμον, δι-
ευθύνων σύμβουλος της αμερικανι-
κής τράπεζας JP Morgan Chase. Ο Ελ-
ληνοαμερικανός  κ. Ντάιμον θεωρεί
ότι η παγκόσμια οικονομία βρίσκεται
σε περίοδο επιβράδυνσης λόγω της
αβεβαιότητας των επιχειρήσεων γύ-
ρω από το διεθνές εμπόριο. Πιστεύει
ότι η σημερινή κατάσταση δεν θα οδη-
γήσει σε παγκόσμια ύφεση αφού
ισχυρές οικονομίες, όπως η αμερικα-
νική αλλά και οι ευρωπαϊκές αναπτύσ-
σονται, ενώ ελπίζει ότι ο εμπορικός
πόλεμος ΗΠΑ - Κίνας θα κοπάσει και
θα φέρει δικαιότερες λύσεις. Σελ. 18 

Οι τρεις διεκδικητές για το Helix 2
Bain, Cerberus και Pimco θέλουν το πακέτο ΜΕΔ Τρ. Κύπρου

Η κυβέρνηση Ερντογάν ασκεί έντονες δι-
πλωματικές πιέσεις ως αντίδραση των Τρι-
μερών της Αθήνας, με Αίγυπτο, Ισραήλ
και Κύπρο. Αναζητεί εναλλακτικό πλέγμα
περιφερειακών συμμαχιών, ανταγωνιστι-
κών προς τα τριμερή σχήματα συνεργασίας
που έχει δημιουργήσει η Αθήνα στην Ανα-
τολική Μεσόγειο και στα Βαλκάνια. Σύμ-

φωνα με καλά πληροφορημένες πηγές,
μετά τη Λιβύη και τον Λίβανο, η Άγκυρα
ασκεί έντονες διπλωματικές πιέσεις και
προς την παλαιστινιακή κυβέρνηση της
Γάζας προκειμένου να στηρίξει τις τουρκικές
απόψεις για τις θαλάσσιες ζώνες στην Ανα-
τολική Μεσόγειο και να εισέλθει στον γε-
ωπολιτικό ενεργειακό στίβο. Σελ. 19

Πόκερ Τουρκίας στην Αν. Μεσόγειο
Άνοιγμα σε Λίβανο, Λιβύη, Παλαιστίνη θέλει να κάνει η Άγκυρα

ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ Σελ. 16

Η πολιτική 
της «πώλησης» 
υπηκοότητας
• Η πολιτική αυτή ενισχύει τη νο-

οτροπία ότι τα πάντα μπορούν
να αγοράζονται με χρήμα, πράγ-
μα που πλήττει την ηθική αξιο-
πιστία του κράτους.

Του ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΧΑΤΖΗΧΑΜΠΗ

ΤΕΧΝΙΚΗ ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ

Η αμπελουργία νέος
υποσχόμενος κλάδος  
Η δημιουργία του κλάδου «Αμπε-
λουργίας-Οινολογίας» στο Όμοδος
σηματοδοτεί μια νέα εποχή στα δρώ-
μενα της Τεχνικής Εκπαίδευσης, κα-
θώς τόσο το πλαίσιο μάθησης όσο και
οι πρακτικές μέθοδοι διδασκαλίας
παραπέμπουν στο δίπτυχο καινοτο-
μία- αγορά εργασίας. Η πρώτη από-
σταξη κρασιού από τους μαθητές
φέρνει χαμόγελα στο Υπουργείο,
ικανοποίηση εκφράζουν και οι επαγ-
γελματικοί φορείς. Σελ. 16

Το δείπνο στο Βερολίνο δεν θεωρείται τελει-
ωμένη υπόθεση αλλά μία συνάντηση που
μπορεί να κρύβει τόσες εκπλήξεις ώστε να
οδηγήσει σε μία άτυπη πενταμερή ακόμη
και εντός Δεκεμβρίου. Όλα θα εξαρτηθούν

από το πώς θα κινηθεί η κάθε πλευρά σε
θέμα τακτικής ουσίας. Ο Νίκος Αναστασιάδης
υπογραμμίζει πως θέλει να υπάρξει η κατάλ-
ληλη πρόοδος για άτυπη πενταμερή διάσκεψη,
ρίχνοντας το βάρος στο ποιες θα είναι οι κι-

νήσεις του Μουσταφά Ακιντζί. Ο Τ/κ ηγέτης
από την άλλη υποστηρίζει πως τα πράγματα
θα εξαρτηθούν από τον Νίκο Αναστασιάδη
και το κατά πόσο είναι έτοιμος να δεχθεί την
πολιτική ισότητα. Σε αυτό το κάδρο η Αθήνα

έχει υπογραμμίσει πως δεν είναι τόσο θερμή
για μία Πενταμερή δεδομένων των στοχεύ-
σεων της Άγκυρας, αλλά και η Άγκυρα θέλει
να το καθυστερήσει, δεδομένου ότι έχει άλλες
προτεραιότητες. Σελ. 4, 5

Παιχνίδια ισορροπίας στο Βερολίνο  
Μελετούν προθέσεις οι δύο πλευρές, τη στιγμή που Αθήνα και Άγκυρα έχουν άλλες προτεραιότητες

Η υπόθεση του κατασκοπευτικού βαν, το οποίο «διαφήμιζε» ο βετεράνος των ισραηλινών μυστικών υπηρεσιών Ταλ Ντίλιαν μπορεί να ξεσή-
κωσε πολιτική θύελλα στη χώρα μας, ωστόσο, και στην Ελλάδα τα κατασκοπευτικά θρίλερ δεν λείπουν. Ο νέος πρόεδρος της ελληνικής Αρ-
χής Διασφάλισης Απορρήτου Επικοινωνιών (ΑΔΑΕ) Χρήστος Ράμμος και ο αντιπρόεδρος Μιχάλης Σακκάς παραδέχτηκαν στη Βουλή ότι οι
επικοινωνίες στην Ελλάδα είναι διάτρητες και δήλωσαν αδυναμία να υπολογίσουν πόσες συσκευές παράνομων παρακολουθήσεων, τα
γνωστά «βαλιτσάκια», υπάρχουν στην Ελλάδα. Σελ. 9

Βαν και βαλιτσάκια σαρώνουν τα πάντα ΠΟΛΙΤΙΚΗ

Η Πολιτεία
προσέκρουσε
στο βαν
Την ώρα που ο ΔΗΣΥ ταξίδευε στο Ζάγκρεμπ,
στη Λευκωσία άνοιγε ο φάκελος του βαν.
Υπόθεση για την οποία η ηγεσία του ΑΚΕΛ
επέμενε πως θα πρέπει να διαλευκανθεί
και υπογράμμιζε πως ξέρει περισσότερα
από όσα λέγονται, ανοίγοντας τον ασκό
του Αιόλου μεταξύ Αριστεράς και κυβερ-
νώσας παράταξης. Σελ. 8

ΥΠΟΚΛΟΠΕΣ

Οι μισοί ακούνε
τους άλλους μισούς
Οι υπόγειες διαδρομές κρατικών και μη
υπηρεσιών πληροφοριών μέσα από τη
ματιά προσώπων που υπηρέτησαν σε θέσεις
κλειδιά στην Κυπριακή Υπηρεσία Πληρο-
φοριών. Οι αθέατες συνεργασίες μακριά
από επίσημα πρωτοκόλλα και κρατικές
συμφωνίες, καθώς και ο «πόλεμος» της
πληροφορίας στον οικονομικό και επιχει-
ρηματικό τομέα. Σελ. 6 

ΠΟΜΠΕΟ-ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΙΔΗΣ 

Τρεις συμφωνίες για 
το εμπάργκο όπλων 
Συμφωνία για ασφάλεια στις πληρο-
φορίες, με πρόγραμμα που θα επι-
τρέπει συνεργασία της Ε.Φ. με Εθνο-
φρουρές αμερικανικών πολιτειών,
και Συμφωνία Acquisition and cross
servicing agreement, που αφορά σε
υποστήριξη για παροχή προϊόντων
και υπηρεσιών, ήταν μεταξύ αυτών
που συζήτησαν Πομπέο και Χριστο-
δουλίδης. Ο Αμερικανός ΥΠΕΞ εξή-
γησε και το «δόγμα» του έναντι της
Τουρκίας. Σελ. 7
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΡΟΥΜΑΝΙΑ: «Ο πρωθυπουργός κ. Κ. Αρτζεντογίανο
υπέβαλεν εις την Α.Μ. τον Βασιλέα την παραίτησιν της
Κυβερνήσεως, ήτις εγένετο αποδεκτή. Οι σύμβουλοι του
Στέμματος συνήλθον την 16ην ώραν εις τα ανάκτορα
όπως συσκεφθούν μετά της Α.Μ. του Βασιλέως». [...]

μετά το πέρας της βασιλι-
κής συσκέψεως η οποία
διήρκεσε μέχρι της 19.30΄,
ο Βασιλεύς ανέθεσεν εις
τον Σύμβουλον του Στέμ-
ματος και πρώην πρωθυ-
πουργόν κ. Ταταρέσκο
[φωτ.], όστις ήτο τελευ-
ταίως πρεσβευτής της Ρου-

μανίας εν Παρισίοις, την εντολήν όπως σχηματίση την
νέαν Κυβέρνησιν. [...] Της παραιτήσεως της Κυβερνήσεως
προηγήθη η παραίτησις του υπουργού της Εθνικής Οι-
κονομίας κ. Μποζόου οφειλομένη, ως λέγεται, εις το ότι
ο κ. Μποζόου δεν κατώρθωσε να εξεύρη συνδιαλλαγήν
μεταξύ των γερμανικών εμπορικών μεθόδων και αξιώσεων
και του σημερινού συστήματος, όπερ εφαρμόζει η Ρουμανία
εις το μετά του εξωτερικού εμπόριόν της.
ΛΑΘΡΕΜΠΟΡΙΟ: Εδημοσιεύθη αναγκαστικός νόμος
διά του οποίου τροποποιείται ο περί λαθρεμπορίας πα-
λαιός τοιούτος και χαρακτηρίζεται η λαθρεμπορία ως
ποινικόν αδίκημα διά την επιβολήν των χρηματικών ποι-
νών και εκλείπει ο παλαιός ιδιοφυής χαρακτήρ της ως
ποινικού αδικήματος και διοικητικής συγχρόνως παρα-
βάσεως. Διά του νόμου δίδεται ο ακριβής ορισμός του
αδικήματος, καθορίζονται αι επιβαλλόμεναι ποιναί, ρυθ-
μίζονται τα της διαδικασίας και ορίζεται ως αρμόδιον
δικαστήριον το Πλημμελειοδικείον της περιφερείας εις
την οποίαν ετελέσθη το αδίκημα.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
24.XI.1939

Κάθε φορά που το Κυ-
πριακό τίθεται ξανά επί
τάπητος, γίνεται πλέον
διά γυμνού οφθαλμού
φανερό ότι ο χρόνος
που παρέρχεται κάνει

την προοπτική εξεύρεσης λύσης ακόμα
πιο δύσκολη. Αν και από αυτή τη στή-
λη έχουμε αναφερθεί σαφώς ότι το
ενδεχόμενο διχοτόμησης -μάλιστα
με το χειρότερο ίσως μοντέλο που
είναι η μη συμφωνημένη, είναι ενόψει,
δεν είναι δυνατό να στρουθοκαμηλί-
ζουμε κάθε φορά που ξεκινούν νέες
συνομιλίες. Άτυπες ή επίσημες, δεν
έχει σημασία διότι ό,τι τίθεται επί τά-
πητος μένει επί τάπητος. Ας δούμε
τώρα, ενόψει του αυριανού δείπνου
στο Βερολίνο μεταξύ των ηγετών των
δύο πλευρών, Νίκου Αναστασιάδη
και Μουσταφά Ακιντζί, με οικοδεσπότη
τον γ.γ. του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες
τι ζημιά έχει προκαλέσει το χρόνος
που παρήλθε. Την ώρα που σε μια
σειρά από χώρες του πλανήτη, ξεκι-
νώντας από τη Χιλή και φτάνοντας
μέχρι το Ιράν ο κόσμος έχει εξεγερθεί
και καθημερινά έχουμε στους δρόμους
νεκρούς διαδηλωτές, ο υπουργός εξω-
τερικών των Ηνωμένων Πολιτειών
Μάικ Πομπέο δήλωσε ότι οι ΗΠΑ δεν
θεωρούν πλέον ότι οι δεκάδες εβραϊκοί
οικισμοί που έχουν ιδρυθεί από το
Ισραήλ στην κατεχόμενη Δυτική Όχθη
αντίκεινται στο διεθνές δίκαιο. Πρό-
κειται για απόφαση που παρεκκλίνει
από τη νομική γνωμοδότηση του
υπουργείου Εξωτερικών των ΗΠΑ του
1978 που είχε αποφανθεί για τη μη
νομιμότητα των οικισμών, όπου σή-
μερα ζουν 600.000 Εβραίοι έποικοι.
Είναι γνωστό ότι τόσο τα Ηνωμένα
Έθνη όσο και η τεράστια πλειοψηφία
των μελών του οργανισμού θεωρούν
τους οικισμούς παράνομους. Σημει-
ώνεται ότι στο διεθνές δίκαιο, τα τε-
λευταία 70 και πλέον χρόνια, ο εποι-
κισμός λογίζεται έγκλημα. Αυτή λοιπόν
η δήλωση της υπερδύναμης, που πε-
ριφρονεί εν πολλοίς το διεθνές δίκαιο
και πλήττει το γενικό του πλαίσιο, έρ-
χεται να βάλει σε αρκετά δύσκολη
θέση και τη Λευκωσία. Κανονικώς
εχόντων των πραγμάτων η Λευκωσία
θα έπρεπε να είχε καταδικάσει με τον
πλέον έντονο τρόπο τη συγκεκριμένη
δήλωση του επικεφαλής της αμερι-
κανικής διπλωματίας καθότι αντιμε-

τωπίζει η ίδια-και η Κύπρος φυσικά,
το πρόβλημα των Τούρκων εποίκων
συνεπεία της εισβολής του ’74. Η κυ-
βέρνηση τήρησε σιγήν ιχθύος για την
αμερικανική απόφαση διά της οποίας
καταπατείται σειρά ψηφισμάτων των
ΗΕ. Ωστόσο το να κρύβει κανείς το
κεφάλι του στην άμμο ώστε να μη
βλέπει τα διαδραματιζόμενα, δεν ση-
μαίνει πως όσα γίνονται θα ξεγίνουν
ή θα εξαφανιστούν. Μάλιστα η Λευ-
κωσία πιθανότατα να το βρει μπροστά
της το πρόβλημα καθώς όπως ορθά
υποδεικνύεται σε ανακοίνωση της
ΕΔΕΚ, «την ίδια στιγμή δημιουργείται
ένα μοντέλο νομιμοποίησης των προ-
ϊόντων πολέμου και συστηματικής
παραβίασης του διεθνούς δικαίου».
Πιθανότατα μέσω ενός τέτοιου μον-
τέλου να νομιμοποιηθούν και οι έποι-
κοι από την Τουρκία που βρίσκονται
εδώ και τέσσερις δεκαετίες εδώ. Έτσι
έρχονται και μας βρίσκουν σχέδια λύ-
σης που οι πρόθυμοι επικριτές χαρα-
κτήριζαν μειοδοτικά, μιαρά προδοτικά
και άλλα, τα οποία ωστόσο πρόσφεραν
μια κάποια λύση υπό τας περιστάσεις,
παραδείγματος χάριν, με συμφωνη-
μένο αριθμό εποίκων, που κάποτε
ήταν 40, 000. Σχέδια που ίσως τώρα
να μας θυμίζουν τη λαϊκή ρήση, «στερ-
νή μου γνώση να σ’ είχα πρώτα» καθότι
το μαχαίρι κατά της κατοχής που θε-
ωρούσαμε ότι είχαμε στο χέρι, αυτό
του διεθνούς δικαίου και των ψηφι-
σμάτων των Ηνωμένων Εθνών έγινε
αίφνης δίκοπο. Δεν χρειάζεται να ανα-
τρέξουμε σε παλιά παραδείγματα.
Απλά ανακαλέστε στη μνήμη τις πολύ
πρόσφατες διακηρύξεις της Άγκυρας
αλλά και της λεγόμενης κυβέρνησης
των Κατεχομένων, του Τατάρ και του
Όζερσάι, για σχέδιο εποικισμού των
Βαρωσίων. Θυμηθείτε την σφοδρή
αντίδραση της Λευκωσίας και τα δια-
βήματα προς τα Η.Ε. και την Ε.Ε. για
την παραβίαση των ψηφισμάτων του
Σ.Α. για το Βαρώσι. Σκεφτείτε πόσο
μακριά είναι πλέον, μια δήλωση τύπου
Πομπέο για την αιχμάλωτη πόλη μας.
Το μοντέλο είναι ήδη στο τραπέζι και
καλό είναι να το έχουν υπόψη τους
οι δύο ηγέτες αύριο στο Βερολίνο,
αφού οι ισχυροί πλέον της γης, δεν
έχουν πρόβλημα να καταπατήσουν
ακόμα και διεθνείς τους δεσμεύσεις. 

Το μοντέλο Πομπέο

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στις κακοήθειες. Εντάξει, ο πρό-
εδρος ήρθε 12ος από τους 12 όμως

έπαιξε στο champions league της Δεξιάς
και προκρίθηκε στου Ομίλους. Την επό-
μενη φορά θα βάλει Κούμα και Πετρίδη
να αναλάβουν το μάνατζμεντ και θα πά-
με στους 4. 

2 Στην αμετροέπεια. Κυρ πρόεδρε,
ναι μεν δεν είναι παλάτι η Βουλή αλ-

λά απ’ ό,τι φαίνεται είναι καρναβάλι, με
βάση την αντίδρασή σας. Και εσείς ο βα-
σιλιάς καρνάβαλος.

3 Στην ουσία. Ενώ κυρ πρόεδρε, αν
ήταν ο Ντάνος παραπληγικός (μη κα-

κό του ανθρώπου); Ή αν ήταν ΑΜΕΑ κα-
νένας που ήθελε διαβατήριο και θα ερ-
χόταν να σας επισκεφθεί (κούφια η
ώρα); Χρυσές ράμπες θα στρώνατε. 

4 Στο Βαν. Είχε και το σύστημα ένα
(κοινό) μυστικό και ο βλάκας ο

Εβραίος πήγε να το διαφημίσει στο For-
bes. Δουλειές με φούντες. 

5 Στο μέγα έθνος. Όλοι ξέραμε πως
τόσο ο μακαρίτης ο Χριστόφιας όσο

και ο πρόεδρος Φούλης αγαπούσαν και
αγαπούν του Εβραίους αδελφούς μας
και πού τους έχανες, πού τους έβρισκες
ήταν στη Holy Land. Τώρα παρακολου-

θούμε με αγωνία αν θα βγει δελτίο Τύ-
που στην επόμενη επίσκεψη Κύπριου
πολιτικού στο Τελ Αβίβ. 

6 Στην ατυχία. Είχαμε και εμείς έναν
σύμμαχο, αγαπητέ Healthy πρόεδρε,

και θέλουν να μας τον φάνε, κατηγο-

ρώντας τον για διαφθορά. Κάτω τα χέρια
από τον BiBi. 

7 Στο Ίδρυμα. Αυτό με τις γάτες. Αυτό
που δεν δικαιούται να λαμβάνει δια-

φημίσεις. Αυτό που το πληρώνουμε 33
εκατ. λίρες. Ναι, αυτό. Γι’ αυτό σφάζον-
ται παλικάρια. Σινιέ κυρίες παρακολου-
θούν από απόσταση μήπως και λερω-
θούν. 

9 Στην έκθεση. Τελικά τι λέει η Heal-
thy έκθεση για το προεδρικό Boeing;

Τέτοια by the way παράδοση έκθεσης
θα μπορούσε να γίνει και με κούριερ, να
μην κουράζεται και ο Οδυσσέας. Όχι τα
3 ευρώ του κούριερ να μην τα πλήρωνε
ο ίδιος. Το κράτος δεν δέχεται δωρεές
χωρίς άδεια.

9 Στους κολλητούς. Άντε Μουστα-
φούιν μου, σου κάναμε και τριμερή

για να σε στηρίξουμε στον προεκλογικό
σου. Θα σου κάνουμε και πενταμερή, αν
θες. Να τα θυμάσαι αυτά όμως, όταν θα
έλθει η σειρά σου να ανταποδώσεις το
’23. 

10 Στα κεφάλια. Ο Άντρος λέει να
μείνει μέχρι να φύγει, αλλά μάλ-

λον δεν φεύγει, ο Φούλης τώρα που δεν
θα έχει διεθνή καριέρα, πρέπει να πιά-
σει ποσοστό με τρία μπροστά για να μην
επιστρέψει μόνιμα στην Αρκάκα. Ο
Πρίγκιψ πρέπει να πιάσει το 15% για να
μπορεί να κατέβει ξανά για πρόεδρος.
Τα μεγάλα κεφάλια της πολιτικής μας εί-
ναι στην γκιλοτίνα και βλέπουν τον ελέ-
φαντα να αποχωρεί...

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ
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Στην πολιτική η βλακεία δεν είναι μειονέκτημα. Ναπολέων Βοναπάρτης

Ο Μ Η Ρ Ο Υ  &  Σ Ε Β Ε Ρ Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Λίγες ώρες απομένουν για τη μεγάλη ώρα
του Βερολίνου. Για το δείπνο που θα κρίνει
πολλά, πολύ περισσότερα απ’ όσα μπορούμε
ίσως να υποθέσουμε, αφού αποκλειστικός
κριτής της Τριμερούς δεν θα είναι ούτε ο Νί-
καρος, ούτε ο Μουσταφά, ούτε κανένας άλ-
λος από τους συμμετέχοντες, εκτός από τον
Γκουτιέρες. Αυτός θα κρίνει και θα αποφασί-
σει εάν υπάρχει βάση για τη συνέχεια, εάν
μπορεί να προγραμματιστεί η άτυπη Πεντα-
μερής, αν θα δώσει συνέχεια στη διαδικασία,
πότε και πώς.

Στη Λευκωσία έντονη ήταν η συζήτηση που
ακολούθησε την ανακοίνωση ότι η Σπέχαρ
και τα άλλα μέλη της ομάδας των Ηνωμένων
Εθνών που ασχολείται με το Κυπριακό στη
Λευκωσία δεν πρόκειται να εμφανιστούν στο
Βερολίνο. Μία ανάγνωση της εξέλιξης είναι
ότι οφείλεται στην επίγνωση του Γκουτιέρες
πως δεν πρόκειται να προχωρήσει αρκετά η
διαδικασία ώστε να χρειάζεται η παρουσία
της «ομάδας της Λευκωσίας». Μια άλλη ανά-
γνωση αναφέρεται στην απόφαση του Γκου-
τιέρες να μη δώσει ιδιαίτερη φόρτιση στο
δείπνο, ούτε και κόστος για να μην δημιουρ-
γηθούν υπέρμετρες ελπίδες. «Από τις προ-
ηγούμενες επαφές για το Κυπριακό και μετά
το Κραν Μοντάνα, έπαθε και έμαθε», σχολία-
ζε διπλωμάτης οποίος υποστήριξε πως «φαί-
νεται να ασπάζεται ως ένα βαθμό την άποψη
του Αναστασιάδη για το «τζάμπα τα έξοδα»
και ίσως έκρινε πως είναι καλύτερα να επι-
μείνει στο «λίγοι και καλοί». 

Υπάρχει και μια άλλη φήμη που ακούστηκε
την Παρασκευή στη Λευκωσία και έλεγε πως
υπήρξε μία αντίδραση για το ρόλο της «ομά-
δας της Λευκωσίας» στην όλη διαδικασία, η
οποία όμως δεν αξιολογείται ως ιδιαίτερα σο-
βαρή. Αληθεύει ότι την Παρασκευή στο Προ-
εδρικό Αναστασιάδης και Άντρος Κυπριανού
δεν συζήτησαν μόνο το θέμα του κατασκο-
πευτικού μαύρου βαν αλλά και την Τριμερή;
Πάντως, το μέγα θέμα των ημερών, το μαύρο
βαν, θα κυνηγάει τον Νίκαρο και στο Βερολί-
νο, αφού ο κουρνιαχτός όχι μόνο δεν έχει κο-
πάσει αλλά όσο δεν ξεκαθαρίζει η έρευνα,
αυξάνεται. 

Από τον ΔΗΣΥ ακούω ότι ο Φούλης «μετά την
κατραπακιά με την ήττα του ως υποψήφιος
αντιπρόεδρος του ΕΛΚ και τα όσα του έχουν
σύρει σε ΜΜΕ και σόσιαλ μίντια, επιχειρεί
ανασύνταξη». Όπως μου έλεγε η μάνταμ του
Φούλη, «ο μεγάλος αρχηγός θεωρεί ότι η αν-
τεπίθεση είναι η καλύτερη άμυνα και ότι το

plan A είναι να αποδείξει πως έχουν λεχθεί
υπερβολές εις βάρος του και να αποδείξει ότι
υπήρξαν στην όλη ιστορία και Fake news. Γι’
αυτό και βγήκαν και τα έγγραφα που οδήγη-
σαν εν μέρει σε οπισθοχώρηση το ΑΚΕΛ.»
Ωστόσο, οι παροικούντες την Ιερουσαλήμ,
σόρι την Πινδάρου, γνωρίζουν ότι ο Φούλης
έχει να αντιπαλέψει και την εσωτερική γκρί-
νια και αντίδραση για την πολυήμερη απου-
σία του που «έδωσε χρόνο και χώρο» στους
αντιπάλους. 

Και στο ΑΚΕΛ όμως υπάρχει ανασύνταξη.
Όπως με ενημερώνει η κυρία Γιαννούλα, η
οποία ως γνωστόν ακούει όλα όσα ψιθυρί-
ζονται στους διαδρόμους της Εζεκία Παπαϊ-
ωάννου και ακόμη περισσότερα, «ο κύριος
Άντρος έδωσε σήμα να επανεξεταστεί ο τρό-
πος χειρισμού του θέματος ώστε να απο-
φευχθούν τα λάθη και ο λαϊκισμός».

Την ίδια ώρα στο ΑΚΕΛ, σύμφωνα πάντα με

την κυρία Γιαννούλα, συζητείται έντονα η
ελάχιστη έως μηδαμινή αντίδραση άλλων πο-
λιτικών δυνάμεων για το θέμα του κατασκο-
πευτικού βαν. 

- Αληθεύει ότι υπήρξε προσπάθεια για από
κοινού αντίδραση με άλλα δύο κόμματα, χω-
ρίς ουσιαστικό αποτέλεσμα; Ποιο κόμμα του
ενδιάμεσου ρίχνει ξανά δίχτυα στο ΑΚΕΛ,
«ύστερα από επαναξιολόγηση όλων των δε-
δομένων»; Αληθεύει ότι έγινε κρούση για
νέα «συνάντηση κορυφής» αλλά το θέμα
έμεινε να ξεκαθαρίσει μετά την τριμερή του
Βερολίνου;

KOYIZ: Αληθεύει ότι θα ζητηθούν από τον
Κωστή Ευσταθίου της ΕΔΕΚ εξηγήσεις για τη
δήλωσή του ότι «υπάρχουν υπόγεια κομματι-
κά όπου υπάρχουν μηχανήματα παρακολού-
θησης» και πως ο ίδιος υπήρξε αυτήκοος
μάρτυρας; Ή μήπως του έχουν ήδη ζητηθεί; 

Η τριμερής του Βερολίνου στη σκιά του μαύρου βαν

«Ας αρχίσουμε από τα βασικά. Συμφωνούμε στο τι θα... φάμε;» 
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Ηνωμένα Eθνη- Ανάλυση 
του ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Όταν στις 9 Αυγούστου οι δύο ηγέ-
τες συμφωνούσαν ενώπιον της Ελί-
ζαμπεθ Σπέχαρ να έχουν στην διάρ-
κεια της εβδομάδας της Γενικής
Συνέλευσης του ΟΗΕ συνάντηση
με τον Γενικό Γραμματέα, η τριμε-
ρής αυτή συνάντηση θα ήταν το
επιστέγασμα της συμφωνίας τους
για τους όρους αναφοράς, τους
οποίους θα επικύρωνε μία άτυπη
διάσκεψη «τύπου Κραν Μοντάνα»,
για να ακολουθήσει η κανονική
Διάσκεψη για την Κύπρο.

Τα όσα επακολούθησαν διέψευ-
σαν τις προσδοκίες πολλών εμπλε-
κομένων, με πρώτον το γενικό
γραμματέα και τη σύμβουλό του
Τζέιν Χολ Λουτ. Η ελληνοκυπριακή
πλευρά είναι απολύτως βέβαιη ότι
η παρέμβαση της Άγκυρας – κα-
τόπιν προτροπής του Κουντρέτ
Οζερσάι – κατέστρεψε τη διαφαι-
νόμενη βέβαιη συμφωνία επί των
όρων αναφοράς στις αρχές Σεπτεμ-
βρίου, όταν επισκέφθηκε την Κύ-
προ η Τζέιν Χολ Λουτ. Ενώ τα επι-
χειρήματα που εξέφρασε στο δε-
κασέλιδο κείμενο που υπέβαλε ο
Μουσταφά Ακιντζί – ότι ζήτησε
πιο λεπτομερή θέση για την πολι-
τική ισότητα επειδή δεν εμπιστεύε-
ται ότι οι Ε/κ δεν θα υπαναχωρή-
σουν και πάλι – δεν φαίνεται να
έπεισε τον γενικό γραμματέα. Έτσι,
καθώς τη Δευτέρα συναντώνται
σε άτυπο δείπνο στο Βερολίνο οι
δύο ηγέτες με τον γενικό γραμμα-
τέα, εξ αντικειμένου ο πήχης των
προσδοκιών έχει χαμηλώσει, όσο
κι αν ο πρόεδρος Αναστασιάδης,

ο Μουσταφά Ακιντζί και ακόμη και
μόνιμα μέλη του Σ.Α., για δικούς
τους λόγους ο καθένας, αφήνουν
ανοιχτά όλα τα ενδεχόμενα, ακόμη
και αυτό της μεγάλης έκπληξης.

Οι πρωταγωνιστές 
Η Λευκωσία, για παράδειγμα,

μιλώντας τώρα πως «είναι ανοιχτά
όλα τα ενδεχόμενα καθώς κι άλλες
φορές που ο γ.γ. κάλεσε ανάλογα
δείπνα είχαμε σοβαρές εξελίξεις»,
μάλλον θέλει να απαλύνει τις εν-
τυπώσεις των όσων ο Ταλάτ είπε
πως του ανέφερε ο πρόεδρος Ανα-
στασιάδης (τζάμπα έξοδα θα κά-
νουμε πηγαίνοντας στο Βερολίνο).
Στην πραγματικότητα, δεν είναι
δυνατόν να περιμένεις την έκπληξη
(ακόμη κι ως μικρή πιθανότητα)
όταν δεν έχει ακόμη λάβει την
πραγματική ένδειξη για αλλαγή
της στάσης της Άγκυρας. Μάλιστα,
σύμφωνα με ελληνοκυπριακές πη-
γές, η Τουρκία δεν δείχνει κανένα
ενδιαφέρον για να γίνει τίποτε στο
Κυπριακό πριν τις εκλογές στα κα-
τεχόμενα και πως «με το ζόρι» δεν
απαγόρεψε στον Ακιντζί να συμ-
μετάσχει στην τριμερή. 

Ο Μουσταφά Ακιντζί που δίνει
μάχη για την επανεκλογή του στην
ηγεσία της τουρκοκυπριακής κοι-
νότητας, στις πλέον πρόσφατες
δηλώσεις του την Τετάρτη – μία
μέρα πριν ενημερώσει τους αρχη-
γούς των κομμάτων – έριξε όλο το
βάρος στις σχέσεις του με την Τουρ-
κία, προσπαθώντας να διατηρήσει
τις ισορροπίες, ότι θα διαβουλευτεί
μεν με την Άγκυρα, αλλά πως προ-
τεραιότητά του είναι τα συμφέ-
ροντα των Τουρκοκυπρίων. Είναι

φανερό πως χωρίς καμία διεργασία
στο Κυπριακό, η θέση του γίνεται
περισσότερο επισφαλής.

Το Συμβούλιο Ασφαλείας, με
την τοποθέτηση των μελών του
την Πέμπτη, που «ενθάρρυναν τους
ηγέτες να στηριχτούν σε προηγού-
μενες συγκλίσεις και με πνεύμα
συμβιβασμού να χρησιμοποιήσουν
αυτή τη συνάντηση για να ανανε-
ώσουν την πολιτική τους βούληση
και δέσμευση για μια συνολική δι-
ευθέτηση, βασισμένη σε μια δικοι-
νοτική, διζωνική ομοσπονδία με
πολιτική ισότητα, όπως ορίζεται
στα σχετικά ψηφίσματα του Συμ-

βουλίου Ασφαλείας», δείχνει να
ανησυχεί για το γεγονός ότι η δια-
δικασία καταρρέει και χρειάζεται
κάποια επαναβεβαίωση, πριν όλα
όσα έχουν επιτευχθεί χαθούν. Πιο
πρακτικός, ο αντιπρόσωπος της
Βρετανίας, Τζόναθαν Άλλεν, που
στάθηκε στο θετικό γεγονός ότι οι
δύο ηγέτες θα συναντηθούν για
πρώτη φορά με τον Γενικό Γραμ-
ματέα στην ίδια αίθουσα μετά από
δύο χρόνια. «Ελπίζω πραγματικά
ότι μπορούν να βασιστούν σε αυτή
τη συζήτηση για να συμφωνήσουν
την πορεία προς τα εμπρός για να
επαναλάβουν τις διαπραγματεύσεις
και μπορέσουν τελικά να βρουν
μια διευθέτηση. Αυτή είναι η ελπίδα
μας». Κι απ’ εκεί και μετά, βλέπουμε
τι μπορεί να γίνει για την άτυπη
πενταμερή. Ωστόσο, με δεδομένο
ότι τον Ιανουάριο κι έπειτα από
δύο κλιμακούμενα αυστηρά ψηφί-
σματα, το Συμβούλιο Ασφαλείας
θα κληθεί να ανανεώσει για μια
ακόμη φορά την θητεία της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ χωρίς να εκπληρώνεται ο
όρος του πως «οι ειρηνευτικές επι-
χειρήσεις δεν υποκαθιστούν την
πολιτική διαδικασία», χρειάζεται
επειγόντως μία κινητικότητα για

να μην εμφανιστεί εκτεθειμένο. 
Η ενημέρωση του Σ.Α. από τη

βοηθό γενική γραμματέα του ΟΗΕ,
Ρόζμαρι Ντι Κάρλο, ελάχιστα δια-
φώτισε τα μέλη για τις προσδοκίες
στο Βερολίνο, όπου η πρωτοβουλία
των κινήσεων φαίνεται να αφήνεται
στους ηγέτες, χωρίς να υπάρχει έν-
δειξη για κίνηση από μέρους του
Γενικού Γραμματέα. Πού, λοιπόν,
είναι τοποθετημένος ο «πήχης» της
τριμερούς; Σύμφωνα με διπλωματικές
πηγές, ο στόχος είναι να δοθεί η δυ-
νατότητα στους ηγέτες να εκφρα-
στούν με ειλικρίνεια και ανοιχτά
πάνω σ’ όλες τις δυσκολίες που υπάρ-
χουν, παρεξηγήσεις και παρερμη-
νείες για τις εκατέρωθεν θέσεις τους,
ή θέσεις των Ηνωμένων Εθνών.
Αυτό θα βοηθήσει να αντιληφθεί
πλήρως ο γενικός γραμματέας γιατί
δεν κατέληξαν μέχρι σήμερα πάνω
στους όρους αναφοράς και αν είναι
ρεαλιστική μία συμφωνία.

Αν αληθεύει πως όντως η Τουρ-
κία δεν επιθυμεί να συμβεί οτιδή-
ποτε προ των ψευδοεκλογών, ευ-
λόγως δεν μπορεί να συγκληθεί
άτυπη πενταμερής, η οποία προ-
ϋποθέτει την συμμετοχή της. Αν
όμως αυτό δεν αληθεύει, τότε πι-

θανόν να φέρει την μεγάλη έκπληξη
στο Βερολίνο. Στην περίπτωση,
πάντως που το μόνο εμπόδιο είναι
η στάση της Άγκυρας, τότε θα μπο-
ρούσε να καταγραφεί κατά κάποιο
τρόπο η συναντίληψη των ηγετών,
η πρόθεσή τους να συνεχίσει η
διαδικασία και το πώς θα αξιοποι-
ηθεί το διάστημα μέχρι τις ψευδο-
εκλογές. Όπως κι αν έχει το πράγμα,
στις συνομιλίες που είχε την πε-
ρασμένη εβδομάδα στη Λευκωσία
η Τζέιν Χολ Λουτ, με τους κ.κ. Ανα-
στασιάδη και Ακιντζί, συμφωνή-
θηκε να εκδοθεί ανακοινωθέν μετά
το δείπνο, που να καταγράφει το
κλίμα της συνάντησης και κάποια
από τα θέματα ουσίας, λειτουρ-
γώντας ως ένα «ενδιάμεσο κείμενο
όρων αναφοράς (ο όρος χρησιμο-
ποιείται αυθαίρετα από τον συν-
τάκτη του άρθρου). Με βάση τα
πιο πάνω, το Βερολίνο φαίνεται να
είναι μια χρήσιμη ομαδική ψυχα-
νάλυση μετά δείπνου, που θα δι-
ευκολύνει άμεσα τους συμμετέ-
χοντες και το Σ.Α. και αν έχει θετικά
αποτελέσματα, αυτά θα φανούν
μετά τον Απρίλιο. Διάστημα που
μάλλον είναι πολύ μεγάλο για τα
μέτρα του Κυπριακού.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Λίγο πριν από την κρίσιμη άτυπη
διάσκεψη του Βερολίνου, η Τουρκία
επιμένει στις πάγιες θέσεις της για
το Κυπριακό. Ερμηνεύοντας την
προοπτική λύσης από πολύ διαφο-
ρετική οπτική γωνία, η Άγκυρα
προβάλλει θέσεις που αφορούν για
παράδειγμα τον «νέο ελληνοτουρ-
κικό συνεταιρισμό στην Ανατολική
Μεσόγειο», την «τροποποίηση του
καθεστώτος εγγυήσεων και ασφά-
λειας» και τη «συζήτηση γύρω από
εναλλακτικά μοντέλα λύσης». Ο
Μουσταφά Ακιντζί μεταβαίνει στο
Βερολίνο με την ελπίδα της διάσω-
σης της διαδικασίας λύσης και ανα-
μένοντας βήματα καλής θελήσεως
από την ε/κ πλευρά. Η προσοχή
του κ. Ακιντζί παραμένει στραμμένη
στο ζήτημα της πολιτικής ισότητας. 

Στο ζήτημα της πολιτικής ισό-
τητας στο σημείο που έχουν φτάσει

σήμερα οι εξελίξεις, ο Μ. Ακιντζί
και η Άγκυρα προβάλλουν διαφο-
ρετικές, αν όχι συγκρουόμενες θέ-
σεις. Η τ/κ ηγεσία επιμένει ότι ακόμη
υπάρχουν περιθώρια συνεννόησης
με βάση το ομοσπονδιακό μοντέλο,
αρκεί να κατοχυρωθεί η αρχή της
πολιτικής ισότητας. Η δε Άγκυρα
προβάλλει την άποψη ότι η ε/κ πλευ-
ρά, η οποία ουδέποτε συμφιλιώθηκε
με την ιδέα της πολιτικής ισότητας
των Τ/κ, δεν πρόκειται να πραγμα-
τοποιήσει θετικά βήματα στο συγ-
κεκριμένο πεδίο. 

Σε ό,τι αφορά την πιθανή φόρ-
μουλα λύσης στο ζήτημα της πο-
λιτικής ισότητας, η λογική της ηγε-
σίας του κ. Ακιντζί είναι σχετικά
απλή. Η τ/κ πλευρά δεν αποκλείει
τη συζήτηση του μοντέλου της απο-
κεντρωμένης ομοσπονδίας. Σε πε-
ρίπτωση που προχωρήσει η συζή-
τηση για την αποκεντρωμένη ομο-
σπονδία, ανεξάρτητα από τον αριθ-

μό των εξουσιών και αρμοδιοτήτων
που θα παραμείνουν στην κεντρική
εξουσία, ο Μ. Ακιντζί ζητάει την
πλήρη κατοχύρωση της αρχής της
πολιτικής ισότητας, δηλαδή της
αποτελεσματικής συμμετοχής και
της αρχής της μιας θετικής ψήφου
των Τ/κ σε όλες τις βαθμίδες της
νέας ομοσπονδίας. 

Σχετικά με το ζήτημα της λει-
τουργικότητας της ομοσπονδίας,
στο οποίο εστιάζει η ε/κ πλευρά, ο

Τ/κ ηγέτης υπενθυμίζει ότι το ζη-
τούμενο στη νέα ενδεχομένως απο-
κεντρωμένη ομοσπονδία δεν θα εί-
ναι η ομοφωνία όλων των Τ/κ πο-
λιτικών και αξιωματούχων που θα
συμμετάσχουν στους μηχανισμούς
λήψης αποφάσεων. Η μία θετική
ψήφος, ενδεχομένως αυτή των προ-
οδευτικών και υπέρ της ομοσπον-
δίας μερίδων της τ/κ κοινότητας,
θα είναι αρκετή για να συνεχίσει
η νέα ομοσπονδία την πορεία της
με ομαλό τρόπο. Η Άγκυρα διαφωνεί
με την παραπάνω άποψη και προ-
βάλλει την άποψη ότι η ε/κ πλευρά
δεν πρόκειται ποτέ να δώσει τη
συγκατάθεσή της για την τελική
κατοχύρωση της πολιτικής ισότη-
τας. Με άλλα λόγια, όπως οι εθνι-
κιστικές πολιτικές δυνάμεις της τ/κ
κοινότητας, έτσι και η Άγκυρα «πον-
τάρει» στην πιθανή «αδιαλλαξία»
Νίκου Αναστασιάδη. Παράλληλα,
όπως είναι γνωστό, η τουρκική

πλευρά απορρίπτει την ιδέα της
συνέχισης των συνομιλιών από το
σημείο που διακόπηκαν στο Κραν
Μοντάνα. 

Αδιαμφισβήτητα στο σημείο που
έχουν φτάσει σήμερα οι εξελίξεις
στο Κυπριακό, από την οπτική γω-
νία όλων των εμπλεκόμενων πλευ-
ρών, ένα ζήτημα που έχει μεγάλη
σημασία είναι αυτό της ασφάλειας
και των εγγυήσεων. Αθήνα και Λευ-
κωσία προειδοποιούν ότι η λύση
του Κυπριακού δεν είναι δυνατόν
να προχωρήσει με τη διατήρηση,
με τον έναν ή τον άλλο τρόπο, του
συστήματος των εγγυήσεων. Η κοι-
νή εισήγηση της Ελλάδας και της
Κυπριακής Δημοκρατίας, την πα-
ρούσα στιγμή σκοντάφτει πάνω
στο «βέτο» των Τ/κ και της Άγκυρας.
Η τουρκική πλευρά συζητά μόνο
την «τροποποίηση» και όχι τη συ-
νολική τελική κατάργηση του συ-
στήματος ασφάλειας και εγγυήσεων.

Γι’ αυτό το ζήτημα, την προηγού-
μενη εβδομάδα, καλά ενημερωμένη
πηγή της «Κ» σημείωνε τα εξής:
«Έχουμε τρεις εγγυήτριες δυνάμεις.
Για να αλλάξει κάτι στο σύστημα
εγγυήσεων, λοιπόν, χρειαζόμαστε
τρεις υπογραφές. Και εφόσον μία
πλευρά ασκεί το δικαίωμα του βέτο
στην πρόταση της κατάργησης του
συστήματος, δεν μπορούμε να χά-
νουμε πολύτιμο χρόνο σε άσκοπες
συζητήσεις. Αυτό, όμως, που μπο-
ρούμε να πράξουμε είναι απλό: Να
συζητήσουμε τροποποίηση του συ-
στήματος σύμφωνα με τις νέες
ανάγκες και τις προϋποθέσεις του
νέου αιώνα. Η Τουρκία λέει ναι σε
μια τέτοια συζήτηση, αρκεί να προ-
κύψει στο τέλος της ημέρας μια
φόρμουλα που θα μπορούσε να πε-
ράσει από τη Μεγάλη Εθνοσυνέ-
λευση της Τουρκίας, στην οποία
από το 2018 και μετά επικρατούν
νέες λεπτές ισορροπίες». 

«Ομαδική 
ψυχανάλυση 
μετά δείπνου» 
η Tριμερής
Θα διευκολύνει συμμετέχοντες και Σ.Α. να 
αντιληφθούν πού είναι τοποθετημένος ο πήχης

Τουρκία και Τ/κ εθνικιστές ποντάρουν σε «αδιαλλαξία» Αναστασιάδη
Aγκυρα και Μουσταφά Ακιντζί πηγαίνουν στη διάσκεψη του Βερολίνου με διαφορετικές προσεγγίσεις σε μια σειρά από ζητήματα
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Στο ζήτημα της πολιτικής
ισότητας, στο σημείο που
έχουν φτάσει σήμερα οι
εξελίξεις, ο Μ. Ακιντζί και
η Aγκυρα προβάλλουν
διαφορετικές, αν όχι 
συγκρουόμενες θέσεις.

Καθώς αύριο στο Βερολίνο συναντώνται οι δύο ηγέτες με τον γ.γ. του ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέρες, εξ αντικειμένου ο πήχης των προσδοκιών έχει χαμηλώσει, όσο κι 
αν Αναστασιάδης, Ακιντζί και μόνιμα μέλη του Σ.Α., για δικούς τους λόγους ο καθένας, αφήνουν ανοιχτά όλα τα ενδεχόμενα, ακόμη κι αυτό της μεγάλης έκπληξης.
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Μεγάλη έκπληξη 
στο Βερολίνο πιθανόν 
να υπάρξει σε περίπτωση
που δεν επαληθευτεί 
ότι η Τουρκία δεν επιθυ-
μεί να συμβεί ο,τιδήποτε
προ των ψευδοεκλογών
κι ανοίξει έτσι η οδός 
για άτυπη πενταμερή. 
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Παίκτες και σκακιέρα έτοιμοι για Βερολίνο
Αρχίζουν οι τακτικισμοί των δύο πλευρών, με την Aγκυρα να μην ευνοεί Πενταμερή και την Αθήνα να παρουσιάζει χλιαρή στάση

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταν τον Δεκέμβριο του 2016, ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος
Αναστασιάδης συναντούσε σε δεί-
πνο τον Τ/κ ηγέτη Μουσταφά Ακιν-
τζί, κάποιοι στον Λόφο αλλά και
στην Πινδάρου εκτιμούσαν πως
θα ήταν μία συνάντηση περισσό-
τερο για τους τύπους παρά συνάν-
τηση ουσίας και έπεσαν για ύπνο
προτού τελειώσει. Χρειάστηκε να
ξυπνήσουν την επόμενη μέρα, για
να διαπιστώσουν πως όχι μόνο
υπήρξαν εξελίξεις, αλλά καταγρά-
φηκε τόση πρόοδος που οδήγησε
στο κλείδωμα της διάσκεψης της
Γενεύης. Κάπως έτσι και σήμερα,
το δείπνο στο Βερολίνο δεν θεω-
ρείται για πολλούς τελειωμένη υπό-
θεση αλλά μία συνάντηση που μπο-
ρεί να κρύβει τόσες εκπλήξεις ώστε
να οδηγήσει σε μία άτυπη πεντα-
μερή ακόμη και εντός του Δεκέμβρη.
Όλα βεβαίως θα εξαρτηθούν από
το πώς θα κινηθεί η κάθε πλευρά
τόσο σε θέμα τακτικής όσο και σε
θέμα ουσίας. Ο Νίκος Αναστασιάδης
υπογραμμίζει πως θέλει να υπάρξει
η κατάλληλη πρόοδος ούτως ώστε
να οδηγήσει σε πενταμερή διάσκε-
ψη, στρέφοντας στο βλέμμα στο
πώς θα κινηθεί ο Τ/κ ηγέτης. Αν δη-
λαδή θα πάρει εκείνες τις πρωτο-
βουλίες που θα οδηγήσουν σε συ-
νομολόγηση των όρων αναφοράς,
ενώ ο Μουσταφά Ακιντζί δείχνει
προς τον Νίκο Αναστασιάδη κατά
πόσο είναι έτοιμος να δεχτεί την
πολιτική ισότητα. Σε αυτό το κάδρο
η Αθήνα έχει υπογραμμίσει πως δεν
είναι έτοιμη για μία πενταμερή δε-
δομένων των στοχεύσεων της Άγ-
κυρας, αλλά και η Άγκυρα θέλει να
το καθυστερήσει, δεδομένου ότι
έχει άλλες προτεραιότητες. «Όλα
είναι ανοικτά» αναφέρουν διπλω-
ματικές πηγές, υπογραμμίζοντας

πως τα σενάρια του δείπνου είναι
τέσσερα: 1) Συνομολόγηση των
όρων αναφοράς, 2) Ανακοινωθέν
ευρείας συναντίληψης που να δια-
τηρεί την πόρτα ανοικτή, 3) Συμ-
φωνία οδικού χάρτη για το πώς προ-
χωρούν διαδικαστικά και 4) Ναυάγιο.
Σενάριο που θεωρείται από όλες τις
πλευρές απομακρυσμένο.

Η Πενταμερής
Ο υπουργός Εξωτερικών Νίκος

Χριστοδουλίδης είχε εκφράσει την
εκτίμηση την περασμένη Κυριακή
σε συνέντευξή του στην «Κ» ότι
δεν αποκλείεται άτυπη πενταμερής
εντός του Δεκέμβρη νοουμένου
ότι θα υπάρξουν εξελίξεις. Κίνηση
που προκάλεσε έκπληξη στα πο-

λιτικά πηγαδάκια δεδομένου ότι
κυβερνητικές πηγές λίγες μέρες
προηγουμένως, διέρρεαν τη βεβαι-
ότητά τους πως η Τουρκία δεν επι-
θυμεί εξελίξεις πριν από τις «εκλο-
γές» στα Κατεχόμενα και χαμήλω-
ναν τον πήχη των προσδοκιών για
το Βερολίνο. Στο πλαίσιο των δη-
λώσεων Χριστοδουλίδη λέγεται
πως θα κινηθεί τελικά και ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας στο δείπνο
της Δευτέρας. Θα εκφράσει την
ετοιμότητά του για τη συνομολό-
γηση των όρων αναφοράς με στόχο
την άτυπη πενταμερή τον προσεχή
Δεκέμβριο. Κίνηση που σύμφωνα
με διπλωματικές πηγές σκοπό έχει
να αφήσει εκτεθειμένη την Τουρ-

κία, η οποία δεν ευνοεί εξελίξεις.
Αυτό θεωρείται πως θα εκτονώσει
και την πίεση που δέχεται στο εσω-
τερικό για μία σειρά κυβερνητικών
χειρισμών, όπως τα χρυσά διαβα-

τήρια και η πρόσφατη ιστορία με
το βαν. Το ζήτημα είναι κατά πόσο,
πέρα από θέμα τακτικής, η Λευ-
κωσία είναι έτοιμη για μία άτυπη
πενταμερή. Διπλωματικές πηγές

αναφέρουν πως είμαστε έτοιμοι
για ένα σενάριο πενταμερούς και
σε θέμα τακτικής, αλλά σε θέμα
ουσίας δεδομένου ότι θα κλειδώ-
σουν οι όροι αναφοράς. Αυτό το
μήνυμα λέγεται πως πέρασε και
στην ειδική απεσταλμένη των Ηνω-
μένων Εθνών Τζέιν Χολ Λουτ κατά
την επίσκεψή της το περασμένο
Σάββατο. Εκεί λέει το Προεδρικό
πως υπήρξε μικρή μεν, αλλά πρό-
οδος, με τους κυβερνητικούς κύ-
κλους να εκτιμούν πως η συνομο-
λόγηση των όρων αναφοράς είναι
πιθανό σενάριο στο δείπνο της
Δευτέρας. Όπως αναφέρουν ανώ-
τατες διπλωματικές πηγές, μία πεν-
ταμερής με τον Μουσταφά Ακιντζί
στο πηδάλιο της τ/κ πλευράς είναι
πολύ καλύτερο σενάριο, παρά η
αναμονή μέχρι και την ολοκλήρωση
των «εκλογών», η κάλπη των οποί-
ων μπορεί να βγάλει δυσάρεστες
για τη Λευκωσία εκπλήξεις.

Το όπλο Ακιντζί
Τα βλέμματα στρέφονται προς

τον Μουσταφά Ακιντζί και το κατά
πόσο είναι έτοιμος να κάνει το με-
γάλο βήμα διαφοροποίησης από
την Άγκυρα. Σημειώνεται πως ο
Τ/κ ηγέτης βρίσκεται ήδη πρώτος
στις δημοσκοπήσεις, ωστόσο, η
διαφορά με τον δεύτερο έχει μι-
κρύνει κατά πολύ. Το χαρτί «επα-
νεκλογής» Ακιντζί θεωρείται η προ-
σήλωσή του προς την επανέναρξη
των συνομιλιών και η επιμονή του
σε λύση στο πλαίσιο διζωνικής, δι-
κοινοτικής ομοσπονδίας. Άλλωστε,
η κίνησή του να επικρίνει την ει-
σβολή στη Συρία θεωρείται πως
του έδωσε τόσους πολιτικούς πόν-
τους, ώστε να συζητά την κίνησή
του ο Γάλλος πρόεδρος Εμανουέλ
Μακρόν σε τηλεφωνική επικοινω-
νία με τον Τούρκο ομόλογό του.
Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο και για

λόγους πολιτικής επιβίωσης η Λευ-
κωσία εκτιμά πως θα κάνει το επι-
πλέον βήμα που θα οδηγήσει σε
πρόοδο που να δικαιολογεί και την
άτυπη πενταμερή. 

Είναι, όμως, όντως απρόθυμη η
Τουρκία για τις όποιες εξελίξεις
πριν από τις «εκλογές»; Οι ενδείξεις,
αλλά και οι πληροφορίες, τόσο από
πλευράς Μαυρογιάννη με τον Τούρ-
κο ομόλογό του όσο και μετά τη
συνάντηση Τσαβούσογλου-Δένδια
δείχνουν πως η Άγκυρα δεν ευνοεί
εξελίξεις. Τα πάντα ρει ωστόσο και
ουδέν μένει σταθερό, και η Τουρκία
έχει δείξει πολλές φορές ότι μπορεί
άλλα να λέει και άλλα να κάνει στο
τραπέζι των συνομιλιών. Η μέχρι
τώρα ενημέρωση βεβαίως κατα-
δεικνύει πως η Άγκυρα φαίνεται
πως δεν ευνοεί εξελίξεις γιατί όσο
περνά ο χρόνος χωρίς διαπραγμα-
τεύσεις είναι πιο εύκολο να προ-
καλέσει νέα δεδομένα στο Κυπρια-
κό, τόσο σε ό,τι αφορά τις γεωτρή-
σεις όσο και στο κεφάλαιο της Αμ-
μοχώστου, ευνοεί ένα σενάριο δια-
πραγματεύσεων με διαφορετικό
Τ/κ ηγέτη, ενώ παράλληλα έχει άλ-
λες προτεραιότητες τη δεδομένη
στιγμή (π.χ. Συρία και δράση στη
νοτιοανατολική Μεσόγειο, ζητή-
ματα εσωτερικής διακυβέρνησης). 

Η Αθήνα
«Αν εμείς θέλουμε τότε και η

Αθήνα θα ακολουθήσει», λένε δι-
πλωματικές πηγές, ωστόσο, η Αθήνα
έχει διαμηνύσει εδώ και καιρό πως
δεν ευνοεί μία άτυπη πενταμερή,
με δεδομένο και όσα διαμηνύει η
Άγκυρα αλλά και του οδικού χάρτη
που θέτει. Οι προτεραιότητές της,
άλλωστε, είναι το μεταναστευτικό
και οι μεταρρυθμίσεις, με τον Έλ-
ληνα πρωθυπουργό να μην είναι
διατεθειμένος να βρεθεί σε μία Πεν-
ταμερή με νέες μορφές λύσης.

�������

Ο Νίκος Αναστασιάδης
θα επιμείνει σε πρόοδο
που να οδηγήσει σε πεν-
ταμερή εντός Δεκεμβρίου
σε μία προσπάθεια 
να εκθέσει την Aγκυρα.

Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας προσβλέπει σε μία επιπλέον κίνηση από τον
Μουσταφά Ακιντζί, καθώς εκτίμηση της Λευκωσίας είναι ότι πρόοδος στο Βε-
ρολίνο θα τον ενισχύσει προεκλογικά.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η δημοσιοποίηση ότι ένα ιδιωτικό
όχημα, τύπου βαν, ειδικά διαμορ-
φωμένο με ηλεκτρονικό εξοπλισμό
παρακολούθησης τηλεπικοινωνιών
έχει ταράξει και πάλι τα νερά, φρε-
σκάροντας τις ανησυχίες για το
βαθμό προστασίας στοιχειωδών
δικαιωμάτων των πολιτών. Εν αν-
τιθέσει με το παρελθόν, η συγκε-
κριμένη περίπτωση δημιουργεί
εύλογα ερωτηματικά για την απο-
τελεσματικότητα των ασφαλιστι-
κών δικλείδων που έχουν τεθεί,
από το ίδιο το κράτος, για την προ-
στασία του απορρήτου των επι-
κοινωνιών. Αν ληφθούν, μάλιστα,
υπόψη οι φερόμενες δυνατότητες
του ηλεκτρονικού εξοπλισμού που
εντοπίστηκε δεν μπορεί να είναι
εκτός πραγματικότητας όσοι υπο-
στηρίζουν πως η εποχή όπου φέ-
ρεται να υπήρχε μια στοιχειώδης
προστασία του ατόμου, έχει πα-
ρέλθει ανεπιστρεπτί. Λαμβάνοντας

υπόψη τις λιγοστές πληροφορίες
που υπάρχουν για τις δυνατότητες
του συγκεκριμένου βαν, ο καθένας
θα μπορούσε να πέσει θύμα, κά-
ποιων που θα ήθελαν να ρίξουν
μια ματιά π.χ. σε ευαίσθητα προ-
σωπικά, οικογενειακά και οικονο-
μικά δεδομένα. Μια δυνατότητα
που υπήρχε και στο παρελθόν πλην
όμως ήταν κάτω από κρατική ομ-
πρέλα και αυστηρό νομοθετικό
πλαίσιο. Το άλλο ζήτημα που αφή-
νει πίσω της η υπόθεση με άρωμα
μυθοπλασίας, αφορά τον δημόσιο
βίο, πολιτικές, κομματικές και κρα-
τικές δομές. Οι υποψίες που προ-
καλούνται, στην προκειμένη πε-
ρίπτωση για κατοχή και χρήση
εξελιγμένης τεχνολογίας από τρί-
τους, δεν μπορεί παρά να είναι δι-
καιολογημένες. Βεβαίως υπάρχουν
και απόψεις από πρόσωπα που
υπηρέτησαν τον ευαίσθητο τομέα
των κρατικών πληροφοριών, που
δεν βλέπουν τεράστιες διαφορές
του χθες με το σήμερα, ως προς
τη μεγάλη εικόνα, υπό το πρίσμα
ότι διαχρονικά στην Κύπρο «όλοι
παρακολουθούσαν όλους».

Ο «μεγάλος αδελφός»
Πρόσωπα που πέρασαν από θέ-

σεις κλειδιά, κρατικών υπηρεσιών
ασφαλείας και έδρασαν στο πα-
ρελθόν πίσω από τα φώτα, θεωρούν
πως η Κύπρος από συστάσεως της
Δημοκρατίας ήταν και είναι το αυτί
και μάτι της Μεσογείου για ξένες
χώρες, υπηρεσίες των οποίων δρού-
σαν στο έδαφός της, εντός ή εκτός
πλαισίου. Κάτι που καταμαρτυρούν,
εξάλλου, τα ουκ ολίγα περιστατικά
που αποκαλύφθηκαν από το 1960
και εντεύθεν όπου υπηρεσίες
ασφαλείας χρησιμοποιούσαν τον
κυπριακό χώρο για «ζέσταμα»,
όπως λέγεται χαρακτηριστικά. Μια
εικόνα που δεν εμφανίζει τεράστιες
διαφοροποιήσεις, πλην όμως σε
κάποιες περιπτώσεις βρίσκεται εν-
τός ενός συμφωνημένου πλαισίου
συνεργασίας, όπως αυτό με το Ισ-

ραήλ για ανταλλαγή πληροφοριών.
Ωστόσο, αυτό που γίνεται παρα-
δεχτό είναι πως στο παρασκήνιο
υπήρξαν περιπτώσεις όπου πρό-
σωπα κινήθηκαν εκτός θεσμοθε-
τημένων πλαισίων και εν τη απου-
σία συμφωνιών συνεργασίας. Μια
τέτοια περίπτωση, όχι η μοναδική,
ήταν το περιστατικό με το ΓΕΕΦ
και τη σύλληψη δύο προσώπων,
έξω από το Αρχηγείο Αστυνομίας
στις 16 Ιουλίου 2014.

Στο εσωτερικό 
Από το 1974 και μετά, την επι-

καιρότητα κατά διαστήματα, τρο-
φοδότησαν υποθέσεις παρόμοιες
με το βαν με μια διαφορά. Στο επί-
κεντρο των σφοδρών επικρίσεων
βρισκόταν η Κυπριακή Υπηρεσία
Πληροφοριών (ΚΥΠ), κυρίως για
παρακολουθήσεις δραστηριοτή-
των κομμάτων και πολιτικών προ-
σώπων. Ένα σκηνικό που όπως
εξηγούν πρόσωπα με βαθιά γνώση,
στον πυρήνα του παρέμενε αμε-
τάβλητο, ασχέτως πολιτικών απο-
χρώσεων. «Η ΚΥΠ δεν άλλαζε αυ-
τές που άλλαζαν ήταν οι κυβερ-

νήσεις». Το κύριο ζητούμενο για
τους πολιτικούς καβγάδες που ξε-
σπούσαν ήταν οι υποψίες ή η
ύπαρξη στοιχείων πως σε κάποιες
υποθέσεις του παρελθόντος, η
ΚΥΠ εξυπηρετούσε την εκάστοτε
πολιτική εξουσία έναντι των αν-
τιπάλων της στο εσωτερικό, πα-
ρεκκλίνοντας από τη βασική της
αποστολή που είναι η κρατική
ασφάλεια από εξωτερικούς κινδύ-
νους. Η δομή της υπηρεσίας από
συστάσεως, ενέτεινε τις υποψίες
που την ήθελαν να είναι ένας βρα-
χίονας εξουσίας που λειτουργούσε
στο παρασκήνιο, σε κάποιες πε-
ριπτώσεις, εκτός ορίων. Το γεγονός
ότι η Υπηρεσία προκειμένου να
επιτελέσει την αποστολή, συλλο-
γής πληροφοριών για αρκετά χρό-
νια στηριζόταν σε υπηρεσίες άλ-
λων κρατικών δομών, θεωρείται
ως μια δικλείδα αποτροπής, όπως
έλεγε στην «Κ» πρόσωπο που υπη-
ρέτησε σε υψηλό πόστο στην ΚΥΠ.
Ένας δεύτερος παράγοντας ήταν
το στοιχείο της έντονης κομματι-
κοποίησης της Υπηρεσίας που δη-
μιουργούσε υπόνοιες για τυχόν

διαρροές. Ο τρίτος και εκ των ση-
μαντικών παραγόντων αποτροπής,
η θεσμοθέτηση διαδικασίας για
επιτέλεση του έργου της που είναι
η συλλογή πληροφοριών. Η ΚΥΠ
εισήλθε στην νέα εποχή, επί δια-
κυβέρνησης Αναστασιάδη. Η ανάγ-
κη εκσυγχρονισμού της Υπηρεσίας
προέκυψε με τις ανάγκες που δη-
μιούργησε το νέο περιβάλλον της
ανατολικής Μεσογείου και η θέση
της Κύπρου που οδήγησε σε ενί-
σχυση των κρατικών δομών ασφα-
λείας, από πλευράς εξοπλισμού
αυξάνοντας τις επιχειρησιακές
δυνατότητες. 

Οι παραφωνίες
Χωρίς να μειώνεται το έργο που

επιτελεί η ΚΥΠ και οι άλλες υπη-
ρεσίες διαχρονικά, στον ευαίσθητο
τομέα της συλλογής πληροφοριών,
κάτω από δύσκολες συνθήκες και
σε πολλές περιπτώσεις με υψηλό
ρίσκο του προσωπικού της, η Υπη-
ρεσία χρησιμοποιήθηκε και για
προσωπικά συμφέροντα, κάποιων
που υπηρετούσαν σε καίρια πόστα.
Η «Κ» γνωρίζει για τέσσερα πρό-

σωπα που πέρασαν από την ΚΥΠ
και χρησιμοποίησαν την υποδομή
της Υπηρεσίας για οικονομικό όφε-
λος των ιδίων. Στη μια περίπτωση,
πρόσωπο που έχει αφυπηρετήσει,
παρακολουθούσε και έδινε πλη-
ροφορίες, με το αζημίωτο, σε ιδιώ-
τες για υποθέσεις πολιτών (οικο-
γενειακές, οικονομικές). Στην άλλη
και πιο σοβαρή, δύο πρόσωπα με
μεγάλη επιρροή στην Υπηρεσία
έδιναν πληροφορίες, επίσης με το
αζημίωτο, σε άνθρωπο του υπο-
κόσμου για τις κινήσεις του βασι-
κού αντιπάλου του. Σύμφωνα με
πηγή της «Κ» που γνωρίζει τις συγ-
κεκριμένες περιπτώσεις, οι εξωϋ-
πηρεσιακές δραστηριότητες την
περίοδο εκείνη έφθασαν μέχρι το
Προεδρικό γραφείο με εισήγηση
την άμεση απομάκρυνσή τους. Ει-
σήγηση η οποία δεν εισακούστηκε.
Συνολικά είχε ζητηθεί η απομά-
κρυνση πέντε προσώπων. 

Το ΓΕΕΦ
Στις 16 Ιουλίου 2014 μέλη της

Αστυνομίας συνέλαβαν δύο πρό-
σωπα τα οποία αποχωρούσαν από

το Αρχηγείο Αστυνομίας. Ιστορία
που είχε αποκαλύψει η ηλεκτρο-
νική «Κ». Οι δύο συλληφθέντες,
όπως κατέθεσαν, είχαν επισκεφθεί
το γραφείο του τότε υπαρχηγού
της Ε.Φ. Ανδρέα Παπαπαύλου, μετά
από πρόσκληση του ιδίου, προκει-
μένου να πραγματοποιήσουν έλεγ-
χο για κοριούς. Όπως αποκαλύ-
φθηκε τα δύο πρόσωπα τα είχε συ-
στήσει στον κ. Παπαπαύλου, Ε/κ
αστυνομικός που εργαζόταν σε
σημαντικό πόστο στις Βρετανικές
Βάσεις. Ο τότε υπαρχηγός της Ε.Φ.
υποψιαζόταν πως κάποιοι είχαν
παγιδεύσει το γραφείο του και αντί
να καλέσει για έλεγχο τις αρμόδιες
κρατικές υπηρεσίες (ΚΥΠ, ΟΑΣ)
φώναξε ιδιώτες. Η συγκεκριμένη
υπόθεση δημιούργησε μείζον θέμα
στο ΓΕΕΦ αφού ο τότε υπαρχηγός,
στην ουσία έσπασε το πρωτόκολλο
ασφάλειας του ΓΕΕΦ. Μάλιστα,
όπως εγκύρως πληροφορείται η
«Κ», η Αστυνομία κινήθηκε να κά-
νει και τρίτη σύλληψη εντός του

ΓΕΕΦ, προκαλώντας συναγερμό
και σε πολιτικό επίπεδο. Το όλο
θέμα έκλεισε με άνωθεν παρεμ-
βάσεις και με το σκεπτικό αποφυ-
γής διασυρμού της Ε.Φ. Στο πνεύμα
αυτό η Αστυνομία έκλεισε την
υπόθεση, για τα δε δύο πρόσωπα
που αφέθηκαν ελεύθερα υπήρχαν
πληροφορίες ότι είχαν σχέση με
ιδιωτική εταιρεία παροχής πλη-
ροφοριών. Η δημοσιοποίηση της
ιστορίας δεν πέρασε απαρατήρητη
από τις βρετανικές βάσεις, οι οποί-
ες φέρεται να απέλυσαν το μέλος
της Αστυνομίας τους για την εμ-
πλοκή του, σε μια τόσο σοβαρή
υπόθεση που ενείχε τον κίνδυνο
πρόκλησης επεισοδίου με τις κυ-
πριακές αρχές.

Συνεργασίες
Ένα σημαντικό κομμάτι στο

τομέα των πληροφοριών και στην
κάλυψη των όποιων κενών υπήρ-
χαν, είναι οι συνεργασίες της Κύ-
πρου με άλλες χώρες, για την ασφά-
λεια και ανταλλαγή πληροφοριών,
με πιο πρόσφατη με τις ΗΠΑ. Η
συμφωνία με το Ισραήλ θεωρείται
από τις πιο σημαντικές, ιδιαίτερα
σε θέματα ασύμμετρων απειλών.
Ωστόσο, η ΚΥΠ φέρεται να συνερ-
γάζεται και με αντίστοιχες υπηρε-
σίες άλλων χωρών, συνεργασία
που σε κάποιες περιπτώσεις περι-
λαμβάνει την παραχώρηση διευ-
κολύνσεων με ανταλλαγή πληρο-
φοριών σε θέματα τρομοκρατίας,
μεταναστών αλλά και μελών του
ISIS από τον ευρωπαϊκό χώρο. Ένα
τέτοιο μοντέλο φαίνεται να έχει
εγκαινιάσει, η κυβέρνηση με κρά-
τος μέλος της Ε.Ε. συνεργασία πως
όπως μας ειπώθηκε χαρακτηριστι-
κά είχε εξαιρετικά αποτελέσματα,
την πρώτη περίοδο της κρίσης με
τη Συρία. Οι πληροφορίες που δό-
θηκαν ήταν αυτές που βοήθησαν
τις κυπριακές αρχές να ανακόψουν
αρκετούς ευρωπαίους τζιχαντιστές,
οι οποίοι επιχείρησαν να μεταβούν
στη Συρία μέσω Κύπρου.

Η αθέατη πλευρά του πολέμου της πληροφορίας
Πρακτικές του χθες και του σήμερα στην απόκτηση και διαχείριση της πληροφορίας από κρατικές και μη υπηρεσίες ασφαλείας

Και αν στις περιπτώσεις συνερ-
γασιών με άλλα κράτη, η ύπαρξη
ενός πλαισίου περιορίζει την δη-
μιουργία Γκρίζων Ζωνών, στο θέ-
μα προστασίας του απορρήτου εκ-
φράζονται βάσιμες αμφιβολίες
ότι δεν συμβαίνει το ίδιο με την
εμπλοκή ιδιωτών. Η συλλογή πλη-
ροφοριών δεν αποτελεί πλέον
άβατο για τις κρατικές υπηρεσίες
ασφαλείας. Η δραστηριότητα
ιδιωτών, όπως η περίπτωση του
επίμαχου βαν, καθώς και οι φερό-
μενες τεχνολογικές δυνατότητες,
ανοίγει ένα νέο κεφάλαιο με τις
ανησυχίες που προκαλούνται να
είναι εύλογες. Ανησυχίες που
προσλαμβάνουν διαστάσεις σε

πολιτικό, οικονομικό και επιχειρη-
ματικό επίπεδο. Για την περίπτω-
ση του βαν, από πλευράς Αστυνο-
μίας δεν έχει γίνει γνωστό επίση-
μα το εύρος δυνατοτήτων του εξο-
πλισμού που εντοπίστηκε και το
είδος των προσφερόμενων υπη-
ρεσιών, κάτι που συντηρεί τη φη-
μολογία του «Μεγάλου Αδελφού»
που ακούει τα πάντα. Μια τέτοια
περίπτωση παρουσιάζεται να εί-
ναι ένα περιστατικό με πρωταγω-
νιστές τέσσερα πρόσωπα που εν-
τοπίσθηκαν σε παραλιακή περιο-
χή της επαρχίας Λάρνακας, επί το
έργο. Οι αρχικές υποψίες ήθελαν
τους τέσσερις να δείχνουν ιδιαίτε-
ρο ενδιαφέρον για στρατιωτικές

εγκαταστάσεις της περιοχής,
ωστόσο όπως μας ειπώθηκε από
πρόσωπα με γνώση του συμβάν-
τος, ο στόχος ήταν γνωστός επι-
χειρηματίας και η παρέα του, σε
παραλιακό κέντρο. Τα τέσσερα
πρόσωπα, σύμφωνα με τις πληρο-
φορίες που συνέλεξε η «Κ», είχαν
«στήσει αφτί», προσπαθώντας να
υποκλέψουν το περιεχόμενο της
συζήτησης που αφορούσε τη
δράση και τα επαγγελματικά σχέ-
δια του επιχειρηματία στην περιο-
χή. Οι πελάτες των τεσσάρων πα-
ραμένουν άγνωστοι, ενώ οι δρά-
στες φέρεται να δρούσαν για λο-
γαριασμό ιδιωτικής εταιρείας
ερευνών. 

�������

Πρόσωπα που πέρασαν
από ευαίσθητα πόστα
κρατικών υπηρεσιών
ασφαλείας περιγράφουν
την σκοτεινή διαδρομή
στην αναζήτηση της πλη-
ροφορίας εντός και εκτός
πλαισίων και κανόνων.
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Η παροχή εξελιγμένων
υπηρεσιών από ιδιώτες
στον τομέα των πληρο-
φοριών στην Κύπρο κα-
ταδεικνύει πως το κλει-
στό περιβάλλον δράσης
των υπηρεσιών ασφαλεί-
ας μεταβάλλεται.

Κοριοί μεταξύ τυριού και αχλαδιού

Η ΚΥΠ από συστάσεώς της είναι δα-
κτυλοδεικτούμενη πως κατά διαστή-
ματα ξέφυγε του πλαισίου λειτουρ-
γίας και αποστολής της ως όργανο
της εκάστοτε εξουσίας.

Η παρουσία ιδιωτικού βαν με εξοπλισμό για παρακολουθήσεις ηλεκτρονικών επικοινωνιών και οι έρευνες που πραγματοποιεί η Αστυνομία αφήνουν πίσω τους
ένα ομιχλώδες σκηνικό που έχει κοινωνικές, πολιτικές και οικονομικές προεκτάσεις.
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Πίσω απ’ τη συνάντηση
Πομπέο-Χριστοδουλίδη 
Υπό συζήτηση το επόμενο διάστημα συμφωνίες, που παρακάμ-
πτουν εμπόδια που προκαλεί το αμερικανικό εμπάργκο όπλων 

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Του ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Η αναβάθμιση των διμερών σχέσεων
ΗΠΑ-Κύπρου, οι εξελίξεις στην
Ανατολική Μεσόγειο και η Τουρκία,
ήταν τα θέματα που κυριάρχησαν
στη συνάντηση της περασμένης
Δευτέρας στο Στέιτ Ντιπάρτμεντ,
μεταξύ των υπουργών Εξωτερικών,
Νίκου Χριστοδουλίδη και Μάικ
Πομπέο. Στα διμερή ζητήματα, ένα
χρόνο μετά την υπογραφή της «Δή-
λωσης Προθέσεων», για το επόμενο
διάστημα συζητούνται και αναμέ-
νεται να συζητηθούν τρεις συμ-
φωνίες, που παρακάμπτουν εμπό-
δια που προκαλεί το αμερικανικό
εμπάργκο όπλων:

Συμφωνία για ασφάλεια στις
πληροφορίες, Πρόγραμμα που θα
επιτρέπει συνεργασία της Εθνικής
Φρουράς με Εθνοφρουρές αμερι-
κανικών πολιτειών, και Συμφωνία
Acquisition and cross servicing
agreement, η οποία αφορά σε υπο-
στήριξη για παροχή προϊόντων και
υπηρεσιών, ήταν μεταξύ αυτών
που ενδιέτριψαν οι δύο υπουργοί. 

Στη συνάντηση ο Μάικ Πομπέο
ενδιαφέρθηκε να ενημερωθεί για
τις παράνομες τουρκικές δραστη-
ριότητες στην κυπριακή ΑΟΖ. Είπε
πως έστειλε ξεκάθαρο μήνυμα στον
Τούρκο υπουργό Εξωτερικών, Με-
βλούτ Τσαβούσογλου, ότι δεν μπο-
ρούν να συνεχίσουν τις παραβιά-
σεις, καθώς πέραν των συμφερόν-
των των ΗΠΑ στην κυπριακή ΑΟΖ,
η ένταση που προκαλεί η Τουρκία
καταστρέφει τις προοπτικές της

ανατολικής Μεσογείου να ανα-
πτυχθεί ως ενεργειακός διάδρομος
για την Ευρώπη. 

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης μοιρά-
στηκε με τον αμερικανό ομόλογό
του την ανησυχία πολλών στην
περιοχή, μετά τη συνάντηση Τραμπ
–Ερντογάν, ότι οι Αμερικανοί απο-
σύρονται, κάτι που από αμερικα-
νικής πλευράς χαρακτηρίζεται «ρω-
σική προπαγάνδα». Όπως προκύ-
πτει από τις δηλώσεις Χριστοδου-
λίδη, τη δήλωση της εκπροσώπου
του Στέιτ Ντιπάρτμεντ, αλλά και
τοποθετήσεις αμερικανών αξιω-
ματούχων στο συνέδριο του Φό-
ρουμ των Δελφών και της «Καθη-
μερινής», που πραγματοποιήθηκε
την περασμένη εβδομάδα στην
Ουάσιγκτον, το ενδιαφέρον των
ΗΠΑ για την Ανατολική Μεσόγειο
και τις συνεργασίες που λαμβάνουν
χώρα για την ενέργεια και την
ασφάλεια, είναι πολύ υψηλό. Το
βασικό επιχείρημα που προτάσσε-
ται από αμερικανικής πλευράς για
να καθησυχάσουν όσους ανησυ-

χούν είναι ότι βλέπουν την Ανα-
τολική Μεσόγειο και τη Μέση Ανα-
τολή ως διαφορετικά ζητήματα.
«Στη Μέση Ανατολή το αμερικανικό
ενδιαφέρον ως προς την ενέργεια
έχει μειωθεί, λόγω της αυξημένης
παραγωγής στις ΗΠΑ σχιστολιθικού
φυσικού αερίου. Αυτό όμως δεν
ισχύει για την Ανατολική Μεσόγειο,
για την οποία οι ΗΠΑ είναι δεσμευ-
μένες», είναι η αμερικανική θέση.
Η Ουάσιγκτον  επίσης, ενδιαφέρε-
ται έντονα τα θετικά μηνύματα της
σχέσης Κύπρου – ΗΠΑ να περά-
σουν στην κοινή γνώμη και για το
λόγο αυτό συμφώνησαν να ξεκι-
νήσουν οι συνομιλίες για την ανα-
βάθμιση και ανανέωση της συμ-
φωνίας για την αποφυγή της διπλής
φορολογίας και για την άρση της
βίζας στους Κύπριους που επισκέ-
πτονται για τουρισμό τις ΗΠΑ. Οι
Αμερικανοί επίσης δείχνουν εν-
διαφέρον και προτίθενται να στη-
ρίξουν κυπριακή πρωτοβουλία που
θα συμπεριλαμβάνει τις χώρες της
περιοχής σε ένα ανοιχτό φόρουμ
συνεργασίας. 

Το «δόγμα Πομπέο»
Σε σχέση με την Τουρκία, παρά

τη στάση που τήρησε ο πρόεδρος
Τραμπ με το πράσινο φως για επέμ-
βαση στη Συρία και αργότερα στην
συνάντηση της 13ης Νοεμβρίου
με τον Ταγίπ Ερντογάν, τα πράγ-
ματα δεν φαίνεται να προχωρούν.
Οι υπουργοί Εξωτερικών Πομπέο
και Τσαβούσογλου είχαν μία πρώτη
συνάντηση κατ’ εντολή των προ-
έδρων τους, για να δουν πώς μπορεί

να διευθετηθεί το θέμα με τους
ρωσικούς πυραύλους S-400 και στη
συνέχεια παρέπεμψαν το θέμα σε
ομάδες εργασίας υπό τους συμβού-
λους Εθνικής Ασφαλείας Ο’Μπράιαν
και Καλίν. 

Οι δηλώσεις Ερντογάν μετά την
επιστροφή του στην Άγκυρα δεν
γεννούν καμιά αισιοδοξία ότι του-
λάχιστον θα αποδεχθεί την μη ενερ-
γοποίηση του ρωσικού αντιαερο-
πορικού συστήματος, αφήνοντας
περιορισμένες δυνατότητες. 

Το «Δόγμα Πομπέο» για το θέμα
αυτό είναι πως αν δοθεί άφεση
αμαρτιών στην Τουρκία, τότε θα
ανοίξει ο δρόμος και για άλλες χώ-
ρες, όπως η Ινδία και η Αίγυπτος
να προχωρήσουν σε αγορά S-400.
Την Πέμπτη έγινε ανεπίσημη ενη-
μέρωση στο Στέιτ Ντιπάρτμεντ,
από ανώτερο αξιωματούχο, για τις
πωλήσεις στρατιωτικού υλικού από
την Ρωσία και την Κίνα, με αιχμή

την Τουρκία, την Αίγυπτο και την
Ινδία. Σε σχέση με την Ινδία, οι
διαπραγματεύσεις με τους Αμερι-
κανούς πηγαίνουν καλά, ενώ σε
σχέση με την Αίγυπτο είπε πως
τους τονίστηκε τι ακριβώς διακιν-
δυνεύουν, καθώς δεν είναι μόνο
οι ΗΠΑ που ανησυχούν από την
απόκτηση S-400 ή αεροσκαφών
SU-35, υπονοώντας το Ισραήλ. Για
την Τουρκία, συνεχίζουν την προ-
σπάθεια μήπως πεισθεί η Άγκυρα,
διατηρούν ζωντανή την απειλή
των κυρώσεων, όμως είναι συγ-
κρατημένοι και ως προς τις απειλές,
καθώς και οι ίδιοι δεν είναι σίγουροι
πώς θα κινηθεί ο Αμερικανός πρό-
εδρος.

Αν και η στάση του Ερντογάν
έχει εξοργίσει και το Κογκρέσο και
τη γραφειοκρατία του Στέιτ Ντι-
πάρτμεντ και του Πενταγώνου, δεν
υπάρχει καμία ένδειξη ότι ο πρό-
εδρος Τραμπ θα ενεργοποιήσει τις

κυρώσεις CAATSA σε βάρος της
Τουρκίας. Καθώς μάλιστα υπάρχουν
πολλές κινήσεις στο Κογκρέσο για
να επιβληθούν τέτοιες κυρώσεις,
ο ανώτερος αξιωματούχος του Στέιτ
Ντιπάρτμεντ προσέγγισε το θέμα
περισσότερο νομικά, παρά πολιτικά. 

«Η χρονολογική σειρά για τις
κυρώσεις CAATSA δεν έχει συντα-
γογραφηθεί ούτε είναι απόλυτη.
Υπάρχουν ακόμη πολλά περιθώρια
που θα μπορούσαν να εφαρμο-
στούν ως προς το πού θα μπορού-
σαν να επιβληθούν στην Τουρκία
κυρώσεις και το εύρος και το βάθος
των κυρώσεων», ανέφερε ως αξιω-
ματούχος. Ο Μάικ Πομπέο ρώτησε
τον Κύπριο υπουργό Εξωτερικών
για τη συνάντηση στο Βερολίνο,
ενώ του είπε πως τόνισε στον Με-
βλούτ Τσαβούσογλου ότι οι ΗΠΑ
δεν βλέπουν άλλη λύση από την
διζωνική, δικοινοτική ομοσπον-
δία.

Πρόγραμμα που θα επιτρέπει συνεργασία της Εθνικής Φρουράς με Εθνοφρουρές αμερικανικών πολιτειών, και Συμφω-
νία Acquisition and cross servicing agreement, η οποία αφορά σε υποστήριξη για παροχή προϊόντων και υπηρεσιών,
ήταν μεταξύ αυτών που ενδιέτριψαν Πομπέο και Χριστοδουλίδης. 

������

Ο Μάικ Πομπέο ρώτησε
τον Κύπριο ομόλογό του
για το  Βερολίνο, ενώ του
είπε πως τόνισε στον Με-
βλούτ Τσαβούσογλου ότι
οι ΗΠΑ δεν βλέπουν άλ-
λη λύση από τη διζωνική
δικοινοτική ομοσπονδία.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Την ώρα που η ηγεσία του Δημο-
κρατικού Συναγερμού ταξίδευε στο
Ζάγκρεμπ της Κροατίας για το συ-
νέδριο του Ευρωπαϊκού Λαϊκού
Κόμματος και για να διεκδικήσει
την αντιπροεδρία, στη Λευκωσία
άνοιγε για τα καλά ο φάκελος του
περιβόητου κατασκοπευτικού βαν
που περιπλανιόταν στη Λάρνακα.
Υπόθεση για την οποία η ηγεσία
του ΑΚΕΛ επέμενε πως θα πρέπει
να διαλευκανθεί και υπογράμμιζε
με νόημα πως ξέρει πολύ περισσό-
τερα από όσα λέγονται. Τι περισ-
σότερα, όμως, γνώριζε το ΑΚΕΛ
και πόσο αυτή η ιστορία μπορεί
να εμπλέκει όλο το πολιτικό σύ-
στημα; Πέραν της βόμβας του
πρώην αναπληρωτή προέδρου της

ΕΔΕΚ και νυν βουλευτή Κωστή Ευ-
σταθίου που ήρθε και έδεσε στην
όλη ιστορία, πως δηλαδή όλα τα
κόμματα κατασκοπεύουν, προέκυ-
πταν ζητήματα για τη συγκεκριμένη
υπόθεση. Χρειάστηκε να αρχίσει
το συνέδριο του ΕΛΚ ούτως ώστε
να διαπιστώσουν η συναγερμική
ηγεσία και τα στελέχη πως στη
Λευκωσία δημοσιεύματα φωτογρά-
φιζαν τον ίδιο τον Αβέρωφ Νεοφύ-
του, αλλά και πως το ίδιο το κόμμα
έχει σχέσεις με την όλη υπόθεση.
Δημοσιεύματα που, μετά το πρώτο
μούδιασμα και την αμηχανία, προ-
κάλεσαν την οργίλη αντίδραση του
ΔΗΣΥ, κάνοντας λόγο για διασπορά
ψευδών και ξεκινώντας μετά από
καιρό μετωπική επίθεση εναντίον
του ΑΚΕΛ λίγο πριν από την τρι-
μερή συνάντηση στο Βερολίνο.

Κατάσκοπος υπό διαφήμιση
Όταν στα μέσα του μήνα, έβγαι-

νε στη δημοσιότητα η είδηση ότι
Ισραηλινός πρώην μυστικός πρά-
κτορας διαφήμιζε στο διεθνές ει-
δησεογραφικό δίκτυο Forbes το
αξίας 9 εκατομμυρίων κατασκοπικό
βαν του, εξοπλισμένο με υπερσύγ-
χρονα μηχανήματα τελευταίας τε-
χνολογίας που έχει τη δυνατότητα
παρακολούθησης κινητών τηλε-
φώνων και άλλων ηλεκτρονικών
συσκευών, από απόσταση 500 μέ-
τρων, πολλοί ήταν εκείνοι που το
είδαν ως αστείο. Λίγο γιατί το εν
λόγω βαν πήρε άδεια για μετεωρο-
λογικούς σκοπούς, λίγο γιατί έκοβε

βόλτες στους δρόμους της Λάρνα-
κας, αλλά και για την κίνηση του
πρώην πράκτορα να διαφημίσει
τις κατασκοπευτικές του υπηρεσίες
σε διεθνές ειδησεογραφικό δίκτυο.
Χρειάστηκαν λίγες μόνο ώρες για
να κοπούν τα όποια γέλια και να
αρχίσουν οι απορίες. Το ΑΚΕΛ, για
παράδειγμα, άρχισε να θέτει αμέ-
σως συγκεκριμένα ερωτήματα και
για την εταιρεία πίσω από το βαν
και για τις δραστηριότητές του,
αλλά και για το κατά πόσο όλο αυτό
ήταν εις γνώσιν της αστυνομίας.
Ερωτήματα τα οποία επαναλάμβανε
καθημερινά, στέλνοντας το μήνυμα
πως κάτι περισσότερο ξέρει. «Ξέ-
ρουμε αρκετά. Ξέρουμε πολύ πε-
ρισσότερα από αυτά τα οποία λέμε
δημόσια, αλλά θα αναμένουμε να
ακούσουμε από την κυβέρνηση.
Και όταν ακούσουμε από την κυ-
βέρνηση τότε θα τοποθετηθούμε
και εμείς δημόσια» έλεγε ο Άντρος
Κυπριανού, στέλνοντας το σήμα
πως όλο αυτό δεν πρόκειται να
κουκουλωθεί. 

Βεβαίως, η πρώτη αντίδραση
του Προεδρικού ήταν να παρου-
σιάσει τη νομοθεσία και να εξη-
γήσει πως το όλο θέμα διερευνάται
από την Αστυνομία. Όμως το τι
ακριβώς γνώριζε το ΑΚΕΛ και επέ-
μενε στο κεφάλαιο βαν ήταν ένα
ζήτημα που τέθηκε εντόνως στα
πολιτικά πηγαδάκια, με κυβερνη-
τικά στελέχη να διερωτούνται αν
πρόκειται για μπλόφα και απλές
εκτιμήσεις ή αν η Αριστερά έχει
συγκεκριμένα στοιχεία που ενο-
χοποιούν πρόσωπα και κόμματα.
«Αν όλο αυτό περιορίζεται σε εκτι-
μήσεις θα εκτεθούν», έλεγαν μεταξύ
τους κυβερνητικά στελέχη. Είχαν
προηγηθεί, όμως, δημοσιεύματα
που μιλούσαν για σχέσεις πολιτικού
αρχηγού και συγκεκριμένου κόμ-
ματος με την εν λόγω εταιρεία ενώ
την ίδια στιγμή στελέχη του ΑΚΕΛ,
που άρχισαν να εκφράζουν ανη-
συχίες ότι αυτό μπορεί να εξελιχθεί
ως το κυπριακό Watergate, επιβά-
ρυναν το πολιτικό κλίμα.

Ανησυχίες και διαχείριση 
Κάπως έτσι, όταν την περασμένη

Τρίτη δημοσίευμα της «Χαραυγής»
έδειχνε στέλεχος της εταιρείας να
έχει λάβει άδεια οπλοφορίας από
τον Ιωνά Νικολάου παρά την αν-
τίθετη άποψη της αρμόδιας επι-
τροπής και παρουσίαζε πως το εν
λόγω στέλεχος είχε συναντήσει
τον Αβέρωφ Νεοφύτου στην Πιν-
δάρου υπό τη συνοδεία αστυνομι-
κών τα πράγματα άρχισαν να δυ-
σκολεύουν στον Λόφο. Η είδηση
προκάλεσε τον πανικό του προ-
έδρου, ο οποίος σπεύδοντας να τη-
λεφωνήσει στον Άντρο Κυπριανού
του ζήτησε συνάντηση και του εξέ-
φρασε διά τηλεφώνου ανησυχίες

μήπως παρακολουθείται και ο ίδιος.
Το κατά πόσο βεβαίως το τηλε-

φώνημα Αναστασιάδη είχε να κάνει
όντως με τη γνήσια ανησυχία του
μήπως είναι θύμα κατασκοπίας ή
αν ήταν μία προσπάθεια να εκτο-
νώσει την κρίση, είναι λίγο θολό.
Όχι μόνο για την κίνηση να δημο-
σιοποιηθεί η συνάντηση αλλά και
γιατί στα πηγαδάκια του Προεδρι-
κού άρχισαν να υποστηρίζουν πως
μόνο μέσω συνάντησης και απαί-
τησης στοιχείων από το ΑΚΕΛ θα
κλείσει το όλο ζήτημα. 

Η επιστροφή Ιωνά
Μπορούσε βεβαίως να κλείσει

εύκολα το θέμα; Η εμπλοκή του
Ιωνά Νικολάου ήταν η μία πτυχή
που θεωρήθηκε αρχικά ανώδυνη
για την κυβέρνηση δεδομένου ότι
ο κ. Νικολάου έχει αποχωρήσει
από το Υπουργικό Συμβούλιο. Η
δεύτερη ανάγνωση δείχνει πως
επηρεάζει πολύ και την κυβέρνηση
και τον ίδιο δεδομένου ότι το όνομά
του θεωρείται το επικρατέστερο
για τη θέση του γενικού εισαγγελέα.
Καθόλου τυχαίο, άλλωστε, ότι ο
Άντρος Κυπριανού σε συνέντευξή
του στο κρατικό κανάλι την περα-
σμένη Πέμπτη έστειλε το μήνυμα
στην κυβέρνηση να προσέξει ποιον
θα βάλει στη θέση του γενικού ει-
σαγγελέα, φωτογραφίζοντας τον
κ. Νικολάου ως μη αποδεκτή λύση.
Καθόλου τυχαία βεβαίως και η επί-
σημη διευκρίνιση που ακολούθησε
από τον Ιωνά Νικολάου ένα εικο-
σιτετράωρο μετά την δήλωση Άν-

τρου Κυπριανού και μετά από μία
παρατεταμένη σιωπή για τους λό-
γους που έδωσε άδεια οπλοφορίας
στον εν λόγω Ισραηλινό. Η σιωπή
του, άλλωστε, σύμφωνα με εκτι-
μήσεις συναγερμικών κύκλων, θα
έκαιγε το ενδεχόμενο διορισμού
του στη θέση του γενικού εισαγ-
γελέα, για την οποία ράβει ήδη
κουστούμι. 

Το αν ο κ. Νικολάου έχει καεί
πολιτικά είναι ένα ζήτημα που τυγ-
χάνει πολλών ερμηνειών, το σί-
γουρο είναι πως ο δικός του ρόλος
στην ιστορία αποτελεί μία πτυχή
της όλης υπόθεσης. Η φωτογράφιση
του Αβέρωφ Νεοφύτου να έχει σχέ-
σεις με τον εν λόγω Ισραηλινό ήταν
η άλλη πτυχή που σίγουρα άνοιξε
τον ασκό του Αιόλου και στην Πιν-
δάρου αλλά και στην Κροατία σε
μία κακή συγκυρία όπου ο συνα-
γερμικός πρόεδρος έκανε κατά τα
άλλα την προεκλογική του καμπά-
νια με στόχο την Αντιπροεδρία του
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος. 

Και λέμε πως άνοιξε τον ασκό
του Αιόλου γιατί ενόσω στη Λευ-
κωσία διερωτούνταν αμήχανα τα
στελέχη κατά πόσο ο Ισραηλινός
όντως πάτησε πόδι στην Πινδάρου
και έλεγαν δημοσίως πως δεν γνω-
ρίζουν τι ακριβώς συμβαίνει, στε-
λέχη στην Κροατία τον ρώτησαν
ευθέως για το κατά πόσο τα δημο-
σιεύματα είναι αληθή. Ο πρόεδρος
του ΔΗΣΥ εξήγησε πως συναντή-
θηκε, όχι με τον περιβόητο κατά-
σκοπο του βαν, αλλά με τον Σαχάκ
Αβνί υπό την ιδιότητά του ως πρό-

εδρου της Εβραϊκής Κοινότητας
και εξήγησε πως αυτό έγινε με τη
συνοδεία αστυνομικών, καθώς δε-
χόταν απειλές από τρομοκράτες.
Δημοσιεύματα που προκάλεσαν
αντιδράσεις και τηλεφωνήματα
υψηλών τόνων από το Ζάγκρεμπ
στην Κύπρο. Το νέο δημοσίευμα
της «Χαραυγής» που έδειχνε πως
άλλος είναι ο πρόεδρος της Εβραϊ-
κής Κοινότητας και όχι αυτός που
ανακοίνωσε ο ΔΗΣΥ, προκάλεσαν
την οργίλη αντίδραση της Πινδά-
ρου.

Ενδεικτική η μετωπική επίθεση,
απέναντι στη «Χαραυγή» αλλά και
στην Εζεκία Παπαϊωάννου με με-
τριοπαθή στελέχη, όπως ο εκπρό-
σωπος Τύπου του ΔΗΣΥ Δημήτρης
Δημητρίου αλλά και ο –γνωστός
για τις κοινές θέσεις του με το ΑΚΕΛ
στο Κυπριακό– Χαράλαμπος Σταυ-
ρίδης, να κάνουν λόγο για δολο-
φονία χαρακτήρων και προσπάθεια
να ρίξουν λάσπη στον συναγερμικό
πρόεδρο. Ο κ. Δημητρίου παρου-
σίασε, άλλωστε, επιστολή στην
οποία υπέγραφε μαζί με τον ραβίνο
Αρί Ζεβ Ράσκιν και ο κ. Αβνί ως
πρόεδρος της Εβραϊκής Κοινότητας.
Αναπάντητο βεβαίως έμεινε μέχρι
και το βράδυ της Παρασκευής το
κατά πόσο ο ΔΗΣΥ όντως συνερ-
γαζόταν με την εν λόγω εταιρεία
για ζητήματα ασφάλειας, αλλά και
το επιχείρημα της «Χαραυγής» ότι
όταν το 2017 ο κ. Νεοφύτου βρέ-
θηκε με τον Σαχάκ Αβνί, ο τελευ-
ταίος δεν ασκούσε χρέη προέδρου
της Εβραϊκής Κοινότητας.

Το πολιτικό
σύστημα
προσέκρουσε
στο βαν
Το θέμα κατασκοπείας οδήγησε στα άκρα 
τις σχέσεις Συναγερμού και ΑΚΕΛ

�������

Το ΑΚΕΛ έστειλε από νω-
ρίς το μήνυμα πως ξέρει
πολλά, με το Προεδρικό
να διερωτάται κατά πόσο
έχει όντως στοιχεία ή αν
προχωρά σε εκτιμήσεις. 

Το βαν 
κλείδωσε νωρίς; 
«Η υπόθεση του βαν δεν θα
κουκουλωθεί», έλεγαν μέχρι
και την Πέμπτη στελέχη του
ΑΚΕΛ αλλά και ο ίδιος ο γ.γ.
του κόμματος Άντρος Κυπρια-
νού, ο οποίος έλεγε πως θα
ενημερώσει τον κόσμο για το
τι συμβαίνει. Το ερώτημα εί-
ναι κατά πόσο το κόμμα της
Αριστεράς υπερέβαλε για το
τι ακριβώς κρύβεται πίσω
από το βαν, αν ξεφούσκωσε
ήδη μετά τη συνάντηση με
τον πρόεδρο ή αν τα όσα
δουν το φως της δημοσιότη-
τας με το που θα ανοίξει το
σύστημα του βαν θα το δι-
καιώσουν για την επιμονή
του. Το σίγουρο είναι πως
αποκαλύψεις δεν έγιναν. Στη
συνάντηση της Παρασκευής
ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
εξέφρασε την ανησυχία του
για το ενδεχόμενο να είναι
και οι πολίτες και όλο το πολι-
τικό σύστημα εν δυνάμει υπό
παρακολούθηση, ενώ η
Αστυνομία εξέφρασε τη θέ-
ση πως η περίπτωση είναι σο-
βαρή με εξελίξεις να διαδρα-
ματίζονται τα επόμενα εικο-
σιτετράωρα. Αν και το κόμμα
της Αριστεράς χαμήλωσε
τους τόνους για το τι κρύβε-
ται πίσω από το βαν στα μέσα
της εβδομάδας, μετά και από
τοποθετήσεις στελεχών που
προκάλεσαν αντιδράσεις, η
Εζεκία Παπαϊωάννου επικεν-
τρώθηκε επικοινωνιακά στο
να περάσει το μήνυμα πως ο
κάθε πολίτης πρέπει να αι-
σθάνεται ανασφαλής. Καθό-
λου τυχαία και η δήλωση του
προέδρου το βράδυ της Πα-
ρασκευής ότι δεν θα ανεχθεί
την παραβίαση απορρήτου
οποιουδήποτε πολίτη ή πολι-
τικού. Το κατά πόσο βεβαίως
το ΑΚΕΛ κέρδισε πολιτικούς
πόντους ή αν υπερέβη τα επι-
τρεπτά όρια των αντιπολιτευ-
τικών τόνων είναι ένα ζήτημα
που θα ξεκαθαρίσει μετά και
τις έρευνες. Το σίγουρο, πάν-
τως, είναι πως έθεσε μετά
από καιρό ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ
στα χαρακώματα.

Η συνάντηση του ΑΚΕΛ με τον πρόεδρο εκτιμάται από το Προεδρικό πως οδήγησε στο ξεφούσκωμα της υπόθεσης, ενώ για το ΑΚΕΛ ότι όλα τώρα αρχίζουν.

Συναγερμικοί κύκλοι θεωρούν πως το
ΑΚΕΛ προσπαθεί να «κάψει» το σενά-
ριο διορισμού του Ιωνά Νικολάου στην
Γενική Εισαγγελία.

Δεν ήταν μία εύκολη εβδομάδα για τον συναγερμικό πρόεδρο, καθώς ενόσω
έκανε προεκλογική στο Ζάγκρεμπ για την εκλογή του στην αντιπροεδρία του
ΕΛΚ, είχε να διαχειριστεί δημοσιεύματα που τον ενέπλεκαν με στέλεχος της
εταιρείας του κατασκοπευτικού βαν. 
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Οι άρσεις απορρήτου
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«Βαλιτσάκια» παρακολούθησης
της... διπλανής πόρτας
Ούτε η ΕΥΠ γνωρίζει πόσα κυκλοφορούν ανά την επικράτεια, παραδέχεται η ΑΔΑΕ

Πρόσφατα η ανεξάρτητη 
αρχή αποφάσισε  
ότι η προμήθεια 
εξοπλισμού που 
εντοπίζει παράνομες 
συσκευές υποκλοπών 
«δεν ήταν σκόπιμη». 

Η υπόθεση 
-

Του ΓΙΑΝΝΗ ΣΟΥΛΙΩΤΗ
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Τα ελληνικά ίχνη
στο κατασκοπευτικό
σκάνδαλο της Κύπρου

Πρόσφατα αξιωματού-
χοι «ειδικών» υπηρεσι-
ών ταξίδεψαν στο Ισρα-
ήλ και είχαν επαφές  
με τα στελέχη της NSO 
για την προμήθεια  
του λογισμικού.

Η ομάδα «Greek Electronic Army» και η απουσία πλαισίου υποστήριξης εφήβων που εμπλέκονται σε διαδικτυακές επιθέσεις 

Η τύχη ενός «χάκερ» που αναζητούσε κενά ασφαλείας
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Οι συνεδρίες
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Ηταν μαθητής όταν  
η Δίωξη Ηλεκτρονικού 
Εγκλήματος έφτασε στα 
ίχνη του. «Από τα λάθη 
μαθαίνεις», λέει σήμερα.

Για την αστυνομία -
-

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ
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ΑΡΘΡΟ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ

Η δήλωση Πομπέο για το μη
παράνομο των εβραϊκών οι-
κισμών στη Δυτική Όχθη

έχει επαναφέρει και στη δική μας
δημόσια ατζέντα το θέμα του εποι-
κισμού. Αρκετοί ήταν εκείνοι που
θυμήθηκαν ότι το διεθνές δίκαιο
διά της Τέταρτης Σύμβασης της Γε-
νεύης του 1949 απαγορεύει τον
εποικισμό ξένων εδαφών από τις
όποιες κατοχικές δυνάμεις. Παράλ-
ληλα, έγινε και αναφορά στις απο-
φάσεις του Διεθνούς Ποινικού Δι-
καστηρίου του 1994 όπου ο εποι-
κισμός χαρακτηρίζεται έγκλημα πο-
λέμου. Παρ’ όλα αυτά οι ΗΠΑ προ-
χώρησαν σε αλλαγή της μέχρι σή-
μερα θέσης τους που στηριζόταν
σε μία ανάλογου περιεχομένου γνω-
μάτευση από τον κ. Χάνσεν του
1978. Μόλις πριν από τρία χρόνια
οι ΗΠΑ διά της αποχής τους είχαν
επιτρέψει την έγκριση από το Συμ-
βούλιο Ασφαλείας του ψηφίσματος
2234. Με αυτό καλείτο το Ισραήλ
να παγώσει την κατασκευή νέων ή
την επέκταση των παλαιών οικισμών
στα κατεχόμενα παλαιστινιακά εδά-
φη. Η κυβέρνηση Τραμπ έχει από
καιρό επιλέξει τη στήριξη των πιο
ακραίων θέσεων του Ισραήλ. Η κί-

νηση έχει να κάνει τόσο με τη στή-
ριξη του Νετανιάχου όσο και την
διασφάλιση της υποστήριξης του
εβραϊκού λόμπυ και των συντηρη-
τικών χριστιανών εντός των ΗΠΑ.
Το τελευταίο είναι απολύτως ανα-
γκαίο αφού το 2020 θα διεξαχθούν
προεδρικές εκλογές στις ΗΠΑ. Έτσι
πέραν της δήλωσης για τους οικι-
σμούς είχαμε την αναγνώριση της
Ιερουσαλήμ ως πρωτεύουσας του
Ισραήλ και την σε αυτή μεταφορά
της πρωτεύουσας της χώρας. Ακο-
λούθησε η αναγνώριση της προ-
σάρτησης των συριακών υψωμάτων
Γκολάν από το κράτος του Ισραήλ.
Η δήλωση για τους οικισμούς έγινε
και σε μία ιδιαίτερη εξωτερική συγ-
κυρία καθώς η μεν Ε.Ε. με πρόσφατη
απόφαση της απαιτεί την σήμανση
των προϊόντων που παράγονται στα
κατεχόμενα παλαιστινιακά εδάφη
με ανάλογες ετικέτες. Πέραν αυτού
αναμένονται στις επόμενες εβδο-
μάδες αποφάσεις του διεθνούς ποι-
νικού δικαστηρίου που έχουν να
κάνουν με τους εβραϊκούς οικισμούς.
Η κίνηση των ΗΠΑ ουδόλως αλλάζει
το διεθνές νομικό καθεστώς που
αφορά τον εποικισμό. Την ίδια,
όμως, στιγμή δημιουργεί νέα πολι-

τικά δεδομένα που ευνοούν το Ισ-
ραήλ σε μία μελλοντική διαπραγ-
μάτευση της πτυχής των εβραϊκών
οικισμών. Ήδη επί της αρχής οι Πα-
λαιστίνιοι είχαν αποδεχθεί ότι κά-
ποιοι από αυτούς τους οικισμούς
θα μπορούσαν να ενσωματώνονταν
στο κράτος του Ισραήλ με απόδοσης
ανάλογης έκτασης εδαφών στο μελ-
λοντικό παλαιστινιακό κράτος. Τυ-
χόν νομιμοποίηση όλων των εβραϊ-
κών οικισμών θα κάνει τη λύση των
δύο κρατών στο Παλαιστινιακό ανέ-

φικτη κάτι που επισήμανε και η Ε.Ε. 
Ανάλογη στάση έχουμε ακολου-

θήσει και εμείς στην Κύπρο. Μετά
τις περί εγκλήματος πολέμου δια-
κηρύξεις μας έχουμε σταδιακά οδη-
γηθεί στη νομιμοποίηση της παρου-
σίας 120.000 εποίκων με παραχώ-
ρηση σε αυτούς της ιθαγένειας της
μελλοντικής ομοσπονδίας, την πα-
ραμονή άλλων 60.000 Τούρκων πο-
λιτών με το καθεστώς της άδειας ερ-
γασίας (βίζας) και τέλος παραμονή
άλλων 100,000 Τούρκων πολιτών με

το καθεστώς των φοιτητών. Επιπρό-
σθετα με την αποδοχή του προβλη-
ματικού πλαισίου Γκουτιέρες οι έποι-
κοι θα αποκτήσουν τις Ε/κ περιουσίες
στις οποίες ζουν αφού θα έχουν το
πρώτο λόγο ως νυν χρήστες. Έτσι
η νέα αμερικανική πολιτική στο θέμα
του εποικισμού δεν αναμένεται να
μας κάνει κανένα κακό. Οι ίδιοι στα
πλαίσια των διαπραγματεύσεων
έχουμε από μόνοι μας εγκαταλείψει
τη βόρεια περιοχή, και ενδεχομένως
συνιστώσα πολιτεία, στο σχεδόν
απόλυτο και πολυεπίπεδο έλεγχο
των Τούρκων. Αναμένεται να έχουν
τη συντριπτική πλειοψηφία των πε-
ριουσιών, την αντίστοιχη του πλη-
θυσμού, της πολιτικής διοίκησης
και των αστυνομικών δυνάμεων. Τα
κροκοδείλια δάκρυα κάποιων και οι
πύρινοι λόγοι στην περίπτωση της
Παλαιστίνης κατά των Αμερικανών
δεν μπορούν να κρύψουν τις δικές
μας ευθύνες που τείνουν να οδηγή-
σουν σε μία από τις χειρότερες μορ-
φές λύσης 2 κρατών. 

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.
Διετέλεσε γραμματέας του Γεωστρατηγι-
κού Συμβουλίου της Κ.Δ. την περίοδο
2014-2018.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Την περασμένη Τρίτη, ο γενικός δι-
ευθυντής του ΡΙΚ Μιχάλης Μαρα-
θεύτης, ενημέρωνε το Διοικητικό
Συμβούλιο του Ιδρύματος πως πα-
ραιτείται από τη διεύθυνση καθώς
έχει μια άλλη επαγγελματική πρό-
ταση που τον αφήνει πλήρως ικα-
νοποιημένο. Η παραίτησή του βε-
βαίως δεν αποτέλεσε κεραυνό εν
αιθρία ούτε για το Δ.Σ. του ΡΙΚ ούτε
για τους υπόλοιπους ενοίκους του
Ιδρύματος, καθώς είναι ένα ζήτημα
που συζητήθηκε εντόνως στο πα-
ρασκήνιο τις τελευταίες μέρες, με
την ονοματολογία διαδοχής του
να δίνει και να παίρνει ήδη και να
καταδεικνύει πως προμηνύονται
αρκετές αλλαγές. 

Οι εντάσεις
Ο γενικός διευθυντής του Ιδρύ-

ματος είχε αναφέρει στην επιστολή
του πως είχε απορρίψει και στο πα-
ρελθόν πολύ ικανοποιητικές προ-
τάσεις για να παραμείνει στη διεύ-
θυνση του ΡΙΚ, ωστόσο, την εν λόγω
«εξαίρετη» θέση μεγάλου οργανι-
σμού δεν μπορούσε να μην την απο-
δεχτεί. Ο ίδιος είχε εξομολογηθεί
πως νιώθει πως ολοκλήρωσε τον
κύκλο του στο ΡΙΚ, αφήνοντας το
κανάλι με αυξημένα νούμερα τη-
λεθέασης. Παραιτείται βεβαίως σε
μία περίοδο ανακατατάξεων, ανα-
βρασμού και ανάγκης για λήψη απο-
φάσεων για το τι μέλλει γενέσθαι.
Οι ανακατατάξεις και ο αναβρασμός
αφορούν όχι μόνο όσα προηγήθη-
καν, με το σταύρωμα του προϋπο-
λογισμού του ΡΙΚ από το κυβερνών
κόμμα, την ψιθυρολογία για παρεμ-
βάσεις και ενοχλήσεις της κυβέρ-
νησης από εκπομπές του ΡΙΚ, αλλά
γιατί στο παρασκήνιο υπήρξαν αρ-
κετές εσωτερικές εντάσεις το τε-
λευταίο διάστημα. Ήταν το θέμα
που προέκυψε στην έκθεση του γε-
νικού ελεγκτή με την κατ’ εξαίρεση
αύξηση μισθού δύο εκ των συνερ-
γατών του ΡΙΚ, όμως αποκορύφωμα
ήταν η αιφνίδια μετακίνηση του
σκηνοθέτη του ΡΙΚ και προέδρου
της Συνδικαλιστικής Οργάνωσης
ΕΥΡΙΚ Σάββα Αριστοδήμου. 

Η αιφνίδια μετακίνηση
Αν και από το περιβάλλον του

Μιχάλη Μαραθεύτη διαψεύδεται

αναφανδόν πως η παραίτησή του
έχει να κάνει με τα όσα προηγή-
θηκαν, δημοσιογραφικοί κύκλοι
στο ΡΙΚ υπογραμμίζουν τη χρονική
συγκυρία της παραίτησης του γε-
νικού διευθυντή, με την ένταση
που προκλήθηκε από την περί-
πτωση Σάββα Αριστοδήμου. Ο
πρόεδρος του ΕΥΡΙΚ, είχε εξάλλου
πολλές φορές εξαπολύσει δριμεία
κριτική στον Μιχάλη Μαραθεύτη
για χειρισμούς του. Ζήτημα που
ενοχλούσε τον ίδιο τον κ. Αριστο-
δήμου, ήταν το γεγονός ότι ο κ.
Μαραθεύτης εκτελούσε και καθή-
κοντα διευθυντή τηλεόρασης και
λάμβανε συνεπώς μεταξύ άλλων
και αποφάσεις πρόσληψης συνερ-
γατών. Αρμοδιότητες, που σύμ-
φωνα με κύκλους του ΡΙΚ, είχαν
αναληφθεί από τον Μιχάλη Μα-
ραθεύτη, γιατί ο αναπληρωτής δι-
ευθυντής Γρηγόρης Μαλιώτης,
που ασκούσε καθήκοντα διευθυν-
τή τηλεόρασης, είχε υποβάλει την
παραίτησή του. 

Κόκκινες γραμμές
Στα δημοσιογραφικά πηγαδάκια

σημειώνουν πως ο Σάββας Αριστο-
δήμου εξαπέλυε κριτική λόγω και
της συντεχνιακής του αρμοδιότη-
τας, όμως οι πλείστοι σημειώνουν
πως η ρήξη ήταν αναμενόμενη,
καθώς είχε ξεπεράσει προ πολλού
την κόκκινη γραμμή. Μία περιή-
γηση, άλλωστε, στον προσωπικό
του λογαριασμό στο facebook είναι
αρκετή για να διαπιστώσει κανείς
υπονοούμενα και προσωπικές επι-
θέσεις που φωτογραφίζουν τη δι-
εύθυνση του ΡΙΚ. Κινήσεις που δεν
πέρασαν σίγουρα απαρατήρητες,
τόσο από τους ενοίκους του ΡΙΚ
όσο και ευρύτερα, με αποτέλεσμα
να αποφασιστεί τον προηγούμενο
μήνα και ενόσω έλειπε σε αποστο-
λή, η ξαφνική μετάθεσή του από
το ΡΙΚ στο Γραφείο Τύπου και Πλη-
ροφοριών. 

Θα μπορούσε βεβαίως να εκτο-
νωθεί διαφορετικά η κρίση; Όπως
λένε συντεχνιακοί κύκλοι που πα-
ραδέχονται ότι ο Σάββας Αριστο-
δήμου είχε ξεπεράσει τα επιτρεπτά
όρια της κριτικής, η διεύθυνση θα
μπορούσε να κινηθεί είτε ποινικά
είτε να στείλει τον κ. Αριστοδήμου
στο πειθαρχικό για τη στάση του,
όμως η χωρίς προειδοποίηση με-

τακίνησή του στο Γραφείο Τύπου
και Πληροφοριών, θεωρείται πα-
ράνομη και παράτυπη. Απόφαση
που, όπως λέχθηκε, βεβαίως ήταν
εις γνώσιν δύο υπουργών. Ο ίδιος
ο Αριστοδήμου πάντως έχει κινηθεί
νομικά εναντίον της Επιτροπής
Δημόσιας Υπηρεσίας και σύμφωνα
με συντεχνιακούς κύκλους θεω-
ρείται δεδομένη η επιστροφή του
στο ΡΙΚ, καθώς πέραν του παρά-
τυπου της υπόθεσης, όπως λένε,
η ανησυχία είναι πως η ξαφνική
μετάθεση ενός συντεχνιακού θα
δημιουργήσει άσχημο προηγού-
μενο. 

Οι συνεργάτες
Το σίγουρο είναι πως η όλη υπό-

θεση δεν θα κλείσει αναίμακτα για
κανέναν, καθώς δεν έχει ακόμη
εμφανιστεί στο Γραφείο Τύπου και
Πληροφοριών. Αναστάτωση βεβαί-
ως, προκάλεσε και η έκθεση του
γενικού ελεγκτή Οδυσσέα Μιχαη-
λίδη, κατά την οποία υπογραμμί-
ζεται ευνοϊκή μεταχείριση δύο δη-

μοσιογράφων αορίστου χρόνου
στο ΡΙΚ οι οποίοι αναβαθμίστηκαν
από την κλίμακα Α4 στην Α10. Ανα-
βάθμιση που σύμφωνα με την έκ-
θεση του Οδυσσέα Μιχαηλίδη, συ-
νεπάγεται €600 περίπου αύξηση
στον ακαθάριστο μηνιαίο μισθό
τους. Σύμφωνα με τον Οδυσσέα
Μιχαηλίδη, οι εν λόγω μισθολογικές
αυξήσεις δόθηκαν κατά παράβαση
του εγκεκριμένου προϋπολογισμού
του ΡΙΚ και των σχετικών εγκυ-
κλίων του Υπουργείου Οικονομι-
κών, χωρίς καμία διαβούλευση ή
ενημέρωση των Υπουργείων Οι-
κονομικών και Εσωτερικών. Το όλο
ζήτημα δεν πέρασε απαρατήρητο
στο ΡΙΚ, με πολλούς από τους 100
και πλέον δημοσιογράφους αορί-
στου χρόνου να αντιδρούν καθώς
δικά τους αιτήματα που χρονολο-
γούνται δεν λήφθηκαν υπόψη.  

Η ονοματολογία
Με τον αναβρασμό που επικρα-

τεί, το ερώτημα είναι ποιος θα ανα-
λάβει την καυτή πατάτα και δη τη
διεύθυνση του ιδρύματος. Για τη
θέση του Μιχάλη Μαραθεύτη θα
συνεδριάσει το Δ.Σ. του ΡΙΚ την
προσεχή βδομάδα και εκεί θα απο-
φασιστεί κατά πόσο θα πληρωθεί
με διορισμό αναπληρωτή γενικού
διευθυντή ή αν θα προκηρυχθεί η
θέση άμεσα. Στο πρώτο σενάριο,
πολύ πιθανός θεωρείται ο μεταβα-
τικός διορισμός του Γρηγόρη Μα-
λιώτη όπως άλλωστε έγινε και στο
παρελθόν. Υπενθυμίζεται πως ο κ.
Μαλιώτης διεκδικούσε τη θέση
του γενικού διευθυντή μαζί με τον

Μιχάλη Μαραθεύτη. Ήταν ανα-
πληρωτής πρόεδρος του ΡΙΚ, μέχρι
και τον Απρίλιο του 2014, όταν πα-
ραιτήθηκε για λόγους δεοντολογίας,
καθώς όπως υποστήριζε γίνονταν
παρεμβάσεις στο δελτίο του κρα-
τικού καναλιού. 

Διαψεύδει ο Τσουρούλλης
Για τη θέση του γενικού διευ-

θυντή του ΡΙΚ έχουν ήδη ακουστεί
τα ονόματα των Σάββα Αριστοδή-
μου και Χρύσανθου Τσουρούλλη.
Ο κ. Αριστοδήμου, εφόσον επι-
στρέψει στο κρατικό κανάλι, ίσως
να διεκδικήσει τη θέση του διευ-
θυντή τηλεόρασης, στο ενδεχόμενο
βεβαίως που αυτή προκηρυχθεί.
Το όνομα του Χρύσανθου Τσου-
ρούλλη ακούστηκε ιδιαίτερα το
τελευταίο δεκαήμερο, με κύκλους
τόσο από την κυβέρνηση όσο και
από τον ΔΗΣΥ, να θεωρούν πιθανό
έναν τέτοιο διορισμό. Κληθείς βε-
βαίως να σχολιάσει στην «Κ» το
ενδεχόμενο μετακίνησής του, ξε-
καθάρισε πως η προσοχή του είναι
στραμμένη στον ΔΙΑ, του οποίου
είναι και μέτοχος και διευθυντής
ειδήσεων. Ο ίδιος, άλλωστε, έχει
διαμηνύσει στο στενό του περι-
βάλλον πως «ο καπετάνιος εγκα-
ταλείπει τελευταίος το πλοίο». Άλ-
λωστε, βάσει των σημερινών σχε-
δίων, ο γενικός διευθυντής του
ΡΙΚ θα πρέπει να είναι κάτοχος
μεταπτυχιακού τίτλου, που τόσο
ο κ. Τσουρούλλης όσο και ο κ. Αρι-
στοδήμου δεν κατέχουν βάσει του
βιογραφικού που έχουν αναρτη-
μένο. Για τη θέση λέγεται πως εν-

διαφέρεται ο πρώην πρόεδρος του
Δ.Σ. του ΡΙΚ και μέλος του Πολι-
τικού Γραφείου του ΔΗΣΥ Θανάσης
Τσώκος. 

Το πώς θα χειριστεί η κυβέρνηση
το όλο ζήτημα είναι ακόμη ανοικτό.
Υπενθυμίζεται πως ο κ. Μαραθεύ-
της ανήκει στο στενό περιβάλλον
του προέδρου Αναστασιάδη, ωστό-
σο εκπομπές, θεματολογία και εμ-
φανίσεις καλεσμένων, έχουν πολλές
φορές προκαλέσει αντιδράσεις, άλ-
λοτε στο Προεδρικό, άλλοτε στην
Πινδάρου η οποία βλέπει υπερπρο-
βολή συγκεκριμένων υπουργών. 

Στο κάδρο και οι ειδήσεις
Μαζί με τη γενική διεύθυνση

του ΡΙΚ θα πρέπει να ξεκαθαρίσει
και η θέση του διευθυντή ειδήσεων
του ΡΙΚ. Τη διεύθυνση ειδήσεων,
έχει αναλάβει ο Πανίκος Χατζήπα-
ναγη, ωστόσο, ο δημοσιογράφος
Γιαννάκης Νικολάου, έχει ήδη εφε-
σιβάλει τον διορισμό λόγω των πε-
ρισσότερων χρόνων υπηρεσίας
που έχει και της κατοχής μεταπτυ-
χιακού. Η απόφαση θα λαμβανόταν
τον Οκτώβριο που πέρασε, ωστόσο,
δεν φαίνεται να ξεκαθαρίζει σύν-
τομα. Τα σενάρια, θέλουν είτε να
πέφτει ο διορισμός Χατζήπαναγη
και να αναλαμβάνει τελικώς ο Γιαν-
νάκης Νικολάου τη θέση διευθυντή
ειδήσεων, είτε να αποφασιστεί μία
εκ περιτροπής διεύθυνση όπως γι-
νόταν και στο παρελθόν, με τους
Πανίκο Χατζήπαναγη, Γιαννάκη
Νικολάου και Πέτρο Κωνσταντίνου
να διευθύνουν τις ειδήσεις του ΡΙΚ,
εναλλάξ. 

Από το έγκλημα πολέμου στη νομιμοποίηση του εποικισμού 

Με καζάνι 
που βράζει 
μοιάζει το ΡΙΚ 
Aρχισε ήδη η ονοματολογία διαδοχής του

Μ. Μαραθεύτη στη θέση του γεν. διευθυντή 

�������

Την επόμενη εβδομάδα
συνεδριάζει το Δ.Σ. του
ΡΙΚ για να αποφασίσει 
αν η θέση θα πληρωθεί 
από αναπληρωτή διευ-
θυντή ή αν θα προκηρύ-
ξουν αμέσως τη θέση 
του γενικού διευθυντή.

Στο Προεδρικό δεν έχουν αποκλείσει το όνομα του Χρύσανθου Τσουρούλλη, ωστόσο ο ίδιος, κληθείς να σχολιάσει το ενδεχόμενο μετακίνησής του,  διαμηνύει
πως ο καπετάνιος εγκαταλείπει τελευταίος το καράβι που ονομάζεται ΔΙΑΣ. 

�������

Η κίνηση των ΗΠΑ 
δημιουργεί νέα 
πολιτικά δεδομένα 
που ευνοούν 
το Ισραήλ σε μία 
μελλοντική διαπραγμά-
τευση της πτυχής 
των εβραϊκών οικισμών.

Τυχόν νομιμοποίηση όλων των εβραϊκών οικισμών θα κάνει τη λύση των δύο κρατών στο Παλαιστινιακό ανέφικτη.
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Ούτε τουίτ
Ο Νίκαρος πήγε κι κάθισε δύο ώρες στο συ-
νέδριο του ΕΛΚ για να ακούσει τον Αβέρωφ
και για να τον υποστηρίξει όπως μας είπε
άνθρωπος του Λόφου. Μόνο που η κουκου-
βάγια έκλεισε το ένα της μάτι και είπε, «και
μετά τον μαύρισε, κουκουβά!». Απόδειξη
τούτου είναι ότι δεν έστειλε ούτε μισό τουίτ
ο πρόεδρος για να πει π.χ. «Στηρίζουμε τον
πρόεδρο του ΔΗΣΥ @ΑverofCY για την αντι-
προεδρία του ΕΛΚ. Ούτε καν στο στενό του
φίλο τον Ντόναλντ Τουσκ που εξελέγη στην
προεδρία του ΕΛΚ, είπε: «Βοήθα λίγο τον δι-
κό μου τζιαι δεν θα μείνει πάνω μου». Κι
έτσι ο Φούλης πήρε την τιμητική 12η θέση
σύμφωνα με την επίσημη ανακοίνωση του
ΔΗΣΥ (σ.σ. έτρεχαν 12). Ερώτημα: Τα θέλετε
και τα λέτε ή σας ξεφεύγουν;

••••
Μόνο μια φορά 
Κρίμα στη χαρά/κάπου κοιταχτήκαμε, μετά
ερωτευτήκαμε κι ύστερα βρεθήκαμε άλλη
μία φορά. Αυτό το γνωστό τραγούδι του Μα-
κεδόνα θα μπορούσε κανείς να το αφιερώ-
σει στους κ.κ. Αβέρωφ και Άβνι, είπε στον
Ιανό κοινοβουλευτική πηγή που γνωρίζει
πολλά σχετικά με την υπόθεση. Μας υπέδει-
ξε ότι, σύμφωνα με όσα επισήμως η Πινδά-
ρου ανακοίνωσε, «ο πρόεδρος του κόμμα-
τος κ. Αβέρωφ Νεοφύτου δέχθηκε στο γρα-
φείο του τον πρόεδρο της εβραϊκής κοινό-
τητας της Κύπρου κ. Shahak Avni και η συ-
νάντηση αφορούσε θέματα που σχετίζονται
με την εβραϊκή κοινότητα στην Κύπρο» και
πως αυτή ήταν η μόνη συνάντηση που είχαν.
Η πηγή μας ισχυρίζεται ότι όχι μόνο συναν-
τήθηκαν επισήμως άπαξ στην Πινδάρου, αλ-
λά έχουν φιλικές και οικογενειακές σχέσεις. 

••••
Επικοινωνία ντίζελ 
Πριν αλέκτορα φωνήσαι, ήλθε το δημοσί-
ευμα του «Πολίτη» να αποκαλύψει ότι ο βα-
σιλιάς είναι γυμνός αφού η εταιρεία CIS του
Shakak Avni, το 2016 προμήθευσε και εγκα-
τέστησε το σύστημα ασφαλείας στα κτίρια
του κόμματος στην οδό Πινδάρου. Ο Φούλης
δεν απάντησε καθώς προφανέστατα εν οί-
δε, ότι ουδέν οίδε ή για όσους δεν διαβά-
ζουν Greeklish, ένα γνωρίζει ότι δεν γνωρί-
ζει τίποτα. Την ίδια μέρα ένας άλλος φίλος
της στήλης της δεξιάς όχθης του Σηκουάνα
μου έλεγε ότι όλη η υπόθεση είναι μούφα
και θα φανεί και από την ποινική έρευνα.
Από πού θα φανεί; Ρε παιδιά, ποιος είναι ο
επικοινωνιολόγος του ΔΗΣΥ; Αν για ένα τόσο
σημαντικό και άκρως επικοινωνιακό ζήτημα
λόγω κατασκοπίας διαψεύδονται οι δηλώ-

σεις της ηγεσίας πριν ξημερώσει, τότε πρέ-
πει ως κόμμα να ζητήσετε αποζημίωση από
τους επικοινωνιολόγους σας. Όσο για τις
έρευνες, στο σπίτι του κρεμασμένου δεν μι-
λάνε για σκοινί. Για fake news γίνεται αλλά
για έρευνα δεν γίνεται.   

••••
Το γάντι
Πάντως, έχει πλάκα, που άρχισαν τα κόμμα-
τα να παίζουν κατασκοπευτικά παιχνίδια. Θα
πει κανείς ότι το ΑΚΕΛ είχε παραδοσιακά
επαγρύπνηση, σε σημείο που ο Μακάριος
είχε κάποτε πει στον αρχηγό της ΚΥΠ, ότι
δεν πιάνουν ούτε τον καπνό της Ακελικής
κατασκοπίας. Φυσικά, τότε άλλα πράγματα
κατασκόπευαν κι όχι αυτά που τα κόμματα
σήμερα «κυνηγούν», όπως αποκάλυψε ο
φίλτατος Κωστής Ευσταθίου της ΕΔΕΚ. Μά-
λιστα, έριψε και το γάντι ο Κωστής, προκα-
λώντας τα κόμματα να ανοίξουν τα υπόγειά
τους!  

••••

Μια παραγγελία
Στην απείρου αστοχίας ανακοίνωση του ΔΗ-
ΣΥ σημειώνεται ότι ο Αβέρωφ «ουδέποτε
είχε επαφή, ούτε και συναντήθηκε ποτέ,
ούτε γνωρίζει τον Tal Dilian, το όνομα του
οποίου φέρεται να συνδέεται με την υπόθε-
ση του κατασκοπευτικού βαν». Στη στήλη
μια άλλη πηγή έχει αφηγηθεί την ιστορία
εκείνη που το διαβόητο βαν είχε πάρει «θέ-
ση βολής» απέναντι από ένα εστιατόριο στο
Ζύγι και εκτελούσε μια παραγγελία που έλα-
βε από ένα μαγαζί στην Πινδάρου και αφο-
ρούσε το Βασιλικό.   

••••
Τα βλήματα 
Μαθαίνω ότι τα εφτά από τα δέκα βλήματα
που είχε στους εκτοξευτήρες του το ΑΚΕΛ
στη μάχη με το κατασκοπευτικό βαν έχουν
ήδη πυροδοτηθεί (βλ. είδαν το φως της δη-
μοσιότητας) όμως τα τρία που έχουν εναπο-
μείνει είναι η ασφαλιστική δικλίδα για την
Εζεκία Παπαϊωάννου. Μάλιστα, ο Άντρος,
όπως μας ελέχθη, δεν έχει διάθεση να βγά-

λει το φίδι από την τρύπα για την κυβέρνηση
εξ ονόματος μιας λανθάνουσας αντίληψης
για την εθνική ασφάλεια. 

••••
Μοσάντ και Κύπρος
Πάντως, η Κύπρος είναι το σταυροδρόμι
των κατασκόπων της περιοχής και το γήπε-
δο προπόνησης των νεοσυλλέκτων των
υπηρεσιών εθνικής ασφάλειας διαφόρων
χωρών της ευρύτερης περιοχής και όχι μό-
νο. Αυτό ήταν και το συμπέρασμα έρευνας
που έκανε η εβδομαδιαία εφημερίδα «Χα-
ρέτζ» στην Κύπρο, μετά την εδώ επ’ αυτο-
φώρω σύλληψη τεσσάρων Ισραηλινών
πρακτόρων. Συγκεκριμένα, το 1991 η Μο-
σάντ έκανε μία πολύ αποτυχημένη επιχεί-
ρηση. Τέσσερα στελέχη της συνελήφθησαν
από Κύπριο αστυνομικό καθώς προσπαθού-
σαν να παγιδεύσουν τις τηλεφωνικές γραμ-
μές της ιρανικής πρεσβείας στη Λευκωσία.
Όπως αποκαλύφθηκε εκείνες τις μέρες, η
Κύπρος αποτελεί έναν από τους σημαντι-
κούς σταθμούς της Μοσάντ και χρησιμεύει

συχνά ως πεδίο εκπαίδευσης για τους νέ-
ους πράκτορές της.

••••
Τα «χρυσά» διαβατήρια 
Λάβαμε επιστολή από την κ. Εύα Παπακυ-
ριακού της ΜΟΚΑΣ, διά της οποίας αναφέρε-
ται στον Ιανό της 10.11.19. με τίτλο, «Η αόρα-
τη Εύα τα «χρυσά» διαβατήρια και ο ύπνος
του δικαίου». Σημειώνει μεταξύ άλλων ότι
αυτό «αποτελεί προσβολή του προσώπου
μου, ως Εισαγγελέα, που προΐσταμαι Υπηρε-
σίας η οποία επιτελεί σοβαρό έργο, τόσο στη
Κύπρο, όσο και στο εξωτερικό. Οι αναφορές
στο δημοσίευμα σας είναι ανυπόστατες και
δεικνύουν άγνοια, τόσο των αρμοδιοτήτων
της Υπηρεσίας μας, όσο και στο κατά πόσον
έχουμε ή όχι αρμοδιότητες σε σχέση με τα
«χρυσά» διαβατήρια. Στην ιστοσελίδα μας
δεν «αυτοσυστηνόμαστε», αλλά γίνεται ανα-
φορά στις αρμοδιότητες μας, όπως καθορί-
ζονται στο Νόμο, σε Διεθνείς Συμβάσεις και
στο Ευρωπαϊκό Κεκτημένο. Η χορήγηση
υπηκοοτήτων σε αλλοδαπούς και ο σχετικός
έλεγχος προς τούτο, δεν εμπίπτει στις αρμο-
διότητες της Υπηρεσίας μας, όμως είχαμε εκ-
φράσει προς το αρμόδιο Υπουργείο τους
προβληματισμούς και τις ανησυχίες μας για
τους ελέγχους που γίνονται για τους Αιτη-
τές». Αγαπητή κ. Παπακυριακού, η στήλη εί-
ναι παραπολιτική και δέον όπως το φίλτρο
διά του οποίου μας διαβάζετε έχει και ένα
ψήγμα χιούμορ. Καλή Κυριακή! 

Η εκδρομή με το κατασκοπευτικό βαν «Πουαρό» 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Πληροφορίες, που κυκλοφόρησαν στη Λευκωσία, ότι ο Νίκος Αναστασιάδης απέφυγε να ψηφίσει τον Αβέρωφ Νεοφύτου για μία από τις 10
θέσεις αντιπροέδρου του ΕΛΚ ελέγχονται ως αναληθείς έως κακόβουλες. 

Στην εξαίρετη βιογραφία του Σπυ-
ρίδωνος Τρικούπη από την ιστορικό
Λύντια Τρίχα, διαβάζουμε ότι ο Τρι-
κούπης έφθασε για πρώτη φορά
στο Λονδίνο τη χρονιά (1817), κατά
την οποία το Βρετανικό Μουσείο
(Β.Μ.) άνοιξε την αίθουσα με τα
γλυπτά, που είχε αφαιρέσει με τό-
σο βάναυσο τρόπο από τον Παρθε-
νώνα ο Ελγίνος. Στάθηκε μπροστά
τους για μία ώρα και τα αισθήματά
του ήταν ανάμεικτα. Στις σχετικές
επιστολές προς τον πατέρα του, η
βιογράφος του διαπιστώνει αμφι-
θυμία: «Από τη μια, σκεπτόταν το
κενό που είχαν αφήσει στον Παρθε-
νώνα και θύμωνε για την καταστρο-
φή που είχε γίνει· από την άλλη,
έβλεπε όλον αυτό τον κόσμο που
ερχόταν να τα δει και χαιρόταν για
τον θαυμασμό τους και για τη διά-
δοση του ελληνικού πολιτισμού.
Μόλις που συγκρατιόταν για να μη
διαλαλήσει στους γύρω του, υπερή-
φανα, ότι είναι Ελληνας». Νομίζω
ότι, στη στάση αυτού του σπουδαίου
Ελληνα, βρίσκουμε τις βασικές πα-
ραμέτρους του ζητήματος που
ισχύουν και σήμερα.

Η θέση του Β.Μ. –που, ασφαλώς,
δεν θέλει να αποχωριστεί τα γλυ-
πτά– είναι σοβαρή, είναι σύγχρονη
και, επίσης, πολύ πιο εκλεπτυσμένη
από τη δική μας. Την εκθέτουν στο
φυλλάδιο που σου προσφέρουν
όταν μπαίνεις στην αίθουσα και, πε-
ριληπτικά, έχει ως εξής: Το Β.Μ. εί-
ναι ένα μουσείο του παγκόσμιου
πολιτισμού, σου λένε, και απευθύ-
νεται στο παγκόσμιο κοινό. Τα γλυ-
πτά είναι μέρος της πολιτιστικής
κληρονομιάς όλων και υπερβαίνουν
πολιτισμικά σύνορα. Εμείς, λένε
εκείνοι, τα εντάσσουμε σε ένα
αφήγημα παγκόσμιο και το προ-
σφέρουμε αφιλοκερδώς στον κό-

σμο· εσείς, που τα ζητάτε πίσω, τα
εντάσσετε σε ένα αφήγημα εθνικό.
Και, σε τελευταία ανάλυση, προ-
σθέτουν, η σημερινή θέση των γλυ-
πτών στο Β.Μ. είναι και αυτό μέρος
της συνολικής ιστορίας του Παρθε-
νώνα.

Το πρώτο επιχείρημά τους μας
στριμώχνει σε ένα δύσκολο δίλημ-
μα. Διότι, μας λένε, εσείς τελικά
ποιον πιστεύετε ότι αφορούν πε-
ρισσότερο τα γλυπτά του Παρθενώ-
να, εσάς, την περηφάνια σας και
την εθνική ταυτότητά σας ή τον παγ-
κόσμιο πολιτισμό; (Το δίλημμα του

Τρικούπη μπροστά στα γλυπτά, αλ-
λά με λόγια αντί για αισθήματα).
Σκληρό δίλημμα για έναν κόσμο
που έχει ανατραφεί με την πεποί-
θηση ότι αυτός –ο ίδιος, αυτοπρο-
σώπως– έδωσε τα φώτα στην αν-
θρωπότητα. Φυσικά, δεν μας συμ-
φέρει να απαντήσουμε. Για την
ακρίβεια, δεν έχουμε ακόμη την
αυτοπεποίθηση ως έθνος για να
απαντήσουμε. Γι’ αυτό και  έχουμε
γαντζωθεί στο σοβαρό επιχείρημα
περί ακεραιότητας του μνημείου,
στο οποίο οι Βρετανοί απαντούν με
το δικό τους, εξίσου σοβαρό, επι-
χείρημα ότι, μετά  δύο αιώνες, η θέ-

ση τους στο Β.Μ. είναι πια μέρος
της ιστορίας του μνημείου.

Και λοιπόν; Το επιχείρημα των Βρε-
τανών είναι σωστό, αλλά ισχύει και
αντιστρόφως: αφού η ιστορία του
μνημείου συνεχίζεται και θα συνε-
χίζεται, ποιος μπορεί να ορίσει το
τέλος της Ιστορίας; (Αλλωστε, ποιος
ξέρει τι θα γίνεται σε τρεις αιώνες
από τώρα; Μπορεί όλα αυτά, Β.Μ.
και Παρθενώνας, να ανήκουν στους
Κινέζους και το ζήτημα να μην υφί-
σταται…). Επομένως, κανείς δεν
μπορεί να μας εμποδίζει να ζητού-
με επιστροφή των γλυπτών. Η δια-

δρομή της Ιστορίας είναι γεμάτη
στροφές και σπαρμένη με ειρωνεί-
ες. Είκοσι χρόνια μετά την πρώτη
φορά που είδε τα γλυπτά, ο ίδιος
Τρικούπης, ως πρεσβευτής στο
Λονδίνο, ήταν ο πρώτος Ελληνας δι-
πλωμάτης που έθεσε στη βρετανική
κυβέρνηση το ζήτημα της επιστρο-
φής τους στον Παρθενώνα. Μπρο-
στά στην έντονη αντίδραση των Αγ-
γλων, αποφάσισε να μην επανέλ-
θει, ώστε να μη διακινδυνεύσει μια
γραπτή άρνηση. «Ισως και γιατί
μπορεί, κατά βάθος, να μη συμφω-
νούσε με το αίτημα», σημειώνει η
βιογράφος του.

Προσφάτως, η δήλωση του προ-
έδρου της Κίνας, ότι η χώρα του θα
υποστηρίξει το ελληνικό αίτημα για
την επιστροφή των γλυπτών του
Παρθενώνα, επειδή και εκείνοι
διεκδικούν τα δικά τους, χαιρετί-
στηκε διά βοής από τους δημοσιο-
γράφους ως «δώρο». Αγνοώ την
πραγματική πρόθεση του υψηλού
επισκέπτη μας και δεν αμφιβάλλω
ότι ήταν η καλύτερη. Ομως, δώρο
δεν είναι σε καμία περίπτωση. Αν-
τιθέτως, η βοήθεια της Κίνας ή
όποιου άλλου κράτους με ανάλογα
θέματα ανοικτά είναι ο βέβαιος
τρόπος για να βλάψουμε την υπό-
θεσή μας. Η Ελλάδα πρέπει να βρει
έναν τρόπο να απεμπλέξει το θέμα
των γλυπτών του Παρθενώνα από
τη διεθνή πίεση για ανάλογα θέμα-
τα επιστροφής αρχαιοτήτων. Πρέ-
πει να ξεχωρίσει την περίπτωσή
της ως ειδικής, με κατά το δυνατόν
λιγότερη επίδραση σε άλλες παρό-
μοιες.

Για να το πω ξανά με το παράδειγ-
μα του Τρικούπη, όπως εκείνος
προσπαθούσε, μέσω της πολιτικής
δράσης του, να δείξει στις μεγάλες
δυνάμεις της εποχής ότι η Ελληνική
Επανάσταση δεν είχε σχέση με την
ανατροπή του διεθνούς status quo,
αναλόγως να προωθήσουμε και
εμείς το αίτημα για την επιστροφή
των γλυπτών. Αυτό όμως σημαίνει
ότι οφείλουμε να αναζητήσουμε
νέους τρόπους συνεργασίας με
τους Βρετανούς και να τους πεί-
σουμε ότι αξίζει τον κόπο να τους
δοκιμάσουμε, κάτι δηλαδή που θέ-
λει γερή δουλειά και έχει πολλή
κούραση, οπότε μένουμε στην πε-
πατημένη...

Ο επίκαιρος Σπυρίδων Τρικούπης  
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Δημήτρης Συλλούρης

Ο πρόεδρος της Βουλής Δημήτρης
Συλλούρης σκόραρε αυτογκόλ εντός
του ναού της Δημοκρατίας με τη συμ-
περιφορά του έναντι του προέδρου των
παραπληγικών Δημήτρη Λαμπριανίδη. 
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Ε ν αναμονή της συνάντησης του Βερολίνου
μέσα στην εβδομάδα μεταξύ του προέδρου
της Δημοκρατίας και του Τουρκοκύπριου

ηγέτη, είναι χρήσιμο να τεθούν στο τραπέζι
επιτακτικά και τα θέματα της οικονομίας και
λειτουργίας της αγοράς σε μια ενδεχόμενη
λύση. Θέματα τα οποία είχαν τόσο άτσαλα
αγνοηθεί στο παρελθόν και έθεταν υπό έντονη
αμφισβήτηση τη βιωσιμότητα του τότε προ-
τεινόμενου πολιτειακού μοντέλου. Της διζωνικής,
δικοινοτικής ομοσπονδίας, όπως συγκεκριμε-
νοποιήθηκε στο Σχέδιο Ανάν το 2003-4.

Ξεκαθαρίζω εκ των προτέρων ότι σκοπός
εδώ δεν είναι η ανάλυση της μορφής της λύσης,
ούτε και της δομής του κράτους ή της πολιτει-
ακής του μορφής. Σκοπός είναι να επισημανθούν
και να αναδειχθούν κάποια σημαντικά σημεία,
μακριά από τις όποιες πολιτικές σκοπιμότητες,
τα οποία είναι χρήσιμο η πλευρά μας να προσέξει
προτού είναι αργά. Αφού ό,τι κατατίθεται στο
τραπέζι των διαπραγματεύσεων φαίνεται να
μην μπορέσαμε μέχρι σήμερα να το απομα-
κρύνουμε. Ενώ οι ασάφειες και τα κενά έτυχαν
πολιτικής εκμετάλλευσης από την τουρκική
πλευρά, η οποία φαίνεται καλύτερα προετοι-
μασμένη και με συγκεκριμένο στρατηγικό σχέ-
διο. Δεδομένων των υφιστάμενων προβλημα-
τικών δομών στο ψευδοκράτος σήμερα και του
συγκεκριμένου τρόπου λειτουργίας τους, επι-
βάλλεται να διεκδικήσουμε τη μεταφορά των
υφιστάμενων δομών και θεσμών της Κυπριακής
Δημοκρατίας στη νέα κατάσταση πραγμάτων
ανεξαρτήτως πολιτειακού μοντέλου. Ιδιαίτερα
σε θέματα που αφορούν στο χρηματοπιστωτικό
σύστημα. Προς αυτή την κατεύθυνση επιβάλ-
λεται να αντισταθούμε σθεναρά και πάση θυσία
σε επιχειρήματα ή/και προσπάθεια δημιουργίας
δομών τύπου «μέσου όρου» κατεχομένων-Κυ-
πριακής Δημοκρατίας. Πόσο μάλλον στον βαθμό
που αυτά βρίσκονται εκτός του ευρωπαϊκού
κεκτημένου, όπως είναι σήμερα διαμορφωμένο
και δεν υφίσταται ευρωπαϊκό ή και διεθνές εν-
δεχομένως πρότυπο λειτουργίας τους. 

Η τραπεζική κρίση, το αχρείαστο κούρεμα
καταθέσεων του 2013 και το κουτσούρεμα του
τραπεζικού μας συστήματος και της οικονομίας
μας ως αποτέλεσμα, αποβαίνουν τελικά ση-
μαντικά προσκόμματα στη χρηματοδότηση
της λύσης. Αφού αυτό μειώνει τη δυνατότητα
ουσιαστικής αυτοχρηματοδότησης και εξεύ-
ρεσης εσωτερικά όλων των απαραίτητων πόρων
για χρηματοδότηση της επιστροφής. Αυτό με

τη σειρά του ανεβάζει σημαντικά το ποσοστό
ξένων επενδυτών ή δωρητών που θα απαιτηθεί
να συμμετέχουν στην προσπάθεια. Άρα, δίχως
την ουσιαστική συμβολή δωρητών αλλά και
της Τουρκίας (μέσα από διαγραφή χρεών και
χρηματοδότηση στα αρχικά στάδια) διαφαίνεται
η χρηματοδοτική πτυχή να είναι ιδιαίτερα προ-
βληματική. Είναι προφανές ότι σε περίπτωση
που σε όποια μορφή λύσης επιβληθούν περιο-
ρισμοί στην ιδιοκτησία ή εγγυημένες πλειοψη-
φίες, αυτό θα δυσχεράνει τη λειτουργία της οι-
κονομίας και τη σύγκλιση, αλλά πιο πολύ τη
βιωσιμότητα ενός «Ταμείου Αποζημιώσεων Πε-
ριουσιών». Ενδεικτικά, με βάση το Σχέδιο Ανάν,
οι αποζημιώσεις θα ανέρχονταν περίπου στο
65% του ΑΕΠ της Κ.Δ. Σήμερα αυτό μεταφράζεται
σε περίπου €13 δισ. Ακόμη και αν συνυπολο-
γίσουμε τις πρόσφατες πωλήσεις ε/κ περιουσιών
στην Επιτροπή Αποζημιώσεων της Τουρκίας,
το ποσό αυτό δεν θα καταστεί πολύ χαμηλότερο
από €9-10 δισ. Και αυτός είναι ακόμη ένας λόγος
που ο αριθμός των εποίκων επιβάλλεται να πε-
ριοριστεί σε όσο το δυνατό χαμηλότερο σημείο,
αλλά και όσο το δυνατόν μεγαλύτερο ποσοστό
ελληνοκυπριακών περιουσιών να επιστραφεί
στους νόμιμους ιδιοκτήτες τους. 

Βραχυπρόθεσμα ενδέχεται να υπάρξει ένα
σημαντικό αρνητικό δημοσιονομικό σοκ στην
οικονομία και σημαντική αβεβαιότητα, μέσα
από το συνδυασμό δυο παντελώς ανομοιογενών
οικονομιών σε σχεδόν κάθε τομέα. Αλλά και
των δημοσιονομικών δομών του ψευδοκράτους
σήμερα. Αυτό το σοκ, το οποίο αναμέναμε το
2004 να απορροφηθεί από την εύρωστη οικο-
νομία των ελεύθερων περιοχών και το συγκρι-
τικά μεγάλο τραπεζικό μας σύστημα τότε, σή-
μερα θα απαιτηθεί να τύχει σοβαρής, μελετη-
μένης και ουσιαστικής διαχείρισης. Ενώ αυτό
ενδεχομένως να πρέπει να επισυμβεί μέσα από
μια σημαντική μεταβατική περίοδο. Εδώ, πο-
λιτικά επιχειρήματα όπως για παράδειγμα πε-
ριορισμοί στις επενδύσεις, εγγυημένες πλει-
οψηφίες, εμπόδια στην υιοθέτηση ευρωπαϊκών
θεσμών ή παρεκκλίσεις από το ευρωπαϊκό κε-
κτημένο, ιδιαίτερα σε θέματα χρηματοοικο-
νομικών, περιουσιών και δημοσιονομικά, θα
πρέπει να παραμεριστούν. Αλλιώς, ενδέχεται
το όλο οικοδόμημα να καταρρεύσει.

Ο κ. Στέλιος Πλατής είναι διδάκτορας Οικονομικών Πα-
νεπιστημίου του Cambridge, επικεφαλής Κινήματος Πο-
λιτών «Μήνυμα Ελπίδας». 
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Η οικονομική πτυχή του Κυπριακού
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Αλήθεια τι έκανε ο αρχιεπίσκοπος Χρυσό-
στομος και προκάλεσε τόση οργή και τόσο
μένος από διαδηλωτές έξω από την Αρχιε-
πισκοπή. Αλήθεια τι έπραξε ο προκαθήμενος
της Εκκλησίας και γέμισαν τα μέσα κοινωνικής
δικτύωσης βρισιές και κατηγορίες. Ο άνθρωπος

τήρησε τον νόμο του κράτους, έφερε επενδυτές στην Κύπρο
και στήριξε την παραπαίουσα οικονομία του τόπου. Λογικά
και σύμφωνα με τους κανόνες της Πολιτείας, έπρεπε ο αρ-
χιεπίσκοπος να τιμηθεί για την προσφορά του και όχι να
μυκτηρίζεται από ανθρώπους, πολλοί από τους οποίους
είναι κρατικοδίαιτοι. Αν δεν γέμιζαν τα δημόσια ταμεία
από τους αγοραστές διαβατηρίων, σίγουρα θα είχαμε και
νέα κουρέματα μισθών, τόσο στον δημόσιο, όσο και στον
ιδιωτικό τομέα. Το γεγονός ότι η Κύπρος, εδώ και δεκαετίες,
ουσιαστικά δεν παράγει τίποτα και ζει με τις λεγόμενες
υπηρεσίες, ελάχιστοι το θυμούνται. Στατιστικά, οι μισοί
συνταξιούχοι, ένα στα πέντε παιδιά και σίγουρα η πλειοψηφία
των νέων, ζουν στα όρια ή κάτω από το όριο της φτώχειας.
Η Κύπρος βουλιάζει από λεγόμενους παράτυπους μετανάστες,
οι αρμόδιοι φωνάζουν για τους εθνικούς και οικονομικούς
κινδύνους, φοβούνται για την ασφάλεια και τις μεταδοτικές
ασθένειες και όμως ακόμη οι κρατικοδίαιτοι και όχι μόνο,
συνεχίζουν να νομίζουν ότι είμαστε ο «εκλεκτός λαός του
Θεού». Θεωρούν ότι δικαίως πρέπει να είναι αφεντάδες και
να έχουν δούλες από ασιατικές χώρες. Άσχετο αν οι μισοί,
πρώην νεόπλουτοι, χρωστούν τον πλούτο και των εγγονιών
τους στις τράπεζες. Με άλλα λόγια έκλεψαν τις καταθέσεις,
των νοικοκυραίων, με τις ευλογίες των τραπεζιτών.

Οι ξένοι πολυεκατομμυριούχοι, οι οποίοι αγοράζουν κυ-
πριακό διαβατήριο, γνωρίζουν πολύ καλά, την οικονομική
ισχύ της Εκκλησίας της Κύπρου και την πρόσβαση την
οποία έχει στα δώματα της εκάστοτε κυπριακής κυβέρνησης.
Σίγουρα αυτοί οι οποίοι αγοράζουν διαβατήριο δεν κέρδισαν
τα εκατομμύρια με τον ιδρώτα τους. Εξάλλου, δεν έρχονται
στο νησί, γιατί επικρατούν αρχές, νόμοι και ηθική τάξη.
Έρχονται στην Κύπρο, γιατί ξέρουν πολύ καλά την ιστορία
με τα δισεκατομμύρια δολάρια τα οποία ξεπλύθηκαν από
τις κυπριακές τράπεζες και τις κυπριακές αρχές, όταν διε-
ξαγόταν πόλεμος στον Λίβανο, στο Ιράκ, στη Γιουγκοσλαβία,
όταν κατάρρευσε η Σοβιετική Ένωση και όταν κάθε εγ-
κληματίας λευκού κολάρου έβρισκε καταφύγιο στο νησί
των Αγίων. Σήμερα, ευτυχώς ή δυστυχώς, οι κάνουλες των
αιματοβαμμένων δολαρίων έκλεισαν και θέλουμε να λένε
ότι είμαστε κράτος δικαίου.

Ο αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος, με τον αυθορμητισμό
του, είπε τα πράγματα με το όνομά τους και σίγουρα προ-
κάλεσε το δημόσιο αίσθημα. Όπως έλεγε και ένας καλός
δημοσιογράφος, ο μεγαλύτερος εχθρός του Αρχιεπισκόπου,
είναι ο ίδιος ο εαυτός του, αφού δεν μπορεί να κρύψει αυτά
τα οποία σκέφτεται. Ο Χριστός όταν περπάτησε στη γη,
έλεγε: «Αμήν λέγω υμίν ότι οι τελώναι και αι πόρναι προ-
άγουσιν υμάς εις την βασιλείαν του Θεού... Ουαί υμίν γραμ-
ματείς και Φαρισαίοι, υποκριταί… Οδηγοί τυφλοί, οίτινες
διυλίζετε τον κώνωπα, την δε κάμηλον καταπίνετε... Απόδοτε
ουν τα Καίσαρος Καίσαρι και τα του Θεού τω Θεώ». Στον
χώρο της Εκκλησίας η κρίση των ανθρώπων, δεν συνάδει
πάντα με την κρίση του Θεού και ο αρχιεπίσκοπος Χρυσό-
στομος θα κριθεί στο τέλος της ημέρας από τον Θεό, όπως
και όλοι οι άνθρωποι. Το μόνο σίγουρο είναι ότι οι επιχει-
ρηματικές δραστηριότητες και τα λόγια του μακαριότατου,
όπως καταγγέλλουν διάφοροι πολίτες, δεν επηρεάζουν
τους πιστούς, οι οποίοι γεμίζουν τις εκκλησίες και ψάχνουν
καλούς πνευματικούς πατέρες για να αντιμετωπίσουν τα
βάσανα του βίου τους. Στην Εκκλησία λειτουργεί το θαύμα,
δηλαδή έρχεται η θεία δύναμη, εκεί όπου ο άνθρωπος
σηκώνει ψηλά τα χέρια. Άλλες οι βουλές των ανθρώπων
και άλλες του Θεού και φαίνεται ότι στη συγκεκριμένη
χρονική περίοδο, ο Θεός επέτρεψε να εκλεγεί ο καταλλη-
λότερος άνθρωπος για να ποιμάνει την Εκκλησία της
Κύπρου. Ο αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος θα μείνει στην
ιστορία ως ο άνθρωπος ο οποίος αποκατάστησε ουσιαστικά
το αυτοκέφαλο της Εκκλησίας της Κύπρου, ύστερα από
χίλια χρόνια. Δηλαδή σήμερα η Εκκλησία της Κύπρου, έχει
17 επισκόπους και μπορεί ακόμη να δικάζει ακόμη και αρ-
χιερείς. Ο μακαριότατος ίδρυσε το κοινό εκκλησιαστικό
ταμείο για τους μισθούς των κληρικών, ενώ στηρίζει οικο-
νομικά πολλά εκκλησιαστικά ιδρύματα και πολλούς αν-
θρώπους οι οποίοι έχουν ανάγκη. Ίδρυσε Θεολογική Σχολή,
ένα όνειρο αιώνων και πέτυχε την ειρήνευση στον χώρο
της ιεραρχίας, ίσως το μεγαλύτερο επίτευγμα στην αρχιε-
ρατεία του. Στο τέλος της ημέρας ο Θεός ξέρει καλύτερα.

Ο εχθρός
του αρχιεπισκόπου

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Αρκετά ταλαιπωρήθηκαν οι άνθρωποι.
Έκαναν υπομονή, υπέστηκαν φοβερή
θυσία, αλλά ως εδώ και μη παρέκει. Διότι
έχει και η υπομονή τα όριά της. Όχι βέ-
βαια η δική μας υπομονή. Αυτή, όπως
όλα συνηγορούν, παραμένει ανεξάντ-

λητη. Διότι ακόμα τους ανεχόμαστε να μας δουλεύουν
ψιλό γαζί. Ας γίνω όμως πιο συγκεκριμένη. Θυμάστε
τις περιβόητες λιμουζίνες των αξιωματούχων μας; Αν
όχι, σας ρίχνω ένα φρεσκάρισμα. Το 2016 και μετά
από ένα κράξιμο από τα ΜΜΕ σχετικά με την αναισθησία
των αξιωματούχων μας να διατηρούν το προνόμιο της
λιμουζίνας, ενώ ο κόσμος έτρεχε στα ταμεία ανεργίας,
δεήθηκαν οι βουλευτές να ψηφίσουν ένα νόμο, ο
οποίος περιόριζε την χρήση της λιμουζίνας από 24ωρου
βάσεως σε μόνο υπηρεσιακές μετακινήσεις. Κι αυτό
για να περιοριστεί το τεράστιος κόστος το οποίο μας
φόρτωναν εξαιτίας της αλόγιστης χρήσης, την ίδια
ώρα που καλά-καλά δεν ξέραμε αν θα βγάζαμε το μήνα.
Και αφού είδαμε και πάθαμε (κυριολεκτικά) να πειστούν
τα σαΐνια της πολιτικής μας ότι η διατήρηση αυτού
του προνομίου συνιστά πρόκληση, αλλά και σοβαρή
ένδειξη ότι παρόλα όσα έχουν συμβεί, εκείνοι παρα-
μένουν ερμητικά κλεισμένοι στην ματαιόδοξη καρα-
κοσμάρα τους, αποφάσισε τώρα ο σούπερ success
Υπουργός Οικονομικών να επαναφέρει το θέμα.

Και να ζητήσει από την Βουλή την τροποποίηση
του σχετικού κανονισμού, ώστε να παραχωρηθεί και
πάλι σε ένα μεγάλο αριθμό αξιωματούχων το δικαίωμα
να μεταβαίνουν στο σπίτι τους με τις κρατικές λι-
μουζίνες. Κι αυτό γιατί, όπως είπε, υπάρχουν «πρα-
κτικές δυσκολίες» λόγω των εκτός κανονικού ωραρίου
υπηρεσιακών και κοινωνικών τους υποχρεώσεων
(βλέπε μνημόσυνα, κηδείες, γάμοι, βαφτίσια και άλλες
κυριακάτικες εκδηλώσεις). Για τις οποίες δεν θέλουν
οι εν λόγω λιμουζινάτοι, να χρησιμοποιούν το ιδιωτικό
τους αυτοκίνητο, διότι, υποθέτω, δεν είναι διατεθει-
μένοι να βάλουν το χέρι στη δική τους τσέπη. Προ-
τιμούν- όπως έχουν μάθει άλλωστε τόσα χρόνια- να
το βάζουν στη δική μας (ακόμα και όταν είναι χιλιομ-
παλωμένη). Και κάπως έτσι ο σούπερ success υπουργός,
αφού θεωρεί ότι η οικονομία μας βαίνει καλώς, απο-
φάσισε να «διευκολύνει» τους ταλαιπωρημένους λι-
μουζινάτους, προτείνοντας ελαφρά τη καρδία την
τροποποίηση του κανονισμού. Και προφανώς δεν
του έχει καν περάσει από το μυαλό ότι το προνόμιο
των λιμουζίνων θα έπρεπε να καταργηθεί μια και
έξω και να περιοριστούν πλέον όλοι οι αξιωματούχοι
στις δικές τους τσέπες. Όπως κάνει δηλαδή ο κοσμάκης
εδώ και χρόνια, προσπαθώντας να αντεπεξέλθει στις
παρενέργειες της αλόγιστης διοίκησης αυτού του
κράτους από τον κάθε ανεπαρκή πολιτικό και κρατικό
αξιωματούχο. Διότι δεν είναι θέμα μόνο αριθμών,
κύριε success Υπουργέ, δηλαδή αφού αποφασίσαμε
ότι οι εξισώσεις είναι πλέον μια χαρά, ας επανέλθουμε
στην αβάσταχτη ελαφρότητα με την οποία λειτουρ-
γούσε η κρατική μηχανή.

Το θέμα είναι πολύ πιο βαθύ και έχει να κάνει με
αλλαγή νοοτροπίας, πολιτικής σκέψης και πολιτικού
ήθους (κοινώς τσίπας). Διότι αυτή η κρίση δεν ήρθε
εξ ουρανού. Ήρθε και μας βρήκε γιατί οι εκάστοτε
κρατούντες κοίταζαν τη βολή τους, την διαπλοκή
τους, το συμφέρον τους (κτλ., κτλ.) με αποτέλεσμα
τα γνωστά (και άγνωστα ακόμα) σκάνδαλα που κυ-
κλοφορούν ξεδιάντροπα. Άρα δεν είναι μόνο οι
αριθμοί, κ. υπουργέ. Διότι ο κάθε πολίτης αυτού του
κράτους που δεν είναι αξιωματούχος, έχει και μια
πραγματική (και όχι κατά φαντασία) ταλαιπωρημένη
ιστορία να διηγηθεί, η οποία είναι αποτέλεσμα αυτής
της νοοτροπίας, την οποία εσείς με τόσο σπεκτά-
κιουλαρ θράσος επιμένετε να συντηρείτε. Της νοο-
τροπίας που θεωρεί ότι ακόμα και ο τελευταίος
κρατικός αξιωματούχος είναι παιδί ανώτερου θεού,
και ως τέτοιο πρέπει να του προσφέρονται προνόμια,
την ίδια ώρα που υπάρχουν ακόμα οικογένειες που
δεινοπαθούν και παιδιά που καταγράφονται στις
στατιστικές ότι ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας.
Με πιο απλά λόγια, κ. υπουργέ, μιλάμε για πολιτική
τσίπα, όπως λέμε στην κυπριακή, και συγχωρέστε
με αν δεν βρίσκω την ακριβή αγγλική μετάφραση
της λέξης για να σας διευκολύνω να καταλάβετε περί
τίνος πρόκειται.

Ξανά μανά
οι λιμουζίνες

AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Δεν υπάρχει πολίτης που να
αμφισβητεί ότι ζούμε μια ιδι-
αιτέρωςπαρακμιακή, για τους
θεσμούς της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας, περίοδο. Θεμε-
λιώδεις θεσμοί του κράτους,

όπως ο θεσμός του προέδρου της Δημο-
κρατίας, ο θεσμός του Υπουργικού Συμ-
βουλίου, ο θεσμός της Βουλής των Αντι-
προσώπων, ο θεσμός του κράτους, ο θεσμός
της Εθνικής Φρουράς, ακόμα και ο θεσμός
της δικαστικής εξουσίας και ο θεσμός του
προκαθήμενου της Εκκλησίας της Κύπρου,
διανύουν περίοδο αμφισβήτησης, ανυπο-
ληψίας, αρνητικής κοινωνικής απήχησης
και μειωμένου κύρους. Έστω και αν αυτά
τα αρνητικά στοιχεία κυμαίνονται σε ένταση,
αναλόγως του κάθε θεσμού, ουδείς αμφι-
σβητεί ότι υπάρχουν. Όπως ουδείς αμφι-
σβητεί ότι αυξάνουν την απόσταση των

θεσμών από τους πολίτες και μειώνουν,
παράλληλα, την εμπιστοσύνη των πολιτών
προς αυτούς.

Το αν αυτή η παρακμιακή περίοδος είναι
η χειρότερη όλων των εποχών δεν έχει
τόση σημασία, αυτή την ώρα τουλάχιστον,
γιατί το ζήτημα δεν είναι ιστορικό, ούτε
συγκριτικό. Το ζήτημα, ή ακριβέστερα, το
πρόβλημα, είναι υπαρκτό, είναι κάτι που
συμβαίνει σήμερα και είναι κάτι που οφεί-
λουμε να σταματήσουμε, όσες και όσοι θέ-
λουμε να προστατευθεί και να ενισχυθεί η
Κυπριακή Δημοκρατία.

Κατά την ταπεινή άποψή μου, η παρακμή
των θεσμών είναι το αποτέλεσμα της υπο-
νόμευσής τους. Μιας υπονόμευσης, η οποία
κάποιες φορές είναι άμεση και στοχευμένη,
κάποιες φορές είναι έμμεση και ακούσια,
πάντοτε όμως είναι υπαρκτή και, τα τελευ-
ταία χρόνια, συνεχής. 

Δύο είναι οι κύριοι τρόποι υπονόμευσης
των θεσμών, αν και θα πρέπει να τονιστεί
ότι οι δύο αυτοί τρόποι είναι άσχετοι και
ασύνδετοι μεταξύ τους: Η άσκηση εξουσίας
με αλαζονεία. Δηλαδή, το γεγονός ότι τα
πρόσωπα, τα οποία όφειλαν και οφείλουν
να υπηρετούν τους θεσμούς, συνήθως ως
οι επικεφαλής αυτών, έβλαψαν τελικά τους
θεσμούς αυτούς, είτε με τα έργα, τις απο-
φάσεις και τις παραλείψεις τους, είτε με τη
συμπεριφορά, τη νοοτροπία και το ύφος
τους. Κύρια αιτία αυτής της ζημιογόνας και
υπονομευτικής άσκησης της εξουσίας, είναι
ακριβώς η αλαζονεία. Μια αλαζονεία, η
οποία πηγάζει συνήθως από την αυξημένη
ισχύ που απέκτησαν ή αποκτούν αυτά τα
πρόσωπα με την πάροδο του χρόνου, από
τη μονιμότητα που σε κάποιες περιπτώσεις
απολαμβάνουν, αλλά και από την απροθυμία
της ίδιας της κοινωνίας να αντιδράσει δυ-

ναμικά και να επιβάλει την έμπρακτη ανά-
ληψη της πολιτικής ευθύνης, τουλάχιστον
στις περιπτώσεις που αυτή τεκμηριώνεται
με τρόπο κραυγαλέο. Η απολύτως λανθα-
σμένη θεώρηση της έννοιας του «καλού
κλίματος» στο Κυπριακό, η οποία επέβαλε
την επίσης λανθασμένη αντίληψη, ότι «κά-
ποιοι θεσμοί μπορούν, ή πρέπει, να υπο-
βαθμιστούν». Αυτή η λανθασμένηαντίληψη,
έπληξε κυρίως τον θεσμό του προέδρου
της Δημοκρατίας, αλλά και τον θεσμό του
κράτους, ως ένα σύνολο υπουργείων, υπη-
ρεσιών και τμημάτων με συγκεκριμένες
εξουσίες και αρμοδιότητες, καθώς και τον
θεσμό της Εθνικής Φρουράς. Και έτσι, δια-
πιστώνουμε ότι σε αρκετές περιπτώσεις
(α) οπρόεδροςτης Δημοκρατίας υποβαθμίζει
τον θεσμό του και δίνει την εντύπωση ότι
«συμπροεδρεύει» με τον κατοχικό ηγέτη,
(β) οι εντεταλμένες και αρμόδιες υπηρεσίες

και τμήματα παραγκωνίζονται προς όφελος
των δικοινοτικών επιτροπών, οι οποίες
όμως δεν έχουν την παραμικρή κρατική
υπόσταση ή αρμοδιότητα, (γ) θέματα που
αφορούν εξ ολοκλήρου την κρατική οντό-
τητα της Κυπριακής Δημοκρατίας προσεγ-
γίζονται από κάποιους με κοινοτικό πρίσμα
και (δ) η Εθνική Φρουρά βρίσκεται σε επι-
κίνδυνα όρια, τόσο από πλευράς εξοπλι-
στικών δαπανών, όσο και από πλευράς γε-
νικότερης συντήρησης και εκσυγχρονισμού.
Επαναλαμβάνω το προφανές: Οι δύο τρόποι
υπονόμευσης των θεσμών, οι οποίοι ανα-
φέρονται πιο πάνω, είναι άσχετοι και ασύν-
δετοι μεταξύ τους. Επιπρόσθετα, σημειώνω
ότι η ύπαρξη του ενός τρόπου δεν δικαιο-
λογεί, ούτε και επηρεάζει, τον άλλο. Σε κάθε
περίπτωση όμως, η υπονόμευση συμβαίνει.
Και έχει οδηγήσει στην παρακμιακή περίοδο
την οποία διανύουμε.

Η υπονόμευση και η παρακμή των θεσμών

ΑΡΘΡΟ / Του ΧΡΥΣΗ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗ

Καταιγίδες στην περιοχή του Σίδνεϋ. 
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Δεν ευθύνονται μόνο
τα δέκα χρόνια της κρί-
σης για το γεγονός ότι
η χώρα μας είναι πα-
γιδευμένη σε νοοτρο-
πίες και συμπεριφορές

του παρελθόντος, την ώρα που ο κό-
σμος αλλάζει με ιλιγγιώδη ταχύτητα
και, είτε το θέλουμε είτε όχι, θα μας
συμπαρασύρει. Και πριν από την
κρίση και σήμερα, το κύριο θέμα
των περισσότερων δημοσίων συζη-
τήσεων ήταν οι συντάξεις και οι φό-
ροι. Ασφαλώς, αυτό είναι αναπόφευ-
κτο, από τη στιγμή που ένας στους
τέσσερις Ελληνες είναι πάνω από
60 χρόνων και πολλοί συνταξιοδο-
τήθηκαν πρόωρα, όταν το 60% των
μισθωτών βρίσκεται κάτω από το
φορολογικό όριο, με αποτέλεσμα
ελάχιστοι να σηκώνουν το μεγαλύ-
τερο βάρος των φόρων. Δεν μπορούμε
να ξεφύγουμε από τα τραύματα της
δεκαετίας του ’70, με την ανάμνηση
της δικτατορίας και την πάντα απει-
λητική Τουρκία. Αυτό που οφείλουμε
να κάνουμε, όμως, είναι να σκεφτούμε
και το μέλλον, να δούμε πώς θα χρη-
σιμοποιήσουμε την τεχνολογία για
να λύσουμε προβλήματα που σήμερα
μοιάζουν άλυτα, να εξασφαλίσουμε

χρήσιμες συμμαχίες στη ρευστή σκα-
κιέρα της διεθνούς πολιτικής, να
φανταστούμε μια οικονομία διαφο-
ρετική από τη σημερινή.

Είναι ώρα να δούμε πώς θα εκμε-
ταλλευθούμε τις προοπτικές που
ανοίγονται, παρά να εξαντλούμε τις
δυνάμεις μας στην προσπάθεια να
παραμείνουμε ακίνητοι. Το θέμα ξε-
περνάει τη σημερινή πολιτική συγ-
κυρία και δεν αφορά μόνο τους Ελ-
ληνες πολιτικούς. Είναι διεθνές φαι-
νόμενο να μη βλέπουμε τι έρχεται,
σε κάποιες χώρες περισσότερο, σε
άλλες λιγότερο. Παρατηρώντας την
οπισθοδρόμηση της πολιτικής στις
ΗΠΑ και το επίπεδο της διαχείρισης
του Brexit, καταλαβαίνουμε ότι ου-
δεμία χώρα εξαιρείται από τον κίν-
δυνο η πολιτική της τάξη να παγι-
δεύεται σε ανώφελες, αναχρονιστικές
διενέξεις και να αγνοεί τις πραγμα-
τικές απειλές και το κόστος αυτής
της απερισκεψίας. Επίσης, και στις
ισχυρότερες ευρωπαϊκές χώρες οι
ηγεσίες προσπαθούν να διαχειρι-
στούν την καθημερινότητα και δεν
φαίνεται να διαμορφώνουν στρατη-
γική για το μέλλον της Ε.Ε. Συμπε-
ριφέρονται σαν να βρισκόμαστε ακό-
μη στην εποχή πριν από την εισβολή

της τεχνολογίας σε κάθε σπιθαμή
της δημόσιας και ιδιωτικής ζωής.
Σαν να μην κινδυνεύουμε από δυ-
νάμεις που ουδείς ελέγχει, είτε είναι
κράτη που επηρεάζουν την πολιτική
σε άλλες χώρες, είτε είναι εταιρείες
που αγοράζουν και πωλούν τους ίδι-
ους τους πελάτες τους (μεταφορικώς,
τουλάχιστον) – τα προσωπικά τους
δεδομένα, την καταναλωτική τους
συμπεριφορά, κ.ά. Παθιαζόμαστε με
σημαίες την ώρα που υποσκάπτεται
το έδαφος στο οποίο στεκόμαστε. Η
τεχνητή νοημοσύνη, σε συνδυασμό
με κάμερες και GPS παντού, έχουν
τη δυνατότητα να μας παρακολου-
θούν όλους όλη την ώρα. Ηδη, με τη
διασπορά ψεμάτων στα μέσα ενη-
μέρωσης και τα κοινωνικά δίκτυα,
βλέπουμε πόσο εύκολα οι άνθρωποι
πιστεύουν αυτά που θέλουν να πι-
στεύουν, χωρίς να τους ενδιαφέρει
η αλήθεια.

Η δημόσια συζήτηση, λοιπόν,
οφείλει να ξεφύγει από το ποιος ση-
κώνει τη σημαία στην παρέλαση,
ποιος συμμετέχει στην πορεία/δια-
δήλωση, πόσο θα κοπούν ή θα αυ-
ξηθούν οι συντάξεις, κ.λπ. Οχι ότι
αυτά τα ζητήματα δεν είναι σοβαρά,
αλλά δεν είναι τα μόνα που πρέπει

να μας απασχολούν. Πέρα από τους
αναδυόμενους κινδύνους που ανα-
φέραμε, πρέπει να δούμε εάν οι αλ-
λαγές μπορούν να μας βοηθήσουν.
Οταν το 2050 οι άνθρωποι άνω των
60 χρόνων στη χώρα μας θα αποτε-
λούν το 41,6% του πληθυσμού (σύμ-
φωνα με έκθεση του ΟΗΕ του 2017),
για ποιες συντάξεις συζητάμε σή-
μερα; Ποιοι θα εργάζονται με τόσο
παραγωγικό τρόπο ώστε να σηκώ-
νουν το βάρος των συντάξεων και
της φροντίδας αυτών των ανθρώπων;
Θα μένει τίποτα για τους ίδιους για
να ζήσουν, για να αναθρέψουν παιδιά
και να δημιουργήσουν πλούτο, για
να συνταξιοδοτηθούν; Μόνο μια ρι-
ζική αλλαγή νοοτροπίας μπορεί να
μας σώσει. Από τώρα έπρεπε να δια-
μορφώνουμε το εκπαιδευτικό, οι-
κονομικό και θεσμικό πλαίσιο για
να μπορούν οι νέοι να εξοικειωθούν
με τα ρομπότ, την τεχνητή νοημο-
σύνη, τη σύνδεση των πάντων. Να
εκμεταλλευθούν τις ευκαιρίες εγ-
καίρως για να αναπληρωθούν οι ερ-
γαζόμενοι που δεν θα υπάρχουν,
για να λυθούν προβλήματα που σή-
μερα φαίνονται άλυτα. Για να μας
ευνοήσουν οι αλλαγές και οι προ-
κλήσεις που σήμερα μας τρομάζουν.

Παγίδες του χθες, προκλήσεις του μέλλοντος
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Κολωνάκι, Βοστώνη,

Περιστέρι και Τέξας
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Εχει μακρά προϊστο-
ρία το όλο θέμα. Ετέ-
θη πρώτη φορά στις
23 Μαρτίου του
1983, όταν ο τότε
πρόεδρος των ΗΠΑ

Ρόναλντ Ρέιγκαν, με τη μοναδική
θεατρικότητα που τον διέκρινε,
είχε τηλεοπτικώς ανακοινώσει το
δόγμα της Στρατηγικής Αμυντικής
Πρωτοβουλίας [SDI], ή «Πόλεμο
των Αστρων», όπως ευρύτατα έγινε
γνωστό το πρόγραμμα εκείνο στη
διεθνή κοινή γνώμη. 

Προ πενθημέρου, στις Βρυξέλ-
λες κατά τη σύνοδο των υπουργών
Εξωτερικών του ΝΑΤΟ, υιοθετήθη
απόφαση που ανακήρυσσε το Διά-
στημα σε νέο «πεδίο μάχης» της
Ατλαντικής Συμμαχίας για την
αντιμετώπιση των σημερινών

προκλήσεων. Υπάρχουν ομοιότη-
τες αλλά και ουσιαστικότατες δια-
φορές. 

Στη δεκαετία του ’80, η απειλή
προερχόταν από την ΕΣΣΔ και οι
ανησυχίες της Ουάσιγκτον είχαν
κλιμακωθεί, όταν λίγους μήνες
νωρίτερα, στις 12 Νοεμβρίου 1982,
και έπειτα από κάποια χρόνια πα-
ρακμής επί της ηγεσίας του Λεο-
νίντ Μπρέζνιεφ, ανεδείχθη ισχυ-
ρός άνδρας του Κρεμλίνου ο Γιούρι
Αντρόποφ. Επί έτη πολιτικός ηγέ-
της της KGB, με ενεργό ρόλο στη
βίαιη καταστολή της εξεγέρσεως
στην Ουγγαρία το 1954 και της
«Ανοίξεως της Πράγας» το 1968,
προωθούσε αλλαγές σαρωτικές
στο αποσαθρωθέν σοβιετικό σύ-
στημα. 

Λόγοι πολιτικοί ήταν εκείνοι
που ενέπνευσαν τον «Πόλεμο των
Αστρων», και όταν τον Φεβρουάριο
του 1984 ο Αντρόποφ πέθανε από

νεφρική ανεπάρκεια, το πρόγραμ-
μα ατόνησε και τελικώς εγκατε-
λείφθη. Σήμερα, η ανακήρυξη του
Διαστήματος ως νέου «πεδίου μά-
χης» δεν αφορά τη Ρωσία του Βλαν-
τιμίρ Πούτιν, αλλά την οικονομική
γιγάντωση της Κίνας και στόχος
της νατοϊκής πρωτοβουλίας είναι
να παρακολουθεί την ανάπτυξη
των στρατιωτικών δυνατοτήτων
αυτής της χώρας, δίχως παράλληλη
ανάπτυξη ευφάνταστων συστη-
μάτων.

Παράλληλα, εκείνη την περίοδο,
διάφορες παλινωδίες της Γερμανίας
στο θέμα της αναπτύξεως αμερι-
κανικών πυρηνικών πυραύλων μέ-
σου βεληνεκούς, που είχε τεθεί
αρχικώς από τη Βόννη για την εξι-
σορρόπηση της απειλής που έθε-
ταν τα αντίστοιχα σοβιετικά συ-
στήματα SS-20, είχαν δημιουργήσει
μία από τις μεγαλύτερες κρίσεις
στο ΝΑΤΟ από ιδρύσεώς του. 

Σήμερα, ο «ταραξίας» είναι ο
πρόεδρος της Γαλλίας, Εμανουέλ
Μακρόν, που μόλις πρόσφατα διέ-
γνωσε τον «εγκεφαλικό θάνατο»
του ΝΑΤΟ, προκαλώντας αντι-
δράσεις πρωτίστως από τις χώρες
της πρώην Ανατολικής Ευρώπης
και τη σαφή διαφοροποίηση του
Βερολίνου. Ολα αυτά εν όψει των
πανηγυρικών εορτασμών των
εβδομήντα ετών από την υπογρα-
φή του Βορειοατλαντικού Συμ-
φώνου.

Κάτι δεν πάει προφανώς καλά.
Και εδώ στη χώρα μας, η ασυναρ-
τησία έπαυσε από ετών να αποτελεί
εξαίρεση. Αλλά όταν αυτή η τάση
αρχίζει να προσλαμβάνει πλέον
διαστάσεις επιδημικές και σε χώ-
ρες-πυλώνες της σταθερότητος
του δυτικού συστήματος, τότε διε-
ρωτάται κανείς τι πράγματι συμ-
βαίνει. 

Και ωσάν αυτά να μην αρκού-
σαν, ο πρώην πρέσβης των ΗΠΑ
στην Αθήνα, Νίκολας Μπερνς,
έσπασε τη σιωπή του και μας προ-
ειδοποίησε ότι εάν, ο μη γένοιτο,
συμβεί κάποιο θερμό επεισόδιο
με την Τουρκία, ο πρόεδρος Ντό-
ναλντ Τραμπ δεν πρόκειται να μας
βοηθήσει. Ευτυχώς που οι λέξεις
έχασαν πλέον κάθε περιεχόμενο
και ο καθείς λέει ό,τι θέλει. Μόνο
η Τουρκία εννοεί απολύτως ό,τι
λέει, δυστυχώς. Και ας τα λάβουμε
κάποτε υπ’ όψιν σοβαρά.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Ο Μπαμπινιώτης ορίζει: «Λειτουργικός
αναλφαβητισμός είναι η ελλιπής
γνώση της μητρικής γλώσσας (λε-
ξιλογίου, γραμματικής κ.λπ.) που
μειώνει την ικανότητα και αποτε-
λεσματικότητα της επικοινωνίας.
Γενικότερα, είναι η άγνοια στοιχείων
που επιτρέπουν σε κάποιον να προ-
σανατολίζεται σωστά στην κοινωνία,
να κατανοεί τον κόσμο και την επο-
χή του επαρκώς».

Το αντίστοιχο λήμμα στο Χρη-
στικό Λεξικό της Νεοελληνικής
Γλώσσας, της Ακαδημίας Αθηνών,
λέει για τον λειτουργικό αναλφα-
βητισμό: «Είναι η έλλειψη βασικών
δεξιοτήτων που σχετίζονται με το
διάβασμα, το γράψιμο και την αρίθ-
μηση, προκειμένου να αντιμετωπίσει
κάποιος τα προβλήματα της καθη-
μερινής ζωής». Και οι δυο αυτοί λε-
ξικολογικοί ορισμοί παραπέμπουν
σε ένα κρίσιμο κοινωνικό σύμπτωμα:
Στην περίπτωση ατόμων ή περιθω-
ριακών μειονοτικών ομάδων, που
αδυνατούν να κατανοήσουν τις λέ-
ξεις της καθημερινής γλώσσας με
το νόημα που τους αποδίδει η ετυ-
μολογική τους σύσταση, η ιστορική
τους χρήση και η κοινωνική πρα-
κτική. Καταλαβαίνουμε όλοι ότι η
ζωή δεν μπορεί να λειτουργήσει χω-
ρίς κώδικα κοινής συνεννόησης, εί-
ναι αδύνατο να κοινωνηθούν οι
ανάγκες, να υπάρξει συλλογικός
βίος, αδύνατο να συνεννοηθούμε
για τα κοινά μας προβλήματα, χωρίς
επαρκή γλωσσική κατάρτιση.

Ομως η διδασκαλία των λεγόμε-
νων «γλωσσικών μαθημάτων» στο
σχολείο υποβαθμίζεται θελημένα,
προγραμματικά και ακατάσχετα τα
τελευταία σαράντα χρόνια. Ωσάν
να μην έχει αντιληφθεί η ελλαδική

κοινωνία ότι άνθρωπος χωρίς γλώσ-
σα είναι άνθρωπος χωρίς σκέψη,
άβουλος και αστόχαστος, έρμαιο
των ενστίκτων του και της κάθε
προπαγάνδας. Για να είναι αρεστή
μόνο και όχι οικοδομητική και καρ-
ποφόρα η εκπαιδευτική πολιτική
κάθε κυβέρνησης, ευτελίζονται τα
γλωσσικά μαθήματα – τα παιδιά
ασκούνται σε παιγνιώδεις εκφρα-
στικές επιλογές, δεν μαθαίνουν που-
θενά πώς χτίζεται μια αποδεικτική
σύνθεση, πώς συγκροτείται ένα επι-
χείρημα, πώς κρίνεται η γνωστική
βεβαιότητα και διαφέρει από την
απατηλή εντύπωση.

Τα κόμματα και η αγορά θέλουν
άσκεφτους καταναλωτές εντυπώ-
σεων, με καταργημένη τη σκέψη,
την κρίση, τη θέληση. Διερωτηθή-
καμε ποτέ, γιατί αυτό το αστρονο-
μικό κόστος κάθε μέρα ενός δεύτε-
ρου, «αθλητικού» δελτίου ειδήσεων
σε κάθε κανάλι. Γιατί απλόχωρες
και λαμπρές εγκαταστάσεις γηπέδων
δίπλα σε τρισάθλια σχολικά κτίρια
ή σε υπερμεγέθη σχολεία - στρα-
τώνες, εφιάλτες για την παιδική ψυ-
χολογία. Δεν πονηρευόμαστε ότι
είναι για τους ίδιους λόγους, που
κάθε κυβέρνηση δίνει άδειες λει-
τουργίας σε περίπου τριάντα τηλε-
οπτικά κανάλια και σε πολλαπλάσια
ραδιόφωνα, μόνο για να πουλάνε
μικρο-πραμάτειες της συμφοράς
και της ντροπής – εικόνα όχι τρι-
τοκοσμική, αλλά εσκεμμένης κα-
φρίλας, συλλογικής ευτέλειας και
εκβαρβάρωσης.

Η εξηλιθίωση των «μαζών» ποιον
συμφέρει; Ολοφάνερα και αποκλει-
στικά: τους πολιτικούς και την αγορά.
Θέλουν και οι δυο τον οπαδό ή τον
καταναλωτή ηλίθιο, έρμαιο των εν-

τυπώσεων. Δίχως γλώσσα, δηλαδή
δίχως σκέψη και κρίση, να του υπα-
γορεύουν «πληροφόρηση» και «από-
ψεις» η προπαγάνδα και η διαφή-
μιση. Τόσο στη θεσμική συγκρότηση
όσο και στη λειτουργία της σχολικής
και της πανεπιστημιακής εκπαίδευ-
σης θεωρείται «προοδευτικός» ο
μηδενισμός της συνεννόησης, η
ανυπαρξία σχέσεων κοινωνίας, αυ-
τονόητη η βία επιβολής της ατομο-
κεντρικής ασυδοσίας. Και όχι απλώς
θεωρείται. Γίνεται όπλο μάχης ο
«λειτουργικός αναλφαβητισμός»,
μπαϊράκι για την επιθετική κατάρ-
γηση της κοινωνικής συνοχής, για
την έμπρακτη ακύρωση του οποι-
ουδήποτε κώδικα συνεννόησης.

Τι σημαίνει η λέξη «δικαίωμα»,
με ποιο νόημα την προίκισε η ετυ-
μολογική της σύσταση, η ιστορική
της χρήση, η κοινωνική πρακτική;
«Δικαίωμα» ονομάζουμε την ατομική
αξίωση που κατοχυρώνεται από κά-
ποιο θεσμοθετημένο Δίκαιο. Ενας,
συμφωνημένος από όλους, Κώδικας
Δικαίου κατοχυρώνει τις ατομικές
απαιτήσεις, τις καθιστά «εξαναγ-
καστές κατά πάντων», περιορίζοντας
-  οριοθετώντας όμως την αμετρία
της εγωκεντρικής αυθαιρεσίας.

Μεταφερθείτε τώρα στην τρέ-
χουσα νεοελληνική καρικατούρα: Ο
εντεταλμένος θεσμός εφαρμογής
του κοινωνικού Δικαίου (η αστυνομία)
εντοπίζει μέσα σε χώρους ιδρύματος
κοινωνικού (σε πανεπιστήμιο) συγ-
κεντρωμένο υλικό, προορισμένο για
την τέλεση κακουργημάτων (τραυ-
ματισμό ή και θανάτωση συνανθρώ-
πων). Η στοιχειώδης λογική απαιτεί
ανίχνευση - έρευνα, αστυνομική και
διοικητική, η πρυτανεία κρίνει ότι
απαιτείται διακοπή της λειτουργίας

του πανεπιστημίου για μια εβδομάδα.
Κάποια ομάδα φοιτητών διαφωνεί
με την απόφαση της πρυτανείας.
Δεν διαδηλώνουν τη διαφωνία τους
ούτε την καταθέτουν με γραπτό κεί-
μενο. Σπάζουν τις κλειδαριές και
προχωρούν σε «κατάληψη» του πα-
νεπιστημιακού κτιρίου. Πώς δικαιο-
λογούν την αυθαιρεσία τους; Μπήκε,
λένε, η αστυνομία στο πανεπιστήμιο,
επομένως παραβιάστηκε το ακαδη-
μαϊκό «άσυλο»! Τι είναι το «άσυλο»;
Δεν έχουν ορισμό, δεν καταλαβαί-
νουν. Ο πρωτογονισμός τους προ-
βάλλει την ενστικτώδη επιθυμία, όχι
τη λογική διασάφηση. «Ασυλο θα
πει, να μην μπαίνει ποτέ η αστυνομία
στο πανεπιστήμιο, ούτε για να ανα-
χαιτίσει έγκλημα» – αυτό ορίζει ο
πρωτογονισμός.

Ποιος θα τους διδάξει, τώρα πια,
τη στοιχειώδη λογική των ορισμών;
Ασυλο λέμε την κατασφάλιση της
ελευθερίας του λόγου στα πανεπι-
στήμια: να είναι ανεμπόδιστη η δια-
κίνηση οποιωνδήποτε απόψεων -
ιδεών - προτάσεων, όσων δεν κα-
ταργούν αυτή την ελευθερία. Είναι
πολύ αργά για να το καταλάβουν οι
λειτουργικώς αναλφάβητοι. Εξάλλου,
με το σπάσιμο της κλειδαριάς άρχισε
αμέσως το τηλεοπτικό σόου: Κατέ-
φθασε σωρηδόν η θλιβερή πλεμπάγια
από ζήτουλες τηλεοπτικής δημοσιό-
τητας, έστω και εξευτελιστικής. Είναι
χρέος ελπίδας να χαραχτούν τα ονό-
ματα στη μνήμη των πολιτών – έχει
μνήμη η συλλογική αξιοπρέπεια: Θε-
ανώ Φωτίου, Νίκος Φίλης, Σοφία Σα-
κοράφα, και θλιβερός κομπάρσος
από τη Βουλή, ο Κώστας Μάρκου.

Ανεξάληπτη ντροπή και απύθ-
μενη αχρειότητα ο βανδαλισμός της
λέξης άσυλο, ακαδημαϊκό.

Ο πρωτογονισμός του «ασύλου»

Οι αμερικανικές προ-
εδρικές εκλογές του
2020 θα έχουν τερά-
στιο ενδιαφέρον. Κα-
νείς σοβαρός άνθρω-
πος δεν διακινδυ-

νεύει μια πρόβλεψη αυτή τη στιγμή,
ούτε για το ποιος θα είναι ο υπο-
ψήφιος των Δημοκρατικών ούτε
για το αν θα επανεκλεγεί ο Τραμπ.
Μιλώντας με σημαντικούς παρα-
τηρητές της αμερικανικής πολιτικής
σκηνής, ακούς τα πλέον αντιφατικά
πράγματα. «Τα νούμερα του Τραμπ

είναι τραγικά, αλλά τα μέσα ενη-
μέρωσης φοβούνται να το πουν
επειδή “κάηκαν” το 2016 και δεν
θέλουν να την ξαναπατήσουν» ή
«έχει χάσει τη μεσαία τάξη, ακόμη
και παραδοσιακές “κόκκινες” πο-
λιτείες, όπως το Κεντάκι και η Λουι-
ζιάνα», λένε οι μεν. «Συνεχίζει να
μιλάει στον μέσο Αμερικανό που
νιώθει ότι κάποιος νοιάζεται γι’ αυ-
τόν. Κοιτάξτε το πάθος και τη σύν-
θεση του ακροατηρίου στις συγ-
κεντρώσεις του», απαντούν οι δε.

Η αλήθεια είναι πως ανάμεσα

σε αυτούς που θέλουν να φύγει ο
Τραμπ επικρατεί μια ανησυχία ότι
αυτό δεν θα γίνει ποτέ. Οι συζητή-
σεις τους θυμίζουν αθηναϊκές αν-
τίστοιχες του 2017-18, όταν πολλοί
ισχυρίζονταν πως «ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
θα φύγει ποτέ». Θυμάστε μάλιστα
και όσους μας έλεγαν: «Μην παρα-
σύρεστε από το τι ακούτε στο Κο-
λωνάκι ή στα βόρεια προάστια. Πη-
γαίνετε στο Περιστέρι ή στην Κοκ-
κινιά και θα καταλάβετε τι σκέπτεται
ο κόσμος». Το ίδιο ακριβώς λένε
στα τραπέζια στην Ουάσιγκτον,
μόνο που αντί για τα βόρεια προ-
άστια, κάνουν λόγο για τη γυάλα
της Νέας Υόρκης, της Βοστώνης
και της Καλιφόρνιας, σε αντιδια-
στολή με τον «πραγματικό κόσμο»
του Τέξας ή του Μιζούρι. Σε έναν
χρόνο ακριβώς, θα ξέρουμε ποιος
είχε δίκιο.

Ανεξάρτητα από το εκλογικό
αποτέλεσμα, η ζημιά είναι μεγάλη
και βαθιά. Η Αμερική είναι μια
ακραίως πολωμένη χώρα. Ο Τραμπ
χρησιμοποίησε τον διχασμό ως πο-
λιτικό εργαλείο, χωρίς κανένα όριο
ή φραγμό. Οποιος και αν κερδίσει
θα το βρει μπροστά του και θα δυ-
σκολευτεί πάρα πολύ να ενώσει
την αμερικανική κοινωνία. Βαθιά
όμως είναι η ζημιά που έχει προ-
κληθεί και στους θεσμούς. Από τη
Δικαιοσύνη μέχρι το Στέιτ Ντιπάρ-
τμεντ, γίνεται αισθητή η κατάρ-
ρευση παραδοσιακών θεσμών και
μηχανισμών λήψης αποφάσεων.

Η εργαλειοποίηση θεσμών και
διχαστικών πρακτικών θα αφήσει
το αποτύπωμά της, ακόμη και αν
ο Τραμπ δεν επανεκλεγεί. Οπως
ακριβώς και στη χώρα μας...

Ο νέος πόλεμος των άστρων

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Ο Τραμπ χρησιμοποί-
ησε τον διχασμό ως πο-
λιτικό εργαλείο, χωρίς
κανένα όριο ή φραγμό.
Οποιος και αν κερδίσει
θα δυσκολευτεί πάρα
πολύ να ενώσει την αμε-
ρικανική κοινωνία.

������

Οταν η ασυναρτησία
αρχίζει να προσλαμβά-
νει διαστάσεις επιδημι-
κές και σε χώρες-πυλώ-
νες της σταθερότητος
του δυτικού συστήμα-
τος, τότε διερωτάται 
κανείς τι πράγματι 
συμβαίνει.
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Ο ι δηλώσεις Τσαβούσογλου στην
Επιτροπή Προϋπολογισμού
της τουρκικής Εθνοσυνέλευ-

σης στις 18 Νοεμβρίου ενδιαφέρουν
την αυριανή «τριμερή» συνάντηση
στο Βερολίνο. Αν προσέχει κάποιος
τις αποχρώσεις, θα φτάσει σε ρεαλι-
στικά συμπεράσματα. Και για έναν
ακόμη λόγο χρειάζεται να αναλύουμε
τις αποχρώσεις: ο Μ. Τσαβούσογλου
είναι, συγκριτικά, ο πιο φιλοδυτικός
τούρκος ΥΠΕΞ (μαζί με τον Α. Γκιουλ),
και, όποιος ενδιαφέρεται να δει τα
στοιχεία, μπορεί να διαβάσει δηλώσεις
και έργα τούρκων ΥΠΕΞ της κεμαλι-
κής περιόδου. 

Κατά τη δική μου κρίση, οι δηλώ-
σεις Μ. Τσαβούσογλου χωρίζονται
σε τρία επίπεδα. Πρώτο, τα ευρω-
τουρκικά. Δήλωσε ότι «ότι παρά τα
προβλήματα με την Ε.Ε., η Τουρκία
βλέπει την ενταξιακή της διαδικασία
ως στρατηγικό στόχο. Ωστόσο, η στά-
ση που τηρεί η Ε.Ε. έναντι της χώρας
μας είναι άδικη και απαράδεκτη». Ο
Μ. Τσαβούσογλου είπε επίσης «ότι
διατηρούν την πεποίθησή τους ότι
στην περίπτωση που η Ε.Ε. δει την
αξία που θα προσθέσει η ένταξη της
Τουρκίας στην Ένωση, θα δημιουρ-
γηθούν ωφέλιμες σχέσεις και για τις
δύο πλευρές και θα δημιουργηθεί
ξανά εμπιστοσύνη. Σε αυτό το πλαίσιο
δίνουμε σημασία ειδικά στην επικαι-
ροποίηση της Τελωνειακής Ένωσης
και την ελευθεροποίηση της βίζας».
Η νέα Επιτροπή υπό την Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν έχει την ευθύνη της
διαμόρφωσης μιας πολιτικής στηριγ-
μένης στα σημερινά δεδομένα, καθώς
ούτε η ασάφεια, ούτε οι διαπιστώσεις
συγκροτούν μια ρεαλιστική στρατη-
γική. 

Δεύτερο, οι ελληνοτουρκικές σχέ-
σεις. Ο τούρκος ΥΠΕΞ δήλωσε ότι
«διατηρούν ανοιχτή την πόρτα του
διαλόγου με την Ελλάδα». Προφανώς
αυτό δεν αρκεί, γι’ αυτό, όποιος εν-
διαφέρεται για τα μείζονα, αντιλαμ-
βάνεται ότι σε αυτήν «την ανοικτή
πόρτα» έχουν θέση οι διμερείς δια-
βουλεύσεις για την από κοινού προ-
σφυγή Ελλάδας και Τουρκίας στη Χά-
γη για το ζήτημα της οριοθέτησης
της υφαλοκρηπίδας στο Αιγαίο, όπως
προέκυψε από το χρονοδιάγραμμα
και τις συνεννοήσεις του 2003.

Ο Κ. Μητσοτάκης, σε αυτή την
πολιτική φάση, εμφανίζεται μάλλον
απρόθυμος να πάρει κάποιο ρίσκο
στα ζητήματα εξωτερικής πολιτικής.
Η «συντηρητική» επιλογή Δένδια,
βεβαιώνει την πιο πάνω διαπίστωση,
αλλά ο χρόνος θα δείξει τι και πότε
μπορεί να οργανωθεί σε μια σύγχρονη
κατεύθυνση. 

Τρίτο, το Κυπριακό. Ενόψει της
συνάντησης στο Βερολίνο, ο Μ. Τσα-
βούσογλου δήλωσε ότι «δεν θα κα-
θίσουμε ξανά στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων μόνο για χάρη των
διαπραγματεύσεων. Η Τουρκία δεν
σκέφτεται να καθίσει στο τραπέζι
των διαπραγματεύσεων με τους πα-

ρόντες όρους για το Κυπριακό. Αν
θα ξεκινήσει μια νέα διαδικασία πρέ-
πει να αρθούν οι ασάφειες για την
πολιτική ισότητα». Θεωρώ ότι η προ-
σέγγιση αυτή συνιστά αρκετά σαφή
αναφορά στο κεκτημένο της 30ής
Ιουνίου 2017 στο Κραν Μοντάνα και
το συμφωνημένο μεταξύ Αναστασιά-
δη-Ακιντζί κεφάλαιο της διακυβέρ-
νησης (εκ περιτροπής προεδρία με
διασταυρούμενη ψήφο και με στάθ-
μιση της ψήφου στο 20%, αποτελε-
σματική συμμετοχή των Τ/κ στο
Υπουργικό Συμβούλιο σε ποσοστό 7
Ε/κ προς 4 Τ/κ, και με μία θετική τ/κ
ψήφο στα κύρια σώματα του ομο-
σπονδιακού κράτους, που έχουν ζω-
τική σημασία για την τ/κ κοινότητα,
όπως ήταν η εισήγηση Γκουτιέρες).
Αυτό το κεκτημένο υπονομεύτηκε
με συστηματικό τρόπο από τον Ν.
Αναστασιάδη.

Ο ίδιος βολιδοσκόπησε τον Τσα-
βούσογλου για λύση με «δύο κράτη»,
μίλησε για άλλη συνταγματική δομή
με τη δημιουργία θέσης πρωθυπουρ-
γού, και εκ των υστέρων ανακάλυψε
την «αποκεντρωμένη» ομοσπονδία.
Αν ο Ε/κ ηγέτης ενδιαφερόταν για
την πραγματική πρόοδο, γνώριζε τον
τρόπο και η προϋπόθεση που θέτει
τώρα ο Τσαβούσογλου θα ήταν χωρίς
νόημα εδώ και δυόμισι χρόνια. 

Στα θέματα γύρω από την ΑΟΖ, ο
Μ. Τσαβούσογλου ανέφερε ότι «η
Τουρκία έχει νόμιμα δικαιώματα και
συμφέροντα στις θαλάσσιες περιοχές
που βρίσκονται δυτικά και βορείως
της Κύπρου». Παρά τις κυρώσεις που
αποφάσισε η Ε.Ε. κατά της Τουρκίας
για τις παραβιάσεις της κυπριακής
ΑΟΖ, ουδείς ενδιαφέρεται να κάνει
κάτι παραπάνω. Γι’ αυτό το σημείο η

ύπατη εκπρόσωπος της Ε.Ε. για θέματα
Εξωτερικής Πολιτικής, Φ. Μογκερίνι
ενημέρωσε όλους, και, κυρίως τους
αιθεροβάμονες στην ε/κ κοινότητα,
λέγοντας ότι «το πλαίσιο για κυρώσεις
είναι σε εφαρμογή. Θα δούμε εάν και
πότε θα υπάρξουν αυτές οι προτάσεις,
οι οποίες θα εξεταστούν από σχετικές
ομάδες εργασίας και ενδεχομένως
από το ίδιο το Συμβούλιο».

Η αυριανή Τριμερής στο Βερολίνο
έχει υποστεί κόπωση από την πολλή
«προετοιμασία». Ο γ.γ. του ΟΗΕ Α.
Γκουτιέρες φαίνεται να έχει πάρει
ορισμένες αποφάσεις. Είπε δημόσια
στους Κυπρίους ότι «αξίζει να γνω-
ρίζουν ότι αυτή η φορά θα είναι δια-
φορετική». Η τακτική Αναστασιάδη
έφτασε στα ακραία της όρια και, όπως
φαίνεται, ο Α. Γκουτιέρες θα παίξει
το τελευταίο του χαρτί: ή επιστροφή
στο Πλαίσιο Γκουτιέρες της 30ής Ιου-
νίου 2017 ή θα ανακοινώσει τη λήξη
της συμμετοχής του ΟΗΕ στην 45χρο-
νη προσπάθεια για αναζήτηση ομο-
σπονδιακής λύσης, με την ευθύνη
στο ναυάγιο να αποδίδεται, κυρίως,
στον Ν. Αναστασιάδη. Αυτό το εν-
δεχόμενο, ίσως, οδηγήσει την ε/κ
ηγεσία σε τακτική υποχώρηση γιατί
ο ΟΗΕ (γ.γ. και Σ.Α.) εννοούν «συνο-
μιλίες με την αίσθηση του επείγον-
τος», και κοινή παραδοχή ότι «οι συ-
νομιλίες αορίστου χρόνου ανήκουν
στο παρελθόν». Σε αυτό το ενδεχό-
μενο ο Αναστασιάδης θα επιχειρήσει
να κερδίσει λίγο χρόνο, και ίσως να
σκέφτεται ότι σε μια «Πενταμερή»,
μπορεί να εφεύρει κάποιο πρόσχημα
για να τραβήξει τα πράγματα στον
χρόνο...

www.larkoslarkou.org.cy

Το τελευταίο χαρτί στο Βερολίνο...
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Γ ια να είμαι ειλικρινής προς τους αναγνώστες θα πρέπει
να τους πω ότι τον τελευταίο καιρό απέφευγα συνειδητά
να ασχοληθώ με την πολιτική ζωή της χώρας μου για

κάποιους συγκεκριμένους λόγους που θα αναφέρω πιο
κάτω. Όχι γιατί δεν με απασχολούσαν τα πολιτικά προβλή-
ματα, αλλά γιατί θα έπρεπε να γράψω μια μελέτη με θέμα
με θέματα διαπλοκής και ξεπλύματος βρώμικου χρήματος.
Είναι γνωστό το τι λέγονται στα πολιτικά πηγαδάκια, τα
όσα αποκαλύπτει η εφημερίδα «Πολίτης» για τις διαπλοκές
και την κλεπταποδοχή τεράστιων ποσών από τον αρχιεπί-
σκοπο και από άλλους που οι στενοί τους συγγενείς κατέχουν
θεσμικά αξιώματα. Έγραψα για τα χρυσά διαβατήρια που
μοσχοπωλούνται σε κάθε τυχοδιώκτη και λήσταρχο, όπως
ο Τζο Λόου που κατασπάραξε το Ταμείο Οικονομικής Ανά-
πτυξης της Μαλαισίας. 

Μια μπόχα και μια τεράστια δυσοσμία καλύπτει τη νότια
Κύπρο. Και διερωτώμαι: γι’ αυτό μήπως και δεν λύνεται το
Κυπριακό; Και πώς θα αυξηθεί το ποσοστό όσων υποστηρίζουν
τη λύση στη βόρεια Κύπρο, όταν στη νότια Κύπρο κυβερνά
μια διεφθαρμένη ελίτ; Κι αν θα επανενωθεί μ’ αυτούς, ποιο
θα είναι το μέλλον της; Αν δεν αγαπούσα την πατρίδα μου,
θα την απαρνιόμουν και θα σύστηνα στους Τουρκοκύπριους
να κάνουν υπομονή, μέχρι να απαλλαγούμε από αυτή τη
διεφθαρμένη ελίτ. Αλλά από την άλλη σκέφτομαι πως όσο
ο χρόνος περνά, νέα δεδομένα περιπλέκουν το Κυπριακό
και καθιστούν δυσκολότερη τη λύση του. Όμως, αυτή η
διεφθαρμένη ελίτ είναι αυτή που σήμερα αποφασίζει για
το μέλλον όλων των Κυπρίων, Ελληνοκυπρίων και Τουρ-
κοκυπρίων. Επειδή, είτε το θέλουμε είτε όχι οι αποφάσεις
της ηγεσίας της μιας κοινότητας επηρεάζουν άμεσα και το
μέλλον της άλλης κοινότητας. 

Δεν είμαι μάντης να προβλέψω ότι στη συνάντηση του
Βερολίνου θα υπάρξει οιαδήποτε απόφαση που θα ανοίγει
έστω και μια χαραμάδα για το μέλλον, αλλά μπορώ να
διαβάζω πίσω από τις λέξεις. Και ο Ελληνοκύπριος ηγέτης
δήλωσε για «Δημοκρατική παραδοξότητα» και αναφερόταν
στην απαίτηση των Τουρκοκυπρίων για τη μία θετική ψήφο.
Υποστήριξε ότι δεν θα πρέπει να δοθούν προνόμια, επειδή
δεν θα είναι λειτουργικό το κράτος. Άρχισα να προβλημα-
τίζομαι για το πότε είχα ακούσει ξανά αυτή τη λέξη ως δι-
καιολογία για ανατροπή του συνταγματικού καθεστώτος
του 1960. Και το βρήκα σε μια δήλωση του Μακαρίου το
1963 που έγινε μια μέρα πριν από τα Δεκεμβριανά γεγονότα,
στην οποία είπε τα ακόλουθα: «Δεν νομίζω ότι η τροποποίησις
του συντάγματος πρέπει να εξαρτηθή απολύτως εκ της
συγκαταθέσεως των Τούρκων της Κύπρου και να παρα-
γνωρισθή η θέλησις της τεραστίας πλειοψηφίας του κυπριακού
λαού». Η «δημοκρατική παραδοξότητα» είναι η απαίτηση
της τουρκοκυπριακής κοινότητας για αποτελεσματική συμ-
μετοχή στη λήψη αποφάσεων της ομοσπονδιακής κυβέρ-
νησης. Έτσι τη χαρακτηρίζει ο κ. Ν. Αναστασιάδης. Όμως,
θα ήταν πραγματική παραδοξότητα, η μειοψηφία από τις
εμπειρίες που έχει αποκτήσει από τα μέσα του περασμένου
αιώνα, να μην απαιτεί την εφαρμογή μέτρων που να κατο-
χυρώνουν τη συμμετοχή τους στη διακυβέρνηση και να
αφήνουν την πλειοψηφία να αποφασίζει για όλα τα θέματα
με απλή πλειοψηφία. Διότι εάν άφηνε την πλειοψηφία να
αποφασίζει από το 20% του πληθυσμού που αντιπροσώπευε
θα μετατρεπόταν σε ποσοστό 0.002 της χιλίοις με την ένωση
με την Ελλάδα, που απαιτούσε η ε/κ ηγεσία, με επακόλουθο
να εξαφανιζόταν από τον πληθυσμιακό χάρτη της Κύπρου.
Γι αυτό και το Σύνταγμα του 1960 προέβλεπε το veto το
Αντιπροέδρου σε αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου
και τώρα υποχωρεί στην αποτελεσματική ψήφο ενός Τ/κ
υπουργού και όταν υπάρξει αυτό το ενδεχόμενο έχει συμ-
φωνηθεί η διαδικασία επίλυσης της διαφοράς. 

«Αυτή η παραδοξότητα» είναι ένα νόμιμο δικαίωμα και
ανάχωμα στον ετσιθελισμό που εξ αντικειμένου εμπεριέχεται
στις αποφάσεις της πλειοψηφίας. Αν, λοιπόν, συμφωνηθεί
αυτό, ο δρόμος για επίλυση του Κυπριακού φωτίζεται
πραγματικά.

Ο δρ Κυριάκος Τζιαμπάζης είναι συγγραφέας, πολιτικός αναλυτής. 

Μπόχα και δυσωδία
πάνω από

τη νότια Κύπρο
Του Δρα ΚΥΡΙΑΚΟΥ ΤΖΙΑΜΠΑΖΗ

«Τ σάμπα τα έξοδα», φέρεται
να είπε ο ΠτΔ στον πρώην
Τ/κ ηγέτη Μεχμέτ Αλί Τα-

λάτ, όταν συναντήθηκαν τις προ-
άλλες σε κοινωνική εκδήλωση. Βέ-
βαια ο ΠτΔ δεν το διέψευσε αλλά
διευκρίνισε ότι εννοούσε ότι λόγω
της Τουρκικής στάσης δεν μπορεί
να υπάρξει πρόοδος και συνεπώς η
Τριμερής του Βερολίνου είναι κα-
ταδικασμένη σε αποτυχία.

Το ΑΚΕΛ άδικα έσπευσε να επι-
κρίνει τον ΠτΔ γι’ αυτή του την
αναφορά γιατί από ό,τι φαίνεται
δεν είναι ο μόνος που πιστεύει ότι
οι προσδοκίες για την αυριανή Τρι-
μερή του Βερολίνου είναι μηδαμινές
μέχρι ανύπαρκτες. Η άποψη του
ΠτΔ, εμμέσως πλην σαφώς, ενι-
σχύεται και από την έκθεση του
γ.γ. προς το Συμβούλιο Ασφαλείας
στην οποία παρουσιάζεται απαι-
σιόδοξος για την προοπτική επί-
σημων συνομιλιών για το Κυπριακό.
«Οι προοπτικές για επανέναρξη
των συνομιλιών είναι αβέβαιες»,
αναφέρει χαρακτηριστικά ο Αντόνιο
Γκουτιέρες.

Συνεπώς ως προς το ότι η Τρι-

μερής του Βερολίνου είναι «τσάμπα
κόπος» συμφωνούν σχεδόν όλοι οι
εμπλεκόμενοι συμπεριλαμβανομέ-
νου του οικοδεσπότη, δηλαδή του
γ.γ. των Η.Ε. Εκεί όμως που σαφέ-
στατα διαφωνεί ο γ.γ. είναι ως προς
τους λόγους για τους οποίους η αυ-
ριανή συνάντηση του Βερολίνου
δεν έχει προοπτική επιτυχίας. 

«Ο κόσμος είναι σκεπτικός σχε-
τικά με τις προοπτικές για επιτυχείς
συνομιλίες. Παρά τις επανειλημμένες
εκκλήσεις προς τους δύο ηγέτες να
ενημερώσουν καλύτερα τις δύο κοι-
νότητες σχετικά με τα περιγράμματα
μιας διευθέτησης και να βελτιώσουν
τις γενικές συνθήκες και την ατμό-
σφαιρα της διαδικασίας, το κλίμα
επιδεινώθηκε περαιτέρω λόγω των
αυξημένων εντάσεων εντός και γύρω
από την Κύπρο και λόγω του ότι οι
πλευρές διαφωνούν για τους όρους
αναφοράς, παρατείνοντας το αδιέ-
ξοδο. Καμία από τις δύο πλευρές
δεν έχει καταβάλει επαρκείς προ-
σπάθειες για να αποφύγει την πε-
ριττή ρητορική που έχει ενισχύσει
περαιτέρω τον σκεπτικισμό του κοι-
νού», αναφέρει μεταξύ άλλων ο γ.γ.

στην έκθεσή του προς το Συμβούλιο
Ασφαλείας. Σίγουρα εμείς, όπως δια-
χρονικά συνηθίζουμε, αποδίδουμε
τη στάση αυτή του ΟΗΕ στην πάγια
τους τακτική να κρατούν ίσες απο-
στάσεις. Βέβαια ξεχνούμε ότι στο
παρελθόν δεν δίστασαν να επιρρί-
ψουν ευθύνες στην αδιάλλακτη
πλευρά με κλασσικό παράδειγμα
την περίπτωση του Ραούφ Ντενκτάς.
Είτε μας αρέσει είτε όχι «καμία από
τις δύο πλευρές δεν έχει καταβάλει
επαρκείς προσπάθειες», είναι η άπο-
ψη του γ.γ.

Οι παλινδρομήσεις, οι προβλη-
ματισμοί για άλλους δρόμους και
σχεδία Β΄ και Γ΄, η ρητορική των
κούφιων συνθημάτων και τα μεγάλα
λόγια για εσωτερική κατανάλωση,
αυτά τα αποτελέσματα έχουν. Τα
Η.Ε. εξισώνουν το θύμα με τον θύτη
ως προς τις ευθύνες. Δυστυχώς, φτά-
σαμε στο σημείο να μας ευνοεί η
πολιτική των ίσων αποστάσεων.
Όλα αυτά που καθημερινά, αναλό-
γως του ακροατηρίου, απερίσκεπτα
και επιπόλαια αμολάμε, εσκεμμένα
η όχι, καταγράφονται από τον διεθνή
οργανισμό και θεωρούνται ως ο βα-

σικός λόγος της ενίσχυσης του σκε-
πτικισμού του κοινού με αποτέλεσμα
την καλλιέργεια και εδραίωση της
κουλτούρας της μη λύσης και κατ’
επέκταση της οριστικοποίησης της
διχοτόμησης. Δυστυχώς πολλά τα
παραδείγματα της ρητορικής την
οποίαν επικρίνει ο γ.γ.

«Η εμμονή σε αξιώσεις που δη-
μιουργούν προνόμια που δεν συ-
ναντώνται σε συντάγματα του όποι-
ου άλλου κράτους μέλους των Ηνω-
μένων Εθνών ή και της Ε.Ε. είναι
«δημοκρατική παραδοξότητα», δή-
λωσε τις προάλλες ο ΠτΔ, λέγοντας
παράλληλα ότι θα οδηγηθούμε σε
μια μη λειτουργική και μη βιώσιμη
λύση.

Λογική διαπίστωση. Όμως, αυτή
είναι η μισή αλήθεια γιατί οι δημο-
κρατικές αυτές παραδοξότητες, οι
οποίες δεν συναντώνται σε συντάγ-
ματα του όποιου άλλου κράτους μέ-
λους των Ηνωμένων Εθνών ή και
της Ε.Ε. υπάρχουν, είτε το θέλουμε
είτε όχι, στο σύνταγμα της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας την οποία προ-
σπαθούμε να διαφυλάξουμε σαν κό-
ρη οφθαλμού. Συνεπώς με αυτήν

τη λογική μήπως το σημερινό μας
κράτος θα μπορούσε να χαρακτη-
ριστεί δημοκρατικά παράδοξο; Αυτά
ακούει ο λαός και αποχαυνώνεται
εντελώς. Αυτά του λέμε και νομίζει
ότι μπορούμε να συνεχίσουμε χωρίς
λύση, υιοθετώντας έτσι το ότι η μη
λύση είναι η δεύτερη καλύτερη λύση.
Παρόμοια διακήρυττε και ο εμπνευ-
στής του Όχι Τάσσος Παπαδόπουλος
το 2004 με αποτέλεσμα να οδηγηθεί
ο λαός στην μεγαλύτερη εθνική πα-
ραδοξότητα της παγκοσμίου ιστο-
ρίας, δηλαδή ένας λαός υπό κατοχή
σε μια διαιρεμένη πατρίδα να λέει
Όχι στην απαλλαγή από τα κατοχικά
στρατεύματα, να λέει Όχι στην επα-
νένωση. 

Καλό θα ήταν, λοιπόν, να απο-
φεύγουμε να αναφερόμαστε σε πα-
ραδοξότητες, γιατί όλη η ιστορία
του Κυπριακού αποτελεί μνημείο
παραδοξοτήτων.

Μήπως δεν ήταν εθνικά παρά-
δοξο η πρόταση του Μακαρίου για
αναθεώρηση των 13 σημείων του
συντάγματος το 1963; Μήπως δεν
ήταν εθνικά παράδοξο η μη αποδοχή
από τον Μακάριο της συμφωνίας

Κληρίδη Ντενκτάς το 1972; Μήπως
δεν ήταν εθνικά παράδοξο η απόρ-
ριψη του Άγγλο-Αμερικανικο-Κα-
ναδικού σχεδίου το 1978;

Μπορεί η αυριανή Τριμερής του
Βερολίνου να είναι μια άτυπη συ-
νάντηση με σκοπό την προετοιμα-
σία ουσιαστικών συνομιλιών, είναι
όμως και η πλέον κρίσιμη. Αύριο
παίζονται πολλά. Ίσως και να παί-
ζονται όλα. Ίσως αύριο να κριθεί
το μέλλον του ελληνισμού σε αυτήν
τη μαρτυρική γη. Ας σταματήσουμε,
λοιπόν, να μιλάμε για ενδεχόμενη
δημοκρατική παραδοξότητα, η
οποία θα μπορούσε να υπερπηδηθεί
με καλή θέληση, και ας προσπαθή-
σουμε, έστω και την υστάτη, να
αποφύγουμε την μεγάλη εθνική πα-
ραδοξότητα που δεν είναι τίποτε
άλλο από το να χάνεις οριστικά τη
μισή σου πατρίδα και παράλληλα
η διεθνής κοινότητα να σου επιρ-
ρίπτει εξ ίσου ευθύνες με αυτές του
κατακτητή και εισβολέα.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι
ειδικός προγραμμάτων
ηλεκτρονικών υπολογιστών.

Δημοκρατικές και εθνικές παραδοξότητες
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Άνδρας στη βάρκα του κατά τη διάρκεια βροχόπτωσης στο Σριναγκάρ της Ινδίας. 
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Ο γ.γ. του ΟΗΕ Α. Γκου-
τιέρες φαίνεται να έχει πά-
ρει ορισμένες αποφάσεις.
Είπε δημόσια στους Κυ-
πρίους ότι «αξίζει να γνω-
ρίζουν ότι αυτή η φορά θα
είναι διαφορετική».
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Νέο κέντρο θεραπείας καρκίνου στην Κύπρο
Η μέθοδος έρχεται για πρώτη φορά στην Κύπρο και θα αναπτυχθεί σε συνεργασία με πανεπιστήμια και ερευνητικά κέντρα

Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Σημαντική εξέλιξη ως προς την αν-
τιμετώπιση μορφών καρκίνου θεω-
ρείται η μέθοδος της Πρωτονοθε-
ραπείας. Η μέθοδος έρχεται για πρώ-
τη φορά στην Κύπρο με την ίδρυση
και εγκατάσταση Κέντρου Πρωτο-
νοθεραπείας που θα δημιουργηθεί
σε συνεργασία με Πανεπιστήμια και
ερευνητικά κέντρα. Πρόκειται για
επένδυση μερικών δεκάδων εκα-
τομμυρίων ευρώ που θα προσφέρει
30 νέες θέσεις εργασίας. Το κέντρο
θα μπορεί να καλύψει τις ανάγκες
περίπου 350 ασθενών ετησίως. Η
πρωτονοθεραπεία αποτελεί την εξέ-
λιξη της ακτινοθεραπείας και ανα-
μένεται να αλλάξει ριζικά τα δεδομένα
στην αντιμετώπιση του παιδιατρικών
καρκίνων αλλά και του προστάτη,
του πνεύμονα και του μαστού. Σε
συνέντευξή του στην «Κ» ο Γιάννης
Πανταλός, Επιστημονικός υπεύθυνος
και Senior Project Manager του έργου
της Πρωτονοθεραπείας στον οργα-
νισμό Κώστα Παπαέλληνα (Φαρμα-
κευτική Οργάνωσις Κύπρου Λτδ),
εξηγεί ποια είναι η διαφορά της με-
θόδου της Πρωτονοθεραπείας σε
σχέση με τις υφιστάμενες μεθόδους
και ποιες μορφές καρκίνου.

–Κατ΄ αρχάς εξηγήστε μας, τι
είναι η πρωτονοθεραπεία;

–Τρία είναι τα κύρια όπλα της
επιστήμης στη μάχη κατά του καρ-
κίνου.Η χειρουργική αντιμετώπιση,
η ακτινοθεραπεία και η χημειοθε-
ραπεία. Τις περισσότερες φορές χρη-
σιμοποιούνται συνδυασμοί των ανω-
τέρω. Η ακτινοθεραπεία γενικά στις
αναπτυγμένες χώρες, αντιμετωπίζει
είτε μόνη της είτε σε συνδυασμό με
τις άλλες δύο, το 50 % των ασθενών
που πάσχουν από καρκίνο. Η πρω-
τονοθεραπεία είναι η πλέον σύγ-
χρονη εξέλιξη της ακτινοθεραπείας.

Η διαφορά της από την γνωστή σε
όλους μας ακτινοθεραπεία, είναι
πως χρησιμοποιεί δέσμη πρωτονίων.
Τα πρωτόνια είναι στοιχειώδη σω-
μάτια του πυρήνα των ατόμων με
χαρακτηριστικές φυσικές ιδιότητες
που τα καθιστούν εξαιρετικά κα-
τάλληλα για την ακριβή στόχευση
των καρκινικών όγκων και την σχε-
δόν απόλυτη προστασία των γύρω
του όγκου υγιών ιστών και οργάνων
από την ανώφελη και επομένως επι-
βλαβή ακτινοβόληση. 
–Πού χρησιμοποιείται η μέθοδος
και ποια είναι τα αποτελέσματα;

–Η χρήση των πρωτονίων άρχισε
με την θεραπεία κυρίως παιδιατρικών
καρκίνων και καρκίνου του οφθαλ-
μού, λόγω της εξαιρετικής ικανότη-
τας ακριβούς στόχευσης του όγκου
και μόνον. Έτσι αποφεύγονται όλες
οι δυσμενείς δευτερογενείς παρε-
νέργειες της κλασικής ακτινοθερα-

πείας, όπως η ανάπτυξη δευτερο-
γενούς νεοπλασίας μετά από χρόνια,
η διανοητική καθυστέρηση στις πε-
ριπτώσεις ακτινοβόλησης τμήματος
του εγκεφάλου σε παιδιά, οι καρ-
διοπάθειες λόγω ανωφελούς ακτι-
νοβόλησης μέρους του μυοκαρδίου
στην κλασική ακτινοθεραπεία αρι-
στερού μαστού κ.α. Τα αποτελέσματα
της πρωτονοθεραπείας είναι τόσο
ενθαρρυντικά, που η αύξηση των

κέντρων πρωτονοθεραπείας στην
Ευρώπη και την Αμερική ακολουθεί
γεωμετρική πρόοδο. Η βελτίωση
της ποιότητας ζωής των ακτινοβο-
ληθέντων με πρωτόνια ασθενών με-
τά το πέρας της θεραπείας τους και
για πολλά χρόνια μετά, είναι ένα
από τα πιο θεαματικά αποτελέσματα
με ευεργετικές κοινωνικές και οι-
κονομικές επιπτώσεις. Ο καρκίνος
του προστάτη, του πνεύμονα και
του μαστού είναι οι επόμενοι στόχοι
της πρωτονοθεραπείας, αλλάζοντας
ριζικά τα δεδομένα στην αντιμετώ-
πιση τους.
–Γιατί επιλέχθηκε η Κύπρος για
το πρώτο κέντρο πρωτονοθερα-
πείας στην περιοχή;

–Για δύο λόγους. Πρώτον, γιατί η
κυπριακή πολιτεία έχει εντάξει ήδη
στο Εθνικό Σχέδιο Δράσης για τον
καρκίνο, την πρωτονοθεραπεία ως
μία από τις νεότερες μεθόδους αν-

τιμετώπισης της νόσου, σεβόμενη
και φροντίζοντας στον μέγιστο βαθμό
τους καρκινοπαθείς συμπατριώτες
μας, ιδιαίτερα μέσα από το ΓεΣΥ.
Δεύτερον, γιατί με κέντρο την Κύπρο
και ακτίνα 2000 χιλιομέτρων τουλά-
χιστον, η Νοτιοανατολική Μεσόγειος
δεν διαθέτει κανένα Κέντρο Πρωτο-
νοθεραπείας. Η πρώτη χώρα που θα
το εγκαταστήσει πρέπει να είναι η
Κύπρος για να αποκομίσει και τα
πολλαπλά οφέλη που θα προκύψουν.
–Πού και πότε θα λειτουργήσει;

–Ευτυχώς η Κύπρος είναι νησί
με μικρές σχετικά χιλιομετρικές απο-
στάσεις και διαθέτει σοβαρά Πανε-
πιστήμια και ερευνητικά κέντρα και
Ιδρύματα. Άρα επιλογές υπάρχουν
πολλές και πολύ καλές, θα πρέπει
όμως και οι αρμόδιες πολιτικές αρχές
να εκφράσουν γνώμη επ’ αυτού. Η
έναρξη της κλινικής λειτουργίας του
Κέντρου Πρωτονοθεραπείαςθα γίνει

περίπου 28 μήνες μετά την έναρξη
των εργασιών προετοιμασίας του
χώρου εγκατάστασης. Προηγούνται
οι σχετικές μελέτες και αδειοδοτήσεις
από τις Αρχές και επομένως αυτός
είναι πάντα ένας αστάθμητος πα-
ράγοντας στον υπολογισμό της χρο-
νικής στιγμής.
–Τι αριθμό ασθενών Κύπρου και
εξωτερικού θα μπορεί να εξυπη-
ρετήσει το κέντρο; 

–Ο μέγιστος αριθμός ασθενών
που το Κέντρο μπορεί να καλύψει
ετησίως είναι 350. Μπορεί να είναι
μόνον κάτοικοι Κύπρου, πολύ πι-
θανόν όμως να χρειαστεί να καλυ-
φθούν και οι ανάγκες όμορων χωρών
και κυρίως της Ελλάδας.
–-Ποια η επένδυση για την δημι-
ουργία του Κέντρου;

–Πρόκειται για μια καθαρά ιδιω-
τική επένδυση μερικών δεκάδων
εκατομμυρίωνευρώ. Το τελικό ποσό
θα διαμορφωθεί από πολλούς παρά-
γοντες όπως ο τόπος εγκατάστασης,
οι συμπληρωματικές μελέτες και κα-
τασκευές που θα απαιτηθούν στην
πορεία του έργου κτλ. Το ποσό θα
καλυφθεί από Ιδιωτικά κεφάλαια,
επομένως η εγκατάσταση του Κέν-
τρου Πρωτονοθεραπείας δεν επιβα-
ρύνει τον κρατικό προϋπολογισμό.
–Ποιες οι ανάγκες σε προσωπικό;
Υπάρχει η απαραίτητη εξειδίκευ-
ση στην Κύπρο ώστε να στελε-
χωθεί το κέντρο;

–Το Κέντρο Πρωτονοθεραπείας
θα δημιουργήσει στην πρώτη φάση
λειτουργίας του, περίπου 30 νέες
θέσεις εργασίας, οι περισσότερες
υψηλών απαιτήσεων και ειδίκευσης.
Ευτυχώς η Κύπρος διαθέτει προσω-
πικό ασχολούμενο με την ακτινο-
θεραπεία, υψηλού επιπέδου το οποίο
θα επεκταθεί με τις διεθνείς συμ-
μετοχές του σε μετεκπαιδεύσεις σε
λειτουργούντα κέντρα πρωτονοθε-
ραπείας στο εξωτερικό.

������

Η έναρξη της κλινικής
λειτουργίας του Κέντρου
Πρωτονοθεραπείας θα γί-
νει περίπου 28 μήνες με-
τά την έναρξη των εργα-
σιών προετοιμασίας του
χώρου εγκατάστασης.

Το πρώτο Συμπόσιο Πρωτο-
νοθεραπείας διοργανώνεται

από τον ΟΡΓΑΝΙΣΜΟ ΚΩΣΤΑ ΠΑ-
ΠΑΕΛΛΗΝΑ (Φαρμακευτική Ορ-
γάνωσις Κύπρου Λτδ) με την υπο-
στήριξη του Ιδρύματος Καινοτο-
μίας και Έρευνας Κύπρου και την
Εταιρεία κατασκευής Μονάδων
Πρωτονοθεραπείας ΙΒΑ Ion Be-
am, στο ξενοδοχείο Landmark
στην Λευκωσία, την Πέμπτη 28
Νοεμβρίου 2019 από τις 10:00
έως τις 17:00. Τις εργασίες θα
ανοίξει ο υπουργός Υγείας κ. Κ.
Ιωάννου και διακεκριμένοι ομιλη-
τές από την Αμερική, την Ευρώπη
και την Κύπρο θα αναλύσουν τα
σχετικά θέματα. Πληροφορίες
για το πρόγραμμα του Συμποσίου
και πλατφόρμα εγγραφής στον
ιστότοπο: https://cyprusproton-
therapy.iba-events.com/

Ο μέγιστος αριθμός ασθενών που το
Κέντρο μπορεί να καλύψει ετησίως
είναι 350 συνολικά από την Κύπρο
αλλά και από γειτονικές χώρες ανα-
φέρει ο κ. Πανταλός.
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Η πολιτική της «πώλησης» υπηκοότητας
Του ΔΗΜΉΤΡΙΟΥ ΧΑΤΖΗΧΑΜΠΉ

Τ α τελευταίαχρόνια στην Κύπρο
έχει εφαρμοσθεί η πολιτική
της ‘πώλησης’ υπηκοότητας,

δηλαδή της κατ’ εξαίρεση δυνατό-
τητας απόκτησης της κυπριακής
υπηκοότητας μέσω χρηματικής επέν-
δυσης στην Κύπρο, πολιτική την
οποία εφαρμόζουν και άλλες χώρες.
Επιδίωξη, λέγεται, είναι η προσέλ-
κυση επενδύσεων από πρόσωπα
υψηλής εισοδηματικής στάθμης
προς ενίσχυση της οικονομίας, ιδι-
αίτερα μετά από την κρίση του 2013.
Το απαιτούμενο ποσό της επένδυ-
σης, που μπορεί να είναι σε ακίνητα
ή σε άλλες επενδύσεις, είναι μεγάλο,
ανερχόμενο στα €2.000.000, υπο-
λογίζεται δε ότι δισεκατομμύρια
ευρώ έχουν επενδυθεί και χιλιάδες
υπηκοότητες έχουν παραχωρηθεί
μέχρι σήμερα.

Το παρόν άρθρο αποσκοπεί στην
επισήμανση ορισμένων ηθικών και
κοινωνικών μειονεκτημάτων της
πολιτικής αυτής,που δεν έχουν σχέ-
ση με τους συνήθεις φόβους περί
παραχώρησης διαβατηρίων σε “ανε-
πιθύμητα” πρόσωπα. Προηγουμέ-
νως, όμως, μπορεί να παρατηρηθεί
ότι η ίδια η δικαιολόγηση της πολι-
τικής είναι αμφίβολη επί των δικών
της όρων. Το οικονομικό έρεισμα
της ανάπτυξης δεν είναι δεδομένο,
αφού οι επενδύσεις που προνοούνται
και πραγματοποιούνται είναι κυρίως
κτηματικές ή χρηματοοικονομικές
ώστε να ωφελούν πρωτίστως τον
περιορισμένο ιδιωτικό τομέα στον
οποίο γίνονται και τους μεσάζοντες
επαγγελματίες χωρίς ουσιαστικό
όφελος για την ευρύτερη οικονομία,
ούτε είναι βέβαιο ότι τα χρήματα
παραμένουν καν στην Κύπρο. Θα
υπήρχε τουλάχιστον ισχυρότερο οι-
κονομικό έρεισμα αν απαιτούντο
τέτοιες στοχευμένες επενδύσεις σε
παραγωγικούς τομείς ώστε αυτές
να έχουν πραγματικό, ευρύ και στα-
θερό όφελος για την ανάπτυξη της

οικονομίας. Εξάλλου, οι όποιες προ-
βλεπόμενες σχετικές προϋποθέσεις
δεν μπορούν να εγγυηθούν ότι, εν
πάση περιπτώσει μετά από την πά-
ροδο του πολύ περιορισμένου χρο-
νικού διαστήματος των τριών ετών
που απαιτείται για διατήρηση της
επένδυσης μετά από την πολιτο-
γράφηση, η επένδυση χάριν της
οποίας παραχωρείται η υπηκοότητα
δεν θα απομακρυνθείαπό την Κύπρο
ενώ η υπηκοότητα θα διατηρείται,
ελλείψει ειδικής πρόνοιας ότι η υπη-
κοότητα θα αφαιρείται σε τέτοια
περίπτωση.

Επί της ουσίας τώρα, η παραχώ-
ρηση υπηκοότητας, που ασφαλώς
συνάδει με την αντίληψη της κο-
σμοπολίτικης διεύρυνσης της κοι-
νωνίας, σε όλες τις χώρες γίνεται
παραδοσιακά με φειδώ και δυνάμει
κριτηρίων τα οποία βεβαιώνουν τον
κατά κανόνα ουσιαστικό και μακρό-
χρονο δεσμό του αιτητή με τη χώρα
και την κοινωνική καταλληλόλητά
του. Τούτο, προς διασφάλιση όχι
μόνο της επιτυχούς προοπτικής εν-
σωμάτωσής του στη νέα του πατρίδα,
αλλά και του γνησίου του ενδιαφέ-
ροντός του προς τούτο. Η ιδέα είναι
ότι η υπηκοότητα, υποδηλώνουσα

την ουσιαστική σχέση με τη χώρα,
δεν πωλείται αλλά παραχωρείται
στις πιο πάνω συνθήκες. Στην πε-
ρίπτωση όμως της παραχώρησης
υπηκοότητας μέσω χρηματικής επέν-
δυσης, οι παράγοντες αυτοί απου-
σιάζουν, αφού το βασικό κριτήριο
είναι το ύψος της χρηματικής επέν-
δυσης και δεν υπάρχει καν απαίτηση
για οποιασδήποτε διάρκειας διαμονή,
όπως υπάρχει σε άλλες χώρες που
εφαρμόζουν ανάλογα σχέδια παρά
μόνο η εξασφάλιση άδειας παραμο-
νής, εξ ου και στην πραγματικότητα
πρόκειται περί πώλησης. Δημιουρ-
γούνται έτσι πλασματικοί πολίτες
χωρίς ουσιαστική σχέση και συμ-
μετοχή στην κοινωνική δομή και
λειτουργία παρά μόνο με το μοναδικό
επιδιωκόμενο όφελος του Ευρωπαίου
πολίτη. Η προϋπόθεση ότι ο πολι-
τογραφούμενος πρέπει να έχει μό-

νιμη ιδιόκτητη κατοικία στην Κύπρο
ελάχιστης αξίας (που μπορεί να πε-
ριλαμβάνεται στο ποσό της επέν-
δυσης) δεν διαφοροποιεί τα πράγ-
ματα αφού η διάθεση τέτοιας κα-
τοικίας ουδόλως εξυπακούει και πα-
ραμονή στην Κύπρο, παραμονή η
οποία κατά κανόνα και δεν υπάρχει. 

Ακραίων καταστάσεων
Σημαντική είναι και μία άλλη

πτυχή της κοινωνικής ζημίας. Ιδι-
αίτερα όσον αφορά την αγορά ακι-
νήτων, οι εκτεταμένες πωλήσεις σε
πολύ υψηλές τιμές λόγω της προ-
ϋπόθεσης για επένδυση εκατομμυ-
ρίων παραποιούν  τεχνητά τις τιμές
εκτοξεύοντάς τις σε ύψη που ουδό-
λως ανταποκρίνονται στην πραγ-
ματικότητα του μέτρου και που συ-
νακόλουθα καθιστούν τη γη απρό-
σιτη για τον μέσο πολίτη. Μετατρέ-

πεται έτσι η Κύπρος σε ένα κράτος
ακραίων καταστάσεων, χάσματος
μεταξύ των πολύ πλουσίων και των
άλλων, που είναι τεράστιο πλήγμα
για την κοινωνική ισότητα και την
κοινωνική συνοχή όπως εκφράζεται
στην ιδέα της μεσαίας τάξης.

Ιδιαίτερα δε, η πολιτική αυτή ενι-
σχύει τη νοοτροπία ότι τα πάντα
μπορούν να αγοράζονται και να πω-
λούνται με χρήμα, πράγμα που πλήτ-
τει την ηθική αξιοπιστία του κράτους
και προωθεί φθοροποιές αντιλήψεις
όσον αφορά την κοινωνική αξιο-
πρέπεια.Η δυνατότητα ενός ανθρώ-
που να ‘αγοράσει’ το όφελος της Κυ-
πριακής-Ευρωπαϊκής υπηκοότητας
μόνο και μόνο διότι διαθέτει τα εκα-
τομμύρια που απαιτούνται προς τού-
το εισάγει ανισότητα μεταχείρισης
απέναντι στο νόμο στη βάση ενός
παράγοντα, του πλούτου, ο οποίος

δεν μπορεί να υπεισέρχεται στον
καθορισμό των δικαιωμάτων των
ανθρώπων με βάση τις αξίες τις οποί-
ες δηλώνουμε ότι πρεσβεύουμε. Η
ένεκα χρημάτων προνομιούχα πα-
ραχώρηση της υπηκοότητας, δια-
φοροποιώντας στη βάση ενός κρι-
τηρίου που δεν έχει θέση στα πο-
λιτικά δικαιώματα τα οποία συναρ-
τώνται προς την ισοπολιτεία, αντα-
νακλά έτσι και στην ηθική τάξη της
πολιτείας.

Εξ άλλου, είναι γεγονός ότι η από-
κτηση της κυπριακής υπηκοότητας
επιδιώκεται πρωτίστως λόγω του
ότι η Κύπρος είναι μέλος της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, ώστε έτσι να απο-
λαμβάνονται όλα τα οφέλη του πο-
λίτη του κράτους μέλους. Η παρα-
χώρηση από την Κύπρο υπηκοότη-
τας μέσω χρηματικής επένδυσης
λοιπόν, εφ’ όσον καθιστά τον αιτητή
πολίτη όχι μόνο της Κύπρου αλλά
και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αν-
τανακλά και σε αυτήν ώστε να τί-
θεται θέμα και δικού της λόγου στο
θέμα, αναιρώντας τη θέση ότι η πα-
ραχώρηση υπηκοότητας αφορά μόνο
την Κύπρο στην άσκηση κυριαρχι-
κών δικαιωμάτων της. 

Ο κ. Δημήτριος Χατζηχαμπής είναι πρώην
πρόεδρος του Ανωτάτου Δικαστηρίου. 

������

Η ένεκα χρημάτων προ-
νομιούχα παραχώρηση
της υπηκοότητας, διαφο-
ροποιώντας στη βάση
ενός κριτηρίου που δεν
έχει θέση στα πολιτικά
δικαιώματα τα οποία
συναρτώνται προς την
ισοπολιτεία, αντανακλά
έτσι και στην ηθική 
τάξη της πολιτείας.

Μετατρέπεται έτσι η Κύπρος σε ένα κράτος ακραίων καταστάσεων, χάσματος μεταξύ των πολύ πλουσίων και των άλ-
λων, που είναι τεράστιο πλήγμα για την κοινωνική ισότητα και την κοινωνική συνοχή όπως εκφράζεται στην ιδέα της με-
σαίας τάξης.
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Η πολιτική αυτή ενισχύει
τη νοοτροπία ότι τα πάν-
τα μπορούν να αγοράζον-
ται και να πωλούνται με
χρήμα, πράγμα που
πλήττει την ηθική αξιο-
πιστία του κράτους και
προωθεί φθοροποιές αν-
τιλήψεις όσον αφορά την
κοινωνική αξιοπρέπεια. 

Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ

Μία από τις βασικότερες προκλήσεις
του εκπαιδευτικού συστήματος απο-
τελεί η καλύτερη δυνατή σύνδεση
του εκπαιδευτικού προϊόντος με τις
ανάγκες της σύγχρονης αγοράς ερ-
γασίας. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο
από τον φετινό Σεπτέμβριο τέθηκε
σε εφαρμογή η λειτουργία τεσσάρων
νέων σχολών, οι οποίες εντάχθηκαν

στις δομές της τεχνικής εκπαίδευσης,
με τις οποίες το αρμόδιο Υπουργείο
Παιδείας ευελπιστεί να προσδώσει
νέα δυναμική στον σημαντικό αυτό
τομέα. Τα οφέλη από έναν τέτοιο
κλάδο παράλληλα επηρεάζουν θετικά
και τους επαγγελματικούς φορείς,
οι οποίοι εκφράζουν την πίστη τους
σε αναβάθμιση του επιχειρηματικού
προϊόντος μέσα από τις δομές της
εκπαίδευσης.

Την προηγούμενη Παρασκευή,
μάλιστα, οι μαθητές της τεχνικής
σχολής Ομόδους προχώρησαν στην
πρώτη τους εμφιάλωση ερυθρού και
λευκού οίνου, καθώς και της ζιβανίας
σε οινοποιείο της περιοχής, το οποίο
παραχώρησε αμπελώνα του για τις
ανάγκες λειτουργίας της σχολής. Το
εν λόγω γεγονός χαρακτηρίζεται ως
ορόσημο στην όλη λειτουργία και
φιλοσοφία του νεοσύστατου αυτού
προγράμματος. Ο νέος κλάδος της
«Αμπελουργίας – Οινοποιίας» απο-
φασίστηκε μόλις τον περασμένο
Ιούνιο σε συνεδρία του Υπουργικού

Συμβουλίου και άρχισε τη λειτουργία
του με την αρχή της σχολικής χρο-
νιάς τον Σεπτέμβριο.

Για να γίνει αυτό πραγματικότητα
το εξατάξιο γυμνάσιο του Ομόδους
μετατράπηκε πλέον σε μεικτό σχο-
λείο, προσφέροντας προγράμματα
Μέσης Γενικής και Μέσης Τεχνικής
και Επαγγελματικής Εκπαίδευσης.
Τα μαθήματα των μαθητών προ-
σφέρονται στις εγκαταστάσεις του
σχολείου, ενώ για την πρακτική τους
εξάσκηση αξιοποιούνται εγκατα-
στάσεις τοπικών οινοποιείων της
περιοχής, τα οποία σύμφωνα και με
τους καθηγητές της σχολής έχουν
αγκαλιάσει το όλο εγχείρημα.

«Φέτος οι μαθητές ζουν κάτι δια-
φορετικό και τους βλέπω χαρούμε-
νους στον σχολικό χώρο», ανέφερε
χαρακτηριστικά, για να συνεχίσει
λέγοντας ότι « τα παιδιά που επέ-
λεξαν να φοιτήσουν στον συγκε-
κριμένο κλάδο δεν είναι άπειροι ως
προς τους αμπελώνες λόγω κυρίως
της ενασχόλησης των οικογενειών

τους στον συγκεκριμένο τομέα». Ο
κ. Παπαδόπουλος χαρακτήρισε εξάλ-
λου συγκινητική την ανταπόκριση
του συνόλου των οινοποιών της πε-
ριοχής οι οποίοι αγκάλιασαν το όλο
εγχείρημα, προσφέροντας τους χώ-
ρους τους για την εκπαίδευση των
μαθητών.

Νέο μοντέλο διδασκαλίας
Η φιλοσοφία γύρω από τη λει-

τουργία νέων κλάδων τεχνικής εκ-
παίδευσης έγκειται και στην προ-
σαρμογή γύρω από τις ανάγκες της
αγοράς εργασίας, μια πραγματικό-
τητα η οποία δεν πρέπει να περνά
απαρατήρητη όπως τονίζει χαρα-
κτηριστικά ο κ. Παπαδόπουλος. Για
το λόγο αυτό το αναλυτικό πρό-
γραμμα διδασκαλίας έχει προσαρ-
μοστεί γύρω από δυο άξονες, αυτόν
της πρακτικής κατάρτισης αλλά
και τις ανάγκες της τριτοβάθμιας
εκπαίδευσης. 

«Το ζητούμενο για να ανοίξει
ένας νέος κλάδος είναι ο συνδυα-

σμός της μάθησης με την αγορά
εργασίας», σημείωσε από την πλευ-
ρά του ο διευθυντής Τεχνικής Εκ-
παίδευσης του Υπουργείου Παιδείας
Ηλίας Μαρκάτζιης με δηλώσεις του
στην «Κ». Αναφορικά με τη λει-
τουργία του νέου αυτού κλάδου
στο Όμοδος, ο κ. Μαρκάτζιης εξέ-
φρασε την απόλυτη ικανοποίησή
του για το γεγονός πως παρόλο το
σύντομο χρονικό διάστημα που με-
σολάβησε από την εξαγγελία, η
σχολή κατάφερε να λειτουργήσει
λόγω του ενδιαφέροντος που επέ-
δειξαν μαθητές της περιοχής. «Οι
σχεδιασμοί δούλεψαν και αυτό μας
αφήνει πλήρως ικανοποιημένους»,
σχολίασε ενδεικτικά.

Επεσήμανε παράλληλα πως είναι
η πρώτη φορά στην ιστορία της τε-
χνικής εκπαίδευσης της Κύπρου,
που τα μαθήματα διδασκαλίας πραγ-
ματοποιούνται στο χώρο εργασίας,
τονίζοντας πως « διδαχτήκαμε από
τα παραδείγματα ξένων χωρών, και
αξιολογώντας τα δικά τους μοντέλα
αποφασίσαμε να τα εφαρμόσουμε
στην Κύπρο». Συνέχισε μάλιστα με
το ότι « εμείς θέλουμε τους μαθητές
να μπορούν να εισέλθουν σε πα-
νεπιστημιακά ιδρύματα και να προ-
οδεύσουν», τονίζοντας πως οι επι-
λογές των θεωρητικών μαθημάτων
είναι εναρμονισμένες με τις προ-
κλήσεις της τριτοβάθμιας εκπαί-
δευσης.

Αξίζει να σημειωθεί πως για τη
φετινή σχολική χρονιά λειτουργεί
μονάχα η Α’ τάξη του συγκεκριμέ-
νου κλάδου, και το πρόγραμμα πε-
ριλαμβάνει πέντε μαθητές. Στόχος
τόσο του Υπουργείου αλλά και των
οινοποιών της περιοχής, είναι από
του χρόνου να τύχει ακόμη μεγα-
λύτερης ανταπόκρισης, για αυτό
το λόγο και εντός Δεκεμβρίου ετοι-
μάζεται ένα πρόγραμμα συστημα-
τικής διαφώτισης γύρω από τον
κλάδο. Στόχος παράλληλα του
Υπουργείου είναι να προκύψει εν-
διαφέρον και το δεύτερο κλάδο «Γα-
λακτοκομίας-Τυροκομίας» που θα
στεγάζεται επίσης στο Όμοδος.

Το αναλυτικό πρόγραμμα διδασκαλίας έχει προσαρμοστεί γύρω από δυο άξονες, αυτόν της πρακτικής κατάρτισης αλλά
και τις προκλήσεις της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, όπως επισημαίνει ο καθηγητής της σχολής Πάμπος Παπαδόπουλος.
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Τα οφέλη ενός τέτοιου
κλάδου επηρεάζουν πα-
ράλληλα και τους επαγ-
γελματικούς φορείς, οι
οποίοι εκφράζουν την
πίστη τους σε αναβάθμι-
ση του επιχειρηματικού
προϊόντος μέσα από τις
δομές της εκπαίδευσης. 

Σημαντικές
επαγγελματικές
προοπτικές
Το γεγονός πως υπάρχει με-
γάλη ανάγκη τόσο σε επιστη-
μονικό όσο και εργατικό
προσωπικό στον χώρο της
οινοποιίας επισημαίνει στην
«Κ» ο Στέφανος Βλασίδης
μέλος του Συνδέσμου Οινο-
ποιών Κύπρου, ερωτηθείς
σχετικά με τις προοπτικές
του κλάδου στις ανάγκες της
σύγχρονης αγοράς εργασίας.
Ο κ. Βλασίδης θεωρεί με τη
σειρά του ως μια κίνηση
προς τη σωστή κατεύθυνση
τη δημιουργία του κλάδου
«Αμπελουργίας-Οινοποιίας»,
αρκεί βεβαίως η στόχευση
της εξειδίκευσης να βρίσκε-
ται προσανατολισμένη στις
ανάγκες της αγοράς εργα-
σίας. «Ο χώρος της οινοποι-
ίας παρουσιάζει ανοδική με-
ταστροφή τα τελευταία χρό-
νια» σημειώνει ο κ. Βλασί-
δης, ο οποίος προβαίνει και
σε αριθμητική αποτίμηση
του κλάδου τα τελευταία 40
χρόνια. «Τη δεκαετία του
1970 η Κύπρος παρήγε γύρω
στα 160 εκατομμύρια σταφύ-
λια ανά έτος, τη στιγμή που
σήμερα παράγεται ποσότητα
γύρω στα 16 εκατομμύρια.
Τα τελευταία χρόνια παρόλα
αυτά παρουσιάζεται μια θε-
τική μεταστροφή, η οποία
μπορεί να οδηγήσει την πα-
ραγωγή γύρω στα 20-25 εκα-
τομμύρια ετησίως, οπότε
όπου υπάρχει προοπτική
υπάρχει και ανάγκη» σημεί-
ωσε ενδεικτικά. Το γεγονός
παράλληλα πως με τα σημε-
ρινά δεδομένα ο κλάδος της
οινοποιίας προσελκύει ανεκ-
παίδευτο προσωπικό είναι
ένα γεγονός που πρέπει να
προσμετρηθεί όπως αναφέ-
ρει χαρακτηριστικά ο κ. Βλα-
σίδης, υποστηρίζοντας πως
θα είναι προς όφελος του
κλάδου αν υπάρχει προσω-
πικό με κατάρτιση και επι-
στημονικό υπόβαθρο.

Οίνος ευφραίνει Παιδεία στο Όμοδος
Ο νέος κλάδος Οινοποιίας-Αμπελουργίας στην Τεχνική Εκπαίδευση αντηχεί στις ανάγκες της αγοράς εργασίας 

Τα μαθήματα των μαθητών προσφέ-
ρονται στις εγκαταστάσεις του σχο-
λείου, ενώ για την πρακτική τους εξά-
σκηση αξιοποιούνται εγκαταστάσεις
τοπικών οινοποιείων της περιοχής
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Την εκτίμηση -
-
-
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-

-
-

-
-
-

-

-

– Ας ξεκινήσουμε από την Ελ-
λάδα. Ξέρω ότι συναντηθήκατε 
πρόσφατα με τον πρωθυπουργό. 
Πώς βλέπετε το επενδυτικό κλίμα 
αυτή τη στιγμή;

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

– Πολιτική και κοινωνική ανα-
ταραχή συγκλονίζει τον σύγχρο-
νο κόσμο. Από τη Χιλή μέχρι τη 
Βρετανία και το Χονγκ Κονγκ. 
Πώς εξηγείτε το φαινόμενο αυ-
τό; Υπάρχουν κάποια βαθύτε-
ρα αίτια;

-

-

-
-

-
-
-

-

– Γνωρίζω ότι σας ενδιαφέρει η 
πολιτική με την ευρεία έννοια. 
Πιστεύετε ότι ο ιδιωτικός τομέας 
μπορεί να συμβάλει στην αντιμε-

τώπιση των προβλημάτων αυτών;
-
-

-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

– Μου έκαναν εντύπωση τα σχέ-
διά σας για επενδύσεις σε υπο-
βαθμισμένες συνοικίες του Πα-
ρισιού. Πώς αποφασίσατε να τις 
πραγματοποιήσετε;

-

-

-

-

-

– Σκέφτεστε να δημιουργήσετε 
κάτι στην Ελλάδα, όπως κάνατε 
στη Γαλλία και αλλού;

-

-

-

-
-

-

-

Η Ελλάδα
βρίσκεται
σε καλό δρόμο
Ο σημαντικότερος τραπεζίτης στις ΗΠΑ,
Τζέιμι Ντάιμον, μιλάει στην «Κ»

«Πολύ 
-
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Συνέντευξη στον ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

– Πολλά ακούγονται για επερ-
χόμενη παγκόσμια ύφεση και 
κυρίως αμερικανική ύφεση. Το 
θεωρείτε πιθανό;

-

-

-

-

-
-

-

-

– Ανησυχείτε, όμως, για το εν-
δεχόμενο εμπορικού πολέμου;

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

– Η παρούσα πολιτική κατάστα-
ση στις ΗΠΑ χαρακτηρίζεται από 

οξεία πόλωση. Πιστεύετε ότι αυτό 
θα επηρεάσει μακροπρόθεσμα το 
κύρος των ΗΠΑ;

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

– Κάποια στιγμή εξετάσατε το 
ενδεχόμενο να διεκδικήσετε την 
προεδρία. Γιατί δεν το κάνατε; Για-
τί οι άξιοι και ταλαντούχοι απο-
φεύγουν να εμπλακούν με την πο-
λιτική στις μέρες μας;

-

-

-

-
-

-

-

Αναγκαία η ξεκάθαρη αμερικανική εξωτερική πολιτική

Η αβεβαιότητα γύρω 
από το διεθνές εμπόριο 
προκάλεσε συρρίκνωση  
των επιχειρηματικών 
δαπανών. Εκτιμώ, όμως, 
ότι πρόκειται απλώς  
για επιβράδυνση.

«Δεν ανησυχώ

– Εχετε ελληνική καταγωγή, δεν είναι έτσι; Θα θέλατε να μας 
μιλήσετε λίγο γι’ αυτό;

Περήφανος για την καταγωγή μου

Χρειάζεστε περιορισμό  
της γραφειοκρατίας, 
εξορθολογισμό  
των νόμων, εκλογίκευση  
της φορολογίας και  
δημιουργία κατάλληλων 
συνθηκών για τη δια-
χείριση των ξένων  
επενδύσεων.

Στην Ευρώπη και  
στις ΗΠΑ, η ανάπτυξη 
καθυστέρησε, ενώ  
οι ωφελημένοι από  
αυτή δεν ήταν αρκετοί. 
Αυτό έδωσε τροφή στον 
εθνικιστικό και στον  
αριστερό λαϊκισμό.
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Εναλλακτικό 
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Οι κινήσεις
της Αγκυρας
στην Ανατολική
Μεσόγειο
Ανοιγμα σε Λίβανο, Λιβύη, Παλαιστίνη

Μιλάει στην «Κ» ο Φρανσουά Εζμπούρ, σύμβουλος για θέματα Ευρώπης στο Διεθνές Ινστιτούτο Στρατηγικών Μελετών (IISS)

Πριν 

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Η πίεση -

-

-

-
-

-

-

– Η Ευρώπη, στο επίκεντρο δια-
φόρων προκλήσεων, βρίσκεται 
σε σταυροδρόμι;

-
-

-

-

– Μπορεί να υπάρξει μια ενιαία 
ευρωπαϊκή απάντηση σε αυτή 
την κατάσταση;

-
-

– Λέτε δηλαδή ότι οι ΗΠΑ υπο-
χωρούν;

-
-

-
-

-

-

– Θα λέγατε, δηλαδή, ότι η Ευ-
ρώπη είναι κάτι σαν σύνορο για 
την Αμερική;

-

-

-

– Πρόσφατα ο πρόεδρος Μακρόν 
μίλησε για «εγκεφαλικό θάνατο» 
του ΝΑΤΟ. Το σχολιάσατε δημό-
σια...

-

-

-

-
-

-
-

– Αναφερθήκατε στην αλλαγή των 
διεθνών συνθηκών. Πώς εκτιμάτε 
ότι αντιμετωπίζει τη θέση της η 
Τουρκία σε αυτό τον νέο κόσμο;

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

Η Ελλάδα δεν είναι πια το πρόβλημα, αλλά η λύση

«Ο Ερντογάν

-
-

Ασκεί έντονες 
διπλωματικές πιέσεις ως 
αντίδραση των τριμερών 
της Αθήνας, με Αίγυπτο, 
Ισραήλ και Κύπρο.

Η περιφερειακή 

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

Το προσφυγικό

Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟ

Ως μέλη του ΝΑΤΟ  
και της Ε.Ε., πρέπει  
να εργαστούμε θεωρώ-
ντας ότι το βασικό συμ-
φέρον της Τουρκίας 
είναι να παραμείνει  
στη Συμμαχία.
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Η συνοχή της χώρας
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«Ολοι τους 
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THE NEW YORK TIMES 

Προτού 
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

Το Ουότεργκεϊτ

Μονομαχία στον δρόμο της πόλωσης

Η κατάθεση Σόντλαντ
για το Ουκρανικό
καίει τον Τραμπ

Τζόνσον και Κόρμπιν στην τελική ευθεία των πιο κρίσιμων εκλογών στη μεταπολεμική Μεγάλη Βρετανία

Νέο σκηνικό στην πολύκροτη υπόθεση

Η έκβαση θα κριθεί  
από το αν οι Συντηρη- 
τικοί θα επιβάλουν  
ως κεντρικό δίλημμα  
το Brexit ή αν οι Εργατι-
κοί πετύχουν να φέρουν 
στην πρώτη γραμμή  
το κοινωνικό ζήτημα.

Ενέπλεξε και τους Πενς, 
Πομπέο και Πέρι,  
οι οποίοι οφείλουν  
τώρα να καταθέσουν  
ενόρκως στο Κογκρέσο.

Στην Επιτροπή Πληροφοριών
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Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ
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Νέο κύμα λαϊκών εξεγέρσεων στο Ιράν
Το ενδεχόμενο της άμεσης ανατροπής του καθεστώτος είναι απομακρυσμένο, χωρίς, ωστόσο, να αποκλείονται εκπλήξεις

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Καθώς η έξαρση των διαδηλώσεων
στο Ιράκ και τον Λίβανο είναι πλέον
γεγονός, το ιρανικό καθεστώς πλέον
πρέπει να ασχοληθεί και με το δικό
του κίνημα διαμαρτυρίας. Από τα
τέλη του 2017 υπάρχουν εκατοντάδες
διαμαρτυρίες στο Ιράν ανά μήνα,
σχετικά με ζητήματα όπως η επιδεί-
νωση των οικονομικών συνθηκών,
η υποβάθμιση του περιβάλλοντος
και τα πολιτικά σκάνδαλα. Ωστόσο,
αυτές οι διαμαρτυρίες δεν απειλούν
το καθεστώς, τουλάχιστον προς το
παρόν. Το ιρανικό κίνημα διαμαρ-
τυρίας επί του παρόντος είναι υπερ-
βολικά αποκεντρωμένο και οι ιρα-
νικές δυνάμεις ασφαλείας είναι αρ-
κετά ισχυρές και σε θέση να εμπο-
δίσουν την ανατροπή του καθεστώ-
τος. Ωστόσο, το κύμα των παραπόνων
στο Ιράν υποδηλώνει ότι το καθεστώς
θα πρέπει να ασχοληθεί στο άμεσο
μέλλον με την επίμονη εγχώρια δυ-
σαρέσκεια».

Η παραπάνω «ανάγνωση» ήρθε
την προηγούμενη εβδομάδα από το
CenterforStrategicandInternational
Studies (CSIS) που παρακολουθεί
από κοντά τις εξελίξεις στην Μέση
Ανατολή. Τη στιγμή που στο Ιράν
χιλιάδες, αν όχι εκατομμύρια πολιτών,
ξεχύθηκαν στους δρόμους για να
διαμαρτυρηθούν κατά της εξωφρε-
νικής αύξησης της τιμής των καυ-
σίμων, σε μια χώρα που είναι πλούσια
σε ενεργειακά κοιτάσματα, το διεθνές
κέντρο στρατηγικών μελετών απέ-
κλεισε το ενδεχόμενο της άμεσης
ανατροπής του ιρανικού καθεστώτος.
Ωστόσο, προειδοποιεί ότι τα δύσκολα
για το Ιράν και την ευρύτερη περιοχή
έχουν μόλις αρχίσει. Στο ίδιο μήκος
κύματος και οι αναλύσεις που αφο-
ρούν τον μεγάλο κοινωνικό και πο-
λιτικό αναβρασμό σε Ιράκ και Λίβανο,

δύο χώρες που παραδοσιακά διατη-
ρούν στενές σχέσεις με το Ιράν. Όλα
δείχνουν ότι με τις νέες μαζικές κι-
νητοποιήσεις και διαδηλώσεις, στη
Μεσοποταμία και Μέση Ανατολή
ξεκινά μια νέα περίοδος που δεν
αποκλείεται να συνοδευτεί από πολ-
λές «εκπλήξεις». 

Mεγαλύτερες διαδηλώσεις
Ο Farid Mirbagheri είναι ένας

ιρανικής καταγωγής ακαδημαϊκός,
από το Τμήμα Διεθνών Σπουδών του
Πανεπιστημίου της Λευκωσίας, ο
οποίος παρακολουθεί από κοντά τις
εξελίξεις στην πατρίδα του. Ανα-
λύοντας στην «Κ» τις τελευταίες εξε-
λίξεις, ο έμπειρος διεθνολόγος μάς
προϊδεάζει για την έναρξη μιας νέας
περιόδου στη σύγχρονη ιστορία του
Ιράν και της ευρύτερης περιοχής.
«Οι πρόσφατες διαδηλώσεις στο
Ιράν, οι οποίες έχουν μέχρι στιγμής
κοστίσει τη ζωή άνω των 100 δια-
δηλωτών (και ενδεχομένως περισ-
σότερων) είναι η τελευταία και η πιο
σοβαρή εξέγερση κατά της Ισλαμικής
Δημοκρατίας από την ίδρυσή της
πριν από 40 χρόνια», τονίζει ο κ. Mir-
bagheri, ο οποίος προσθέτει τα εξής:

«Το νέο κύμα διαμαρτυρίας πυρο-
δοτήθηκε από τον ξαφνικό τριπλα-
σιασμό των τιμών των καυσίμων
στη διάρκεια μιας νύχτας.

Οι ταραχές ξεκίνησαν στο άκου-
σμα αυτής της είδησης και εξαπλώ-
θηκαν σαν μια πυρκαγιά σε ολόκλη-
ρη τη χώρα. Σε αντίθεση με τις δια-
μαρτυρίες του 2017-18, όταν οι δυ-
νάμεις ασφαλείας κατάφεραν να πε-
ριορίσουν τις συγκρούσεις σε μι-
κρότερες πόλεις, αυτή τη φορά γύρω
από όλες τις μεγάλες πόλεις, συμ-
περιλαμβανομένης της πρωτεύουσας
Τεχεράνης, έχουν δημιουργηθεί
εστίες αντίστασης με ανθρώπους
που φωνάζουν «θάνατος στον δι-

κτάτορα». Το σύνθημα που αναφέ-
ρεται ο Ιρανός διεθνολόγος αφορά
τον Αλί Χαμάνεϊ θρησκευτικό ηγέτη
του Ιράν, ο οποίος την προηγούμενη
εβδομάδα βρέθηκε στο στόχαστρο
των διαδηλωτών. Ο κ. Χαμάνεϊ, ένας
υπερσυντηρητικός πολιτικός, πρώην
πρόεδρος του Ιράν, που έχει αναλάβει
το αξίωμα του θρησκευτικού ηγέτη
της χώρας, ένα πόστο που έχει κα-
τοχυρωθεί συνταγματικά μαζί με
την ίδρυση της Ισλαμικής Δημο-
κρατίας του Ιράν. 

Η ιρανική κρίση
Ποια επεξήγηση μπορεί να δοθεί

στις τελευταίες, κρίσιμες εξελίξεις

στο Ιράν; Προς ποια κατεύθυνση
οδεύουν οι εξελίξεις; Απαντώντας
στα συγκεκριμένα κρίσιμα ερωτή-
ματα ο καθηγητής Mirbagheri εστιά-
ζει στις βασικές αδυναμίες που
φέρει σήμερα το θρησκευτικό κα-
θεστώς του Ιράν. «Η διαιώνιση μιας
αυστηρής θεοκρατίας στο εσωτε-
ρικό του Ιράν και η προσπάθεια
εξαγωγής του πολιτικού Ισλάμ στις
γειτονικές χώρες έχει ως αποτέλε-
σμα την κατακόρυφη πτώση του
Ιράν σχεδόν σε όλα τα πεδία, εγ-
χώρια και διεθνή», προειδοποιεί ο
Ιρανός διεθνολόγος. Στη συνέχεια,
ο κ. Mirbagheri στρέφει την προ-
σοχή του στα μεγάλα προβλήματα
που αντιμετωπίζει το σύγχρονο
Ιράν σε διάφορα πεδία: «Μετά από
τέσσερις δεκαετίες Ισλαμικής Δη-
μοκρατίας, η οικονομία βρίσκεται
στα πρόθυρα της πλήρους πτώχευ-
σης, η πολιτική απομόνωση έχει
κυριεύσει τη χώρα, ο εθισμός στα
ναρκωτικά και η διαφθορά υψηλού
επιπέδου βρίσκονται σε επίπεδα
ρεκόρ παγκοσμίως και οι Ιρανοί
στερούνται μερικά από τα πιο βα-
σικά ανθρώπινα δικαιώματα».

Υπό τη σκιά, λοιπόν, αυτών των
μεγάλων προβλημάτων και τη νέα
εξέγερση που κόστισε τη ζωή εκα-
τοντάδων πολιτών και οικονομική
απώλεια πολλών εκατομμυρίων
αμερικανικών δολαρίων, τι είδους
μέλλον αναμένει το Ιράν; «Η εξέ-
γερση κατά της Ισλαμικής Δημο-
κρατίας μετατοπίστηκε σταδιακά
από την επιδίωξη μεταρρύθμισης
στο πλαίσιο του καθεστώτος στην
ολοκληρωτική απόρριψη του συ-
στήματος. Είναι το τελευταίο που
ώθησε τώρα το ισλαμικό κατεστη-
μένο να διατάξει τη θανάτωση δια-
δηλωτών στους δρόμους», τονίζει
ο καθηγητής Mirbagheri, ο οποίος
προσθέτει τα εξής: «Ποιες είναι οι

προοπτικές για αλλαγή της σημε-
ρινής κατάστασης στο Ιράν; Αργά
ή γρήγορα, αν όχι με μια επανα-
στατική έκρηξη από τον λαό, σί-
γουρα με σειρά εσωτερικών αλλα-
γών θα κλείσει το θλιβερό κεφάλαιο
της Ισλαμικής Δημοκρατίας στην
ιστορία του Ιράν. Όπως ακριβώς
συνέβη στην πρώην Σοβιετική Ένω-
ση τη δεκαετία του 1980, όταν όχι
μόνο οι άνθρωποι αλλά και οι ηγέτες
έχασαν την πίστη τους στη νομι-
μότητα της κυριαρχίας τους, η Ισ-
λαμική Δημοκρατία του Ιράν βαδίζει
σε κοίλο έδαφος».

Το CSIS έρχεται να προσθέσει
σε αυτήν την ανάλυση, τη διεθνή
πτυχή, κυρίως την αμερικανική,
με την εξής επισήμανση: «Η επι-
μονή των διαδηλωτών στο Ιράν και
σε άλλες χώρες της περιοχής – όπως
ο Λίβανος και το Ιράκ – υποδηλώνει
ότι ένα σημαντικό στοιχείο του αν-
ταγωνισμού των ΗΠΑ με το Ιράν
είναι αυτό της ιδεολογίας. Εξάλλου,
η προπαγανδιστική εκστρατεία των
ΗΠΑ κατά της Σοβιετικής Ένωσης,
η οποία περιελάβανε πλατφόρμες
και συστήματα όπως το Ράδιο Ελεύ-
θερη Ευρώπη, το ράδιο Liberty, η
φωνή της Αμερικής και η υπηρεσία
πληροφοριών των ΗΠΑ, υπήρξε
κρίσιμη κατά τη διάρκεια του Ψυ-
χρού Πολέμου.

Τα δυνατά στοιχεία των Ηνω-
μένων Πολιτειών –η υποστήριξη
των δημοκρατικών αρχών, των
ανοικτών αγορών και του ελεύθερου
τύπου– είναι επίσης οι σημαντικό-
τερες αδυναμίες του Ιράν. Το απο-
λυταρχικό πολιτικό σύστημα του
Ιράν επιχειρεί να ελέγξει την πρό-
σβαση των πολιτών σε πληροφορίες.
Τέτοιου είδους πρακτικές καθιστούν
το ιρανικό καθεστώς ευάλωτο σε
εκστρατεία προπαγάνδας των ΗΠΑ
και της Δύσης».

������

Ο Farid Mirbagheri είναι
ένας ιρανικής καταγωγής
ακαδημαϊκός, από το
Τμήμα Διεθνών Σπου-
δών του Πανεπιστημίου
Λευκωσίας, προϊδεάζει
για την έναρξη μιας νέας
περιόδου στη σύγχρονη
ιστορία του Ιράν και της
ευρύτερης περιοχής.

Σε αντίθεση με τις διαμαρτυρίες του 2017-18, όταν οι δυνάμεις ασφαλείας κα-
τάφεραν να περιορίσουν τις συγκρούσεις σε μικρότερες πόλεις, αυτή τη φορά
γύρω από όλες τις μεγάλες πόλεις έχουν δημιουργηθεί εστίες αντίστασης με
ανθρώπους που φωνάζουν «θάνατος στον δικτάτορα.
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To 1971, -

-

-

-

-

-

– Ο ειδικός εισηγητής του ΟΗΕ για 
τα βασανιστήρια εκτίμησε ότι η 
ζωή του ιδρυτή της WikiLeaks και 
φίλου σας, Τζούλιαν Ασάντζ, που 
είναι φυλακισμένος στην Αγγλία, 
βρίσκεται σε κίνδυνο. Τι λέτε για 
αυτή τη δήλωση; 

-

-

-

-
-

-
-

-

-

– Στις ΗΠΑ πρόκειται να του απαγ-
γείλουν κατηγορίες με βάση τον 
νόμο περί κατασκοπείας.

-

-
-

-

-

– Λέτε, δηλαδή, ότι τα πράγματα 
έχουν χειροτερέψει πολύ από την 
εποχή του Νίξον.

-

-
-

-
-

– Βλέπετε ζητήματα αναφορικά με 
την ελευθερία του Τύπου;

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

– Τι εννοείτε;
-
-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

– Τι πιστεύετε για τον μάρτυρα 
δημοσίου συμφέροντος που απο-
κάλυψε τη συνομιλία του Τραμπ; 

-
-

-

-

– Το τελευταίο σας βιβλίο αναφέ-
ρεται σε ένα θέμα που έχει φύγει 
από την επικαιρότητα, τα πυρη-
νικά όπλα. Γιατί σας απασχολεί; 

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

– Αντί γι’ αυτό καταρρέουν οι δι-
μερείς συνθήκες ελέγχου των εξο-
πλισμών.

-

-

-

-

-
-

-

-

– Να ένας ωραίος τρόπος να κλεί-
σουμε αυτή τη συζήτηση.

-
-

-

Ο Ελσμπεργκ
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Ανησυχία 
για Τραμπ

Σε κίνδυνο η ελευθερία του Τύπου
Ο Ντάνιελ Ελσμπεργκ, ο άνθρωπος που «διέρρευσε» τα περίφημα Pentagon Papers για τη φρίκη του Βιετνάμ, μιλάει στην «Κ» 
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Συνέντευξη στην ΕΥΡΥΔΙΚΗ ΜΠΕΡΣΗ

«O Τραμπ 
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Ενα από τα πιο φιλόδοξα 
έργα μηχανικής στη 
μεταπολεμική Ιταλία, 
που έπρεπε να είναι 
έτοιμο από το 2011, έγινε 
καταφύγιο... μυδιών.

Οι δυνατότητες του υποθαλάσσιου φρουρίου που θα αποτρέπει τη θάλασσα να πλημμυρίζει την πόλη και η κλιματική αλλαγή

Ο «Μωυσής», ύστατη ελπίδα για να σωθεί η Βενετία
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Tουρίστες -

Της ΔΙΟΝΥΣΙΑΣ ΒΟΡΙΔΗ

Αν ο Τζούλιαν Ασάντζ 
καταδικαστεί, τότε οι μό-
νοι δημοσιογράφοι που 
θα μας ενημερώνουν για 
το τι πραγματικά κάνει 
η κυβέρνηση θα είναι 
οι δημοσιογράφοι που 
είναι διατεθειμένοι να 
πάνε στη φυλακή.

Δημοκρατία δεν 
είναι να καθορίζει 
η κυβέρνηση τι επι-
τρέπεται να γνωρίζουν 
οι πολίτες. Αυτό είναι 
εκλεγμένη μοναρχία.
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Εξαιρετικά διαδεδομένη στους Αμε-
ρικανούς εφήβους φαίνεται πως
είναι η κουλτούρα της «ματαίωσης».
Για τι ακριβώς πρόκειται και πώς
την αντιλαμβάνονται τα παιδιά;
Πριν από μερικές εβδομάδες, η Νί-
λαμ, που φοιτά στην τελευταία
τάξη του λυκείου, καθόταν σε αί-
θουσα μαθήματος, στο Καθολικό
Σχολείο του Σικάγο. Οταν ο καθη-
γητής βγήκε έξω, ένας συμμαθητής
της άρχισε να παίζει ένα τραγούδι
του R. Kelly, το οποίο την ενόχλησε,
γιατί ένιωσε ότι την προσέβαλε ως
Αφροαμερικανή. Ετσι, ζήτησε από
τον συμμαθητή της να κλείσει τη
μουσική. Αυτός απλώς αδιαφόρησε.
«Είναι μόνο ένα τραγούδι», της
απάντησε. «Γνωρίζω  ότι ο τραγου-
διστής βρίσκεται στη φυλακή ως
παιδεραστής, αλλά η μουσική του
εξακολουθεί να μου αρέσει». 

Η απάντηση προκάλεσε φρίκη
στη Νίλαμ, ιδίως επειδή είχαν μόλις

παρακολουθήσει το μάθημα της
Κοινωνικής Δικαιοσύνης. Είχαν
περάσει το απόγευμά τους συζη-
τώντας για τον καθολικισμό, το
κοινό καλό και την ηθική. Βέβαια,
εκείνος ο συμμαθητής, επισημαίνει
η Νίλαμ, που είναι λευκός, είχε και
στο παρελθόν επιδείξει προβλη-
ματική συμπεριφορά. Συχνά, όταν
βρισκόταν με τους φίλους του, χρη-
σιμοποιούσε ρατσιστικούς χαρα-
κτηρισμούς. 

Μετά το μάθημα, η Νίλαμ απο-

φάσισε ότι είχε έρθει το πλήρωμα
του χρόνου να τον «ματαιώσει». Η
απόφασή της έγινε σύντομα γνω-
στή, καθώς την αποκάλυψε σε μια
φίλη της, αλλά και στη μητέρα της.
«Ματαίωση» σήμαινε ότι θα απέ-
φευγε με κάθε κόστος να απευθύνει
τον λόγο στο συγκεκριμένο αγόρι
ή να το συναναστρέφεται, καθώς
και ότι δεν την ενδιέφερε καθόλου
να ακούσει τι είχε να της πει. «Στην
κουλτούρα της ματαίωσης, κατ’ αυ-
τόν τον τρόπο, αφαιρείς τη δύναμη
από κάποιον και του δείχνεις ταυ-
τόχρονα ότι η συμπεριφορά του εί-
ναι προβληματική σε μια δεδομένη
κατάσταση», τονίζει η Νίλαμ.

Γέννημα του YouΤube
«Ο όρος “ματαίωση” γεννήθηκε

μέσα από το ΥouTube», εξηγεί ο
δεκαπεντάχρονος Μπεν, που φοιτά
σε γυμνάσιο της Πρόβιντενς, του
Ρόουντ Αϊλαντ. 

Ο Μπεν πιστεύει ότι η άνθρωποι
οφείλουν να λογοδοτούν για τις
πράξεις τους, είτε είναι διάσημοι
είτε είναι άσημοι. Ωστόσο, όπως
λέει, η «ματαίωση» τους αποστερεί
την ευκαιρία να μάθουν από τα λά-
θη τους και τους αποξενώνει από
τον κοινωνικό τους περίγυρο. Στο
σχολείο του δεν υπάρχουν πολλά
κρούσματα σχολικού εκφοβισμού
και έτσι ο όρος «ματαίωση», όταν
τον εκφέρει αστειευόμενος με τους
φίλους του, δεν προκαλεί ιδιαίτερο
τρόμο. Μια φορά, μάλιστα, που σε
κάποιο μάθημα συζητούσαν για
τους κινδύνους των ηλεκτρονικών
τσιγάρων και του ατμίσματος, κά-
ποια παιδιά είπαν ότι η Juul, η εται-
ρεία που κατασκευάζει τα ηλεκτρο-
νικά τσιγάρα, «ματαιώθηκε». Για
πολλά παιδιά, ωστόσο, η εμπειρία
της «ματαίωσης» είναι σοκαριστική
και επώδυνη.  
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Μεγαλύτερες πιθανότητες να εμφανίσουν
καρκίνο του προστάτη έχουν όσοι άνδρες
εμφανίζουν αυξημένα επίπεδα ελεύθερης
τεστοστερόνης και ινσουλινομιμητικού αυ-
ξητικού παράγοντα (IGF-I), σύμφωνα με νέα
ιατρική μελέτη. Η έρευνα, με δείγμα 200.000
άνδρες, είναι η πρώτη που κάνει την επι-
στημονική κοινότητα να πιστέψει ότι ο πε-
ριορισμός αυτών των δύο επιβαρυντικών
στοιχείων μπορεί να οδηγήσει σε περιορισμό
της εμφάνισης της νόσου. Η δρ Ρουθ Τράβις,
από το Πανεπιστήμιο της Οξφόρδης, εξηγεί:
«Ο καρκίνος του προστάτη είναι η δεύτερη
πιο κοινή μορφή καρκίνου που διαγιγνώσκεται
σε άνδρες σε ολόκληρο τον κόσμο, μετά τον
καρκίνο του πνεύμονα. Μέχρι στιγμής δεν
υπήρχαν συγκεκριμένες συμβουλές που θα
μπορούσαν να οδηγήσουν στον περιορισμό
του κινδύνου εμφάνισής του. Ενδιαφερθήκαμε
για τη μελέτη των επιπέδων δύο ορμονών
που κυκλοφορούν στο αίμα, καθώς παλαι-
ότερες μελέτες έδειξαν ότι ίσως να συνδέονται
με τον καρκίνο του προστάτη».

Οι ερευνητές μελέτησαν 200.452 άνδρες
που δεν έπασχαν από καρκίνο και δεν ελάμ-
βαναν ορμονοθεραπεία. Δείγματα αίματός
τους εξετάστηκαν, ώστε να διαπιστωθούν
τα επίπεδα τεστοστερόνης και αυξητικής
ορμόνης IGF-I, ενώ υπολογίστηκαν τα επίπεδα
ελεύθερης τεστοστερόνης (τεστοστερόνης
που κυκλοφορεί στο αίμα και δεν έχει δε-
σμευθεί από άλλο μόριο). Οι συγκεκριμένοι
άνδρες παρακολουθούνταν ιατρικώς επί έξι-

επτά χρόνια. Οι επιστήμονες διαπίστωσαν,
λοιπόν, ότι 5.412 από αυτούς είχαν διαγνωσθεί
με καρκίνο του προστάτη, ενώ 296 είχαν πε-
θάνει από την ασθένεια. Σύμφωνα με την
ιατρική ομάδα της Οξφόρδης, όσοι άνδρες
εμφάνισαν υψηλότερη συγκέντρωση των
δύο ορμονών στο αίμα τους είχαν αυξημένες
πιθανότητες να διαγνωσθούν θετικοί σε καρ-
κίνο του προστάτη.

Αγνωστος ο λόγος
Η έρευνα απέδειξε ότι η αυξημένη συγ-

κέντρωση των συγκεκριμένων ορμονών αν-
τιστοιχεί σε 25% μεγαλύτερη πιθανότητα
εμφάνισης της ασθένειας. Η δρ Τράβις ανα-
φέρει: «Μια τέτοιου είδους μελέτη δεν μπορεί
να μας αποκαλύψει τον λόγο που οι παρά-
γοντες αυτοί είναι αλληλένδετοι. Γνωρίζουμε,
όμως, ότι η τεστοστερόνη παίζει ρόλο στην
κανονική ανάπτυξη και λειτουργία του προ-
στάτη, ενώ η IGF-I επηρεάζει την ανάπτυξη
των κυττάρων. Αν συνδυαστούν με σωστή
διατροφή, υγιεινό τρόπο ζωής και σωματική
μάζα, οι δύο ορμόνες ενδέχεται να βοηθήσουν
στην πρόληψη της νόσου».

Ενα ημισφαίριο
αρκεί για να
λειτουργεί σωστά
ο εγκέφαλος
Η ολική αφαίρεση ενός ημισφαιρίου
του εγκεφάλου είναι μια ιατρική πράξη
που αναπτύχθηκε τη δεκαετία του 1920,
ως θεραπεία κακοήθων νεοπλασμάτων
στο όργανο. Η επιτυχία της, όμως, σε
παιδιά που έπασχαν από εγκεφαλικές
δυσπλασίες, αδιάλειπτες επιληπτικές
κρίσεις ή εγκεφαλικές βλάβες περιορι-
σμένες στο ένα ημισφαίριο, εξέπληξε
ακόμα και τους επιστήμονες. Μετά την
αφαίρεση, τα παιδιά περπατούσαν, μι-
λούσαν, διάβαζαν και έφερναν εις πέρας
τις καθημερινές τους δραστηριότητες.
Περίπου το 20% των ασθενών που υπο-
βλήθηκαν στη διαδικασία κατάφερε
στην ενήλικη ζωή να εργαστεί κανονικά. 

Ερευνα που δημοσιεύθηκε στην επι-
θεώρηση Cell Reports υποδεικνύει ότι
ορισμένοι ασθενείς αναρρώνουν τόσο
καλά μετά την εγχείρηση, χάρη στη ρι-
ζική αναδιοργάνωση του υπολειπόμενου
μισού εγκεφάλου. Οπως επισημαίνει ο
Ραλφ Αντολφς, γνωσιακός νευρολόγος
του Ινστιτούτου Τεχνολογίας της Κα-
λιφόρνιας (CalTech), που συνυπογράφει
τη μελέτη, όταν υπέβαλαν τους ασθενείς
σε μαγνητική τομογραφία εγκεφάλου,
αρχικά θεώρησαν πως αυτοί οι «μισοί»
εγκέφαλοι δεν θα έπρεπε να λειτουργούν.
«Αν λάβεις οποιοδήποτε άλλο οργανικό
σύστημα που αποτελείται από μέρη, η
λειτουργία των οποίων είναι αλληλοε-
ξαρτώμενη, όπως η καρδιά, και του
αφαιρέσεις τα μισά, τότε σίγουρα δεν
θα λειτουργεί πια», εξηγεί ο δρ Αντολφς.
Τα περισσότερα εγκεφαλικά δίκτυα
χρησιμοποιούν και τα δύο ημισφαίρια
για να λειτουργήσουν, αλλά οι ερευνητές
ανακάλυψαν ότι, αν και οι συνάψεις
παρέμεναν ίδιες και στους ανθρώπους
που διέθεταν μόνο ένα εγκεφαλικό ημι-
σφαίριο, διαφορετικές περιοχές που ευ-
θύνονταν για την επεξεργασία των αι-
σθητικοκινητικών πληροφοριών, της
όρασης, της προσοχής και των κοινω-
νικών σημάτων ενίσχυαν τις υπάρχουσες
συνδέσεις, με αποτέλεσμα να αλληλο-
επικοινωνούν συχνότερα από ό,τι σε
έναν φυσιολογικό εγκέφαλο, αποκαθι-
στώντας έτσι τη λειτουργία του. Τα συμ-
περάσματα της έρευνας είναι εξαιρετικά
ενθαρρυντικά για τους ερευνητές αλλά
και για τις οικογένειες των ασθενών
που προσπαθούν να κατανοήσουν με
ποιον τρόπο προσαρμόζεται και λει-
τουργεί ο εγκέφαλος μετά την αφαίρεση
του ενός ημισφαιρίου. Ασφαλώς, η οκτά-
ωρη χειρουργική επέμβαση αφαίρεσης
ενός εγκεφαλικού ημισφαιρίου, που
ιδανικά πραγματοποιείται σε παιδιά
πολύ νεαρής ηλικίας,  εγκυμονεί κιν-
δύνους. Η αφαίρεση του εγκεφαλικού
ιστού πρέπει να γίνει σταδιακά και με
μεγάλη προσοχή. Εάν κάποιες ίνες πα-
ραμείνουν, ενδέχεται να προκαλέσουν
νέες επιληπτικές κρίσεις, επηρεάζοντας
δυσμενώς το υγιές ημισφαίριο. Επίσης,
υπάρχει κίνδυνος διαρκών ημικρανιών
ή και συγκέντρωσης υγρού στον εγκέ-
φαλο. Μετά την επέμβαση, συνήθως
τα παιδιά γίνονται εμφανώς πιο αδύναμα
στα αντικριστά από την επέμβαση άνω
και κάτω άκρα. Πιθανώς να μη βλέπουν
από την πλευρά της επέμβασης και να
χάσουν την ικανότητα αναγνώρισης
της προέλευσης κάποιου ήχου. Ωστόσο,
στη συντριπτική πλειονότητα των πε-
ριπτώσεων, οι εγκεφαλικές βλάβες που
κατέστησαν αναγκαία την αφαίρεση
του ημισφαιρίου είχαν ήδη επηρεάσει
αυτές τις λειτoυργίες.

Παπλώματα
επικίνδυνα για
το αναπνευστικό
Ημερολογιακώς,ο χειμώνας έχει φθάσει.
Μαζί του αναμένεται και το δριμύ ψύχος.
Τι καλύτερο, λοιπόν, από να σκεπα-
στούμε με ένα παχύ πουπουλένιο πά-
πλωμα; Προσοχή, όμως, οι ειδικοί προ-
ειδοποιούν ότι αυτό μπορεί να έχει σο-
βαρές επιπτώσεις στην υγεία. Ειδικότερα,
Σκωτσέζοι γιατροί κατέγραψαν ένα
κρούσμα «πνεύμονα πουπουλένιου πα-
πλώματος», δηλαδή μια αναπνευστική
φλεγμονή που προκαλείται από την ει-
σπνοή σκόνης από τα φτερά του κλι-
νοσκεπάσματος. Γι’ αυτό απηύθυναν
έκκληση στους συναδέλφους τους, να
επαγρυπνούν για την περίπτωση που
εμφανιστούν ασθενείς με ακατανόητη
δύσπνοια. Η επιστημονική ομάδα του
Βασιλικού Νοσοκομείου του Αμπερντίν,
που πραγματοποίησε την έρευνα, δη-
μοσιεύοντας τα συμπεράσματά της
στην επιθεώρηση BMJ Case reports,
επισημαίνει ότι αυτή η μορφή «πνευ-
μονίτιδος εξ υπερευαισθησίας», στην
πραγματικότητα είναι μια αντίδραση
του ανοσοποιητικού συστήματος. Τα
συμπτώματα της πάθησης περιλαμβά-
νουν νυχτερινή εφίδρωση, ξηρό βήχα
και δύσπνοια, και η επανειλημμένη έκ-
θεση στα πούπουλα μπορεί να προκα-
λέσει μη αναστρέψιμες αλλοιώσεις στους
πνεύμονες. Ωστόσο, οι ειδικοί επιση-
μαίνουν ότι το νόσημα είναι αρκετά
σπάνιο και ότι επ’ ουδενί ο κόσμος δεν
πρέπει να βιαστεί να πετάξει μαξιλάρια
και πουπουλένια παπλώματα. Πρέπει,
όμως, να παρακολουθήσει κατά πόσον
εμφανίζει συμπτώματα μετά τη χρήση
πουπουλένιων κλινοσκεπασμάτων. 

Σύμφωνα με τη δημοσίευση, ο κα-
θηγητής Οουεν Ντέμσι, πνευμονολόγος
και συντάκτης της μελέτης και οι συ-
νεργάτες του διαπίστωσαν ότι ένας άν-
δρας που είχε διακομισθεί στο νοσο-
κομείο Βικτόρια και στο Βασιλικό Νο-
σοκομείο του Αμπερντίν, παρότι δεν
κάπνιζε, επί μήνες υπέφερε από δύ-
σπνοια, κόπωση και γενικώς δεν ένιωθε
καλά. Αρχικά, διαγνώστηκε με λοίμωξη
του κατώτερου αναπνευστικού, αλλά
έπειτα από μια πρόσκαιρη βελτίωση τα
συμπτώματά του επιδεινώθηκαν. «Δύο
μήνες μετά την εμφάνιση των πρώτων
συμπτωμάτων, δεν μπορούσε να σταθεί
ή να περπατήσει για περισσότερο από
λίγα λεπτά και διαρκώς ένιωθε σαν να
επρόκειτο να λιποθυμήσει. Προκειμένου
να ανεβεί τις σκάλες για να πάει στο
κρεβάτι του χρειαζόταν 30 λεπτά, καθώς
κατάφερνε να ανεβεί μόνο δύο σκαλο-
πάτια τη φορά και αμέσως χρειαζόταν
ξεκούραση», αναφέρεται στην έκθεση. 

Η αιματολογική εξέτασή του ήταν
φυσιολογική. Ο καθηγητής Ντέμσι ανη-
σύχησε με την ακτινογραφία θώρακος
και έμαθε ότι πρόσφατα ο άνδρας είχε
αρχίσει να χρησιμοποιεί πουπουλένιο
πάπλωμα. Ετσι, του συνέστησε να πε-
τάξει το πάπλωμα, να ελέγξει την κα-
πνοδόχο και τη σοφίτα για πτηνά και
να απομακρύνει τη μούχλα. Οι νέες εξε-
τάσεις του έδειξαν ότι είχε ασυνήθιστα
υψηλές συγκεντρώσεις αντισωμάτων
σε κάποιες πρωτεΐνες από πτηνά. Εναν
μήνα αφότου απαλλάχθηκε από το που-
πουλένιο πάπλωμα, τα συμπτώματά
του παρουσίασαν ύφεση. Οπως επιση-
μαίνει ο καθηγητής Ντέμσι, υπάρχουν
πολλές μορφές πνευμονίτιδας και οι
γιατροί οφείλουν να λαμβάνουν υπόψη
τους με μεγάλη προσοχή το ιστορικό
κάθε ασθενούς, ρωτώντας τον σε ποιους
ακριβώς παράγοντες έχει εκτεθεί. 

Η επώδυνη κουλτούρα της «ματαίωσης» στους Αμερικανούς εφήβους

Πρόκειται για μια διαδικασία αποξένωσης εκείνου που τη δέχεται, χωρίς συ-
χνά ο ίδιος να γνωρίζει ή να μπορεί να φανταστεί τον λόγο.
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Η «ματαίωση» αποστερεί
σε κάποια παιδιά την ευ-
καιρία να μάθουν από τα
λάθη τους και τα αποξε-
νώνει από τον κοινωνικό
τους περίγυρο.
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Είναι η δεύτερη πιο κοινή παγ-
κοσμίως μορφή καρκίνου που
διαγιγνώσκεται σε άνδρες, μετά
τον καρκίνο του πνεύμονα.

Ορμόνες ευνοούν τον καρκίνο του προστάτη

Η πρόωρη διάγνωση επικίνδυνων ασθενειών
καθίσταται δυνατή χάρη στις νέες ερευνητικές
εργαστηριακές μεθόδους.



Μόνοι τους... 

χαριεντίζονται 
Δύο είναι τα σοβαρά θέματα που απα-
σχολούν το κυπριακό ποδόσφαιρο και
την επικαιρότητα γύρω απ’ αυτό. Το
ένα έχει να κάνει με την κάθοδο ξένων
διαιτητών και το ανέδειξε ο Απόλλωνας
αμέσως μετά τον αγώνα με τον ΑΠΟΕΛ
και το δεύτερο είναι η «κάρτα οπαδού»,
μάχη  κατά της οποίας δίνουν ΑΠΟΕΛ
και ΑΕΛ. 

Στην πρώτη περίπτωση ο Απόλλωνας
όντως βγήκε στο σεργιάνι μήπως και

βρει κάποιους συμπαραστάτες και δεν βρήκε ούτε και
ένα. Κάποιοι ελίχθηκαν διπλωματικά, κάποιοι συμπο-
ρεύτηκαν σθεναρά και κάποιοι απλά αποστασιοποι-
ήθηκαν. 

Στο δεύτερο μέτωπο, δύο μεγάλες ομάδες διά των
προέδρων τους χρησιμοποίησαν κάθε επικοινωνιακό
τους όπλο και όχι μόνο, μήπως και ταρακουνήσουν
τους αρμόδιους και, όπως δείχνει το πράγμα, η προ-
σπάθειά τους δεν κρίνεται και επιτυχής. 

Ακόμη όμως και σ’ αυτό το θέμα, στο οποίο συμφω-
νούν, δεν κάθισαν από κοινού να συμπράξουν και γιατί
όχι να προχωρήσουν και σε άλλα βήματα. Από δω το
ΑΠΟΕΛ από κει η ΑΕΛ, οι προσπάθειές τους μοιάζουν
μάταιες. Και ερωτώ: Η  προσπάθειά τους δεν θα ήταν
πιο ηχηρή εάν έκαναν μια συνέντευξη τύπου από κοινού;
Απλά πράγματα… επικοινωνιακά.  

Και στο θέμα των ξένων διαιτητών, είτε ακόμη και
στο θέμα της κάρτας οπαδού και κατ’ επέκταση της
μείωσης των φιλάθλων, αποδεικνύεται ξεκάθαρα ότι η
συλλογικότητα ανάμεσα στις ομάδες μας είναι τόσο
απούσα όσο και η αντηλιακή κρέμα στο ιγκλού  ενός
Εσκιμώου. Πιο ξεκάθαρα δεν μπορεί ν’ αποδειχθεί. Ποτέ
μα ποτέ ακόμη και για θέματα που συμφωνούν πλήρως,
οι παράγοντές μας δεν είναι ικανοί να καθίσουν από
κοινού και να επιλύσουν προβλήματα. 

Βλέπεις στην Ευρώπη, τους γίγαντες του ποδοσφαίρου
να συζητούν έχοντας ακόμη και την δική τους ένωση
και την Κύπρο, μια ώρα δρόμο ο ένας από τον άλλο και
δεν κάθονται μαζί ούτε για καφέ. Τούτη ακριβώς η δια-
πίστωση αποδεικνύει επίσης ότι η στάση τους είναι
αποκλειστικά επικεντρωμένη στο δικό τους συμφέρον
και όχι για το καλό του αθλήματος. Και κάθε φορά που
θυμούνται κάτι, ξελαρυγγιάζονται και στη συνέχεια χα-
ριεντίζονται μόνοι τους… όπως τα μικρά παιδιά δια-
σκορπισμένα στην αυλή του νηπιαγωγείου τους.

Αντιδράσεις 

και προτάσεις...
Κατανοητές οι κατά καιρούς αντιδράσεις,
με επιστολές και αναρτήσεις προέδρων,
άλλων παραγόντων και γενικότερα επί-
σημων τοποθετήσεων από ποδοσφαι-
ρικά σωματεία, σε σχέση με την κάρτα
φιλάθλου και το αίτημα για αναστολή
του συγκεκριμένου μέτρου ή έστω κά-
ποιων αλλαγών και διαφοροποιήσεων
στην εφαρμογή του. Αποδεδειγμένα,
υπάρχουν επιχειρήματα, τα οποία αφή-
νουν σε μεγάλο βαθμό εκτεθειμένους

τους αρμόδιους και υπεύθυνους για την εφαρμογή του
συγκεκριμένου μέτρου και σε σχέση με τα υπόλοιπα
που θα έπρεπε παράλληλα να έχουν γίνει και να βρί-
σκονται σε ισχύ, μαζί με το συγκεκριμένο μέτρο.

Από την άλλη όμως, καλό θα ήταν οι πρωτοβουλίες,
οι επιστολές και γενικότερα οι θέσεις κατά της κάρτας
φιλάθλου, να συνδυάζονταν και με την υποβολή προ-
τάσεων για το ποια μέτρα θα μπορούσαν είτε να αντι-
καταστήσουν την περιβόητη κάρτα, είτε να την κατα-
στήσουν αχρείαστη. Σαφώς και η λύση, για να απομα-
κρυνθούν οι… ταραξίες από τα γήπεδα, δεν είναι ο γε-
νικότερος αποκλεισμός φιλάθλων. 

Κανείς, ωστόσο, δεν μπορεί να αγνοήσει πως σοβαρά
προβλήματα και περιστατικά βίας έκαναν κατά καιρούς
την εμφάνισή τους στα κυπριακά γήπεδα, πριν την
εφαρμογή του μέτρου της κάρτας. Με ποιο τρόπο λοιπόν
προστατεύουμε το άθλημα αλλά και τους σωστούς φι-
λάθλους, αν αύριο ανακοινωθεί πως δεν χρειάζεται
κάρτα φιλάθλου για όποιον επιθυμεί είσοδο στο γήπεδο; 

Γνωστές σε όλους οι απαντήσεις. Σωστός και αυστη-
ρότερος έλεγχος στις εισόδους, καλύτερη δουλειά από
τους επιτηρητές, από την Αστυνομία εκεί και όπου
πρέπει να επεμβαίνει, αξιοποίηση των κλειστών κυ-
κλωμάτων ασφαλείας και πιο αυστηρές ποινές για όσους
παρεκτρέπονται. Αυτά δηλαδή που συζητούσαμε και
πριν η κάρτα φιλάθλου μπει στη ζωή μας και κάποια
απ’ αυτά ακόμη τα συζητάμε… 

Γιατί όμως το πρόβλημα της βίας δεν αντιμετωπίστηκε
αποτελεσματικά, με όλα τα πιο πάνω; Τι έφταιξε, τι δεν
λειτούργησε σωστά, πόση θέληση και αποφασιστικότητα
έδειξαν όλοι όσοι είχαν ρόλο σημαντικό να διαδραμα-
τίσουν; Με τους περισσότερους απ’ αυτούς, να βρίσκονται
σήμερα στην πλευρά αυτών που διαμαρτύρονται για
το συγκεκριμένο μέτρο. Με γήπεδα χωρίς καθίσματα
ή τα κατάλληλα κυκλώματα ασφαλείας, το μέτρο της
κάρτας μπορεί να μοιάζει με κάτι… ξεκάρφωτο, ούτε
όμως η κατάργησή του, χωρίς εναλλακτικό σχέδιο, δεν
μπορεί να αποτελεί τη λύση στο πρόβλημα…

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Του

ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Από το βράδυ της 17ης Νοεμβρίου οι
Έλληνες, όπου και αν ζουν, έχουμε
βρει έναν νέο «ήρωα». Αναφερόμαστε
βέβαια στον Στέφανο Τσιτσιπά ο οποίος,
κερδίζοντας το  ATP Finals, εκτόξευσε
την καριέρα του που είναι μόλις στην
αρχή. Όλοι πιστεύουν ότι μια νέα εποχή
αρχίζει για το Τένις παγκόσμια, με τον
νεαρό Έλληνα πρωταθλητή να είναι
ένας από τους πολύ μεγάλους πρωτα-
γωνιστές και γιατί όχι ο κορυφαίος ανά-
μεσα στους κορυφαίους του αθλήματος. 

Όσοι είναι κοντά στον Στέφανο
αλλά και οι άνθρωποι που είναι στο
Τένις, πιστεύουν στην πολύ μεγάλη
προοπτική αυτού του τρομερού αθλητή.
Δεν ξεχωρίζει μόνο για το αναμφισβή-
τητο ταλέντο του αλλά και για την
πνευματική του δύναμη και την προ-
σωπικότητά του. Είναι πολύ εργατικός
και αφιερώνει καθημερινά πολλές ώρες

και στο γυμναστήριο αλλά κυρίως και
στα court προκειμένου να βελτιώσει
τις όποιες αδυναμίες του και να ενι-
σχύσει τα αγωνιστικά πλεονεκτήματά
του ως παίκτης στο πιο ψηλό επίπεδο. 

Διάδοχος του Φέντερερ 
Όσον αφορά στο αγωνιστικό κομ-

μάτι, οι «ειδικοί» του αθλήματος πι-
στεύουν ότι ο Στέφανος είναι ο πρώτος
κορυφαίος τενίστας, μετά τον Ρότζερ
Φέντερερ, που λανσάρει έναν πολύ
επιθετικό τρόπο παιχνιδιού, ένα πολύ
δυναμικό παιχνίδι που βασίζεται στα
χτυπήματα on the rise και προσπαθεί
ανά πάσα στιγμή να πάρει τη μεγάλη
πρωτοβουλία στα ράλι και να ελέγχει
αυτός την κατάσταση.

Έχει πάρα πολύ καλό, δυνατό, σερβίς
και μερικά από τα πιο δυνατά ground
strokes που τον θέτουν όσο πιο συχνά
γίνεται σε θέση ισχύος στα ράλι, προ-

καλώντας προβλήματα στους αντιπά-
λους του.Δείχνει να έχει πληρότητα
στη βασική γραμμή, αλλά προσεγγίζει
συχνά και το φιλέ, με τις ικανότητές
του και εκεί να είναι εντυπωσιακές.

Μέχρι τώρα αποδείχτηκε άριστος
μαθητής, βάζοντας στο παιχνίδι του
ό,τι καλύτερο από την «παλιά σχολή
των κορυφαίων» αλλά και προσθέτοντας
στοιχεία στο παιχνίδι του που του ται-
ριάζουν καλύτερα. Έχει το one-handed
backhand και τα συχνά ανεβάσματα
στο φιλέ που παραπέμπουν σε τένις
άλλων δεκαετιών αλλά έχει και τη φο-
βερή αθλητικότητα, τα τρομερά τρε-
ξίματα για το ύψος του, την άριστη κά-
λυψη του γηπέδου και την άριστη φυ-
σική κατάσταση που αποτελούν το
προαπαιτούμενο κάθε μοντέρνου τε-
νίστα. Όλα τα πιο πάνω στοιχεία, συν-
δυάζονται με ένα πολύ προσεγμένο
και μελετημένο αγωνιστικό πλάνο.

Mελετημένο αγωνιστικό πλάνο
Πριν από κάθε αγώνα, πριν από

κάθε Τουρνουά, ο Στέφανος και η ομάδα
που έχει από πίσω του, μελετούν κάθε
αντίπαλο πολύ προσεκτικά. Έτσι ο Έλ-
ληνας πρωταθλητής  ακολουθεί πιστά
μια βασική στρατηγική σε κάθε ματς,
προσαρμόζοντας διαρκώς πράγματα,
χάρη στον πλουραλισμό του παιχνιδιού
του και ανάλογα με τα χαρακτηριστικά
του αντιπάλου του. 

Ο Στέφανος Τσιτσιπάς, εκτός από
το μεγάλο ταλέντο και τα σπουδαία
αθλητικά προσόντα, διαθέτει και την
πνευματική δύναμη και χτίζει ένα δυ-
νατό χαρακτήρα, απαραίτητο στοιχείο
για ένα τόσο ψηλό επίπεδο, για την
κατάκτηση της κορυφής και την κα-
θιέρωσή του.  

Η πνευματική διαύγεια, το τρομα-
κτικό κίνητρο και η ανυπέρβλητη θέ-
ληση για νίκη που έχει, τον οδηγούν
στο να παίζει το καλύτερό του τένις
εκεί που η μπάλα “καίει” και αυτό είναι
ένα τεράστιο πλεονέκτημα για τον
21χρονο αθλητή. Το έδειξε περίτρανα
στην πρώτη του συμμετοχή σε ATP Fi-
nals. Παρά την αφόρητη πίεση, ο Στέ-
φανος συνέχιζε ξανά και ξανά, με την
ίδια μεθοδικότητα και το ίδιο πάθος,
να παλεύει για τη νίκη μέχρι να την
πάρει! Για τον Έλληνα πρωταθλητή,
δεν υπάρχουν δυσκολίες, υπάρχουν
μόνο προκλήσεις που θα ξεπεραστούν
με δουλειά και απόλυτη συγκέντρωση
στον στόχο του.

Του

ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Ανομοιομορφία γενικώς
Όταν πριν από δύο περίπου μήνες σω-
ματεία παραπέμφθηκαν ενώπιον του
Αθλητικού Δικαστή για ανακοινώσεις
συνδέσμων οργανωμένων φιλάθλων,
όταν σε προηγούμενα χρόνια, ποδο-
σφαιριστές ή παράγοντες τιμωρήθη-
καν για αναρτήσεις σε προσωπικούς
τους λογαριασμούς στα ΜΚΔ, θα ανέ-
μενε κάποιος πως η ανταλλαγή μηνυ-
μάτων - αναρτήσεων μεταξύ δύο μεγά-
λων ομάδων του κυπριακού ποδοσφαί-
ρου, ΑΠΟΕΛ και Ομόνοιας, περί διαιτη-
σίας και με αφορμή ένα γκολ οφσάιντ
κάποια σχέση θα είχε με δηλώσεις ή
αναρτήσεις  εκτός των πλαισίων  αθλη-
τοπρέπειας και/ή του τιμίου παιχνιδιού
και/ή που μπορούν να συμβάλουν σε
δυσπιστία κατά του αθλήματος και/ή
που μπορούν να συμβάλουν και/ή να
υποκινήσουν αντιαθλητικές ενέργειες
και/ή που γελοιοποιούν το άθλημα…  

* * * * *  

Ραν Μπεν Σιμόν
Με βάση τις πληροφορίες των τελευ-
ταίων ημερών, η ΚΟΠ προσανατολίζε-

ται και μάλλον εκεί καταλήξει, στην
υποβολή πρότασης στον Ραν Μπεν Σι-
μόν για ανανέωση της συνεργασίας
τους για άλλα δύο χρόνια με μειωμέ-
νες, ωστόσο, απολαβές. Εύλογα κά-
ποια ερωτήματα, αν τελικά οι πληρο-
φορίες αυτές επιβεβαιωθούν. Το θέμα
για την ΚΟΠ είναι μόνο οικονομικής
φύσεως; Είναι ο Ραν Μπεν Σιμόν κα-
τάλληλος για να συνεχίσει, με μόνο
πρόβλημα το μισθό του; Ήταν σωστή η
επιλογή του, πριν από τρία περίπου
χρόνια, αλλά λανθασμένη η εκτίμηση
για τις απολαβές του; Απαντήσεις λίαν
συντόμως…

* * * * *  

Δε βαριέσαι αδελφέ 
Το καλοκαίρι φτάσαμε μια ανάσα από
την αναστολή της κάρτας φιλάθλου,
αλλά έκτοτε όχι μόνο δεν έγινε αυτό
αλλά ούτε καν επανήλθε το θέμα προς
συζήτηση στη βουλή. Είναι φανερό
πως και πάλι προσεγγίζουμε τα ζητή-
ματα στη λογική του άρπα-κόλα και
όπως ο καθένας μπορεί να καταλάβει
η κάρτα είναι το λιγότερο. Όσοι έμει-

ναν να φωνάζουν το κάνουν, οι υπό-
λοιποι είτε δεν ασχολούνται είτε βο-
λεύονται και όλα καλά. Το ανησυχητικό
είναι που μαθαίνουμε συνεχώς πως
έτσι διαχειριζόμαστε και πολύ πιο σο-
βαρά θέματα

* * * * *  

Ανεξιχνίαστα εγκλήματα
Θες δε θες όταν προκύπτουν ζητήματα
όπως αυτό με τον εκρηκτικό μηχανισμό
στο αυτοκίνητο του προπονητή της Κ15
της Κύπρου Αντριέν Χατζηαλεξάνδρου
πρέπει να το πας και στο αστυνομικό
ρεπορτάζ το πράγμα. Ένα σωρό υπο-
θέσεις, φακέλων, βομβιστικών επιθέ-
σεων, έχουν προκύψει και έχουν απα-
σχολήσει τις αρχές σε σχέση με το πο-
δόσφαιρο αλλά μένουμε πάντα στο
«καταχωρήθηκε στο αρχείο». 

* * * * *  

Ηγέτης
Ο Ρούμπεν Ράγιος πήρε πάνω του το
κομμάτι της μεσοεπιθετικής λειτουρ-
γίας και τα οκτώ γκολ μαζί με τρεις ασ-

σίστ που μετρά το αποδεικνύουν. Η όλη
του παρουσία τον έχει μετατρέψει και
στον αγωνιστικό ηγέτη της ομάδας και
μέσα από τη στάση του στο ζήτημα του
τραυματισμού του το αποδεικνύει. Ο
Ισπανός από την πρώτη στιγμή έλεγε
δεξιά κι αριστερά πως θα κάνει τα πάν-
τα για να μη χάσει τον αγώνα με τον
Εθνικό και ανεξάρτητα από το τι λεν οι
γιατροί, αυτό δείχνει πως νιώθει το βά-
ρος της ευθύνης για τη φετινή ομάδα.
Ποιος θα το περίμενε μετά την περσινή
χρονιά που έκανε!

* * * * *  

Δεν υπάρχει κάτι μαγικό
Αντίστροφα μετράει ο χρόνος για το…
όνειρο των Σαλαμιναίων. Αν όλα πάνε
καλά αρχές της νέας σεζόν οι ποδο-
σφαιριστές θα προπονούνται στο σύγ-
χρονο αθλητικό κέντρο. Έχουν δίκιο να
είναι περήφανοι οι Σαλαμιναίοι. Πριν
από μερικά χρόνια χρωστούσαν παν-
τού. Τώρα αποκτούν σύγχρονο αθλητι-
κό κέντρο.  Δεν έγινε  κάτι μαγικό.
Απλώς κάποιοι άνθρωποι δούλεψαν
σκληρά.

Το μέλλον ανήκει
στον «δικό μας»
Στέφανο Τσιτσιπά
Ο Eλληνας πρωταθλητής συνδυάζει ταλέντο 

με πνευματική δύναμη και εργατικότητα

Ο Στέφανος Τσιτσιπάς ελπίζει ότι
κάποια μέρα θα μπαίνει στο γήπεδο
και θα απολαμβάνει παρόμοια στή-
ριξη με αυτή του Ρότζερ Φέντερερ.
Ο «Βασιλιάς» Ρότζερ Φέντερερ,
πάντα έχει το κοινό με το μέρος
του, σε όποιο γήπεδο, σε όποια
χώρα και με οποιονδήποτε αντί-
παλο παίξει. Η αγάπη των φιλάθλων
του τένις προς το πρόσωπο του
Ελβετού, ξεπερνάει τα όρια της
απλής εκτίμησης και αναγνώρισης
των επιτευγμάτων του.  

Αυτό το επίτευγμα θέλει να το
κατακτήσει και ο νέος πρωταθλη-
τής με τις επιτυχίες του στα court
αλλά και την ζωή του έξω από τα
γήπεδα. Χαρακτηριστικές είναι οι
δηλώσεις του μετά τη νίκη του επί
του Ρότζερ Φέντερερ στα ημιτελικά
του ATP Finals:

«Ελπίζω να με συμπαθούν όταν
θα παίζω γιατί νιώθω ότι έχω να
προσφέρω πολλά στο τένις. Θα
ήθελα πολύ, μια μέρα, να έχω μια
μεγάλη βάση φιλάθλων που θα έρ-

χονται στο γήπεδο όπως έρχονται
για τον Ρότζερ. Πρόκειται για έναν
στρατό φιλάθλων και το έχεις ανάγ-
κη αυτό. Έχεις ανάγκη μια τέτοια
στρατιά.

Θέλω να συνδέομαι με τον κό-
σμο. Θέλω να καθιερωθώ ως ένας
κορυφαίος παίκτης γιατί αυτό θέ-
λουν οι φίλαθλοι. Θέλουν να βλέ-
πουν μια μεγάλη προσωπικότητα». 

Με σκληρή δουλειά, μένοντας
σοβαρός και ταπεινός, σίγουρα θα
το πετύχει και αυτό. Είναι ήδη ο
πιο δημοφιλής Έλληνας αθλητής
και μέρα με την μέρα κερδίζει ολο-
ένα και μεγαλύτερη απήχηση στο
φίλαθλο κοινό και εκτός Ελλάδας.

�������

Μέχρι τώρα αποδείχτηκε
άριστος μαθητής, βάζοντας
στο παιχνίδι του ό,τι καλύ-
τερο από την «παλιά σχολή
των κορυφαίων» αλλά 
και προσθέτοντας στοιχεία
στο παιχνίδι του που 
του ταιριάζουν καλύτερα. 

Θέλει να κερδίζει και... 
μια στρατιά φιλάθλων 

�������

«Θέλω να συνδέομαι 
με τον κόσμο. Θέλω 
να καθιερωθώ ως ένας 
κορυφαίος παίκτης γιατί 
αυτό θέλουν οι φίλαθλοι».

O Στέφανος Τσιτσιπάς, κερδίζοντας το  ATP Finals, εκτόξευσε την καριέρα του
που είναι μόλις στην αρχή. 
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FTSE 100
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0,15%

 €  /$

X.A.K.
-0,05%

Κύπρος 0,59% -0,01%

Γερμανία -0,33% 0,02%

Γαλλία -0,02% 0,01%

Ιταλία 1,17% -0,15%

Ισπανία 0,44% -0,01%

Ιρλανδία 0,08% 0,02%

Ελλάδα 1,37% -0,05%

Ην. Βασίλειο 0,75% 0,04%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Η αποτελεσματικότητατων χαμηλών
/ αρνητικών επιτοκίων και επε-
κτατικής νομισματικής  πολιτικής
ακολουθεί, κατά γενική ομολογία,
φθίνουσα πορεία σε ό,τι αφορά τη
συνδρομή της στην ανάπτυξη.
Πολλοί αναλυτές επικεντρώνουν
την προσοχή τους  στο άλλο πα-
ραδοσιακό εργαλείο στα χέρια των
κυβερνήσεων, αυτό της δημοσιο-
νομικής πολιτικής, ως μέσο τόνω-
σης της ανάπτυξης.

Το δημοσιονομικό πλαίσιο στην
ΕΕ και Ευρωζώνη βασίζεταιστο
Σύμφωνο Σταθερότητας και Ανά-
πτυξης του 1997, εμπνευσμένο
από το Γερμανικό μοντέλο δημο-
σιονομικής πειθαρχίας. Παρόλο
ότι το πλαίσιο αναμορφώθηκεε-
πανειλημμένα, η καθολική σχεδόν
αντίληψη είναι ότι χρήζει περαι-
τέρω ριζικών μεταρρυθμίσεων λό-
γω περιπλοκότητας και αναποτε-
λεσματικότητας. Η μη συμμόρφω-
ση αριθμού χωρών με τους βασι-
κούς κανόνες του πλαισίου αύξησε

τον ηθικό κίνδυνο μετάδοσης κα-
κών πρακτικών.Επίσης η ύπαρξη
του πλαισίου δεν απέτρεψε τον
αποκλεισμό χωρών, περιλαμβα-
νομένης και της Κύπρου, από τις
διεθνείς αγορές και την αναγκα-
στική προσφυγή τους στον Ευρω-
παϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας. 

H κριτική εστιάζεται στο γεγο-
νός, ότι παρά την πρόοδο που επι-
τεύχθηκε, το δημόσιο χρέος πα-
ραμένει υψηλό, εξέλιξη που συνε-
πάγεται περιορισμένη ικανότητα
δημοσιονομικής αντίδρασης εάν
καταστεί αναγκαίο, π.χ.σε ενδε-
χόμενη ύφεση.Επιπρόσθετα, προ-
βάλλεται το επιχείρημα ότι οι πε-
ρίπλοκοι και περιοριστικοί κανόνες
του Συμφώνου τροφοδοτούν λαϊκή
δυσαρέσκεια και Ευρώ-σκεπτικι-
σμό. Οποιαδήποτε προσπάθεια
μεταρρύθμισης θα πρέπει να στη-
ρίζεται στους άξονες απλότητα,
προσαρμοστικότητα στις εκάστοτε
οικονομικές συνθήκες και ευελιξία
στην εφαρμογή.

Το υφιστάμενο πλαίσιο αποτε-
λείται από πολυάριθμους, πολύ-
πλοκους και συχνά αντιφατικούς
κανόνες που αφορούν το δημο-
σιονομικό έλλειμμα, το διαρθρωτικό
έλλειμμα και τις δημόσιες δαπάνες
και επενδύσεις. Απλοποίηση των
κανόνων (π.χ. εστίαση αποκλει-
στικά στημείωση του δημόσιου
χρέους ως ποσοστό του ΑΕΠ) θα
βελτίωνε την αποτελεσματικότητα
του μηχανισμού παρακολούθησης
και του βαθμού συμμόρφωσης των
χωρών μελών, ενώ το πλαίσιο θα
γινότανπιο ευέλικτο και κατανοητό
από τις Κυβερνήσεις και τους πο-
λίτες. Η ενδυνάμωση του ρόλου
των εθνικών Κυβερνήσεων στην
εφαρμογή του απλοποιημένου Συμ-
φώνου δεν είναι ασύμβατη με το
Ευρωπαϊκό πλαίσιο και το όραμα
για περαιτέρω εμβάθυνση της ΕΕ,
παρέχοντας στις Κυβερνήσεις αυ-
ξημένο βαθμό ευελιξίας στη δια-
μόρφωση της δημοσιονομικής πο-
λιτικής, νοουμένου ότι θα συμμορ-

φώνονται με τον κανόνα πτωτικής
τάσης του δημόσιου χρέους. Μια
διάσταση της ευελιξίας αφορά την
εισαγωγή ρήτρας κατ’ εξαίρεση
και προσωρινής απαλλαγής από
τους κανόνες του Συμφώνουσε πε-
ριόδους βαθιάς κρίσης μιας οικο-
νομίας, περιορίζοντας τον κίνδυνο
παραβίασης και υπονόμευσης του
πλαισίου. 

Επιπλέον, το μεταρρυθμισμένο
πλαίσιο πρέπει να διασφαλίζει τη
διαχρονική του εφαρμογή επιδιώ-
κοντας τολμηρές αποφάσεις, με
μακροπρόθεσμο  ορίζοντα, μιας
Κυβέρνησης να μην ανατρέπονται
από την επόμενη. Πολλοί οικονο-
μολόγοι, όπως οCharlesWyplosz,
εισηγούνται την ενδυνάμωση των
εθνικών δημοσιονομικών συμβου-
λίων, ούτως ώστε να ασκούν επο-
πτικό ρόλο και να διασφαλίζουν
διαδοχική συνέπεια κυβερνητικών
αποφάσεων. Η λειτουργία ανεξαρ-
τήτων δημοσιονομικών συμβου-
λίων έχει ήδη αποδείξει την θετική

συμβολή τους, ιδιαίτερα όταν είναι
επαρκώς στελεχωμένα και μη πο-
λιτικοποιημένα. Η μεταρρύθμιση
με βάση τις πιο πάνω εισηγήσεις
θα βοηθούσε τη δημοσιονομική
πολιτική να επικεντρωθεί στο βα-
σικό στόχο διασφάλισης μακρο-
οικονομικής σταθερότητας, ενώ
θα ενδυνάμωνε την ευθύνη των
εθνικών Κυβερνήσεων όσον αφορά
την πρακτική εφαρμογή.Για την
Κύπρο, η ουσιαστική συνέπεια θα
ήταν η μετατόπιση της συζήτησης
από το δείκτη του δημοσιονομικού
ελλείμματος σε αυτόν του δημόσιου
χρέους που είναι πιο καίριας ση-
μασίας για τη μακροχρόνια βιω-
σιμότητα των δημόσιων οικονο-
μικών.  

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους είναι οικονο-
μολόγος και πρώην διευθυντής στο
Υπουργείο Οικονομικών.
Ο Όμηρος Πισσαρίδης είναι Γενικός Δι-
ευθυντής της επενδυτικής τράπεζας
AXIAVenturesGroup.

Δημοσιονομικό πλαίσιο πολιτικής στην Ευρωζώνη - Αναγκαιότητα μεταρρυθμίσεων

Το Πεκίνο επενδύει για τις πρώτες ύλες της Αφρικής Κονδύλια
1,6 δισ. από
ΕΤΕπ πήρε
η Κύπρος
Μέσα σε έξι χρόνια
Η χρηματοδότηση που έχει λάβει
η Κύπρος από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων (ΕΤΕπ) κατά
την περίοδο 2014 – 2019 ανήλθε
στα 1,6 δισ. ευρώ. Υπεγράφη και-
νούργια συμφωνία 40 εκατ. ευρώ
για τη σύσταση ταμείου εστια-
σμένου στην ενέργεια. Σελ. 6

Κίνητρα για
προσέλκυση
των πλούσιων 
Νέο σχέδιο στην Ελλάδα

Νέο εισόδημα από ξένους κυρίως,
αλλά και Ελληνες, φορολογουμέ-
νους στο εξωτερικό, που θα με-
ταφέρουν τη φορολογική τους
κατοικία εδώ, επιδιώκει να προ-
σελκύσει η ελληνική κυβέρνηση
με το φορολογικό νομοσχέδιο
που εισάγει το καθεστώς non-
dom για την προσέλκυση νέων
φορολογικών κατοίκων υψηλού
εισοδήματος. Σελ.8

ΕΛΛΑΔΑ

Υποπτες εταιρείες 
απειλούν τη «Χρυσή βίζα»
Επιζήμια για την καλή «φήμη», αλλά και την
απόδοση του προγράμματος «Χρυσή βίζα»,
είναι η παρουσία εταιρειών αμφιβόλου προ-
ελεύσεως και φερεγγυότητος, που κινούν-
ται στην Ελλάδα, χωρίς να έχουν τα απαιτού-
μενα κεφάλαια και συχνά εμπλέκονται σε
παράνομες δραστηριότητες. Σελ. 12

ΔΙΕΘΝΗ

Εξυπνα ρολόγια μειώνουν
παθήσεις και ασφάλιστρα
Παρακινώντας τους ασφαλισμένους να
ασκούνται καθημερινά, ορισμένες ασφαλι-
στικές προλαμβάνουν την εμφάνιση παθή-
σεων και μειώνουν το κόστος της περίθαλ-
ψης. Κι αυτό με τα εξυπνα ρολόγια που
υπενθυμίζουν στους εργαζομένους να κι-
νούνται και να αθλούνται. Σελ. 10

ΔΙΕΘΝΗ

Ψάχνουν
τρόπους για
τη φύλαξη
χρυσού και
χρημάτων

Σελ. 10

Οι τρεις μνηστήρες για το Helix 2
Bain, Cerberus και Pimco διεκδικούν το δεύτερο μεγάλο πακέτο ΜΕΔ της Τράπεζας Κύπρου

Συνεχίζεται η επέλαση της Κίνας στις πρώτες ύλες της Αφρικής, μέσω συμφωνιών για χρηματοδότηση έργων υποδομής από κινεζικά κεφάλαια.
Αυτή τη φορά η συμφωνία αφορά πλουτοπαραγωγικές πηγές της Γκάνας και ειδικότερα τα μεγάλα αποθέματα βωξίτη της αφρικανικής χώρας. Ο
βωξίτης είναι η κυριότερη πρώτη ύλη για την παραγωγή αλουμινίου.Το Πεκίνο πρόκειται να χρηματοδοτήσει με 2 δισ. δολάρια σιδηροδρομικά
δίκτυα, οδικές αρτηρίες και γέφυρες στην Γκάνα, στο πλαίσιο συμφωνίας που διασφαλίζει στην Κίνα το 5% των αποθεμάτων της σε βωξίτη. Σελ. 9

Τρία είναι τα επενδυτικά ταμεία
τα οποία διεκδικούν το δεύτερο
μεγάλο πακέτο μη εξυπηρετού-
μενων δανείων της Τράπεζας
Κύπρου με την επωνυμία «Helix
2». Συμφωνα με αποκλειστικές
πληροφορίες της «Κ», πρόκειται
για τις Bain Capital, Cerberus

Capital και ένας εκ των μεγαλο-
μετόχων της Ελληνικής Τράπε-
ζας, η Pimco. Η δεύτερη φάση
της διαδικασίας της πώλησης
άρχισε τη Δευτέρα 11 Νοεμβρίου
και αναμένεται να ολοκληρωθεί
στο επόμενο διάστημα. Το χαρ-
τοφυλάκιο του «Helix 2» αφορά

δάνεια συμβατικών υπολοίπων
2,8 δισ. ευρώ. Για τα πραγματικά
οφειλόμενα έχουν εικόνα μόνο
οι τρεις μνηστήρες. Το χαρτο-
φυλάκιο που είναι προς διάθεση
πάντως, περιλαμβάνει οικιστικά,
επιχειρηματικά και καταναλω-
τικά δάνεια. Κατά τη δεύτερη

φάση που τρέχει αυτή την πε-
ρίοδο, οι μνηστήρες έχουν μια
πιο λεπτομερή πληροφόρηση
αναφορικά με την ποιότητα των
δανείων και προχωρούν σε βα-
θύτερο έλεγχο δέουσας επιμέ-
λειας (due diligence) των στοι-
χείων που προσφέρει προς πώ-

ληση η Τράπεζα. Στο αμέσως
επόμενο διάστημα θα τεκμηριώ-
σουν τη μη δεσμευτική προσφο-
ρά που έχουν ήδη δώσει (non-
binding) ή θα τη διαφοροποι-
ήσουν προς τα πάνω ή προς τα
κάτω μετά και τον έλεγχο του
χαρτοφυλακίου. Σελ.4



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Ο Ι Κ Ο Ν Ο Μ Ι Α Κυριακή 24 Νοεμβρίου 2019

ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Αγία Ζώνη
Αυτές οι δημοσιογραφικές έρευνες μα πόσο
κακές είναι; Λέει, άκου, ότι 272 εταιρείες είχαν
ως κύρια διεύθυνση ένα συγκεκριμένο κτήριο
γραφείων στη Λεμεσό. Στην Αγία Ζώνη. Μα χω-
ρούν 272 εταιρείες σε ένα κτήριο γραφείων;
Ούτε το mall στο Ζακάκι δεν θα μπορούσε να
στεγάζει τα γραφεία 272 εταιρειών. Τα στοιχεία
της έρευνας δημοσίευσε ο ιστότοπος Unicorn
Riot.

••••
Στα γρήγορα
Στο στάδιο της αξιολόγησης βρίσκεται ερωτη-
ματολόγιο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής από το
Υφυπουργείο Ναυτιλίας όσον αφορά στη χρη-
ματοδότηση της ναυτιλιακής σύνδεσης Ελλάδας
– Κύπρου, στη βάση της κρατικής ενίσχυσης. Εί-
ναι ακόμα Νοέμβριος, βρε λέτε να προλάβουμε
για να γίνει η σύνδεση πριν το καλοκαίρι;

••••
Προϋπολογισμός Κεντρικής
Αυτή την εβδομάδα είναι καλεσμένος ο Ηροδό-
του στη Βουλή για να συζητήσουν τον Προϋπο-
λογισμό της Κεντρικής Τράπεζας. Να κάτσει κά-
ποιος να μετρήσει πόσες φορές θα τον ρωτή-
σουν για το αν είναι έτοιμος ο μηχανισμός ελέγ-
χου παραπόνων για τις εκποιήσεις και γιατί δεν
έχει πάει στη βουλή ακόμα με αυτό το μηχανι-
σμό επ’ ώμου. Για την ιστορία, η ΚΤΚ τον έχει
έτοιμο, αναμένει απαντήσεις από τους από πά-
νω τους, την ΕΚΤ. Ετοιμάστε τις υπολογιστικές
σας.

••••
Σκέψεις για παραιτήσεις
Θα απαντήσει μέσω δικηγόρου του ο Επίτροπος
Ανάπτυξης Ορεινών Κοινοτήτων Γιαννάκης Πα-
παδούρης, μετά τα όσα ακούστηκαν στην επι-
τροπή Ελέγχου της Βουλής που τον θέλουν  να
εμπλέκεται σε ποινικές υποθέσεις. Σύμφωνα
με πληροφορίες του Δήκτη, δεν αποκλείεται ο
Επίτροπος να θέσει την παραίτηση του ενώπιον
του Προέδρου της Δημοκρατίας με την επιστρο-
φή του Προέδρου στην Κύπρο την ερχόμενη
εβδομάδα. Όπως και να καταλήξει το θέμα, το
σίγουρο είναι ότι το Τρόοδος θα πρέπει να περι-
μένει λίγο ακόμα την ανάπτυξή του. 

••••
Στην Κίνα
Στην Κύπρο και την Ευρώπη ακόμα το συζητά-
με, στην Κίνα πάντως το 5G ευδοκιμεί. Κινητά
που υποστηρίζουν 5G δίκτυο, και κεραίες του δι-
κτύου είναι παντού. Ούτε αν προκαλεί προβλή-
ματα σε περιβάλλον και ανθρώπινη υγεία ούτε
τίποτα τους απασχολεί. Στην Κίνα αυτό που με-
τρά είναι να ξεπεράσουν τις ΗΠΑ στον πόλεμο

στον τομέα της τεχνολογίας, και όλα τα άλλα εί-
ναι ψιλά γράμματα. 

••••
Τίτλοι τέλους
Τοποθέτηση και λήψη τελικής απόφασης για τα
τουριστικά καταλύματα Airbnb. Και μετά, εφό-
σον όλα κυλήσουν ομαλά και δεν υπάρξουν αν-
τιδράσεις για μικρολεπτομέρειες την υστάτη,
τότε η πρόταση νόμου θα πάει ολομέλεια. Πάν-
τως με τόση καθυστέρηση του θέματος στη
Βουλή, όσοι είχαν τέτοια καταλύματα, ιδιώτες

και ντιβέλοπερ έκαναν χρυσές δουλειές, και μα-
κριά από την ψαλίδα του φόρου. 

••••
Ταξιδιάρα ψυχή 
ο Δημήτρης Συλλούρης
Δύο βδομάδες στην Κίνα έκανε ο δεύτερος τη
τάξει πολιτειακός αξιωματούχος. Έκανε τα κου-
μάντα του και έπεισε τους Κινέζους να προχω-
ρήσουν σε απευθείας πτήσεις με την Κύπρο.
Από την ΚΙΝΑ στο ΚΙΝΑΛ και τον Συντονιστή
Εξωτερικής Πολιτικής και Άμυνας του Κινήματος
τον οποίο είδε εντός Κύπρου. Μετά από δυο μέ-
ρες βρέθηκε και πάλι εκτός, στην Γενεύη για
την διάσκεψη των προέδρων Κοινοβουλίων. Τα-
ξιδιάρα ψυχή ο κύριος Συλλούρης, και δύσκολα
τον πετυχαίνεις Κύπρο. Ελπίζουμε μόνο το επί-
πεδο των αγγλικών του, να είναι καλύτερο από
τις τελευταίες του κουβέντες στα ελληνικά και
εντός του Κοινοβουλίου για την πρόσβαση ατό-
μων με αναπηρίες. Αλλά εκεί δεν είναι θέμα
γλωσσικής ικανότητας αλλά άλλης.

••••
Εκαστος στο είδος του
Συχνά συμβαίνει το εξής παράδοξο. Στελέχη
ιδιωτικών επιχειρήσεων αλλάζουν ρόλους και
το παίζουν αρχισυντάκτες στους δημοσιογρά-
φους, υποδεικνύοντας τι και πώς να γράψουν,
τίτλους υπότιτλους, λεζάντες, ακόμα και τις
ερωτήσεις σε συνέντευξη... O καθείς εφ΄ ω
ετάχθη, δηλ. ο καθένας την δουλειά του κύριοι.
Εκτός κι αν ξαφνικά αποφασίσατε να δοκιμάσε-
τε την τύχη σας στον χώρο των ΜΜΕ.

Α Ν Α Λ Υ Σ Η  Του ΑΝΤΩΝΗ ΖΑΪΡΗ*

Kατανάλωση
και δυναμική ανάπτυξης

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Τιμή Εξαγοράς
Αμοιβαίων Κεφαλαίων

Τιμή Εξαγοράς Αμοιβαί-
ων Κεφαλαίων καλείται
η τιμή στην οποία ο
επενδυτής ρευστοποιεί
τα μερίδια Αμοιβαίων
Κεφαλαίων, και υπολογί-
ζεται εάν αφαιρέσουμε

πιθανή προμήθεια εξαγοράς των Αμοι-
βαίων Κεφαλαίων από την καθαρή τιμή
των μεριδίων.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Ούτε αυτό δεν θα χωρούσε 272 εταιρείες. Άκου εκεί 272 εταιρείες εγγεγραμμένες με την ίδια
διεύθυνση.

Η κατανάλωση των νοικοκυριών συ-
νιστά βασικό πυλώνα ανάπτυξης της
ελληνικής οικονομίας και μεγέθυνσης
του ΑΕΠ της, αφού η τελευταία συμ-
μετοχή της στο ΑΕΠ ανέρχεται σε
ποσοστό πάνω από 75%. Ως εκ τού-
του, η στρατηγική που θα εκπονηθεί
από πλευράς πολιτείας αλλά και επι-
χειρήσεων είναι απαραίτητο όχι να
προκαλέσει φοβικές και κατασταλ-
τικές παρεμβάσεις μείωσής της, αλλά
αντίθετα να ενισχύσει τους μηχανι-
σμούς μεταστροφής της εσωστρεφούς
κατανάλωσης εισαγόμενων ειδών
σε προϊόντα κατανάλωσης εγχωρίως
παραγόμενα με υψηλή προστιθέμενη
αξία και πλεονεκτήματα ικανά να
αναμετρηθούν με αντίστοιχά τους
στις διεθνείς αγορές. Με άλλα λόγια,
ο εξαγωγικός προσανατολισμός της
οικονομίας στην πράξη προϋποθέτει
αγαθά και υπηρεσίες με ανταγωνι-
στικό πλεονέκτημα που συμμετέχουν
επί ίσοις όροις ποιοτικής και τιμολο-
γιακής ανταγωνιστικότητας στον
διεθνή καταμερισμό προϊόντων και
εργασίας. Η πορεία της κατανάλωσης,
βεβαίως, συναρτάται με τη γενικότερη
εικόνα της διεθνούς οικονομίας, αλλά
και του επιπέδου των μισθών της.

Αξίζει να σημειωθεί ότι η μέχρι
σήμερα δυναμική της ελληνικής οι-
κονομίας δεν επιτρέπει, λόγω της
ισχνότητάς της, να επανέλθουμε σε
συνθήκες απασχόλησης και επίπεδα
αμοιβών που προϋπήρχαν της κρίσης.
Και απ’ ό,τι φαίνεται, θα πάρει αρκετό
χρόνο. Αν συγκρίνουμε, για παρά-
δειγμα, την καταναλωτική δαπάνη
των ελληνικών και ισπανικών νοι-
κοκυριών, μιας άλλης χώρας του Νό-
του, θα διαπιστώσουμε τόσο συγκλί-
σεις όσο και αποκλίσεις. Μία από τις
συγκλίσεις είναι ότι μεγάλο μέρος
των δαπανών τους προορίζεται σε
έξοδα για είδη διατροφής και στέγα-
σης. Μία επίσης από τις αποκλίσεις
είναι ότι τα ισπανικά νοικοκυριά
έχουν επανέλθει σε επίπεδο δαπανών
στα προ κρίσης επίπεδα. 

Προφανώς και στις δύο χώρες τυ-
χόν κυβερνητικές αποφάσεις για αυ-
ξήσεις κατώτατου μισθού, μείωση
φορολογίας και ΦΠΑ σχετίζονται με
την ενδυνάμωση του αγοραστικού
διαθέσιμου εισοδήματος αλλά και με
το συνολικό επίπεδο κοινωνικοοι-
κονομικής ανάπτυξης και ευημερίας.
Στη χώρα μας, η μηνιαία δαπάνη νοι-
κοκυριών για το 2018 ανήλθε σε πε-

ρίπου 1.441 ευρώ, μικρή αύξηση της
τάξης του 2% σε σύγκριση με το 2017,
ενώ στην Ισπανία σε περίπου 2.490
ευρώ, που σημαίνει αύξηση 2,34%
σε σύγκριση με το 2017. Στα προ κρί-
σης επίπεδα, η μεν Ελλάδα εμφάνιζε
δαπάνη 2.120 ευρώ, ενώ η Ισπανία
2.648 ευρώ (Ιnstituto National de
Estadistica, πρεσβεία Μαδρίτης -
Γραφείο ΟΕΥ, ενημερωτικά σημει-
ώματα). Οσον αφορά την κατανομή
στις τρεις βασικές κατηγορίες αυτής
της δαπάνης, για τα μεν ελληνικά
νοικοκυριά τα είδη διατροφής αντι-
προσωπεύουν 20,2%, η στέγαση
14,1% και οι μεταφορές 13%, ξενο-
δοχεία, καφενεία και εστιατόρια
10,8% (Πηγή: Ελληνική Στατιστική
Υπηρεσία), ενώ αντίστοιχα για τα
ισπανικά νοικοκυριά τα τρόφιμα και
ποτά 14,4%, κατοικία, νερό, ηλεκτρι-
σμός, αέριο 30,73%, μεταφορές
12,69% και ξενοδοχεία, καφενεία,
εστιατόρια 9,87%. Οσον αφορά τη
μακροοικονομική εξέλιξη των μεγε-
θών της οικονομίας μεταξύ των δύο
χωρών, έχουμε να παρατηρήσουμε
τα εξής: Με βάση επίσημα στοιχεία
του εννεαμήνου 2019, ο μέσος ετήσιος
ρυθμός ανάπτυξης της ελληνικής οι-
κονομίας κυμάνθηκε στο 1,5%, ενώ
στο δεύτερο τρίμηνο άγγιξε το 1,9%
σε ετήσια βάση. Οι ακαθάριστες από
την άλλη επενδύσεις παγίου κεφα-
λαίου το δεύτερο τρίμηνο 2019 εμ-
φάνισαν μείωση κατά 5,8%, συγκρι-
νόμενες με το αντίστοιχο τρίμηνο
του 2018. Ενώ στις ίδιες συγκρίσεις
τριμήνων οι εξαγωγές βελτιώθηκαν
κατά 5,4%, ταυτόχρονα ωστόσο υπήρ-
ξε και αύξηση των εισαγωγών στο
3,9% των αγαθών και στο 2,8% των
υπηρεσιών.  Από την άλλη, το Γενικό
Συμβούλιο Οικονομολόγων στην
Ισπανία επανατοποθετήθηκε σχετικά
με τον ρυθμό ανάπτυξης της οικο-
νομίας από το 2,2% στο 1,9% για το
2019, αλλά και η ισπανική κεντρική
τράπεζα επαναπροσδιόρισε τη στάση
της με πρόβλεψη για την οικονομική
ανάπτυξη από το 2,4% στο 2%. 

Ταυτόσημα με τη χώρα μας οι
ευεργετικές επιπτώσεις της ιδιωτικής
κατανάλωσης έχουν σημαντική συν-
δρομή στη μεγέθυνση του ΑΕΠ.
* Ο κ. Αντώνης Ζαΐρης είναι αναπληρωτής
αντιπρόεδρος ΣΕΛΠΕ, μέλος της Ενωσης
Αμερικανών Οικονομολόγων (AEA) και της
Αμερικανικής Φιλοσοφικής Εταιρείας
(ΑPΑ). 

«Αόρατη» ρύπανση από τη θάλασσα
Τη δημιουργία μιας ζώνης «περιορι-
σμένων εκπομπών ρύπων» από τα
πλοία στη Μεσόγειο, κατά το παρά-
δειγμα της Βαλτικής, προωθούν επι-
στήμονες και περιβαλλοντικές ορ-
γανώσεις από πολλές ευρωπαϊκές
χώρες. Οπως υποστηρίζουν, η εφαρ-
μογή περιορισμών σε όλα τα μεσο-
γειακά λιμάνια της Ε.Ε. θα διατηρήσει
συνθήκες ίσου ανταγωνισμού, ενώ
θα έχει μεγάλο όφελος για την υγεία
των πολιτών των παράκτιων περιο-
χών και το περιβάλλον. 

Οι διαστάσεις της πρότασης αυ-
τής παρουσιάστηκαν στο συνέδριο
«Προς μια Μεσογειακή Περιοχή
Ελέγχου Περιοχών», που διοργανώ-
θηκε χθες στον Πειραιά από έξι πε-
ριβαλλοντικές οργανώσεις από Γερ-
μανία, Γαλλία, Ιταλία, Ισπανία, Μάλτα
και Ελλάδα (Ελληνική Ορνιθολογική
Εταιρεία). «Ο Διεθνής Ναυτιλιακός
Οργανισμός (ΙΜΟ) ενέκρινε τη μεί-
ωση του ανώτατου ορίου θείου στα
καύσιμα των πλοίων από 3,5% σε
0,5% από την 1η Ιανουαρίου 2020.
Ωστόσο, πρόκειται για πεντακόσιες
φορές υψηλότερο όριο από το αν-
τίστοιχο στην ξηρά», εκτιμά ο Σένκε
Ντίζενερ, από τη γερμανική οργά-
νωση NABU. «Η ναυτιλία είναι ο μό-
νος τομέας μεταφορών που διατηρεί
το προνόμιο να ρυπαίνει τον αέρα:
τα πλοία καίνε το πιο βρώμικο καύ-
σιμο, ενώ τα περισσότερα δεν έχουν
κανένα φίλτρο. Το μόνο που έχει
βελτιωθεί τα τελευταία χρόνια είναι
η ποιότητα των καυσίμων». 

Ετσι, τα πλοία εξακολουθούν να
παραμένουν μια σημαντική πηγή
τοξικής ατμοσφαιρικής ρύπανσης.
«Οι περιοχές με πυκνή θαλάσσια
κυκλοφορία όπως η Μεσόγειος επη-
ρεάζονται ιδιαίτερα από τις επιβλα-
βείς αυτές εκπομπές των πλοίων,
όπως τα μικροσωματίδια, η αιθάλη,
τα οξείδια του αζώτου και τα οξείδια

του θείου. Αντίθετα, στη Βόρεια και
στη Βαλτική Θάλασσα έχουν τα τε-
λευταία χρόνια δημιουργηθεί πε-
ριοχές ελέγχου εκπομπών θείου, με
τη συναίνεση του ΙΜΟ και έχουν
δει θεαματικά αποτελέσματα». Οπως
εξηγεί ο κ. Ντίζενερ, στις περιοχές
αυτές τα πλοία πρέπει να έχουν μη-
χανισμούς συγκράτησης των ρύπων
και να χρησιμοποιούν καλύτερης
ποιότητας καύσιμο, ειδάλλως πλη-
ρώνουν πρόστιμο στο πρώτο λιμάνι
που θα «δέσουν». «Πλέον κάποιες
χώρες προχωρούν περισσότερο, λ.χ.

οι δανέζικες αρχές κάνουν ελέγχους
με drones σε πλοία που περνούν
από τα ύδατά τους».

Η NABU έχει εκτιμήσει το κόστος
της δημιουργίας μιας περιοχής ελέγ-
χου εκπομπών θείου στη Μεσόγειο
σε 4 δισ. ευρώ και το όφελος στην
υγεία των πολιτών και στο περιβάλ-
λον σε 14 δισ. ευρώ. «Δεν θα υφί-
σταται θέμα μείωσης της ανταγω-
νιστικότητας των ελληνικών λιμα-
νιών, εφόσον για την πρόσβαση
στην Ε.Ε. όλες οι χώρες θα θέτουν
τις ίδιες προϋποθέσεις», καταλήγει
ο κ. Ντίζενερ. 

«Οι έρευνες δείχνουν ότι έως
50.000 άνθρωποι χάνουν τη ζωή
τους ετησίως στην Ε.Ε. εξαιτίας των
ναυτιλιακών ρύπων», λέει ο διευ-
θυντής της Ορνιθολογικής Γιώργος
Σγούρος. «Πιστεύουμε ότι η Ελλάδα,
ως χώρα με ισχυρή ναυτιλία, πρέπει
να υποστηρίξει αυτή την πρωτο-
βουλία, πρωτευόντως για λόγους
δημόσιας υγείας και αντιμετώπισης
της κλιματικής αλλαγής». 

Ερευνες δείχνουν ότι έως 50.000 άνθρωποι χάνουν τη ζωή τους ετησίως
στην Ε.Ε. εξαιτίας των ναυτιλιακών ρύπων.

������

Περιβαλλοντικές οργα-
νώσεις ζητούν να θεσπι-
στεί περιοχή ελέγχου
των ρύπων από τα πλοία
στη Μεσόγειο, όπως
έγινε στη Βαλτική.

Η κλιματική αλλαγή διέψευσε
οδυνηρά τους επιστήμονες
Του EUGENE LINDEN
THE NEW YORK TIMES

Επί δεκαετίες, οι περισσότεροι επι-
στήμονες θεωρούσαν ότι η κλιματική
αλλαγή είναι κάτι μακρινό. Τώρα
ξέρουμε ότι έκαναν λάθος. Παρα-
δείγματος χάρη, το εφετινό κύμα
καύσωνα στην Ευρώπη έφθασε έως
την Αρκτική, ανεβάζοντας τη θερ-
μοκρασία στους 30 βαθμούς, ακόμη
και στα πιο βορινά σημεία, λιώνοντας
40 δισ. τόνους πάγου από τη Γροι-
λανδία. Αν ένας επιστήμονας έλεγε
στις αρχές της δεκαετίας του 1990
ότι μέσα στα επόμενα 25 χρόνια,
ένα και μόνο κύμα καύσωνα θα μπο-
ρούσε να ανεβάσει σε μετρήσιμο
βαθμό τη στάθμη των ωκεανών, θα
τον αποκαλούσαμε κινδυνολόγο.
Αλλά τα χειρότερα σενάρια εκείνης
της περιόδου σήμερα είναι η πραγ-
ματικότητα. Πρόσφατη έκθεση υπο-
στήριξε ότι οι επιστήμονες «τείνουν
να υποτιμούν τη σοβαρότητα των
απειλών και την ταχύτητα με την
οποία εξελίσσονται», γιατί «θεωρούν
ότι υπάρχει ανάγκη συναίνεσης».
Αυτό είχε σοβαρότατες συνέπειες,
μειώνοντας την αίσθηση του κατε-
πείγοντος και υποτιμώντας σε τε-
ράστιο βαθμό το κόστος της προ-
σαρμογής και το μέγεθος των προ-
βλημάτων που προξενούνται από
την άνοδο της θερμοκρασίας.

Στην πρώτη έκθεση της Διακυ-
βερνητικής Επιτροπής για την Κλι-
ματική Αλλαγή (IPCC), το 1990,
ομάδα επιστημόνων από 195 χώρες
είχε καταλήξει στο συμπέρασμα ότι
αυτή θα συμβεί αργά, ότι το παγω-
μένο έδαφος της Αρκτικής, που πε-
ριέχει τεράστιες ποσότητες μεθα-
νίου, δεν κινδύνευε να λιώσει και

το παγοκάλυμμα της Ανταρκτικής
ήταν σταθερό. Σήμερα γνωρίζουμε
ότι όλες αυτές οι προβλέψεις ήταν
παντελώς λανθασμένες. Αυτό μας
κάνει να αναρωτιόμαστε αν όσα ζο-
φερά προβλέπονται για το μέλλον
είναι στην πραγματικότητα... υπερ-
βολικά ήπια σε σχέση με αυτό που
έρχεται. Μέχρι στιγμής, η υποτίμηση
της κλιματικής αλλαγής έχει τεράστιο
οικονομικό κόστος. Ο υπόγειος της
Νέας Υόρκης δεν είχε πλημμυρίσει
ποτέ στα πρώτα 108 χρόνια λει-
τουργίας του, αλλά με τον τυφώνα
Σάντι, το 2012, οι ζημιές από τις
πλημμύρες στο δίκτυο έφθασαν τα
5 δισ. δολάρια και πολλές επισκευές
δεν έχουν γίνει ακόμη. Το 2017, ο
τυφώνας «Χάρβεϊ» έδωσε στο Χι-
ούστον και στη γύρω περιοχή ένα
μάθημα ύψους 125 δισ. δολαρίων
για το τι σημαίνει να υποτιμά κανείς
τον πιθανό κίνδυνο πλημμύρας. Το
IPCC φαίνεται ότι έχει πια συνειδη-

τοποιήσει τη βαρύτητα της κλιμα-
τικής κρίσης. Στην περυσινή του
έκθεση περιέγραψε πόσο δύσκολο
είναι να περιοριστεί η άνοδος της
θερμοκρασίας στον 1,5 βαθμό Κελ-
σίου και πόσο σοβαρές συνέπειες
θα έχει ακόμη και αυτό το αισιόδοξο
σενάριο.

To πιθανότερο, όπως κατέληξε
άλλη έκθεση του ΟΗΕ, είναι ότι
οδεύουμε σε άνοδο τουλάχιστον 3
βαθμών Κελσίου, με αδιανόητες συ-
νέπειες για το περιβάλλον και την
οικονομία. Δυστυχώς, αυτή η δόση
πραγματικότητας γίνεται γνωστή
30 ολόκληρα χρόνια αφότου η κλι-
ματική αλλαγή εισήλθε στη δημόσια
συζήτηση. Η συνειδητοποίηση ότι
το κλίμα μπορεί να αλλάξει σε διά-
στημα δεκαετιών ήταν ένα μεγάλο
σοκ για τους επιστήμονες, που θε-
ωρούσαν ότι τέτοιες αλλαγές συμ-
βαίνουν μόνο σε ορίζοντα εκατον-
ταετιών ή χιλιετιών.

Λίμνες λιωμένου πάγου στη Γροιλανδία. Οι επιστήμονες αναρωτιούνται
πλέον εάν όσα ζοφερά προβλέπονται για το μέλλον είναι υπερβολικά ήπια.
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Bain, Cerberus
και Pimco
για τα ΜΕΔ 
της Τρ. Κύπρου
Η Apollo που αγόρασε το πρώτο πακέτο 

δανείων «Helix 1» βρίσκεται εκτός διαδικασίας

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Στη δεύτερη φάση της διαδικασίας
πώλησης του μεγάλου πακέτου μη
εξυπηρετούμενων δανείων με την
επωνυμία «Helix 2» έχει εισέλθει
η Τράπεζα Κύπρου. Τα επενδυτικά
ταμεία που ενδιαφέρονται για την
αγορά του χαρτοφυλακίου «Helix
2» και που αποκλειστικά παρου-
σιάζει η «Κ», είναι τρία. Ο λόγος

για τις Bain Capital, Cerberus Ca-
pital και ένας εκ των μεγαλομετό-
χων της Ελληνικής Τράπεζας, η
Pimco. Τη Δευτέρα 11 Νοεμβρίου
ξεκίνησε η δεύτερη φάση της δια-
δικασίας την πώλησης, η οποία και
αναμένεται να κλείσει στο επόμενο
διάστημα. Τα τρία μεγάλα επενδυ-
τικά ταμεία έχουν διασταυρώσει
τα ξίφη τους για ένα χαρτοφυλάκιο
που είναι το μισό (50%) από αυτό
του «Helix 1», το οποίο ήταν 5,7
δισεκατομμύρια δάνεια συμβατικών
υπολοίπων (contractual amount).

Τα πραγματικά οφειλόμενα υπό-
λοιπα στα βιβλία της τράπεζας πριν
από τον σχηματισμό των προβλέ-
ψεων για το Helix 1 ήταν στα 2,7
δισ. ευρώ (gross book value). Άρα,
αναλογικά, το «Helix 2» αφορά δά-
νεια συμβατικών υπολοίπων 2,8
δισ. ευρώ. Για τα πραγματικά οφει-
λόμενα έχουν εικόνα μόνο οι τρεις
μνηστήρες για τα ΜΕΔ της Τρ. Κύ-
πρου, Bain, Cerberus και Pimco.
Το χαρτοφυλάκιο, που είναι προς
διάθεση πάντως, εμπεριέχει οικι-
στικά, επιχειρηματικά και κατα-
ναλωτικά δάνεια. Κατά τη δεύτερη
φάση που τρέχει αυτή την περίοδο,
οι μνηστήρες έχουν μια πιο λεπτο-
μερή πληροφόρηση αναφορικά με
την ποιότητα των δανείων και προ-
χωρούν σε βαθύτερο έλεγχο δέου-
σας επιμέλειας (due diligence) των
στοιχείων που προσφέρει προς πώ-
ληση η Τράπεζα. Δηλαδή, εάν στην
πρώτη φάση οι επενδυτές προχώ-
ρησαν στην ανάλυση των 100 με-
γαλύτερων δανειοληπτών του χαρ-
τοφυλακίου, τώρα τα επενδυτικά
ταμεία προχωρούν σε έλεγχο σχε-
δόν όλου του φάσματος των δα-
νειοληπτών. Το ίδιο και με τα ακί-
νητα, εάν για παράδειγμα εκτίμη-
σαν τα 100 πρώτα ακίνητα, στη
δεύτερη φάση προχωρούν με εκτί-
μηση (evaluation) όλου του χαρ-
τοφυλακίου (asset). Πλέον, οι τρεις
μνηστήρες θα τεκμηριώσουν στο
αμέσως επόμενο διάστημα τη μη
δεσμευτική προσφορά που έχουν

ήδη δώσει (non-biding) ή θα τη
διαφοροποιήσουν προς τα πάνω ή
προς τα κάτω μετά και τον έλεγχο
του χαρτοφυλακίου. Τελικώς, η μη
δεσμευτική τους προσφορά, θα γί-
νει πλέον δεσμευτική και θα αξιο-
λογηθεί από την Τράπεζα Κύπρου
για τον προτιμητέο προσφοροδότη.
Όπως είχε καταγραφεί και σε πα-
λαιότερο ρεπορτάζ της «Κ», η Τρά-
πεζα Κύπρου θέλει να κλείσει το
«Helix 2» πριν το τέλος του έτους,
ώστε στα πρώτα της αποτελέσματα
στις αρχές του 2020 να προχωρήσει
στις ανάλογες ανακοινώσεις.

Τα ονόματα
Η Pimco είναι πλέον γνωστή

στο χάρτη της Τράπεζας Κύπρου,
αλλά και της Κύπρου γενικότερα.
Είναι ένας εκ των μεγαλομετόχων
της βασικής ανταγωνίστριας τρά-
πεζας της Τρ. Κύπρου, της Ελλη-

νικής Τράπεζας, η οποία είναι μέ-
τοχος με το 17,3% τον μετοχών.
Πρωταγωνίστησε στην αύξηση κε-
φαλαίου της Ελληνικής Τράπεζας
με ιδιωτική τοποθέτηση 50 εκατ.
ευρώ κεφαλαίων, καθώς επίσης εκ-
προσωπείται στο διοικητικό συμ-
βούλιο με τον Kristofer Kraus. Η
Pimco, επίσης, συμμετείχε και στο
«Helix 1» της Τράπεζας Κύπρου,
δανείζοντας περί τα 400 εκατ. ευρώ
στο επενδυτικό ταμείο Apollo για
να πραγματοποιήσει την αγορά.
Υπενθυμίζεται πως η Apollo αγό-
ρασε το «Helix 1» έναντι 1,4 δισ.
ευρώ.

Από την άλλη, βλέπουμε ότι στα
κυπριακά τραπεζικά δεδομένα κά-
νουν ποδαρικό δύο επενδυτικά τα-
μεία τα οποία έχουν κάνει ήδη
κρούσεις σε ελληνικά χαρτοφυλά-
κια, αλλά ποτέ ξανά σε κυπριακά.
Η Bain Capital είναι το ταμείο που

απέκτησε έναντι 430 εκατ. ευρώ
το χαρτοφυλάκιο ΜΕΔ της Τράπε-
ζας Πειραιώς με ονομασία «Amo-
eba» το 2018. Η συνολική αξία του
χαρτοφυλακίου που αγόρασε η
Bain ανήλθε στα 1,9 δισ. ευρώ, με
τη λογιστική αξία του στα 1,4 δισ.
ευρώ). Ήταν και το πρώτο χαρτο-
φυλάκιο ΜΕΔ με εξασφαλίσεις ακί-
νητα που πώλησε τράπεζα από την
Ελλάδα. HBain Capital διαχειρίζεται
περιουσιακά στοιχεία περίπου 105
δισ. δολάρια. Ιδρύθηκε το 1984.

Η Cerberus έχει κυρίως συζη-
τήσει την τελευταία χρονιά με πολ-
λές τράπεζες για απόκτηση των
προβληματικών τους χαρτοφυλα-
κίων, είτε είναι οικιστικά, είτε επι-
χειρηματικά, είτε λιανικής. Ωστόσο,
η Cerberus παρουσιάστηκε πρό-
θυμη να αποκτήσει και άλλα προ-
ϊόντα, όπως ναυτιλιακά ΜΕΔ τρα-
πεζών, αλλά και έτοιμη «στημένη»

εταιρεία εξυπηρέτησης ΜΕΔ την
οποία στην ολότητά της και θα εξυ-
πηρετούσε τα δάνεια που είχε ανα-
λάβει.H Cerberus ιδρύθηκε το 1992
και διαχειρίζεται περιουσιακά στοι-
χεία 42 δισ. δολαρίων.

Εκτός η Apollo
Ενώ εξ αρχής διέρρεε πως η

Apollo θα ήταν ο πιθανός αγορα-
στής και του «Helix 2», εντέλει δεν
ήταν μόνο φήμες. Μετά το «στή-
σιμο» της Gordian Holdings που
καλείται να διαχειριστεί τα δάνεια
που απέκτησε η Apollo, υπάρχει
μεγάλος όγκος δανείων που θα πρέ-
πει να εξυπηρετήσει το εν λόγω
Ταμείο. Με την πιθανή απόκτηση
και του «Helix 2» η έκθεση αυτή
θα ήταν πολύ μεγάλη και σε πολύ
μικρό διάστημα, κάτι το οποίο τους
ανάγκασε να κάνουν δεύτερες σκέ-
ψεις.

Η Bain Capital είναι το ταμείο που απέκτησε έναντι 430 εκατ. ευρώ το χαρτοφυλάκιο ΜΕΔ της Τράπεζας Πειραιώς με ονομασία «Amoeba» το 2018.

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΥ ΣΤΑΜΟΥ*

Η κλιματική αλλαγή και τα έργα υποδομής
Ερευνητές από 24 χώρες της Ευ-
ρώπης κατέληξαν πρόσφατα στο
συμπέρασμα ότι η κλιματική αλ-
λαγή επηρεάζει τις πλημμύρες. Η
αύξηση των εκπομπών αερίων του
θερμοκηπίου προκαλεί την αύξηση
της θερμοκρασίας του αέρα, η οποία
«πυροδοτεί» ένα ντόμινο διεργα-
σιών που κατά σειράν είναι η αύ-
ξηση της εξάτμισης των νερών, η
αύξηση της βροχόπτωσης και η
πρόκληση εντονότερων ακραίων
καιρικών φαινομένων (π.χ. καται-
γίδων) που οδηγούν σε ισχυρότερες
και συχνότερες πλημμύρες.

Στην Ελλάδα, η καταστροφική
πλημμύρα στη Μάνδρα το 2017
αποδόθηκε κυρίως στην έλλειψη
έργων αντιπλημμυρικής προστα-
σίας, αλλά και στην πολύ έντονη
βροχόπτωση που σύμφωνα με ει-
δικούς επιστήμονες οφειλόταν
στην επίδραση της κλιματικής αλ-
λαγής (Κ.Α.). 

Θα αποφεύγαμε τα καταστρο-
φικά αποτελέσματα στη Μάνδρα,
αν είχαμε κατασκευάσει τα απα-
ραίτητα αντιπλημμυρικά έργα, συν-
δυάζοντάς τα με ένα σύστημα έγ-
καιρης προειδοποίησης, και αν εί-
χαμε λάβει υπόψη την επίδραση

της κλιματικής αλλαγής στον τρόπο
με τον οποίο σχεδιάζουμε τα έρ-
γα.

Είναι προφανές ότι πρέπει πλέον
οι επιπτώσεις της κλιματικής αλ-
λαγής να παίζουν ρόλο στον σχε-
διασμό. Επιπλέον, όταν επιθυμούμε
να χρηματοδοτηθεί ένα μεγάλο έρ-
γο υποδομής στην Ελλάδα από το
Ευρωπαϊκό Ταμείο Περιφερειακής
Ανάπτυξης και το Ταμείο Συνοχής,
θα πρέπει να τεκμηριώνουμε ανα-
λυτικά ότι το έργο έχει ανθεκτικό-
τητα (resilience) στις επιπτώσεις
της κλιματικής αλλαγής στις οποίες
προσαρμόζεται· και ότι εκπέμπει
περιορισμένο όγκο αερίων του θερ-
μοκηπίου. 

Η τεκμηρίωση αυτή μπορεί να
γίνεται και στις τρεις φάσεις της
μελέτης ενός έργου υποδομής (προ-
καταρκτική μελέτη, προμελέτη και
οριστική μελέτη) ακολουθώντας
τους κανονισμούς σχεδιασμού του,
στους οποίους θα πρέπει να προ-
διαγράφεται επαρκώς η μεθοδο-
λογία διερεύνησης των επιπτώσεων
της Κ.Α. Ενδεικτικά, για ένα έργο
αντιπλημμυρικής προστασίας με
τις επιμέρους συνιστώσες του (αγω-
γοί, δεξαμενές, αντλίες, υλικά κα-

τασκευής κ.ά.), η μεθοδολογία αυτή
μπορεί να περιλαμβάνει τη διερεύ-
νηση τουλάχιστον δύο σεναρίων
αύξησης θερμοκρασίας (π.χ. 2 και
3 βαθμών Κελσίου στον χρόνο ζωής
του έργου). 

Επιπλέον, ενδείκνυται η εξέταση
σειράς εναλλακτικών λύσεων σχε-
διασμού, για κάθε μια από τις οποίες
εκτιμούμε την αύξηση του κινδύνου
από την πλημμύρα εξαιτίας της
κλιματικής αλλαγής και τρόπους
μείωσής του με δομικά έργα (π.χ.
αγωγούς μεγάλης διατομής) ή άλλα

μέτρα (π.χ. συστήματα έγκαιρης
προειδοποίησης)· τις ποσότητες
των αερίων θερμοκηπίου που
εκλύονται από τις συνιστώσες του
έργου και τρόπους περιορισμού
τους (π.χ. με τη χρήση νέων και
καινοτόμων υλικών και τεχνολο-
γιών)· και την επιλογή της βέλτιστης
λύσης χρησιμοποιώντας ανάλυση
κόστους - οφέλους, στην οποία
λαμβάνονται υπόψη χαρακτηρι-
στικά που συνδέονται με την κλι-
ματική αλλαγή. 

Η ακαδημαϊκή κοινότητα μπορεί
να συμβάλει σε αυτήν την προ-
σπάθεια με την εξειδικευμένη έρευ-
να που πραγματοποιεί για την επι-
στημονική τεκμηρίωση της εφαρ-
μοζόμενης τεχνολογίας και με τη
σχετική εκπαίδευση των αρμόδιων
μηχανικών.

Οι υφιστάμενοι κανονισμοί και
προδιαγραφές σχεδιασμού των έρ-
γων υποδομής στην Ελλάδα ανα-
φέρονται συνοπτικά στις επιπτώ-
σεις της κλιματικής αλλαγής ή δεν
τις εξετάζουν καθόλου. Επιπλέον,
τα τελευταία χρόνια στην Ελλάδα
έχουν γίνει σημαντικές προσπά-
θειες για την προσαρμογή στις επι-
πτώσεις του φαινομένου, όπως αυ-

τές της Τράπεζας της Ελλάδος, της
διαΝΕΟσις και του υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας. Ιδιαί-
τερη σημασία έχει το κείμενο της
Εθνικής Στρατηγικής για την Προ-
σαρμογή στη Κλιματική Αλλαγή,
στο οποίο αναφέρεται ότι «οι διά-
φορες μελέτες που εκπονούνται
για μελλοντικά έργα (π.χ. μελέτες
περιβαλλοντικών επιπτώσεων) θα
πρέπει να λαμβάνουν υπόψη τις
επιπτώσεις της κλιματικής αλλαγής
στη βιοποικιλότητα».

Σήμερα, που η κλιματική αλλαγή
αποτελεί το σημαντικότερο παγ-
κόσμιο πρόβλημα, είναι απολύτως
απαραίτητη η σύνταξη σύγχρονων
κανονισμών εκπόνησης μελετών
έργων υποδομής στη χώρα μας,
στους οποίους λαμβάνονται υπόψη
επαρκώς οι επιπτώσεις της. Επι-
πλέον, κρίνεται αναγκαία η συμ-
μετοχή των εξειδικευμένων στον
σχεδιασμό των έργων υποδομής
μηχανικών (μελετητών και ερευ-
νητών), στη διαμόρφωση της πο-
λιτικής, των ενεργειών και των
δράσεων που αφορούν την επίδρα-
ση της Κ.Α. στα έργα υποδομής
της χώρας μας. Το θέμα αυτό ανα-
δείχθηκε στο πρόσφατο διεθνές

συνέδριο «Οι μελετητικές-συμβου-
λευτικές επιχειρήσεις μπροστά
στις νέες απαιτήσεις και αγορές»,
το οποίο διεξήχθη στην Αθήνα στις
26 και 27 Σεπτεμβρίου 2019 και
κατά το οποίο αναλύθηκαν και συ-
ζητήθηκαν θέματα όπως οι δυνα-
τότητες της εθνικής οικονομίας
για την υλοποίηση αναπτυξιακών
έργων και έργων υποδομής, τα νέα
χρηματοδοτικά μοντέλα, τα νέα
πεδία δραστηριοτήτων, η προσαρ-
μογή των έργων στην Κ.Α., οι «έξυ-
πνες πόλεις» κ.ά.

Η συστηματική αντιμετώπιση
των επιπτώσεων της Κ.Α. παγκο-
σμίως, αλλά και στην Ελλάδα, δίνει
το αισιόδοξο μήνυμα ότι ο σχεδια-
σμός των έργων υποδομής σε συν-
θήκες Κ.Α. στη χώρα μας είναι
απλώς θέμα χρόνου.

* Ο κ. Αναστάσιος Στάμου είναι
καθηγητής και διευθυντής του
Εργαστηρίου Εφαρμοσμένης
Υδραυλικής του Εθνικού Μετσόβιου
Πολυτεχνείου, επισκέπτης καθηγητής
του Πολυτεχνείου Μονάχου και μέλος
του Συμβουλίου Δημοσίων Εργων
(Τμήμα Μελετών) του υπουργείου
Υποδομών και Μεταφορών. 
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Η Pimco συμμετείχε και
στο «Helix 1» της Τράπε-
ζας Κύπρου, δανείζον-
τας περί τα 400 εκατ.
ευρώ στο επενδυτικό
ταμείο Apollo.
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Η συστηματική αντιμε-
τώπιση των επιπτώσε-
ων της κλιματικής αλλα-
γής παγκοσμίως, αλλά
και στην Ελλάδα, δίνει
το αισιόδοξο μήνυμα ότι
ο σχεδιασμός των έρ-
γων υποδομής είναι
απλώς θέμα χρόνου.
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Όταν τον περασμένο Σεπτέμβριο
ο απερχόμενος επικεφαλής της
ΕΚΤ μείωσε εκ νέου το βασικό επι-
τόκιο καταθέσεων στο -0,50%, πολ-
λοί έσπευσαν να χαρακτηρίσουν
το κύκνειο άσμα ενός ομολογου-
μένως επιτυχημένου Ευρωπαίου
κεντρικού τραπεζίτη ως προάγγελο
νέων δεινών για τον τραπεζικό κλά-
δο πανευρωπαϊκά.

Αρνητικά επιτόκια σημαίνει,
υπεραπλουστευτικά, χαμηλότερα
επιτόκια έσοδα (τα έσοδα από τό-
κους αναλογούν μεσοσταθμικά στο

60%-65% των βασικών εσόδων και
επιδρούν καταλυτικά στην απόδο-
ση ιδίων κεφαλαίων), άρα και με-
ταξύ άλλων, υψηλότερο δείκτη κό-
στους προς έσοδα (βασικού δείκτη
επιχειρηματικής αποτελεσματικό-
τητας). Όσο κι αν ακούγεται πε-
ρίεργο, υπάρχουν εδώ και καιρό
τράπεζες στη Σκανδιναβία, προ-
σφάτως στην Ελβετία, όμως και
αλλού, που προσφέρουν αρνητικά
επιτόκια δανεισμού. Η τράπεζα Jy-
ske λ.χ. (η τρίτη μεγαλύτερη τρά-
πεζα της Δανίας) προσφέρει δε-
καετή στεγαστικά δάνεια με -0,50%,
ήτοι σε πληρώνει 0,50% ετησίως
για να πάρεις δάνειο από αυτήν...

Βέβαια, το καθεστώς αρνητικών
επιτοκίων (που μάλλον δεν αποτελεί

σύντομη χρονική παρένθεση, αλλά
ήρθε για να μείνει) δεν είναι η μο-
ναδική σοβαρή απειλή για τα έσοδα
των ευρωπαϊκών τραπεζών (των
εγχωρίων μη εξαιρουμένων). Οι
νέες κανονιστικές απαιτήσεις, οι
αποχρώσες ενδείξεις επερχόμενης
οικονομικής ύφεσης, ο επαπειλού-
μενος εμπορικός πόλεμος μεταξύ
Ανατολής και Δύσης, οι δυνάμεις
διατάραξης των εφαρμοζόμενων
επιχειρηματικών μοντέλων (dis-
ruption forces) επιτείνουν την αγω-
νία των διοικήσεων, των μετόχων
και των δυνητικών επενδυτών πως
τα χειρότερα είναι μπροστά μας.

Απόρροια όλων αυτών είναι το
γεγονός πως οι ευρωπαϊκές τρά-
πεζες, που κυρίως πλήττονται από
τα παραπάνω, αποτιμώνται σημαν-
τικά χαμηλότερα από τις αμερικα-
νικές, αλλά και από πολλές αντί-
στοιχες, τόσο ανεπτυγμένων όσο
και αναδυόμενων αγορών (διάμεση
τιμή μετοχής προς λογιστική αξία
ευρωπαϊκών τραπεζών: 0,65, αμε-
ρικανικών: 1,35).

Στην ελληνική πραγματικότητα,
η αρνητική (για τα έσοδα) εξέλιξη
των χαμηλών επιτοκίων έρχεται
να συνοδεύσει την εκτεταμένη, τα
τελευταία έτη, απομόχλευση των
τραπεζικών ισολογισμών (πωλήσεις
και τιτλοποιησεις δανειακών χαρ-
τοφυλακίων) που πραγματοποι-
ήθηκε σε μια προσπάθεια να ξε-
περαστεί το τεράστιο και δυσεπί-
λυτο πρόβλημα των μη εξυπηρε-
τουμένων ανοιγμάτων, που απειλεί
ευθέως την κεφαλαιακή επάρκεια
των τραπεζών.

Είναι προφανές πως στη χώρα
μας, ο άνεμος των τεκτονικών αλ-
λαγών στις διεθνείς αγορές κεφα-
λαίων δεν έχει πνεύσει ακόμα ισχυ-
ρός. Οι αποδόσεις των ελληνικών
ομολόγων βρίσκονται σε ιστορικά

χαμηλά, λόγω κυρίως της πολίτικης
σταθερότητας, σε συνέχεια των
εκλογών του Ιουλίου του 2019, άλλα
και πλειάδας ιδιαιτέρα θετικών εξε-
λίξεων στον χώρο της οικονομίας
(αναβαθμίσεις πιστοληπτικής αξιο-
λόγησης της χώρας, το asset pro-
tection scheme, μείωση φορολο-
γίας, εκκίνηση εμβληματικών επεν-
δύσεων και αποκρατικοποιήσεων
κ.λπ.). Ανάλογη πτωτική πορεία
έχουν ακολουθήσει τα επιτόκιο
καταθέσεων (σήμερα μεσοσταθ-
μικά στο 0,26%) όχι όμως και αυτά
των χορηγήσεων, που βρίσκονται
αισθητά υψηλοτέρα των ευρωπαϊ-
κών. Ο βαρύτατα πληγωμένος, σε
διαδικασία ανάρρωσης, εγχώριος
τραπεζικός κλάδος επιχειρεί την
ανάκαμψή του μη ακολουθώντας
προς το παρόν τη διεθνή τάση στα
επιτόκια χορηγήσεων. Παράλληλα,
τα έσοδα από προμήθειες παρα-
μένουν χαμηλά, όμως λύση στο
πρόβλημα δεν αποτελεί η οριζόντια

επιβολή χρεώσεων στις πάσης φύ-
σεως συναλλαγές (που αντανακλά
αρνητικά και στην κοινωνική διά-
σταση του ρόλου τους), αλλά εξυ-
πνότερες επιλογές, όπως αύξηση
εσόδων από προμήθειες, λ.χ., ανά-
πτυξης συμβουλευτικών υπηρε-
σιών, διαχείρισης περιούσιας, τρα-
πεζοασφάλειες, υποστήριξης εμ-
πορίου, έκδοσης/ πρακτόρευςης
αμοιβαίων κεφαλαίων και άλλων
δομημένων χρηματοοικονομικών
εργαλείων, χρηματιστηριακές δρα-
στηριότητες, περαιτέρω δραστη-
ριοποίηση στις αγορές συναλλάγ-
ματος κ.λπ.

Η εξίσωση όμως της βιώσιμης
και αειφόρου οργανικής ανάπτυξης
περιλαμβάνει δύο παράγοντες, τα
έσοδα και το κόστος. Στον τομέα
αυτό (κόστος), οι εγχώριες τράπεζες
έχουν ακόμη μεγάλη απόσταση να
διανύσουν έως το σημείο ισορρο-
πίας. Οι δαπανηρές εθελούσιες έξο-
δοι προσωπικού έχουν εξαντλήσει

εν πολλοίς τη δυναμική τους και
οι διοικήσεις θα πρέπει πλέον να
χρησιμοποιήσουν ευρηματικότε-
ρους και αποτελεσματικότερους
τρόπους μείωσης του δυσανάλογα
υψηλού λειτουργικού κόστους των
τραπεζών.

Στη μάχη αυτή, η δημιουργία
και λειτουργία πλέγματος από κοι-
νές πλατφόρμες (δίκτυα ΑΤΜs, υπο-
δομές έκδοσης καρτών και αποδο-
χής συναλλαγών, contact centers,
κανονιστική συμμόρφωση και γε-
νικά μη διαφοροποιητικών λειτουρ-
γιών που εκφεύγουν της βασικής
τους δραστηριότητας), η χρήση
αναδυόμενων τεχνολογιών και ο
ψηφιακός μετασχηματισμός (εισα-
γωγή της τεχνητής νοημοσύνης
στην προηγμένη ανάλυση μέγα-
δεδομένων για την καλύτερη δια-
χείριση κινδύνων αλλά και σε άλλες
βασικές δραστηριότητες, της τε-
χνολογίας block chain, των υπη-
ρεσιών cloud κ.λπ.) που αποτελούν
θεμελιώδη συστατικά των σύγχρο-
νων επιχειρηματικών μοντέλων,
μπορούν να μειώσουν δραστικά
το λειτουργικό κόστος και να κά-
νουν τις τράπεζες ασύγκριτα απο-
τελεσματικότερες.

Σε ένα μακροοικονομικό περι-
βάλλον γεμάτο από απειλές και
ισχυρές προκλήσεις, οι τράπεζες
καλούνται να αντιμετωπίσουν πέ-
ραν όλων αυτών και επιπρόσθετους
εχθρούς προερχόμενους από το δι-
κό τους οικοσύστημα.

Οι εταιρείες χρηματοοικονομι-
κής τεχνολογίας (γνωστές ως Fin-
Techs), οι Big techs (Amazon, Fa-
cebook, Google, Apple κ.λπ.), οι
ψηφιακές τράπεζες και οι υπόλοιπες
challenger banks σχηματίζουν για
τις παραδοσιακές τράπεζες έναν
σθεναρό και επικίνδυνο εχθρό «εκ
των έσω». Δεδομένου δε των ισχυ-

ρών συγκριτικών τους πλεονεκτη-
μάτων (χαμηλό λειτουργικό κόστος,
πολύ ανταγωνιστικές χρεώσεις
προϊόντων και υπηρεσιών, αμεσό-
τητα και ταχύτητα στην εξυπηρέ-
τηση, ισχυρές τεχνολογικές υπο-
δομές αιχμής, πρόσβαση σε τερά-
στιες βάσεις δεδομένων, ελευθερία
από τα βάρη μη εξυπηρετούμενων
δανείων και ανάγκες προβλέψεων
κ.λπ.) αποτελούν, χωρίς αμφιβολία,
παρούσα και ξεκάθαρη απειλή για
τη μελλοντική κερδοφορία, αλλά
μακροχρόνια ίσως και για τη βιω-
σιμότητα των παραδοσιακών τρα-
πεζών υπό την παρούσα μορφή
τους. 

Αδήριτη ανάγκη αλλά και στρα-
τηγικό μονόδρομο αποτελεί η ανα-
προσαρμογή και ο ανασχηματισμός
των επιχειρηματικών μοντέλων
λειτουργίας και οργανικής ανάπτυ-
ξης των παραδοσιακών τραπεζών,
που πρέπει απαραίτητα να λάβουν
σοβαρά υπόψη, τις νέες, όσο και
τις υπό διαμόρφωση συνθήκες της
χρηματοπιστωτικής αγοράς διε-
θνώς. Με την απόδοση των ιδίων
κεφαλαίων (ROE) στο μόλις 2,89%
για το α΄ εξάμηνο 2019 (συγκριτικά
με το επίσης σχετικά χαμηλό 6,86%
πανευρωπαϊκά) το αδιέξοδο είναι
δεδομένο.

Με την τέλεια αυτή καταιγίδα
να είναι όχι απλώς ορατή αλλά σε
πλήρη εξέλιξη, η ρήση «ή αλλά-
ζουμε τώρα ή βουλιάζουμε» δεν θα
μπορούσε να είναι περισσότερο
επίκαιρη.

Ο κ. Ηλίας Ε. Ξηρουχάκης είναι
αναπληρωτής διευθύνων σύμβουλος
του Ταμείου Χρηματοπιστωτικής
Σταθερότητας.
Οι απόψεις που εκφράζονται από τον
συγγραφέα στο παρόν άρθρο είναι
προσωπικές.

Οι τράπεζες αντιμέτωπες με την τέλεια καταιγίδα

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Στα 1,6 δισεκατομμύρια ευρώ ανέρ-
χεται η χρηματοδότηση που έχει
λάβει η Κύπρος από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων (ΕΤΕπ) κατά
την περίοδο 2014 – 2019. Στα μέσα
της εβδομάδας ο υπουργός Οικονο-
μικών Χάρης Γεωργιάδης υπέγραψε
συμφωνία δανείου ύψους 40 εκατομ-
μυρίων ευρώ με την ΕΤΕπ για τη σύ-
σταση ταμείου το οποίο θα χρημα-
τοδοτεί επενδύσεις εκ μέρους νοικο-
κυριών, μικρομεσαίων επιχειρήσεων
(ΜμΕ) και αρχών τοπικής αυτοδιοί-
κησης στους τομείς των ανανεώσιμων
πηγών ενέργειας και της ενεργειακής
αποδοτικότητας. Επιπλέον χρημα-
τοδοτική συνεισφορά 40 εκατ. ευρώ
προς το Ταμείο θα καταβληθεί από
το κράτος, μέσω του επιχειρησιακού
προγράμματος «ανταγωνιστικότητα
και  αειφόρος ανάπτυξη», ενώ τρά-
πεζες θα συνεισφέρουν επίσης ποσό
40 εκατ. ευρώ. Είναι η δεύτερη φορά
που μέσα σε τρεις μήνες έχει χρημα-
τοδοτήσει η ΕΤΕπ την Κύπρο, καθώς
το Σεπτέμβριο υπογράφηκαν νέα δά-
νεια ύψους 170 εκατ. ευρώ. Έως τώρα,
οι επενδύσεις που έγιναν στην Κύπρο
μέσω του διεθνούς ταμείου ανέρχον-
ται σε 550, που αφορούν ως επί το
πλείστον τον ιδιωτικό, αλλά 50 από
αυτές αφορούν και στο δημόσιο.
Όπως παρουσιάζει επίσημα στοιχεία
το υπουργείο Οικονομικών, οι χρη-
ματοδοτήσεις της ΕΤΕπ κατηγοριο-
ποιούνται ως εξής: ενέργεια 18%,
ύδρευση και αποχέτευση 16%, δάνεια
για μικρομεσαίες επιχειρήσεις και
εταιρείες μεσαίας κεφαλαιοποίησης
29%, υγεία και εκπαίδευση 14%, σύν-
θετες υποδομές 12%, μεταφορές 6%,
αστικές υποδομές 3%, υπηρεσίες 2%.
Αναφορικά με την πιο πρόσφατη χρη-
ματοδότηση που υπεγράφη, η χρη-
ματοδότηση θα προσφέρεται με ευ-
νοϊκούς όρους μέσω ενδιάμεσων τρα-
πεζικών οργανισμών με σκοπό να
ενισχύσει την ανταγωνιστικότητα
της οικονομίας και να συμβάλει στη
μείωση των εκπομπών διοξειδίου του
άνθρακα μέσω παρεμβάσεων εξοι-

κονόμησης ενέργειας και βελτίωσης
της ενεργειακής απόδοσης. Αξίζει να
σημειωθεί πως εάν υπολογιστούν τα
ποσά που έχει παραχωρήσει η ΕΤΕπ
από το 1981 μέχρι και σήμερα, φτά-
νουν τα 4,3 δισ. ευρώ.

Η χρηματοδότηση σε μικρές
Τα δάνεια για μικρομεσαίες επι-

χειρήσεις (ΜμΕ) και σε εταιρείες με-
σαίας κεφαλαιοποίησης, όπως δεί-
χνουν τα στοιχεία μέχρι και το τέλος
του 2018, ανέχονται κατά μέσο όρο
1,07 εκατ. ευρώ. Το μικρότερο δάνειο
που έχει παραχωρηθεί σε εταιρεία
από την «αποθήκη» της ΕΤΕπ στην
Κύπρο είναι 10 χιλιάδες ευρώ, ενώ
το μεγαλύτερο δάνειο 10,6 εκατ. ευρώ.
Τα ίδια στοιχεία δείχνουν πως 64 δά-
νεια που είχαν δοθεί μέχρι το 2018
σε μικρομεσαίες επιχειρήσεις μέσω

χρηματοδοτήσεως της ΕΤΕπ ήταν
κάτω από 100 χιλιάδες ευρώ, ενώ
έχουν δοθεί και 38 δάνεια αξίας άνω
των 2 εκατ. ευρώ. Όσον αφορά στους
δανειολήπτες, το 30% μέχρι το 2018,
είχαν λάβει το 80% των παραπάνω
δανειοδοτήσεων.

Η ΕΤΕπ, αφού έχει πιστοληπτική
ικανότητα (AAA), της επιτρέπει να
δανείζεται κεφάλαια με ευνοϊκά επι-
τόκια από τις διεθνείς κεφαλαιαγορές,

μέσω της έκδοσης ομολόγων και το
όφελος αυτό μετακυλύεται στους πε-
λάτες της. 

Όπως αναφέρει το υπουργείο Οι-
κονομικών, το σχέδιο παραχώρησης
κυβερνητικών εγγυήσεων προς την
ΕΤΕπ για χορήγηση δανείων προς
τις κυπριακές τράπεζες για χρημα-
τοδότηση μικρομεσαίων επιχειρή-
σεων (SMEs) και εταιρειών μεσαίας
κεφαλαιοποίησης (Mid-caps) στην
Κύπρο φαίνεται ότι επιτυγχάνει τον
στόχο της στήριξης των ΜμΕ. Και
αυτό διότι «δεν έχουν στη συντριπτική
τους πλειοψηφία εναλλακτικές με-
σοπρόθεσμες και μακροπρόθεσμες
επιλογές χρηματοδότησης για τη δια-
τήρηση των δραστηριοτήτων τους,
ενώ θα πρέπει να τονισθεί ότι το Σχέ-
διο συνέβαλε επίσης σημαντικά στη
μείωση των δανειστικών επιτοκίων».

Χρηματοδότηση 1,6 δισ. ευρώ 
τα τελευταία 6 χρόνια από ΕΤΕπ
Υπεγράφη νέα συμφωνία 40 εκατ. για τη σύσταση ταμείου εστιασμένου στην ενέργεια

������

Εάν υπολογιστούν 
τα ποσά που έχει παρα-
χωρήσει η ΕΤΕπ από 
το 1981 μέχρι και σήμερα,
φτάνουν τα 4,3 δισ. ευρώ.

������

Το καθεστώς αρνητικών
επιτοκίων (που μάλλον
ήρθε για να μείνει) δεν
είναι η μοναδική σοβα-
ρή απειλή για τα έσοδα
των ευρωπαϊκών 
τραπεζών.

Ανοίγει ο δρόμος 
για την κατασκευή
του EuroAsia
Interconnector
Το αρμόδιο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας έχει εγκρίνει την πολεοδομική
άδεια, για την οποία είχε αιτηθεί η EuroAsia Interconnector
Limited, επίσημος φορέας υλοποίησης του Ευρωπαϊκού
Έργου Κοινού Ενδιαφέροντος EuroAsia Interconnector
PCI 3.10 Ισραήλ-Κύπρου-Ελλάδας, ανοίγοντας τον δρόμο
για την κατασκευή του σταθμού μετατροπής HVDC στην
Κοφίνου.

Σύμφωνα με ανακοίνωση της εταιρείας, η πολεοδομική
άδεια αφορά τα κατασκευαστικά έργα για τον σταθμό
μετατροπής υψηλής τάσης (HVDC Converter Station)
με μέγιστη δυνατότητα μεταφοράς 2.000 μεγαβάτ, ως
επίσης και τα σημεία προσαιγιάλωσης του υποθαλάσσιου
καλωδίου που συνδέει τα δί-
κτυα ηλεκτρισμού του Ισ-
ραήλ, της Κύπρου και της Ελ-
λάδος.

Όπως αναφέρεται, ο επί-
σημος Φορέας Υλοποίησης
του ευρωπαϊκού έργου ηλε-
κτρικής διασύνδεσης PCI 3.10
EuroAsia Interconnector πα-
ραμένει αφοσιωμένος και ερ-
γάζεται εντατικά για την έγ-
καιρη υλοποίηση του συνο-
λικού έργου κοινού ενδιαφέ-
ροντος εντός του πλαισίου
του Κανονισμού TEN-E και
όπως αυτό εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και
τα κράτη Κύπρου, Ελλάδας και Ισραήλ.

Τον Ιούνιο υπογράφηκε στο Υπουργείο Ενέργειας,
Εμπορίου και Βιομηχανίας στη Λευκωσία, η σύμβαση
παραχώρησης γης για την κατασκευή του σταθμού με-
τατροπής HVDC στην Κοφίνου. Η διάρκεια της σύμβασης
είναι 33 χρόνια, με τον Φορέα Υλοποίησης του έργου
να έχει το δικαίωμα ανανέωσης της σύμβασης για άλλες
δύο περιόδους 33 χρόνων, ενώ έχουν ήδη εκπονηθεί οι
απαραίτητες περιβαλλοντικές, τεχνικές και άλλες μελέτες,
και παράλληλα έχουν εξασφαλισθεί οι αναγκαίες άδειες
από τις κυπριακές αρχές.

Το κόστος κατασκευής της πρώτης φάσης της δια-
σύνδεσης Ισραήλ-Κύπρου-Ελλάδος με δυνατότητα με-
ταφοράς 1000MW, ανέρχεται σε 2,5 δισ. ευρώ, με ση-
μαντικά κοινωνικοοικονομικά οφέλη για τις εμπλεκόμενες
στο έργο χώρες. Η διασύνδεση Κύπρου-Ελλάδας PCI
3.10.1 αναμένεται να λειτουργήσει τον Δεκέμβριο του
2023 και παράλληλα μέχρι τον Δεκέμβριο του 2023 ανα-
μένεται να λειτουργήσει η ηλεκτρική διασύνδεση Κύ-
πρου-Ισραήλ PCI 3.10.2.

Ως κορυφαίο Ευρωπαϊκό Έργο Κοινού Ενδιαφέροντος,
η ηλεκτρική διασύνδεση EuroAsia Interconnector PCI
3.10 Ισραήλ-Κύπρου-Ελλάδας είναι επιλέξιμη για χορηγία
από το ταμείο ύψους €8,7 δισ. του μηχανισμού «Συνδέ-
οντας την Ευρώπη» (CEF).

������

Το αρμόδιο 
Τμήμα Πολεοδο-
μίας και Οικήσε-
ως της Κυπριακής
Δημοκρατίας
ενέκρινε την πο-
λεοδομική άδεια.

Η ΕΤΕπ, αφού έχει πιστοληπτική ικανότητα (AAA), της επιτρέπει να δανείζεται κεφάλαια με ευνοϊκά επιτόκια από τις διεθνείς
κεφαλαιαγορές, μέσω της έκδοσης ομολόγων.

Οσο κι αν ακούγεται περίεργο, υπάρχουν εδώ και καιρό τράπεζες στη Σκανδι-
ναβία, προσφάτως στην Ελβετία, όμως και αλλού, που προσφέρουν αρνητικά
επιτόκια δανεισμού. Η Jyske λ.χ. (η τρίτη μεγαλύτερη τράπεζα της Δανίας)
προσφέρει δεκαετή στεγαστικά δάνεια με -0,50%, ήτοι σε πληρώνει 0,50%
ετησίως για να πάρεις δάνειο από αυτήν...
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ΒΑΓΓΕΛΗΣ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗΣ

Μείωση επενδύσεων
προς startups για τρίτη
διαδοχική χρονιά

Ενίσχυση ελληνικών τραπεζών
«βλέπουν» επενδυτικοί οίκοι
Αγορά μετοχών συστήνει η HSBC – Θετικές εκτιμήσεις από Morgan Stanley 
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«Το ερώτημα είναι  
τι πραγματικά θέλουμε. 
Πολλούς που θα ξοδεύ-
ουν πολλά ή λίγους  
που θα ξοδεύουν  
λίγο περισσότερα;». 

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Το μέτρο -
-

-

-

-

Δεδομένου 
-

-

-

-

Υπάρχει -
-

-
-

-

Επαναπατρισμός

Η «χρυσή βίζα»

Στην Κύπρο
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«Αγκάθι» η υποχρεωτική διαμονή των αλλοδαπών στην Ελλάδα για 183 ημέρες

Οι προσφορές άλλων χωρών και ο φόβος για νέο φορολογικό παράδεισο

Το σχέδιο προσέλκυσης πλούσιων ξένων 
Σε ποιο κοινό στοχεύει η ελληνική κυβέρνηση, τι ισχύει σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη και οι πρώτες ενστάσεις

Ο φόρος των 100.000 
ευρώ θεωρείται  
από κάποιους υψηλό 
και αντικίνητρο για να  
μεταβάλουν τη φορο-
λογική τους κατοικία.

Περισσότεροι  
από 20.000 αλλοδαποί 
έχουν «μεταναστεύ-
σει» φορολογικά  
στην Πορτογαλία.



Δ Ι Ε Θ Ν ΗΚυριακή 24 Νοεμβρίου 2019 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η 9

Συνεχίζεται 
-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

H συμφωνία -

Η Κίνα έχει ήδη 
συνάψει συμφωνίες 
με Γουινέα για βωξίτη 
και Δημοκρατία του 
Κονγκό για κοβάλτιο.

Σε κινεζικά χέρια 
η εκμετάλλευση 
του υπεδάφους 
της Αφρικής
Νέα συμφωνία του Πεκίνου με την 
Γκάνα για το 5% του βωξίτη της χώρας
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Σύμφωνα -

Αυξήθηκαν 
οι παραγγελίες 
των εταιρειών 
που προσφέρουν 
χρηματοκιβώτια 
αλλά και ειδικά 
θωρακισμένα 
δωμάτια φύλαξης.

Ανάρπαστα τα χρηματοκιβώτια
για φύλαξη ρευστού και χρυσού
Δισεκατομμυριούχοι επιλέγουν παλιούς τρόπους προστασίας της περιουσίας τους 
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Η αμερικανική -
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Εργαλεία για τις ασφαλιστικές εταιρείες τα έξυπνα ρολόγια

Στόχος, να διατηρούν 
τους ασφαλισμένους 
τους σε καλή φυσική 
κατάσταση, ώστε να 
μειώσουν το κόστος 
της ιατροφαρμακευ-
τικής περίθαλψης.
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Η Moody’s υποβάθμισε 
τις γερμανικές τράπεζες 

Σύμφωνα 

EP
A
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REUTERS, BLOOMBERG

Σε χαμηλό δεκαετίας ο ρυθμός
ανάπτυξης της παγκόσμιας οικονομίας 
Ο ΟΟΣΑ καλεί τις κυβερνήσεις των κρατών μελών να προχωρήσουν σε αύξηση επενδύσεων

Για την επανεκκίνηση

 

Για τον ΟΟΣΑ
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Η πηγή ανησυχίας 

Η σημαντική 
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Ενισχύθηκαν 
οι γερμανικές εξαγωγές 
στις Ηνωμένες Πολιτείες 

Αυξήθηκαν κατά 
7,6% σε ετήσια βάση 
το τρίτο τρίμηνο του 
τρέχοντος έτους. 



Real EstateReal Estate
ΚΥΡΙΑΚΗ 24 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ  2019

Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Αρχισε να βρέχει;
Παρά το γεγονός ότι πριν από λίγες
μέρες μας αμόλησε εκείνες τις βρο-
χές που μας έδωσαν να πιστέψουμε
ότι φέτος θα έχουμε βαρυχειμωνιά,
εντούτοις στην πορεία άνοιξε ο
καιρός και η θερμοκρασία επανήλ-
θε σχεδόν σε ρυθμούς Ιουνίου.  Τις
τελευταίες μέρες αν και αίθριος ο
καιρός, η πτώση της θερμοκρασίας
είναι αισθητή ιδιαίτερα τις νυχτε-
ρινές ώρες, με τις προβλέψεις να
δείχνουν ένα μάλλον συννεφια-
σμένο σκηνικό με περιόδους ηλιο-
φάνειας, χωρίς να αποκλείονται
και ελαφριές βροχοπτώσεις.

Η πιο πάνω περιγραφή των και-

ρικών συνθηκών, εντελώς συμ-
πτωματικά, προσομοιάζει της γε-
νικής εικόνας προβλέψεων που
επικρατεί στην αγορά ακινήτων.
Υπήρξε μια γρήγορη μετάβαση
από την άνοιξη στο καλοκαίρι όπου
ο τομέας μπήκε σε ρυθμούς έντο-
νης δραστηριότητας και πλήρους
απασχόλησης – ίσως ακόμα και
έλλειψης εργατικού δυναμικού –
φέρνοντας παρατεταμένη λιακάδα
πάνω από τα κεφάλια μας και όση
ευεξία μπορεί να φέρει μαζί της
στον οργανισμό μας η δημιουργία

άφθονης βιταμίνης «D», ή η πα-
ρατεταμένη επιτυχία πωλήσεων.

Αυτό μέχρι που άρχισαν να πα-
ρουσιάζονται οι πρώτες αραιές νε-
φώσεις λόγω του επενδυτικού προ-
γράμματος.  

Αραιές νεφώσεις που ελάχιστοι
πήραν στα σοβαρά με αποτέλεσμα
όταν άνοιξαν πριν λίγες μέρες οι
κρουνοί του ουρανού λόγω των
διαφόρων τραμπαδόρων, τα όμβρια
ύδατα συμπαρέσυραν ό,τι βρήκαν
στο διάβα τους αφήνοντας σε πολ-
λές περιπτώσεις πίσω τους μεγάλες
ζημιές.

Τώρα είμαστε σε μια κατάσταση
αξιολόγησης αυτών των ζημιών
και ευελπιστούμε πως το αμέσως
επόμενο διάστημα ο καιρός θα μας
φερθεί κάπως πιο ήπια, έτσι ώστε
να μπορέσουμε να πάρουμε κάποια
μέτρα προστασίας και καλύτερης
αντιμετώπισης του τι θα ακολου-
θήσει.

Μέσα στα πλαίσια αυτής της
αξιολόγησης, ο κόσμος διερωτάται:
μήπως άρχισε ήδη να βρέχει και
απλά δεν το πήραμε χαμπάρι;  Εν-
νοώντας φυσικά πως μήπως άρχισε
μια νέα κρίση και αυτή θα μας βρει
εντελώς απροετοίμαστους;

Κατ’ αρχήν ας ολοκληρώσουμε
τον παραλληλισμό του καιρού με
την αγορά ακινήτων ή την οικο-
νομία γενικότερα.  Οι τέσσερις
εποχές του χρόνου, υπάρχουν κατ’
αντιστοιχία και στην οικονομία.
Μπορεί να μην είναι (και δεν είναι)
της ίδιας χρονικής διάρκειας αλλά
υπάρχει μια ορατή μετάβαση από
τη μια κατάσταση πραγμάτων στην
επόμενη, όπως ακριβώς από την
άνοιξη στο καλοκαίρι, από το κα-

λοκαίρι στο φθινόπωρο, από το
φθινόπωρο στον χειμώνα και ξανά
μανά.  Είναι ένας κύκλος.  Όπως
δεν πρέπει να αναμένει κάποιος
ένα μόνιμο καλοκαίρι, δεν πρέπει
να αναμένει μόνιμη ανάπτυξη.  Το
ίδιο ισχύει για την ύφεση και τον
χειμώνα και όλες τις άλλες μετα-
βατικές ενδιάμεσες περιόδους.

Πρέπει να ανησυχούμε λοιπόν;
Αν έπρεπε να απαντήσω μονο-

λεκτικά, θα ήμουν αναγκασμένος
να πω, «όχι».  Αλλά επειδή εδώ δεν
μας πιέζει ο (γελοίος) χρόνος των

διαφημίσεων για να πρέπει να
απαντούμε μονολεκτικά για ένα
τόσο σοβαρό θέμα, θα ήθελα να
επεκταθώ λίγο.

Και θα ήθελα να δούμε λίγο τις
μεταβιβάσεις ακινήτων, τόσο σε
αξία όσο και σε αριθμούς πωλή-
σεων.  Ο λόγος;  Πολύ απλά επειδή
στις μεταβιβάσεις, το ποσοστό των
πωλήσεων λόγω του επενδυτικού
προγράμματος είναι ελάχιστο κα-
θώς εκεί που αγοράζουν αυτοί οι
αγοραστές, συνήθως δεν έχουν
εκδοθεί τίτλοι ιδιοκτησίας για να

γίνουν μεταβιβάσεις αφού τα έργα
είναι υπό εξέλιξη.

Είμαστε ακόμη στο τρίτο δεκαή-
μερο του Νοέμβρη και έχουμε στοι-
χεία μέχρι το τέλος Οκτωβρίου.
Αυτοί οι δέκα μήνες μας δίνουν
μια ασφαλή εικόνα για το πώς θα
κλείσει ο χρόνος.  Σε παγκύπρια
κλίμακα φέτος πουλήθηκαν 12.398
ακίνητα συνολικής αξίας €2,66δισ.
Πέρυσι ολόκληρο το έτος πουλή-
θηκαν 15.199 ακίνητα συνολικής
αξίας €3,37δισ.  Δηλαδή σε αξία η
φετινή χρονιά κάλυψε το 79% της
περσινής και οι πωλήσεις κάλυψαν
το 82%.  Έχοντας ακόμη δύο μήνες
μπροστά μας, είναι λογικό να ανα-
μένεται πως συνολικά η χρονιά θα
κλείσει πολύ κοντά στην περσινή.
Αυτό υπό τις περιστάσεις κρίνεται
ως θετικό.

Κοντά στους πιο πάνω παγκύ-
πριους μέσους όρους κινήθηκαν
οι επαρχίες Λευκωσίας, Λεμεσού
και Πάφου.  Η Αμμόχωστος είναι
πίσω αφού οι πωλήσεις σε αριθμό
είναι στο 72% του συνόλου του
2018 και η αξία μόλις στο 56% του
συνόλου του 2018.  Καλύτερη επί-
δοση επικάλυψης έχει η Λάρνακα
όπου ο αριθμός πωλήσεων είναι
ήδη στο 89% του συνολικού περ-
σινού και η αξία στο 87% της συ-
νολικής περσινής.  Είναι λογικά
αναμενόμενο η Λάρνακα να στε-
φθεί πρωταθλήτρια σε αυτό το μέ-
τρο σύγκρισης.

Όπως και πέρσι, έτσι και φέτος
φαίνεται η Λευκωσία με τη Λεμεσό
να δίνουν μάχη στήθος με στήθος
στον συνολικό αριθμό πωλήσεων.
Το 2018 η Λευκωσία σημείωσε
4.215 πωλήσεις και η Λεμεσός

4.280.  Μέχρι τώρα φέτος, η Λευ-
κωσία σημείωσε 3.426 πωλήσεις
και η Λεμεσός 3.411 πωλήσεις.  Η
Λευκωσία είναι φυσικά χαμηλότερα
κατά 30% σε αξία πωλήσεων σε
σχέση με τη Λεμεσό (€690εκ έναντι
€980εκ αντίστοιχα).

Συνεπώς η εικόνα του 2019 κλεί-
νει με παρόμοιο τρόπο όπως το
2018.  Ήδη σημειώνονται πωλήσεις
μέσω πλειστηριασμών και ήδη πω-
λούνται πακέτα ακινήτων ή και
απομονωμένα από τις τράπεζες
και ο αρνητικός επηρεασμός είναι
μηδαμινός. Όμως υπάρχουν προ-
βλήματα μπροστά μας, όπως τα
μη εξυπηρετούμενα δάνεια, οι χα-
μηλές νέες χρηματοδοτήσεις και
πολλοί αστάθμητοι εξωγενείς πα-
ράγοντες. Το πρόβλημα συνεπώς
δεν αρχίζει και δεν τελειώνει με
το όποιο επενδυτικό πρόγραμμα. 

Οι προκλήσεις είναι πολλές και
γι’ αυτό χρειάζεται προσοχή. Άρα
αν ήταν να απαντήσω στο ερώτημα
αν πρέπει να ανησυχούμε με λίγες
λέξεις, τότε θα έλεγα πως «όχι,
αλλά χρειάζεται να είμαστε προ-
σεκτικοί στο άμεσο μέλλον, έχον-
τας πλήρη επίγνωση των προκλή-
σεων και πως αυτές μπορούν να
μας επηρεάσουν. Χρειάζεται ορθή
πληροφόρηση και γνώση του τομέα
και τους είδους των ακινήτων που
θα θέλαμε να τοποθετηθούμε. Η
δυναμική στην αγορά υπάρχει και
πρέπει να την διαφυλάξουμε πολ-
λές φορές λαμβάνοντας γενναίες
αποφάσεις».

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS,
CEO, APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

Υπήρξε μια γρήγορη μετάβαση της αγοράς ακινήτων από την άνοιξη στο κα-
λοκαίρι με έντονη δραστηριότητα. Ακολούθως όμως φθινοπώριασε και άρχι-
σαν να παρουσιάζονται οι πρώτες αραιές νεφώσεις λόγω του επενδυτικού
προγράμματος.
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Η δυναμική στην αγορά
υπάρχει και πρέπει 
να την διαφυλάξουμε
πολλές φορές 
λαμβάνοντας γενναίες
αποφάσεις.

Στρεβλώσεις από
μεσίτες-μαϊμού
στην αγορά ακινήτων 
Πώς λειτουργεί το κύκλωμα που εκμεταλλεύεται 

το πρόγραμμα της «χρυσής βίζας»

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Επιζήμια για την καλή «φήμη», αλλά
και για την ίδια την απόδοση του
προγράμματος χορήγησης αδειών
παραμονής «Χρυσή βίζα», είναι η
παρουσία σειράς εταιρειών αμφι-
βόλου προελεύσεως και φερεγγυό-
τητος, οι οποίες κινούνται την τε-
λευταία διετία στην εγχώρια αγορά,
χωρίς να έχουν ούτε τα απαιτούμενα
κεφάλαια, αλλά –και αυτό είναι ση-
μαντικότερο– συχνά εμπλέκονται
σε παράνομες δραστηριότητες,
όπως φοροδιαφυγή και «ξέπλυμα
βρώμικου χρήματος». Σύμφωνα με
ανθρώπους της αγοράς ακινήτων,
οι οποίοι ειδικεύονται στον τομέα
της «χρυσής βίζας», οι εν λόγω εται-
ρείες λειτουργούν εκτός των ορίων
του νόμου και προκαλούν σημαντικά
προβλήματα και στις υπόλοιπες,
καθώς η αρνητική εμπειρία που
έχουν αρκετοί επενδυτές τους στρέ-
φει σε άλλες χώρες με ανταγωνιστικά
προβλήματα.

Οπως αναφέρει στην «Κ» ο κ.
Βαγγέλης Κτενιάδης, πρόεδρος της
εταιρείας ανάπτυξης ακινήτων V2
Development, «υπολογίζουμε ότι
αυτή τη στιγμή, περίπου 700-800
ακίνητα δεν μπορούν να παραδο-
θούν στους νέους ιδιοκτήτες τους,
κυρίως Κινέζους, ακριβώς επειδή
οι εταιρείες που τους τα έχουν που-
λήσει αδυνατούν να καταβάλουν
τα ποσά που έχουν συμφωνηθεί με
τους ιδιοκτήτες των διαμερισμά-
των». Κατά πληροφορίες αυτό συμ-
βαίνει είτε επειδή οι λογαριασμοί
τους έχουν «παγώσει», κατόπιν εν-

τολής των φορολογικών υπηρεσιών,
είτε επειδή βρίσκονται στο στόχα-
στρο των διωκτικών αρχών για «ξέ-
πλυμα βρώμικου χρήματος». 

Οι εταιρείες αυτές υπολογίζονται
σε μερικές δεκάδες και είναι κυρίως
κινεζικής, ή και κυπριακής προ-
έλευσης, έχοντας δραστηριοποιηθεί
και σε άλλες χώρες, όπως Κύπρος,
Ισπανία και Πορτογαλία, πριν έρ-
θουν στην Ελλάδα. Κατά κανόνα
έρχονται σε επαφή με άλλες εται-
ρείες που έχουν το απαιτούμενο
πελατολόγιο (δηλαδή ενδιαφερό-
μενους αγοραστές) και επιχειρούν
να προωθήσουν σε αυτές τα ακίνητά
τους. Το πρόβλημα έγκειται στο ότι
τα διαμερίσματα αυτά δεν είναι ιδιό-
κτητα, αλλά επιχειρούν να τα προ-
μηθευτούν κυρίως μέσω προσυμ-
φώνων με τους ιδιοκτήτες, ιδιώτες,
αλλά και με επαγγελματίες του κλά-
δου. Ουσιαστικά, δεσμεύουν ακίνητα
για μήνες, έναντι μικρών προκατα-
βολών. Δεδομένου όμως ότι πλέον
αρκετές βρίσκονται στο στόχαστρο
των φορολογικών αρχών, αδυνατούν
να αποκτήσουν τα ακίνητα αυτά,
παρότι έχουν ήδη εισπράξει ση-
μαντικές προκαταβολές.

Σύμφωνα με μεσιτικά γραφεία,
με τη μέθοδο των προσυμφώνων,
αρκετά διαμερίσματα αφαιρούνται
από το «απόθεμα» της προσφοράς,
με αποτέλεσμα η αγορά να παρου-
σιάζει στρεβλώσεις, καθώς τα εν
λόγω ακίνητα δεν έχουν στην πραγ-
ματικότητα πωληθεί. Αν κάτι τέτοιο
ήταν μεμονωμένο,  δεν θα υπήρχε
ίσως ζήτημα. Επειδή όμως οι παρά-
γοντες της αγοράς αναφέρουν ότι

έχει αρχίσει να γενικεύεται το φαι-
νόμενο και ταυτόχρονα εστιάζεται
σε συγκεκριμένες περιοχές υψηλού
ενδιαφέροντος για ξένους αγορα-
στές, όπως το κέντρο της Αθήνας
και τα νότια προάστια, δημιουργείται
ζήτημα, καθώς προκαλεί τεχνητή
αύξηση των τιμών, δηλαδή μια νέα
«φούσκα».

Κατά τον κ. Κτενιάδη, μόλις ολο-
κληρωθεί ο «κύκλος ζωής» των εν
λόγω εταιρειών (κάτι που έγινε άλ-
λωστε και στις υπόλοιπες χώρες με
αντίστοιχα προγράμματα), το πρό-
γραμμα των αδειών παραμονής θα
λειτουργήσει σαφώς καλύτερα και
κυρίως με την απαιτούμενη διαφά-
νεια και αξιοπιστία προς τη διεθνή
επενδυτική κοινότητα. Παράλληλα,
όμως, απαιτούνται κι άλλα βήματα,
όπως για παράδειγμα να εξομαλυνθεί
ακόμη περισσότερο η διαδικασία
χορήγησης των αδειών, καθώς σή-
μερα παρατηρούνται σημαντικές
καθυστερήσεις, παρότι η κατάσταση
έχει βελτιωθεί από τον Μάιο και με-
τά. Συγκεκριμένα, επετράπη η κα-
τάθεση των σχετικών αιτημάτων
έκδοσης των αδειών παραμονής σε
όλες τις αποκεντρωμένες διοικήσεις
της επικράτειας. Με τον τρόπο αυτό
δόθηκε μια πρόσκαιρη λύση στο
πρόβλημα, δεδομένου ότι το 70%-
80% των αγορών ακινήτων γίνεται
εντός του λεκανοπεδίου Αττικής.
Ωστόσο, όσες αιτήσεις είχαν ήδη
κατατεθεί και έχουν ημερομηνίες
ακόμα και για το 2021, δεν μπορούν
να ακυρωθούν και να επανακατα-
τεθούν κάπου αλλού, ώστε να επι-
ταχυνθεί η διαδικασία.

Η V2 Development αποτελεί τη με-
τεξέλιξη της εταιρείας Ergon De-
velopment, εταιρείας ανάπτυξης
κατοικιών με παρουσία δεκαετιών
στον κλάδο. 

Από το 2013 επικεντρώθηκε
στη δημιουργία προϊόντος για
τους επενδυτές που θα ενδιαφέ-
ρονταν να αξιοποιήσουν το σχε-
τικό πρόγραμμα χορήγησης αδει-
ών παραμονής. Στο πλαίσιο αυτό,
έχει πουλήσει μέχρι σήμερα 400
ακίνητα, εστιάζοντας σχεδόν απο-
κλειστικά στην κινεζική αγορά.

Σύμφωνα με τον κ. Κτενιάδη,
επικεφαλής της εταιρείας, κατά
μέσον όρο οι Κινέζοι επενδυτές
αγοράζουν ακίνητα της τάξεως
των 330.000 ευρώ, δηλαδή αρκετά
υψηλότερης αξίας σε σχέση με
τα 250.000 ευρώ που είναι το ελά-
χιστο όριο του προγράμματος.
Επιπλέον, προτιμούν κατά κανόνα

τα νότια προάστια, από το Παλαιό
Φάληρο μέχρι και τη Βάρκιζα,
όσο το δυνατόν εγγύτερα προς
τη θάλασσα. 

Πρόκειται κυρίως για ανθρώ-
πους μεσαίων και υψηλών κοι-
νωνικών στρωμάτων, που ως επί
το πλείστον δραστηριοποιούνται
στον ιδιωτικό τομέα. Τα νότια
προάστια προτιμώνται κυρίως
για λόγους μελλοντικών υπερα-
ξιών, αλλά και αξίας που προσφέ-
ρουν, παρότι ήδη οι τιμές πώλη-

σης είναι έως 30% υψηλότερες
συγκριτικά με ακίνητα αντίστοι-
χων προδιαγραφών στα βόρεια
προάστια.

Αλλο ένα χαρακτηριστικό είναι
ότι 95% των επενδυτών από την
Κίνα δεν χρησιμοποιούν το ακί-
νητό τους, ούτε μένουν σε αυτό.
Κατά κανόνα, τα εκμισθώνουν,
συνήθως με τη συνδρομή των ελ-
ληνικών εταιρειών που τα πωλούν.
Η V2 Development προτιμά, πάν-
τως, τις συμβατικές μισθώσεις,
κυρίως σε ελληνικές οικογένειες.
Η εταιρεία προμηθεύεται ακίνητα
είτε απευθείας από άλλους κατα-
σκευαστές που δεν έχουν ακόμη
ολοκληρώσει την κατασκευή είτε
μέσω ιδιωτών, φροντίζοντας να
έχει ανά πάσα στιγμή ένα από-
θεμα προς πώληση της τάξεως
των 40-50 διαμερισμάτων και βι-
λών.

Κινέζοι ιδιοκτήτες, Ελληνες ενοικιαστές 
������

Δεν έχουν τα απαιτού-
μενα κεφάλαια και 
συχνά εμπλέκονται 
σε παράνομες δραστη-
ριότητες.
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Παραδοσιακή μουσική και Κύπρος
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Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ
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«Ο πλούτος των οργάνων»

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

«Μαγεύτηκα...»
 -

-
-

-
-
-

-

-
-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

www.gialino.gr

Τα κορίτσια της παράδοσης
Το σύγχρονο πρόσωπο της λαϊκής μουσικής από τα νησιά του Αιγαίου έως την Κάτω Ιταλία και από τη Βόρεια Ελλάδα έως την Κύπρο
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«Οταν ήμουν 15 χρόνων 
και έλεγα αυτά τα 
τραγούδια, με κοίταζαν 
σαν εξωγήινη, αλλά 
τα τελευταία χρόνια τα 
πράγματα έχουν αλλάξει 
σε σημαντικό βαθμό».

«Στην παραδοσιακή 
μουσική βρήκα την 
αλήθεια μου, τη νιώθω 
πια ως προέκταση του 
εαυτού μου και γι’ αυτό 
αισθάνομαι ότι μπορώ 
να την παραλλάξω».
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Ατζέντα
24.11.19 -30.11.19

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy
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Πληροφορίες: 22 463144, www.cyso.org.cy 

ΘΕΑΤΡΟ

«Το ημερολόγιο της Άννας Φρανκ»
Συνεχίζονται οι -
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Κρατήσεις στο τηλέφωνο 70007721. 

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Η μητέρα μίλησε
20 χρόνια μετά...
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ΕΠΑ…νάληψη οσονούπω
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ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Δόκτωρ Γκλας» του Γιάλμαρ Σέντερμπεργκ

ΜΟΥΣΙΚΗ

Συναυλία «Ήχοι Κυπρίων»

ΓΛΥΠΤΙΚΗ

Έκθεση Γλυπτικής του Λεωνίδα Σπανού

ΕΚΘΕΣΗ

«Εναλλαγές Διάθεσης»
Η Ανδρονίκη -
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Τηλέ-
φωνα 99352003, 99422855.

Η Γκαλερί -
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Επικοινωνία τηλέφωνο 22762605. 

ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

«Ο αρωματοποιός»
(Β  ́έκδοση: 2019)
O Όμιλος 

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

Τετάρτη 27 Νοεμβρί-
ου, ώρα 7.30 μ.μ.

ΜΟΥΣΙΚΗ

«Δρόμοι Νικόλα 
Οικονόμου»
Στο πλαίσιο 

-
-

-

-

-

Λεμεσός, Τρίτη 26 Νοεμβρίου, 8:30 
μ.μ. Θέατρο Ριάλτο. Λευκωσία, Πέμπτη 
28 Νοεμβρίου, 8.00 μ.μ. Θέατρο Παλ-
λάς. Λάρνακα-Αμμόχωστος, Παρα-
σκευή 29 Νοεμβρίου, 8:00 μ.μ. Δημο-
τικό θέατρο Λάρνακας. Πάφος, Τρίτη 3 
Δεκεμβρίου, 8:00 μ.μ. Τεχνόπολις 20.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η μαύρη 

–Παναγιώτη, πώς προέκυψε η 
συνεργασία με τη Minimis;

–Τι σκέφτηκες όταν σου πρότει-
ναν το «Μισά-Μισά»;

–Σύγχρονη δραματουργία, απλή 
ιστορία, ήταν εύκολο τελικά το 
«Μισά-Μισά»; 

–Αντιμετώπισες το έργο ως κω-
μωδία ή είδες κάτι πιο κοινωνι-
κό στην ιστορία του, άρα και στη 
ματιά σου για τους ήρωες;

–Τι σε δυσκόλεψε στους ρόλους 

των δύο αδελφών; Τι έβγαλες 
προς τα έξω;

 –Χάρης Αττώνης και Στέλιος 
Καλλιστράτης, θέλω το σχόλιό 
σου για τους δύο αυτούς ηθοποι-
ούς, είδες χαρακτηριστικά τους 

στους ρόλους τους;

–Η σύγχρονη δραματουργία 
ασχολείται έχω την αίσθηση με 
επί μέρους κοινωνικά ζητήματα, 
σε αντίθεση με παλαιότερες επο-
χές όπου οι συγγραφείς έθεταν 
γενικότερους προβληματισμούς, 
πώς σχολιάζεις;

–Μετά τον «Βαπτιστικό», μια 
ομολογουμένως μεγάλη και σύν-
θετη δουλειά, το «Μισά-Μισά» εί-
ναι συντήρηση δυνάμεων; 

–Προκλήσεις για τον Παναγιώ-
τη Λάρκου σκηνοθετικά ποιες 
είναι; Ποιος είναι ο κώδικάς σου;

«Μισά-Μισά», -

-

«Χώρος 

Ας μη φορτώνουμε τα έργα με βαθιά νοήματα
Ο Παναγιώτης Λάρκου σκηνοθετεί την παράσταση «μισά-μισά» και λέει στην «Κ» ότι δεν υπάρχουν εύκολα έργα 

Υπάρχει μια θεατρική 
στροφή σε μία πιο στε-
νά κοινωνική θεματολο-
γία αλλά τη βρίσκω λο-
γικά συνυφασμένη με το 
τι συμβαίνει στον κόσμο 
αυτή τη στιγμή.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η ομάδα 

-

-

-
-
-

-
-

-

-

–«Fountains of Mojitos», δηλα-
δή; Τι θα δούμε επί σκηνής;

-

-

-

–Κεντρικός άξονας η γυναίκα 
και το σώμα τους, τι σε έκανε 
να επικεντρωθείς σε αυτή τη 
θεματική;

-
-

-

-

-

-

-

-

-

–Μίλησέ μου για τη χορογραφι-
κή σου ομάδα.

-
-

-
-
-

–Οι τέσσερις χορεύτριες έχουν 
κάτι άλλο κοινό; Αναζήτησες κά-
ποια άλλα κοινά σημεία τους, 
εκτός από τη θηλυκότητά τους, 
φυσικά; 

-
-

-

-

-

-

–Λες ότι βρέθηκε μια γλώσσα που 
θα μας επιτρέψει να κρυφακού-
σουμε τις συζητήσεις τους, εν-
διαφέρον, πες μου περισσότερα.

-
-

-

-

-

-

–Πώς μιλάει το σώμα;
-
-

-
-

-
-

-

–Τι σε ενδιαφέρει ως χορογρά-
φος σήμερα; 

-
-

-

-

-
-

-

-
-

–Ταξιδεύεις συχνά και συμμετέ-
χεις σε πολλά φεστιβάλ, πώς αξι-
ολογείς τα χορογραφικά πράγ-
ματα στην Κύπρο; 

-

-

-

-
-

-

-

-

«Fountains of Mojitos», 
-

-
-

Ηταν μια ανοιχτή χορογραφική διαδικασία
Η Εύη Δημητρίου χορογραφεί την παράσταση «Fountains of Mojitos» και μας καλεί ν’ ακούσουμε τις συζητήσεις τους 

Αρχίσαμε μια ανοιχτή 
χορογραφική διαδικασία 
με βάση τον αυτοσχεδι-
ασμό που οδήγησε στην 
παράσταση «Fountains 
of Mojitos» και ανυπο-
μονούμε να μοιραστού-
με σύντομα με το κοινό. Μου αρέσει -

Παρουσιάζονται σήμερα 

-
-

-

-

-
-

Τα δύο έργα

-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

Συντελεστές
«We_men»: 

-
-

«Επί των Υδάτων»: 

-
-
-

Γυναίκες μόνο (Women only): 

-
-

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Γυναίκες μόνο (Women only) στο Εγκώμιο Πολιτιστικό Κέντρο

Στη δράση -
-
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ΝΑΥΣΙΚΑ ΛΙΤΣΑΡΔΟΠΟΥΛΟΥ
Τα συναισθήματα και το υψηλό.
Η αντίληψη της έκφρασής τους στην 
ιστορική ζωγραφική του Rembrandt
εκδ. Ευρασία, 2019, σελ. 144

 
Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Στις τελευταίες -
-

-
-
-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

Το ερώτημα

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

Η συγγραφέας 
επικεντρώνεται σε τρία 
χαρακτηριστικά έργα 
του Ρέμπραντ.

«Ο Δίας και ο Ερμής επισκέπτονται τον Φιλήμονα και τη Βαυκίδα» -

Τρόμος, ίλιγγος
και γαλήνη
στον Ρέμπραντ
Τα αισθήματα που μπορεί να προκαλεί 
ένα έργο τέχνης στον θεατή

Το εξώφυλλο -
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Ο Ισπανός 

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

Ο Χρήστος Αρμάντο Γκέζος γεννήθηκε 
το 1988 στη Χειμάρρα και μεγάλωσε 
στη Σκάλα Λακωνίας. Είναι απόφοιτος 
της Σχολής Αγρονόμων Τοπογράφων 
Μηχανικών του ΕΜΠ. Εχει εκδώσει 
την ποιητική συλλογή «Ανεκπλήρω-
τοι Φόβοι» (Κρατικό Βραβείο Πρωτο-
εμφανιζόμενου Συγγραφέα 2013), το 
μυθιστόρημα «Η λάσπη» και τη συλλο-
γή διηγημάτων «Τραμπάλα», από τις 
εκδόσεις Μελάνι. Πρόσφατα κυκλο-
φόρησε το πρώτο του βιβλίο για παι-
διά «Το Δέντρο που είχε μια μπάλα για 
κεφάλι» (εικονογράφηση: Βασίλης Γα-
λάνης) από τις εκδόσεις Καστανιώτη. 
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

-
-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας θα 
θέλατε να είστε και γιατί;

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους ποι-
ητές ή συγγραφείς καλείτε, ζώντες 
και τεθνεώτες;

-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε χάρη στην ανάγνω-
ση ενός βιβλίου;

-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;

-

 
Το βιβλίο που έχετε διαβάσει τις πε-
ρισσότερες φορές;

 
Εχετε Facebook, Twitter κ.τ.λ..; Βο-
ηθάει τη συγγραφή, την προώθηση 
ενός συγγραφέα;

-

 
Υπάρχουν θέματα για τα οποία δεν 
μπορούμε να μιλήσουμε στα παιδιά 
με ένα βιβλίο;

 
Γιατί επιλέξατε ένα δέντρο για πρω-
ταγωνιστή στο βιβλίο σας;

-
-

-

-

-

-

-
-

-

ΔΗΜΗΤΡΑ Χ. ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ
Είκοσι τέσσερις χτύποι και σιωπή 
εκδ. Μελάνι, σελ. 58

Η Δήμητρα Χριστοδούλου 
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Λες και ήταν χθες...

Πένθος ή συνεχής μελαγχολία;

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Οι περισσότεροι  
άνθρωποι σκεφτόμαστε 
τους αστέρες  
του κινηματογράφου  
ως μη ανθρώπινους.

Η ταινία -
-

EP
A 

/ 
AL

BA
 V

IG
AR

AY

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΧΡΗΣΤΟ ΑΡΜΑΝΤΟ ΓΚΕΖΟ
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T/
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E 

N
Y 
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ES

ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Μικρή αλλόκοτη χειμωνιάτικη ιστορία

ΠΑΡΙΣΙ
Ο πιο Παριζιάνος -

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

Τον παρατήρησε -

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

ΛΟΝΔΙΝΟ
Ο φωτογράφος Τέρι Ο’ Νιλ
Στα 81 του χρόνια -

-

-
-

-

ΒΑΡΚΕΛΩΝΗ
Καταλανικός μοντερνισμός
Ενα περιβάλλον -

-
-

-

-
-

ΑΝΑΤΟΛΙΚΗ ΓΑΛΛΙΑ
Η τέχνη του γυαλιού
Η μεγάλη -

-

-
-

-

-
-

-
-

ΜΑΔΡΙΤΗ
Τα σχέδια του Γκόγια
Η ανεξάντλητη 

-

-

-
-

ΒΕΝΕΤΙΑ
Η πόλις εάλω
Συμβολική  

-
-

-

-
-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

«Κάθε φορά

Από τη στιγμή  
που βλέπει κάτι που  
δεν θα έπρεπε να βρί-
σκεται εκεί, ο τρόμος  
είναι εξασφαλισμένος.
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Ο Φίλιπ Ροθ -

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

Η. Μ.

Μα, υπάρχουν -
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

«Εν αρχή ην ο λόγος [...]». -

-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-
-

Ο Πλάτων, ο Ομηρος
και ο Ντ’ Αλαμπέρ

Aπό την αχανή αρχική επικράτεια
στη σταδιακή αποψίλωση

Ο Ουίλιαμ Μαρξ αναδει-
κνύει με λεπτή ειρωνεία 
τα παράδοξα, ευτράπε-
λα, «αντιλογοτεχνικά» 
επιχειρήματα, διαιρώ-
ντας το βιβλίο του σε 
τέσσερις δίκες στο όνο-
μα του κύρους, της αλή-
θειας, της ηθικής 
και της κοινωνίας.

Οι αέναες 
μεταμορφώσεις ενός 
δικαστηρίου που, παρότι 
ανακυκλώνει σχεδόν 
τα ίδια επιχειρήματα, 
εξυπηρετεί σε κάθε 
εποχή και διαφορετική 
ατζέντα.

«Ο κόσμος 

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

Της ΕΥΗΣ ΜΑΛΛΙΑΡΟΥ Του ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΥ ΖΩΓΡΑΦΑΚΗ

Ποιος μισεί τόσο πολύ τη λογοτεχνία;
Η διαχρονική μανία καταστροφής που διατρέχει τον ανθρώπινο πολιτισμό έναντι του γραπτού, ευφάνταστου, λοξού λόγου 

WILLIAM MARX
Το μίσος για τη λογοτεχνία
μτφρ. Αντώνης Αθανασόπουλος
εκδ. Πόλις
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Διοργανώνεται από 
-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

Το πρόγραμμα
-

-
-

-

-

-
-
-

-
-

-
-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

Πενήντα ποιητές
από 14 χώρες με
όχημα την ποίηση
Διοργανώνεται το 4o Διεθνές Λογοτεχνικό Φεστιβάλ
«ες γην εναλίαν Κύπρον» σε Λευκωσία, Λεμύθου και Πλάτρες

Συμμετέχουν: Bjorn Kuhligk 

-

-

-
-

-

-
-

Πληροφορίες: 

-
-

-

-

-

Στόχος είναι για 
ακόμη μία χρονιά να 
συμμετάσχουν αθρόα 
νέοι και νέες, που 
αγαπούν το βιβλίο, τη 
γραφή, τη λογοτεχνία.

Ένα -
-
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13.05
14.40

15.05
16.00
18.00 EIΔHΣEIΣ
18.30
20.00 EIΔHΣEIΣ
20.30
21.20
22.20
00.05

12.00
12.30
13.00
13.30  Heidi
14.00
14.30
15.00
15.30
16.00 Heidi
16.30
17.00
17.30
18.00
18.30
19.00
19.30
20.00

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV 

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

21.30 18.40 21.00 21.20 21.15 21.15 21.00 

22.00

07.15
08.35

10.25
12.15

14.00
15.20

17.00
19.00
21.00
23.00
01.00

Ο Ιρλανδός ����½
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες:  

 

Τρία χρόνια -
-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

Σκηνοθετική μαεστρία

-

-
-

-

Το όνομά μου είναι Dolemite 
���

ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

 
Ιστορικός -

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

Ο Εντι Μέρφι, 

Μια προβληματική ταινία που λατρεύει το κοινό

Η «συμμορία»
του Σκορσέζε
μεγαλουργεί
Ανώτερη κινηματογραφική εμπειρία
με Ντε Νίρο, Πατσίνο και Πέσι

Ο Ρόμπερτ ντε Νίρο

©
 2

01
9 

N
ET

LF
IX

 U
S,

 L
LC

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA
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Ηταν  
-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-
-

-
-
-

-
-

Ο αντίκτυπος -
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

Ανάλυση της κορυφής
-

-

-

-

-
-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

Μόνο για έρευνα
-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

* Ο κ. Ντέιβιντ Ουίλσον (David C. Wilson) 
είναι βιβλιοθηκονόμος και καθηγητής 
ξένων γλωσσών στο Πανεπιστήμιο  
της Νότιας Καρολίνας.

Στο... ράφι οι Νεοελληνικές Σπουδές
Τι δείχνει η μελέτη της θέσης της νεοελληνικής λογοτεχνίας στις βιβλιοθήκες του εξωτερικού – Το αισιόδοξο σενάριο

Του ΝΤΕΪΒΙΝΤ ΟΥΙΛΣΟΝ*

Η πρώτη θέση ανήκει 
όχι σε εδραιωμένους 
λογοτέχνες, αλλά στον 
πρωτοεμφανιζόμενο 
25χρονο συγγραφέα 
Νίκο Τουμαρά.

Υπάρχει κενό 
ακαδημαϊκού 
ενδιαφέροντος  
από την αρχαία  
Ελλάδα προς  
τη σύγχρονη περίοδο.

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

Του ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ

Ο Κουρεντζής διευθύνει με επιτυχία την «Τρίστια» του Ερσάν

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Εξαιρετικό μουσικό  
έργο σε άριστη  
ερμηνεία επικαλύπτει 
ηθικές και ιδεολογικές 
αντιφάσεις.

Ο Θεόδωρος Κουρεντζής

ΧΑ
ΡΗ

Σ 
ΑΚ

ΡΙ
ΒΙ

ΑΔ
Η

Σ
Οι 10 πιο δημοφιλείς τίτλοι νεοελληνικής λογοτεχνίας  
της τελευταίας δεκαετίας (2008-2018)
    
 Συγγραφέας/Τίτλος Xρονιά Aριθμός 
   βιβλιοθηκών

 1
30

 2
29

 3
25

 4
23

 –
23

 6
22

 –
22

 –
22

 –
22

10
21

Eκπαιδευτικά 




